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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

ناگفتههایاحترامبرومنداززندگیاسماعیلشنگله
احتــرام برومنــد، بازیگــر پیشکســوت ســینما،  تئاتــر و 
تلویزیون همزمان با خبر درگذشت اسماعیل شنگله، 
 بازیگر صاحب نام تئاتر، سینما و تلویزیون بر اثر ابتلا به 
کرونا در گفت وگو با همشهری آنلاین به نکاتی خواندنی 
اشاره کرد. احترام برومند یادآور شد: او در همه ابعاد چه 

در زندگی خصوصی و چه در زندگی کاری، حرفه ای بود.

واکسننزدههابدونتوجهبهرنگبندیجریمهمیشوند
سردار ســیدتیمور حســینی، جانشــین رئیس پلیس 
راهــور فراجــا درخصــوص محدودیت های تــردد کرونا 
گفت: آخرین ابلاغیــه مبنی بر کنترل تردد براســاس 
تزریق واکســن کروناســت. براســاس همین ابلاغیه، 
کسانی که ۲دوز واکســن کرونا زده باشند، می توانند 

به هر نقطه از کشور تردد کنند؛ فارغ از رنگ بندی. 

تولیددارودرکشورافزایشخواهدیافت
بهــرام عین اللهــی، وزیــر بهداشــت در پاســخ بــه ســؤال 
همشــهری آنلاین درباره کمبودهــای دارویــی و احتمال 
بــروز مشــکلاتی در مواجهه با مــوج هفتــم کرونا گفت:  
بعد از اجــرای طــرح دارویار، کمبودهــای دارویــی در حال 
برطرف شدن هستند. هدف اصلی این طرح تامین نیاز بازار 

دارویی بوده و در آینده تولید دارو افزایش خواهد یافت.

خوراکیهاییکهگرمازدگیراضربهفنیمیکنند
گرمازدگی یک بیماری مرتبط با گرماست و در شرایطی 
که فرد در معرض درجه حرارت بالا قرار گیرد، می تواند 
رخ دهــد. در واقــع در ایــن شــرایط توانایــی بــدن برای 
مقابله بــا گرمــا و تنظیم حــرارت بــدن دچــار اختلال و 
دمای درون بدن افزایش می یابد و فرد دچار گرمازدگی 

می شود.

چندراهعلمیبرایخنککردنگوشیدرگرما
در تابستان گرم و طولانی، مهم است که از پوست خود 
در برابر خورشید محافظت کنید، اما یک چیز دیگر هم 
در این گرمــا نیاز به محافظــت دارد؛ تلفن همراه تان.
مهــم اســت کــه گوشــی خــود را در حالت مصــرف کم 
باتــری )یا حتی حالــت هواپیما( قــرار دهید تــا در برابر 

گرمای بیش از حد کار کند.

فرهنگ

جامعه

سلامت

زندگی

فناوری

داده نما
امیرحسین حاتمی زاده/گرافیک: مهدی سلامی

ظرفیت پذیرش آزمون دستیاری
 تخصصی پزشکی در سال جاری 

کاهش یافته است. این در حالی است که 
کشور با کمبود شدید پزشک متخصص روبه رو است.

چند
پزشکمتخصص

داریم؟

54 پزشک 
به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت 
سرانه پزشک متخصص در ایران

50پزشک 
به ازای 100 هزار نفر جمعیت سرانه 

پزشک متخصص در ۲3 استان کشور

1.7پزشک 
اورولوژیست  

متخصص خانم به ازای 
یک میلیون زن

126پزشک 
 سرانه متخصص 

در ترکیه

1.1پزشک 
به ازای هر100هزار نفر 

 سرانه جراح مغز 
و اعصاب 

231پزشک 
 سرانه متخصص 

در آمریکا

2.4پزشک 
به ازای هر 100 هزار 
نفر جمعیت سرانه 

چشم پزشک

202پزشک 
 سرانه متخصص 

در عربستان

19190پزشک خانم 
%41.4

27162پزشک آقا 
%58.6

46352پزشک در کل کشور

منابع: سایت نظام پزشکی / سایت سازمان بهداشت جهانی / دفترچه انتخاب رشته آزمون دستیاری/ سند درمان 1404 

به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت

مقایسه با کشور های دیگر2018

تعداد کل پزشکان متخصص در کشور

ظرفیت پذیرش رشته پزشکی

سرانه پزشک متخصص ایران در مقایسه با کشورهای منطقه

نگاه
محسن مهدیان؛ مدیر عامل

ماجرای اخیر حجاب در اتوبوس تاریخی شد.
ماجرا را از روی فیلم مرور کنیم.

دختر نوجوان و محجبه، به کشــف حجــاب در اتوبوس اعتــراض می کند و 
تذکر لســانی می دهد. طــرف مقابل با فحاشــی و هتاکــی وی را از اتوبوس 
بیرون می انــدازد. بعد هم فیلم گرفته و منتشــر می کند. بقیــه مردم نیز در 
 حجاب متنوع در حیرت هســتند. جمله آخر را داشــته باشــید؛ حرف اصلی

همین جاست.
و اما پس از فیلم؛ 

چند روز بعــد فــرد هتاک دســتگیر شــده و مشــخص می شــود، عامل 
 و مرتبط مســیح علی نــژاد، خبرنگار فــراری و کارمند حقوق بگیر ســفارت

آمریکاست.
ســالومه مجری شــبکه انگلیســی من وتــو نیــز تلفــن و آدرس خانواده 
دختــر نوجــوان را از عوامــل داخلــی گرفتــه و در تمــاس تلفنــی آنها 
 را تهدیــد می کند و بعد هم این بی شــرمی را بــا افتخــار در توییتر گزارش 

می کند.
به نظر توضیح بیشتر لازم نیست.

ماجرای اتوبوس تاریخی شد، چون نشان داد که حجاب بهانه است. همان ها که با 
تحریم های اقتصادی سفره مردم را تنگ کردند، همان تروریست های آدمکش، 
همان ها که پمپ بنزین آتش زدند و مسجد ویران کردند همان ها پروژه کشف 

حجاب را پیش می برند.
 مســیح علی نژاد می گوید کشــف حجــاب پلی بــرای برانــدازی حکومت

است.
از موضوع حجاب عبور کنیــد. حتی بحث های دامنه دار حجــاب اختیاری و 
اجباری و غیره و ذالک. مسئله این نیست. پروژه چهارشنبه های سفید و سیاه 

پروژه امنیتی است نه فرهنگی.
دختر نوجوان هتک شد تا برای عده ای که هنوز چشم و ذهن شان بسته است 

مسئله روشن شود. متوجه شوند اصل و فرع چیست.
و اما خطای فاحش؛

درباره حجاب زنان ایرانی 2گروه گرفتار خطای فاحشند؛ براندازها و ساده دلان 
داخلی.

وجه مشترک هردو گروه اینســت که تصور می کنند، حجاب عرفی در ایران یا 
همان شل حجاب ها، مخالف فرهنگ و اسلام و حکومت اند.

براندازهای جاهل با این تصور فکر می کنند در ایران ارتش گسترده ای دارند که 
حاضرند مقابل اسلام و ایران بایســتند. برای همین اقدام به اعزام مزدور میان 

مردم می کنند تا با کشف حجاب دیگران را تهییج کنند.
دسته دوم ساده دلان غافلی  هستند که فکر می کنند مردم از دین زده شده اند 
و حاضر نیستند حجاب داشته باشند و هر روز به زبان های مختلف می گویند: 
»آی حکومت چه نشسته اید که مردم دیگر رویگردان حجاب اند و تا دیر نشده 

کوتاه بیایید.«
خطای فاحش کجاست؟ 

مردم ما با هر ســطحی از حجاب، خود را محجبه می دانند. حتی آنها که عرفا 
شل حجاب هستند، خود را محجبه می دانند و پایبند به دین. بی حجابی در ایران 

ناشی از سبک زندگی است نه بی عفتی و بی حیایی.
به همین دلیل است که بدحجابی هرچند خطاست اما همین جمعیت، همیشه 

پای انقلاب هستند و اسلام.
اینها مردمند. همان جماعت حیرت زده اتوبوس.

 ماجرای تاریخی اتوبوس
و یک خطای فاحش
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یادداشت
حجت الاسلام محمد قمی؛ رئیس سازمان تبلیغات اسلامی

آفرین بابت منفعل نشدن، به آن خانم غیرتمند باحجاب. 
حرف زیاد دارم و البته حوصله برای شنیدن زیاد. اما  مقدمتا 

مرور چند نکته واضح را مفید می بینم.
  مسئله حجاب مسئله اول و آخر امروز جامعه ما نیست، اما مسئله بی اهمیتی هم نیست 
و ریشه آن در هویت و تاریخ و مکتب ما اظهرمن الشمس است. اصل لزوم پوشش نیز در 
فضاهای عمومی در همه مکاتب و جوامع مورد قبول است و میزان و حد آن در قانون 
مبتنی بر مبانی فکری و باورهای جامعه معین می شود؛ در کشور ما هم درباره پوشش 
در فضاهای اجتماعی قانونی وجود دارد و آن خانم هیاهوکننده در این فیلم، آن را زیر 

پا گذاشته است؛ یعنی کار آن خانم بی حجاب، واضحا غیرقانونی و غیرشرعی است؟
  درباره کار فرهنگی ایجابی و نحوه رفتار حاکمیت با کسی که قانون را زیر پا گذاشته، 
حرف بسیار است. اگر نگویند به من که اول 3هزار میلیارد را بیاور پس بده و بعد درباره 
ورود ممنوع و حجاب و کلاه ایمنی موتورسوار و بقیه قوانین خرد صحبت کن! برخی 
از موارد ایده و طرح و قدری هم اقدام نه بــه قدر کفایت را در آینده نه چندان دور اینجا 

بررسی خواهیم کرد.
  وقاحت و پررویی و هتاکی و بی ادبی خانم بدحجاب و فرد همراه با همســوی او در 
بددهنی، و از آن بدتر در دست بردن به روسری خانم محجبه، شرم آور و برای غیرتمندان 

مسئولیت آور است!
  اگر اثبات شود هر کسی جرحی بر دیگری وارد کرده باید دیه آن را بپردازد؛ اما حواسمان 
هست اگر او دست خانم دیگر را با ناخنش خونی کرده باشد، بدتر از این رفتار و گفتار را به 

لحاظ اخلاقی، از همان خانم مصدوم در همین فیلم دیده ایم.
  اصل ورود خانم به مسئله، رفتار عقلایی و شرعی و غیرتمندانه و »تذکر دادن« و مصداق 

مسئولیت پذیری اجتماعی است.
  شجاعت و شخصیت خانم محجبه قابل تحسین است.

  انفعال برخی دوستان مذهبی تر تعجب برانگیز است!
  به جز 3 یا 4نفر، گویی عمده افراد برای تمام کردن غائله سعی می کنند تا خانم محجبه 
را به بیرون هدایت کنند و ماجرا جمع شود که باید از آنان تشکر کرد. حتما تا یافتن و 
برخورد قانونی پلیس با خانم وقیح و هتاک مسئله را از مراجع قانونی قضایی و انتظامی 

پیگیری جدی خواهم کرد.
  دوقطبی درست نکنیم، اما به بهانه دوقطبی نساختن همواره فردی که مقید به ضوابط 
اجتماعی و قانون و شرع است را به نفع قانون شکنی و رفتار غیرشرعی فردی دیگر ملامت 

نکنیم.
  درباره عملکرد سازمان تبلیغات اســلامی هم اوایل شهریور گزارشی سالانه عرض 

خواهم کرد.
   درباره مسئله انفعال با همدیگر حرف ها داریم. سر فرصتی در این باره محضر شریف 

شما خواهم نوشت.
  غدیر بی تفاوت به مسئولیت اجتماعی و ســکولار، با واقعیت تاریخی و حقیقت آن 

ناسازگار است.
عید الله الاکبر بر همه مردم مبارک!

 آفرین بابت منفعل نشدن
 به آن خانم غیرتمند باحجاب

3کارت بانکی در جیب هر ایرانیاهداف سفر پوتین و  اردوغان به تهران
ایرانی ها چندکارت بانکی دارند؟

7.5میلیون
 کارت اعتباری در کشور 

داریم.

61هزار
دستگاه خودپرداز در 

کشور فعال است.

268میلیون
 کارت بانکی در کشور 

داریم.
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حضور همزمان روســای جمهور 
سیاست 

روســیه و ترکیــه در تهــران در همسایگی
شرایطی است که اگرچه هر3کشور 
قصد دارنــد در قالب برگزاری هفتمین نشســت 
»ســران آســتانه«، اختلاف های فی مابین درباره 
تحولات ســوریه را کاهش دهند، اما علاوه بر این 
کارشناســان معتقدند این حضور تأثیر بسزایی بر 
تحول راهبردی روابط دوجانبه تهران با مســکو و 

آنکارا خواهد گذاشت.
به گزارش همشهری، با وجود اینکه در روزهای اخیر 
تحولات منطقه ای، به ویژه در خاورمیانه، تحت تأثیر 
سفر رئیس جمهور آمریکا به سرزمین های اشغالی 
و عربستان سعودی قرار داشت، اما حضور همزمان 
رجب طیب اردوغــان و ولادیمیر پوتین در تهران 
نشان می دهد تحول در ســاختار نظام  بین الملل 
ســریع تر از آنچــه تصــورش می رفــت، درحال 
شکل دهی مناسبات منطقه ای و البته جهانی است.

بر همین اساس هم هست که کارشناسان معتقدند 
برگزاری نشست »ســران روند آستانه« در تهران، 
پس  از 2سال وقفه، تبلور مدلی از مشارکت مثبت 
کشــورها برای تأمین امنیت منطقــه و مبارزه با 
تروریســم اســت و برخــلاف آنچــه در جریان 
ســفر منطقــه ای بایــدن رخ داد و واگرایی علیه 
جمهوری اسلامی با شکست مواجه شد، همگرایی 
منطقه ای با حضور ایران می توانــد گامی بلند در 

جهت ثبات سازی در منطقه باشد.
در این میان اگرچه گفته می شــود روند آســتانه 
در هفتمین نشســت خود برای پیشبرد اهداف و 
مأموریت های طراحی شــده بــا چالش ها و موانع 
مهمی مواجه خواهد بود، اما ارزیابی ها نشان  می دهد 
ایران، روســیه و ترکیه درحال برداشتن گام های 
مهمی در راســتای مفاهمه بیشــتر در این عرصه 

هستند.

هماهنگی برای ثبات سازی در سوریه
در چنیــن شــرایطی اهمیت حضــور همزمان 
روسای جمهور ترکیه و روســیه در تهران از دید 
رســانه های جهانی نیز پنهان نماند و خبرگزاری 
فرانسه با اشاره به نشست مهم در تهران با حضور 
روسای جمهور 3کشور نوشت که آنها قصد دارند 
در این نشســت دیدگاه های خود را درباره سوریه 
هماهنگ کننــد تا از تنــش بیشــتر در منطقه 

جلوگیری شود.
تهران، مسکو و آنکارا که در سال های اخیر، به عنوان 
بخشی از روند صلح آستانه برای حل و فصل بحران 
11ساله سوریه با یکدیگر دیدار و رایزنی کرده اند، 
درحالی امروز )سه شنبه( دوباره در نشستی حاضر 
می شــوند که دولت ترکیه در تــدارک آغاز یک 
عملیات ویژه نظامی در مناطق شــمالی ســوریه 
است؛ آن هم در وضعیتی که ایران و روسیه از دولت 
قانونی دمشق حمایت می کنند و بارها نگرانی شان 
را از فعالیت های تنش زای آنکارا به مقام های این 

کشور منتقل کرده اند.
در این میان روسای جمهور ترکیه و روسیه درحالی 
برای نخســتین بار از زمان آغاز بحــران اوکراین 
در تهران بــا یکدیگر دیدار می کننــد که ناظران 
بین المللی معتقدند اردوغان به دنبال متقاعد کردن 
تهران و مســکو در زمینه عملیات نظامی اش در 
شمال سوریه است؛ موضوعی که با توجه به مواضع 
اخیر ایران و روسیه در قبال تحولات سوریه، چندان 

قابل تحقق به نظر نمی رسد.

تقویت همکاری های راهبردی ایران و روسیه
تقویت مناسبات دوجانبه از دیگر محورهایی است 
که در جریان سفر همزمان روسای جمهور ترکیه 
و سوریه در تهران مورد توجه طرفین قرار خواهد 
گرفت. سفر پوتین به تهران در شرایطی است که 

روابط 2کشور در ماه های اخیر وارد مرحله نوینی 
شده است و کارشناسان معتقدند تهران و مسکو در 
شرایط کنونی به شــرکای بی بدیلی برای یکدیگر 

تبدیل شده اند.
سفر دی ماه سال گذشته رئیس جمهور کشورمان 
به مسکو را می توان ســنگ بنایی برای دور جدید 
مناسبات دوجانبه دانست که ســرآغازی شد بر 
گفت وگوهای مســتمر 2کشــور برای گسترش 
مناســبات در عرصه های گوناگون. اکنون بعد از 
گذشــت حدود 5ماه از دیدار رئیسی و پوتین در 
کاخ کرملین، حضور رئیس جمهور روسیه در تهران 

رایزنی های 2کشور را وارد فاز جدیدی می کند.
این در شرایطی اســت که تقویت همکاری های 
تهران و مسکو در حوزه های مختلف با واکنش هایی 
ازسوی کشــورهای غربی و به ویژه آمریکا مواجه 
شــد؛ تا جایی که مقام های کاخ سفید نتوانستند 
ترس خود از افزایش همکاری های تهران و مسکو 
در حوزه های مختلف، به ویژه عرصه فنی و نظامی را 
پنهان کنند و کوشیدند در این زمینه با روی آوردن 
به فضاسازی، مناسبات ایران و روسیه را تحت تأثیر 

قرار دهند.
یک مقام امنیتی رژیم صهیونیستی نیز در روزهای 
اخیر با اشــاره به همکاری های نظامــی ایران و 
روسیه گفت که بعید می داند قرارداد فروش پهپاد 
میان تهران و مسکو شــامل توافقی برای محدود 
کردن فعالیت رژیم صهیونیستی در سوریه باشد؛ 
موضوعی که از وحشت بیش از پیش تل آویو از این 

همکاری ها حکایت دارد.
گفته می شــود پوتین در تهــران علاوه بر حضور 
در نشســت ســران آســتانه، با رهبــر انقلاب و 
رئیس جمهور کشــورمان نیز دیــدار و گفت وگو 
خواهد داشــت تا راه جدیدی که 2کشور با هدف 
گســترش همکاری هــا در حوزه هــای متنــوع 

 آغاز کرده اند، با قوت بیشــتری پیگیری شــود.

هفتمین نشست شورای عالی همکاری ایران 
و ترکیه

گذشته از تقویت مناسبات راهبردی تهران و مسکو، 
حضور رئیس جمهور ترکیه در تهران نیز نوید دهنده 
آغاز فصل جدیدی در مناســبات دوجانبه است. 
کارشناسان معتقدند اردوغان در جریان چهارمین 
ســفر خود به تهران پیگیری موضوع های مهمی 
را در دســتورکار دارد و برگزاری هفتمین نشست 
شــورای عالی همکاری ایران و ترکیــه می تواند 
زمینه ساز گسترش بیش از پیش تعاملات دوجانبه 
باشد. هفتمین نشست شورای عالی همکاری ایران 
و ترکیه در شرایطی برگزار می شود که کارشناسان 
معتقدند در این نشست موضوع های حساس بسیار 
زیادی، از روابط و همکاری دوجانبه گرفته تا مسائل 
و تحولات منطقه ای و بین المللی مطرح خواهد شد. 
گفته می شود رئیســی و اردوغان در تهران درباره 
محورهای مختلفی ماننــد افزایش همکاری های 
اقتصادی و تجاری، مبارزه مشترک با تروریسم و 
تحولات منطقه ای بحث و تبادل نظر خواهند کرد. 
افزایش حجم تجارت تا 30میلیارد دلار و نقشه راه 
جدید همکاری دوجانبه از مهم ترین موضوع های 

این سفر خواهد بود.
در کنار اینها روسای جمهور 2کشور درباره عملیات 
نظامی ترکیه در شمال ســوریه، جنگ روسیه و 
اوکراین، وقوع بحران انرژی و موادغذایی ناشــی 
از جنگ اوکراین و برقراری ثبات در قفقازجنوبی 
نیز گفت وگو خواهند کرد. این در شــرایطی است 
که 2کشور در زمینه مسائل زیست محیطی نیز در 
ماه های اخیر رایزنی هایی داشته اند و به نظر می رسد 
این حوزه نیز ازجمله محورهای تبادل نظر رئیسی 

و اردوغان باشد. 

اهداف سفر پوتین و  اردوغان به تهران
   برگزاری نشست »سران روند آستانه« در تهران پس  از 2سال وقفه، تبلور مدلی از مشارکت مثبت کشورها

 برای تأمین امنیت منطقه و مبارزه با تروریسم است

شکست بزرگ تل آویو در ایجاد 
بازدارندگی علیه ایران

تل آویو به 2هدف اصلی خود، یعنی عادی ســازی 
روابط با عربستان  و تشکیل ائتلاف  ضدایرانی نرسید

این روزها بررسی دســتاوردهای ســفر منطقه ای جوبایدن به 
خاورمیانه در صدر تحلیل رسانه های جهانی و منطقه ای قرار دارد. 
کارشناســان معتقدند بازنده بزرگ حضور 4روزه رئیس جمهور 
آمریکا در منطقه، که با هیاهوی رسانه ای بسیاری نیز همراه بود، 
رژیم صهیونیستی است؛ چراکه تل آویو به هیچ یک از اهداف اصلی 
خود نرسید؛ آنها بیش از هر چیز به د نبال تحقق این راهبرد بودند 
که در پی حضور بایدن، از یک سو پرونده ادغام خود در منطقه و 
عادی سازی روابطشان با عربستان سعودی را تاحدود زیادی پیش 
ببرند و ازسوی دیگر ائتلافی ضدایرانی شکل دهند و آمریکا را نیز از 
پیگیری مذاکرات برجامی منصرف کنند. به گزارش همشهری، از 
مدت ها پیش از انجام این سفر، تحلیلگران تحولات خاورمیانه بر این 
اعتقاد بودند که یکی از محوری ترین دستورکارهای حضور بایدن 
در سرزمین های اشغالی و همچنین عربستان سعودی، تلاش برای 
ایجاد ائتلافی عبری - عربی علیه ایران است؛ راهبردی که مقام های 
رژیم صهیونیستی حساب ویژه ای روی به نتیجه رسیدن آن باز 
کرده بودند و آن را مبدأ تحولی در تحولات خاورمیانه می پنداشتند. 
رئیس سابق اطلاعات نظامی ارتش رژیم صهیونیستی در تحلیل 
نتایج سفر بایدن به خاورمیانه اعتراف کرد که این حضور نتوانسته 
است انتظارات را برآورده کند؛ سفری که به گفته »آموس یادلین« 
تنها به ســود عربستان ســعودی تمام شده  اســت. وی در یک 
گفت وگوی رادیویی اذعان کرد که »اسرائیل درخواست های خود 
را درباره موضوع ایران برای کوتاه مدت ارائه نکرد و آنطور که انتظار 
داشت، درباره عادی سازی روابط با ریاض شگفت زده نشد. برنده 
بزرگ تر این سفر، سعودی ها بودند«. یادلین در 2موضوع »ایران« 
و »ادغام در منطقه«، رژیم صهیونیستی را بازنده این سفر قلمداد 
می کند و معتقد است سعودی ها به خواسته خود که همان »تغییر 

چهره بن سلمان« بود، رسیدند.

تل آویو؛ بازنده بزرگ 
بررسی ها و نتایج گفت وگوها و رایزنی های 4روزه بایدن در خاورمیانه 
موید این نکته است که تل آویو در دستیابی به اهداف مدنظر خود با 
شکست سنگینی مواجه شده است؛ چراکه از یک سو بایدن اذعان 
کرد که »دیپلماســی بهترین راه  در قبال ایران است« و مقام های 
ســعودی نیز تأکید کردند که »چیزی به اسم ناتوی عربی وجود 
ندارد«. اگرچه در جریان این سفر فرافکنی ها و لفاظی های بسیاری 
درباره فعالیت های صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی انجام شد، 
اما رئیس جمهور آمریکا به صــورت تلویحی تل آویو را متوجه کرد 
که واشنگتن قادر به برآورده کردن خواســته های برجامی رژیم 
صهیونیستی نیست و همچنان به گفت وگوها با ایران ادامه می دهد؛ 

موضوعی که ناخرسندی مقام های این رژیم را نیز به همراه داشت.

شکست پشت شکست
صهیونیســت ها از نشســت جده با حضور بایدن نیز دستاوردی 
نداشــتند و ناظــران بین المللی معتقدنــد تیر ایــن رژیم برای 
ائتلاف سازی علیه جمهوری اسلامی به سنگ خورده  است. برهمین 
اساس هم بود که وزیر امورخارجه عربستان در حاشیه این نشست 
تأکید کرد که چیزی به اســم »ناتوی عربی« وجود ندارد و ریاض 
به دنبال تشکیل هیچ ائتلافی با رژیم صهیونیستی در منطقه نیست. 
فیصل بن فرحــان دراین باره گفت که »صحبتــی درباره ائتلاف 
منطقه ای در خلیج فارس با اســرائیل وجود ندارد؛ اگر هم چنین 
صحبتی وجود داشته باشد، عربستان در هیچ گفت وگویی درباره 
آن شرکت نخواهد کرد.« وی همچنین با تکذیب اخبار مربوط به 
همکاری های نظامی و فنی با رژیم صهیونیستی، گفت که هرگز 
هیچ نوع همکاری نظامی یا فنی با این رژیم مطرح نشده اســت؛ 
»نه طی نشست جده و نه قبل از آن، چنین چیزی مطرح نشده و 
مورد بررسی قرار نگرفته است.« خبرگزاری رویترز در گزارشی سفر 
رئیس جمهور آمریکا به خاورمیانه را »شکســت پشت شکست« 
دانست و تأکید کرد بایدن در تحقق 2هدف اصلی خود در سفر به 
منطقه، با شکست مواجه شده است. این گزارش بیانیه پایانی نشست 
جده را مبهم ارزیابی می کند و معتقد است: »عربستان سعودی، 
به عنوان مهم ترین هم پیمان عربی ایالات متحده، آمال و آرزوهای 
واشنگتن درخصوص اینکه این نشست می تواند به تشکیل ائتلاف 
امنیتی با حضور اسرائیل برای مقابله با تهدیدهای ایران، کمک کند 

را نقش بر آب کرد.« 

به مناسبت اعیاد سعید قربان و غدیر خم انجام شد
موافقت رهبر معظم انقلاب با عفو یا 

تخفیف مجازات تعدادی از محکومان
به مناســبت فرا رســیدن اعیاد ســعید قربان و غدیر خم، 
رهبرمعظم انقلاب با عفو یا تخفیف مجازات 2هزارو272 تن از 
محکومان محاکم عمومی و انقلاب، سازمان قضایی نیروهای 

مسلح و تعزیرات حکومتی موافقت کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتــر مقام معظم رهبری، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه 
در نامه ای به رهبرمعظم انقلاب پیشــنهاد عفو یا تخفیف و 
تبدیل مجازات این محکومان را که پرونده های عفو آنان در 
کمیسیون عفو و بخشودگی بررسی شده و واجد شرایط لازم 
تشخیص داده شده اند را ارائه کرد که این پیشنهاد در اجرای 
بند 11 اصل 110 قانون اساسی مورد قبول حضرت آیت الله 

خامنه ای قرار گرفت.

   تأکیــد رئیس جمهور بر پیگیری دســتاورد 
سفرهای خارجی

معــاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امــور خارجــه، 
کمیسیون های مشــترک اقتصادی را عامل رشد و توسعه 
تجارت خارجی دانست و از تأکیدات رئیس جمهور در انجام 
ماموریت های این معاونت خبر داد. به گزارش ایرنا، مهدی 
صفری در جریان جلسه ســتاد هماهنگی روابط اقتصادی 
خارجی با موضوع »کمیسیون مشــترک اقتصادی عمان و 
پاکستان« بر ادامه برگزاری مستمر و پیگیر کمیسیون های 
مشــترک اقتصادی تأکید کرد و آن را عامل رشد و توسعه 
تجارت خارجی دانست و افزود: رئیس جمهور تأکید ویژه اي 
برای برگزاری کمیسیون های اقتصادی و پیگیری دستاورد 
ســفرهای خارجــی دارد. همچنین جدیــت در برگزاری 
کمیسیون های اقتصادی و پیگیری مصوبات آن موجب رشد 
22درصدی صادرات غیرنفتی در 3ماهه اخیر شده و این روند 

همچنان افزایشی است. 

    درخواست آزادی یک تبعه ایرانی در انگلیس
دبیر ســتاد حقوق بشــر با انتقاد از دولت انگلیس، خواستار 
آزادی فوری تبعه ایرانی از زندان های این کشور شد. به گزارش 
میزان، کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضاییه 
و دبیر ستاد حقوق بشــر، ضمن انتقاد از مخالفت انگلیس با 
بازگرداندن ریچارد جان، تبعه ایرانی ـ مسیحی که در انگلیس 
زندانی است، گفت: »این تبعه ایرانی که بنابر برخی ادعا های 
وارده علیه وی حدود 20سال اســت در زندان به سر می برد، 
حتی یک روز نیز به مرخصی فرستاده نشده؛ تا جایی که برای 
معالجه بیماری، با اعزام او به بیمارستان تخصصی حفاظت شده 
نیز مخالفت شده است.« دبیر ستاد حقوق بشر افزود: » هرچند 
وزارت امور خارجه کشورمان تاکنون پیگیری هایی برای بهبود 
شرایط او و بازگشتش به ایران انجام داده، اما متأسفانه طرف 

انگلیسی هیچ اقدامی در این خصوص انجام نداده است.« 

 برجام باید احیا شود
رئیس جمهور عــراق با مطرح کــردن اینکه باید با 
راهکاری دیپلماتیک بن بســت موجــود در زمینه 
مســئله هســته ای ایران را برطرف کرد، از احیای 
توافق هســته ای و همچنین بهبــود روابط ایران و 
عربســتان حمایت کرد. برهم صالح، در گفت وگو با 
شبکه سی ان ان، در پاسخ به این ســؤال که آیا جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا بایــد به دنبال احیای 
توافق هسته ای و برقراری دیپلماسی با ایران باشد 
یا نه، گفت: ایران یک بازیگر اصلی در این قسمت از 
جهان است. ما مرزهایی طولانی و تعاملاتی اجتماعی 
و فرهنگی و منافع امنیتی مشترکی با ایران داریم. 
بنابراین، این مســئله پیامدهایی برای ما، منطقه و 
جهان خواهد داشــت. صالح ادامه داد: هیچ راهکار 
نظامی ای برای این مسئله وجود ندارد. ما به اقدامات 
دیپلماتیکی برای این بن بست و به تدبیری امنیتی 
در خاورمیانه نیــاز داریم تا بتوانیم در بســتر آن با 
تروریسم مبارزه کنیم که هنوز مشکل بزرگی است. 
رئیس جمهور عراق همچنین بــا حمایت از بهبود 
روابط ایران و عربستان در این گفت وگو، مطرح کرد: 
عراق با تلاش برای میانجیگری بین ســعودی ها و 
ایرانی ها، نقش مهمی در این زمینــه ایفا می کند. 
گفت وگوهایی میان ایران و دیگر همسایگان عرب در 
بغداد انجام و جو مهمی ایجاد شده است. در نهایت، 
ما باید سر یک میز بنشینیم و درباره مشکلاتی که 
دربردارنده پیامدهایی برای خودمان است، مذاکره 
کنیم. نهایتا آمریکا اهمیت دارد، جهان اهمیت دارد 
اما اولویت های خودمان در این بخشی از جهان که 

هستیم نیز حائزاهمیت است.

رهبری

خبرهای کوتاه

سیاست خارجی

گزارش

 امنیت ما را هدف بگیرند
 پاسخ مستقیم می دهیم

 رئیس شورای راهبردی روابط خارجی ایران به شبکه 
»الجزیره« گفت: هدف گرفتن امنیت ما از کشورهای 
همسایه با پاســخ به این کشورها و پاسخ مستقیم به 
رژیم صهیونیستی روبه رو خواهد شد. رزمایش های 
گســترده ای با هدف زدن عمق رژیم صهیونیستی 
درصورت هدف گرفته شدن تأسیسات حساس مان 
برگزار کرده ایم. کمال خرازی بــا بیان اینکه »بیانیه 
قدس« تنها یک بیانیه تکراری است که هیچ نتیجه ای 
نخواهد داشــت، افزود: از اظهارات سعودی ها مبنی 
بر دراز کردن دســت دوستی اســتقبال می کنیم و 
آماده گفت وگو و بازگردانــدن روابط به حالت عادی 
هســتیم. ایران و عربستان ســعودی 2کشور مهم 
منطقه  هســتند و حل اختلافات میان آنها منجر به 
تحول منطقه ای خواهد شد. وی ادامه داد: صحبت از 
»ناتوی خاورمیانه« یک تفکر سطحی است و عربستان 
سعودی تأکید کرده که چنین طرحی، مطرح نیست. 
رژیم صهیونیســتی در مرحله ضعف است و حمایت 
رئیس جمهور آمریکا، آن را به صــدر برنمی گرداند. 
خرازی همچنین گفت: تنها راه حل بحران های منطقه، 
تشــکیل یک مجمع گفت وگوی منطقه ای برای حل 
اختلاف های سیاسی و امنیتی است. قطر پیشنهادهای 
مهمی درخصوص گفت وگوی منطقه ای ارائه کرده و ما 
آمادگی کامل خود را برای این موضوع اعلام کرده ایم. 
وی با بیان اینکه ایران با احدی درباره برنامه موشکی و 
سیاست  های منطقه ای خود مذاکره نمی کند، قبول این 
موضوع را به معنای تسلیم شدن دانست و اضافه  کرد: 
گفت وگوی مستقیم با واشنگتن با توجه به دیوار ضخیم 
بی اعتمادی و سیاست های آمریکا سخت است. برکسی 
پوشیده نیست که ما توانایی فنی ساخت بمب هسته ای 
را داریم، اما تصمیم به انجام چنین کاری نداریم. فقط 
در عرض چند روز غنی سازی اورانیوم را از 2۰درصد 
به ۶۰درصد رســاندیم و به راحتی می توانیم آن را تا 

۹۰درصد نیز برسانیم.

2دستورکار مهم اردوغان در تهران
یک پژوهشــگر مســائل ترکیــه به همشــهری گفت: ســفر 
رئیس جمهور ترکیه که همزمان با حضور رئیس جمهور روسیه 
در تهران خواهد بود، در قالب دیدار ســه جانبه روسای جمهور 
ایران، روســیه و ترکیه برای ادامه روند آســتانه خواهد بود که 
در شــرایط کنونی تحولات منطقه، نگاه های بسیاری را به خود 

معطوف کرده  است.
سیامک کاکایی افزود: به نظر من ســفر رئیس جمهور ترکیه به 
تهران با 2دســتورکار اصلی انجام شده اســت؛ یکی شرکت در 
نشست سران آســتانه که در شــرایط کنونی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و دیگری گســترش روابط دوجانبه و حل وفصل 

برخی بحث های فی مابین.
وی ادامه داد: درباره دستورکار نخست باید اشاره کرد که اگرچه 
هفتمین نشست سران آستانه در راســتای نشست های دیگر و 
باهدف ایجاد صلح و ثبات در ســوریه برگزار می شود، اما اکنون 
شرایط در سوریه تفاوت کرده است و باید دید که طرف های حاضر 
در این نشست تا چه اندازه می توانند به دیدگاه مشترکی پیرامون 

تحولات سوریه برسند.
کاکایی با بیــان اینکه هریک از 3کشــور حاضر در 
نشست ســران روند آســتانه در تهران، پیرامون 
تحولات ســوریه دیدگاه ویژه خود را دارند، گفت: 
ملاحظات ترکیه در این میان بیشتر متوجه شمال 
سوریه و ایجاد منطقه حائل در این منطقه است. 

پیش از این نیز مقام های این 
کشــور اعلام کرده بودند 
که درحــال طرح ریزی 
عملیات نظامی در شمال 

ســوریه هســتند؛ 
موضوعــی که در 
شــرایط کنونــی 
وضعیت این منطقه 
را با پیچیدگی های 
مواجه  بیشتری 

می کند.

وی با اشــاره به موضع جمهوری اســلامی دراین زمینه گفت: 
مقام های ایران بارهــا اعلام کرده اند که تهــران مدافع راه حل 
سیاســی برای رفع نگرانی های ترکیه در شــمال سوریه است؛ 
بنابرایــن گفت وگو در این زمینه یکــی از محورهای تبادل نظر 

اردوغان و رئیسی در تهران خواهد بود.

عبور از دلخوری ها
این پژوهشگر مسائل ترکیه با اشاره به طرح موضوع های دوجانبه 
در این سفر گفت: گفت وگو درباره مباحث دوجانبه موردعلاقه 
تهران و آنکارا، بخش مهم دیگری از دستورکارهای سفر اردوغان 
به ایران خواهد بود؛ چند ســالی می شــود که میان مقام های 
2کشور در این سطح نشستی برگزار نشده است؛ بنابراین دیدار 
روســای جمهور 2کشــور در تهران می تواند به افزایش سطح 

همکاری ها و تبادلات دوجانبه کمک کند.
کاکایی با بیان اینکه رشــد مراودات تجاری میان ایران و ترکیه 
از مهم ترین محورهــای گفت وگوهای دوجانبــه خواهد بود، 
افزود: در شــرایط کنونی که 2کشور از روند رو به رشد 
همکاری های اقتصــادی خود فاصلــه گرفته اند و 
هدف گذاری گذشته درباره تحقق مبادلات تجاری 
تا سقف 20میلیارد دلار جامه عمل نپوشیده است، 
دیدار روســای جمهور 2کشــور می تواند به جهش 

تعاملات تجاری دوجانبه کمک کند.
وی ادامــه داد: در ســال های اخیــر روابــط ایران و 
ترکیــه با یک ســری دلخوری هایــی، از حوزه 
زیســت محیطی گرفتــه تــا بخش های 
سیاســی، همراه بوده اســت که امید 
می رود در جریان ســفر اردوغان به 
تهــران و با رایزنی هایــی که انجام 
می شود، شاهد رفع بخش زیادی 
از ایــن دلخوری ها باشــیم و 
دیدگاه های 2کشور بیش از 
گذشــته به هــم نزدیک 

شود.

کاکایی با اشــاره به اینکه روابط ایران و ترکیــه دیرپا بوده و از 
اســتحکام لازم برخوردار اســت، گفت: مهم این اســت که در 
شرایط کنونی 2کشور از اراده سیاسی لازم برای گسترش روابط 
برخوردارند و آماده اند که همکاری های سیاسی - اقتصادی خود 

را تا رفع کامل برخی کدورت ها افزایش دهند.

آنکارا و سیاست »بازگشت به خاورمیانه«
این پژوهشگر مســائل ترکیه همچنین گفت: با توجه به بحران 
اوکراین و شــرایط منطقه ای پس از آن که بر پیچیدگی تحولات 
افزوده اســت، انتظار می رود ارتقای همکاری ها بــرای غلبه بر 
مشکلاتی مانند »بحران غلات« و... نیز در دستورکار دیدارهای 

سه جانبه روسای جمهور ایران، ترکیه و روسیه قرار گیرد.
کاکایی با اشــاره به برخی گمانه زنی ها مبنی بر سایه انداختن 
روابط ترکیه و تل آویو بر همکاری های ایران و ترکیه گفت: این 
موضوع ارتباط وثیقی بــا علاقه تهران و آنکارا برای گســترش 

روابط ندارد.
وی افزود: بحث اصلی این است که آنکارا چرخش جدیدی را در 
حوزه سیاست خارجی خود تجربه و راهبرد عادی سازی روابط با 
کشورهایی مانند عربستان سعودی، مصر و رژیم صهیونیستی را 
درپیش گرفته اســت و قصد دارد در این چارچوب حوزه روابط 

خارجی خود را ساماندهی کند.
کاکایی با بیان اینکه ترکیه براساس ملاحظات و منافع  ملی خود، 
چارچوب های مدنظرش در حوزه سیاســت خارجی را طراحی 
کرده اســت، تأکید کرد: ترکیه سیاست خارجی جدید خود را از 
منظر »بازگشــت به خاورمیانه« پیش می بــرد و می توان گفت 
گســترش همکاری ها با تهران را نیز از همیــن زاویه پیگیری 

می کند.
وی همچنین با اشــاره به ســفر منطقه ای بایدن به خاورمیانه 
اضافه کرد: حضور همزمان روســای جمهور ترکیه و روســیه در 
تهران تصادفی نیست و تحولات جاری را باید با توجه به تحرکات 
جدید آمریکا در خاورمیانه مورد بازتحلیل قرار داد. مهم این است 
که بازیگران مهم تحولات امروز خاورمیانه در تهران به گفت وگو 

و رایزنی خواهند پرداخت.
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 هنوز آفتاب بــالا نیامده و ظهر 

نشده بود که ســایه بان ها وصل گزارش
 شدند تا از شدت گرمای تابستان 
کم کنند. ســرانجام نزدیک های غروب خیابان 
ولیعصر از محدوده چهارراه ولیعصر تا پارک وی 
رنگ هیاهو و شــور و نشــاط به خود گرفت تا 
بلندترین خیابــان خاورمیانه میزبــان یکی از 
بزرگ ترین مهمانی های مردمی شود. اگرچه قرار 
بود که مهمانی 10کیلومتری، ساعت 22پایان 
یابد، اما تا ساعتی پس از آن هم، مردم هنوز در 
مســیر اتوبوس های بی آرتی خیابــان ولیعصر 
حضور داشتند؛ چراکه پخش نغمه ها و ترانه های 
غدیرانه، حکم به تمدید مهمانی می دادند؛ یک 
مهمانی 10کیلومتری درست و حسابی برای عید 
سعید غدیر که خود مردم همزمان میزبان بودند 

و مهمان.
به گزارش همشهری، دیروز سمت غرب خط ویژه 

خیابان ولیعصر، به چادر ها و جایگاه های برنامه 
اختصاص داشت و ســکو های نمایش، غرفه ها، 
وسایل بازی کودکان، ایستگاه های صلواتی و... 
همه در یک ردیف قرار گرفتند. برای این منظور، 
سازه های نمایشــگاهی، موکت، برزنت و هرچه 
که لازم بود صبح با وانــت و کامیون به خیابان 
ولیعصر منتقل شــدند و پرچم هــای رنگارنگ 
دست به دست می شدند. همه اینها با نصب بنر و 
اطلاع رسانی در فضای مجازی به کسانی که در 
روز 27تیر در این مسیر رفت و آمد داشتند اعلام 

شد که برای ساعت تردد برنامه ریزی کنند. 
ده ها معبربان شــهرداری و نیروهــای پلیس و 
نیــروی انتظامی نیــز حاضــران را راهنمایی 
می کردند تا برنامه با کمترین مشــکل احتمالی 
برگزار شــود. پاکبان ها هم ماموریت داشــتند 
زباله ها و ظرف های یک بــار مصرف را بلافاصله 
جمع آوری کنند تا صبح امروز همه  چیز دوباره 

برای تردد عادی شهروندان برقرار باشد. دیروز 
بعضی از غرفه ها کار را از ظهر شــروع کردند و 
هرقدر که ســاعت به 6عصر نزدیک تر می شــد 
اســتقبال مردم هم افزایش پیدا می کرد. چند 
دوربیــن در ورودی پارک ملت روی ســه پایه 
قرار گرفته  بودنــد و خبرنگاران با مردم صحبت 
می کردند؛ این پارک یکــی از جذاب ترین نقاط 
مهمانی بود. در این میان چهره های شناخته شده 
مذهبی، فرهنگی، هنری و ورزشی ازجمله سعید 
حدادیان، مهدی رسولی، رضا هلالی، سیدمجید 
بنی فاطمه، محمدحسین پویانفر، حجت الاسلام 
سیدحســین مومنی، حجت الاســلام شهاب 
مرادی، حجت الاسلام علی سرلک، سیدمحمود 
رضوی، احســان علیخانی، امیرحسین ثابتی، 
سیدمهدی رحمتی، نجم الدین شریعتی، محمد 
سرشــار، علی صدری نیا و... با انتشار پست های 
جداگانه ای در فضای مجازی مردم را به مهمانی 

10کیلومتری عید غدیر دعــوت کردند. به هر 
ترتیب دیروز از چهــارراه ولیعصر تــا چهارراه 
پارک وی در مسیر شمالی، حال و هوای ویژه ای 
برقرار بود. 700موکب  از سوی نهادهای مردمی 
)مثل کانون موتورســواران، آذرشهری ها، گروه 
جهادی خاتم الشهدای گمنام، خادمان رضوی، 
شــهرداری های مناطق و...( برپا شــده بود که 
در آنها علاوه بر امکانات پذیرایی، نقاشــی ها و 
تابلوهایی در وصف رویداد غدیرخم، وسایل بازی 
مختلف مثل میزهای فوتبال دستی، ترامپولین 
کودکان، تجهیــزات فوتبال صابونــی و بادی، 
تیوپ سواری، اســتخر توپ و ده ها وسیله بازی 
جذاب دیگر  برای کودکان مهیا شــده بود. در 
چهارراه پارک وی هــم یک چرخ و فلک کوچک 
قدیمی، فضای نوستالژیکی را برای شهروندان 
تداعی می کرد. به هرحال مناسبت مهمانی، عید 

غدیر بود و خیابان هم برای مردم.

مهمانیمیلیونی
مهمانی 10کیلومتری عید غدیر از چهارراه ولیعصر )عج( تا چهارراه پاک وی با حضور پرشور مردم و برپایی 700موکب برگزار شد

هر محله یک جایگاه سوخت
شورای شهر ایجاد جایگاه های سوخت رسانی کوچک را 

در محله های شهر تهران تصویب کرد

 شورای اسلامی شــهر تهران در هفتادوهشتمین جلسه خود، 
شــهرداری را ملزم کرد که زمینه ایجــاد جایگاه های کوچک 
سوخت رسانی را در پایتخت فراهم کند. با این کار هر محله امکان 

دسترسی به یک جایگاه سوخت را پیدا می کند.
به گزارش همشهری، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر تهران در جریان بررسی طرح »اصلاحیه 
مصوبه الزام شــهرداری تهران به ایجاد و تسهیل جایگاه های 
کوچک سوخت رسانی« گفت: در این طرح تمهیدات لازم برای 
حفظ ایمنی محلات نیز از سوی شهرداری تهران اندیشیده شده 

تا مشکلی برای شهروندان به وجود نیاید.
سیدجعفر تشکری هاشمی افزود: یکی از دلایل آنکه تهران با 
کمبود تعداد جایگاه های ســوخت مواجه است، هزینه بسیار 
بالای زمین های مورد نیاز برای احداث مراکز سوخت رســانی 
اســت ازاین رو پیشنهاد دادیم شــهرداری تهران از زمین های 
کوچک مقیاس نسبتا بلااستفاده برای اجرای این طرح استفاده 
کند و قدرالسهم شهرداری نیز در یک مدل مزایده ای مشخص 
شود و هرکسی که قدرالسهم بیشتری به شهرداری تهران ارائه 

کند، برنده مزایده خواهد بود.
رئیس کمیته بودجه شورای اسلامی شهر تهران نیز در تشریح 
جزئیات طرح مذکور گفت: براساس این طرح، اختیارات ویژه ای 
به مناطق 22گانه شــهرداری تهران جهت مشارکت با بخش 
 CNG خصوصی و ایجاد جایگاه های سوخت رســانی بنزین و
با اولویــت جایگاه های سوخت رســانی کوچک مقیاس محلی 

واگذار گردید.
میثم مظفر افزود: شهرداری تهران مکلف شد از زمین های در 
اختیار خود و لچکی های رها شــده در محــلات، کاربری های 
غیرمؤثر در معابــر و زمین های دارای انــواع کاربری خدماتی 
در مناطق و شهرک های مسکونی، برای جانمایی جایگاه های 

سوخت رسانی استفاده کند.
نایب رئیس شورای شهر نیز در این جلسه گفت: این طرح مثبت 
است چون با افزایش عرضه، تقاضا را می شکند و بدین ترتیب هم 
تولید اشتغال می کند و هم خدمت به شــهروندان و هم باعث 
ایجاد ظرفیت جدیدی در شهر می شــود. اما 5 تا 7سال طول 
می کشد تا سرمایه گذار در این حوزه سرمایه خود را جبران کند 

و لذا باید برای آنها تولید جاذبه کنیم.
پرویز سروری گفت: همچنین باید فرصت برای مشارکت عمومی 
فراهم شود تا مردم بدانند قرار نیست نورچشمی ها از این طرح 

استفاده کنند.
مهدی چمران،  رئیس شورای شهر تهران هم درباره این طرح 
تأکید کرد که پیوست فرهنگی و اجتماعی باید مورد توجه قرار 
گیرد و جایگاه های سوخت در کنار خانه های مسکونی ساخته 
نشود. دیگر اعضای شــورای شــهر نیز نکاتی درباره معماری 
جایگاه های ســوخت و ارزیابی تأثیر آنها روی جریان ترافیک 

مطرح کردند.

کرایه پارکینگ
در بخش دیگری از هفتادوهشــتمین جلســه شــورا، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شــورای اسلامی شهر تهران با 
اشاره به لایحه تعیین نرخ ورودیه و حق توقف وسایل نقلیه در 
پارکینگ های عمومی شهرداری تهران در سال 1٤01، تشریح 
کرد: افزایش مبلغ حداکثری 25درصد نــرخ کرایه پارکینگ 
و رده بندی پارکینگ های مســقف، پارکینگ هــای مکانیزه و 
پارکینگ های هوشــمند، وجه تمایز این لایحه با سال گذشته 

است.
به گفته او حداقل کرایه برای ورودی پارکینگ های رده ســوم 
2900 و برای پارک شــبانه روزی 25هزار تومان تعیین شــد 
و حداقل کرایه برای ورودی پارکینگ هــای رده اول ٤900 و 
پارک شبانه روزی در آنها ٤2هزار تومان تعیین شد. براساس این 
لایحه، پارکینگ های روباز پایین ترین نرخ حق توقف را دارند 
و حق توقف در پارکینگ های مکانیزه 1.5برابر پارکینگ های 

روباز است .
تشکری هاشمی با اشاره به ورود وسایل نقلیه به  علت تصادف و 
یا حمل با جرثقیل پلیس و... که مدت توقف آنها ممکن است به 
بیش از چندین ماه نیز برسد و  مبلغ محاسبه شده برای صاحبان 
این وسایل نقلیه بسیار ســنگین تمام مي شود، پیشنهاد کرد: 
اگر معاونت محترم حمل ونقــل و ترافیک موافقت کند، تعرفه 
پارکینگ های روباز که خودروهای تصادفــی و یا خودروهای 
حمل با جرثقیل پلیس درون آنها نگهداری می شوند، جداگانه 
محاسبه شوند. برای مثال، چنانچه خودرویی به علت تصادف و 
یا حمل جرثقیل پلیس به پارکینگ های روباز منتقل شد بعد 
از مدت 20روز با اخذ تنها 50درصــد از هزینه کل پارکینگ، 

ترخیص می شود.
در جلسه روز یکشنبه شورای شهر تهران، محمدمنان رئیسی، 
سرپرست مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران نیز حضور 
داشت و ضمن ارائه گزارشی درباره تشکیل پرتال جامع مطالعات 
شهری ایران و همکاری با مراکز پژوهشی شوراهای 7کلانشهر 
کشور، گفت: در شهرداری ها پژوهش های زیادی صورت گرفت 
اما از آنها استفاده نشد و امیدوارم که از این پژوهش ها برداشت 
عملی شــود و به نتیجه برسیم. شــورا همچنین نامه اعتراض 
هیأت تطبیق درخصوص مصوبه »  اســتفاده از نیروی انسانی 
موجود واجد شرایط در پســت های مدیریتی و کارشناسی« را 
وارد ندانست و بر مصوبه  خود اصرار کرد. در بخش دیگر از این 
جلسه نیز اعضای شورای شهر اعلام کردند که شهرداری به دنبال 
واگذاری 2ورزشگاه به تیم های پرسپولیس و استقلال نیست و 
در ازای ورزشگاه های واگذار شده، زمین های مناسبی از سوی 

وزارت ورزش با شهرداری تهاتر خواهد شد.

مهدیاسماعیلبگی
مدیرعاملسازمانتاکسیرانیشهر

تهران
خودرویسورندرمجموعهشهرداری
ووزارتکشــوربــرایجایگزینــیآنبــا
خودرویســمندوپژوتأییــدورونمایی
شــدوقراراســتایــرانخــودروآنرااز
اواخرتیرماهبهعنوانتاکســیشــهری
واردچرخــهخدمــترســانیکنــد.
مســئلهایکــهدربــارهتاکســیهادر
شــهربــاآنمواجهیــم،تعییــنتکلیف
نشــدنوارداتبــرایتاکســیهای
استاندارداست.برایحلاینمسئله
نیازمندتصویبآییننامههایاجرایی
دولــتدرخصــوصوارداتتاکســیبا

استانداردبالاییهستیم.

محمدامینتوکلیزاده
معاوناجتماعیوفرهنگیشهرداری

تهران
هشــتمینجشــنوارهبینالمللیفیلم
شهردرپردیسسینماییملتبهطور
رســمیآغازبــهکارکرد.اینجشــنواره
دارایبخشهــایمختلفــیاســتوبه
مدیریــتشــهریکمــکمیکندتــادر
جهتاهدافکلانمدیرســتشــهری
بــهموضوعــات،ازنــگاهیــکهنرمنــد
نگریســتهشــود.اســتقبالمــیکنیــم
کههنرمندانماراباچالشهایشهر
آشناکنندوازهمهمهمتراینکهبانگاه
خــاصخــودمتوجــهموضوعــاتمهم

تهرانباشند.

شهردارمنطقه۱۹ازطبخوتوزیعبیش
از۱۵هــزارپــرسغــذایگــرمدرقالــب
طرحاطعــامغدیــردربینشــهروندان
محلاتکمبرخــوردارایــنمنطقهخبر
داد.مهــدیهدایتبااشــارهبهســنت
حســنهاطعــامغدیــر،بهویــژهدربیــن
اقشارکمبرخوردارگفت:»همزمانبا
اینعیدفرخندهعلاوهبــرتوزیعغذای
گرم،طبــخحلیــمدرایســتگاهصلواتی
بوســتانبهــارواقــعدرضلــعشــمالی
بوستانبامشارکتشــهروندانانجام
شــد.«همچنیــناســتیجفرهنگــیو
هنریدربوســتانهــایامــامخمینی،
کاظمی،شــهید عبدلآباد،شــهید

مطهری،جانبازوبهاربرپامیشد.

براســاسآمــاریکــهبنیــادمســکن
اســتانتهــرانارائــهکــرده۵۴درصــد
واحدهایمســکونیروســتاییاستان
ازمقاومــتلازمبرخــورداراســت.در
اســتانتهــران۲۲۵هــزارو۵۵۶واحــد
مســکونیروســتاییوجــودداردکــه
۴۶درصدازآنهانیازمندمقاومســازی
هســتند.ازآبانمــاهســالگذشــته
ســقفتســهیلاتمســکنروســتایی
از۱۰۰بــه۲۰۰میلیــونتومــانافزایش
یافــتکههنــوزشــکلاجرایــیبهخود
نگرفتهاست.نرخسوداینتسهیلات
۵درصــداســتکــهســازمانبرنامــهو
بودجــهمیبایســتمابهالتفــاوتاین

رقمتا۱۸درصدراتضمینکند.

15
هزار

54
درصد

 شناسایی نقاط
 تجمع معتادان متجاهر  

بیست وپنجمین جلسه قرارگاه اجتماعی شهر 
تهران به ریاست علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
برگزار شــد. به گزارش پایگاه خبری شهر، در 
این جلســه، آخرین وضعیت اجرایی مصوبات 
بیست وچهارمین جلسه قرارگاه اجتماعی شهر 

تهران بررسی شد.
طرح موضوع تعیین تکلیف اســتفاده از تخت 
طبقه ســوم مراکز ماده16 در شــورای تامین 
اســتان تهران، ارائه گزارش آماری درباره سایر 
گروه های منع پذیرش 9گانه نیازمند تأسیس 
مرکز جدید ماده16، ارائه طرح پیشنهادی برای 
ساماندهی معتادان ماده16 معلولان جسمی - 
حرکتی، سالمندان و افراد زخم باز ترخیص شده 
از مراکز ماده16، شناسایی و ارائه فهرست نقاط 
تجمع معتادان متجاهر در بزرگراه ها و حاشیه 
اتوبان ها و ارائه طرح ساماندهی مراکز پسماند 
و زباله گردهــا از مصوبات بیســت وچهارمین 
 جلسه قرارگاه آسیب های اجتماعی شهر تهران 

بود.
در جلســه قبلی قرارگاه اجتماعی شــهرداری 
تهران موضوعاتی چون بهره بــرداری از مراکز 
نگهداری معتــادان با نــام یاورشــهر، مجوز 
بهره برداری از مراکز نگهــداری،  تامین داروی 
مورد نیــاز و خریــد و تحویل دســتگاه  های 
شناسایی معتادان با اســتفاده از عنبیه چشم،  

بررسی شده بود.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

شورا

پیشبینیایجادجایگاههایسوخترسانی
کوچکدرمدتیکسال

۸۰جایگاه
سوخترسانیبنزین

۳۰جایگاه
CNGسوخترسانی

حداقل۵جایگاه
سوخترسانیکوچکدر
هریکازمناطق۲۲گانه

مهمانی۱0کیلومتریغدیرازچهارراهپارکویتاچهارراهولیعصر)عج(ازساعت۱۸تا۲۲روزدوشنبه۲۷تیربرگزارشد

 600مجموعه مردمی در این مهمانی حضور داشتند.

   2میلیون غذا و میان وعده برای پذیرایی
 از مهمانان پیش بینی شده بود.

 110هزار اسباب بازی به کودکان در این مسیر هدیه داده شد.

 40مجموعه شهربازی در نقاط مختلف این مسیر برپا شد.

  150گروه سرود در این مسیر در ۷0 استیج برنامه اجرا کردند.

 108هزار نفر بانی برپایی مهمانی 10 کیلومتری عیدغدیر بودند.

  ۷00موکب از بامداد دیروز در مسیر 10کیلومتری
 به فعالیت پرداختند.

 عوامل برنامه های عصرجدید، خندوانه، میدون، منم بچه 
مسلمان، مل مل، رنگین کمان، خاله شادونه، عمومهربان و... 

در این مسیر به اجرای برنامه پرداختند.

 افراد خیر از اقشار مختلف مردم در روزهای گذشته با اعلام آمادگی از 
طریق سامانه پیامکی ۳000212، بانی برپایی این جشن بزرگ شدند تا 

همه هزینه های این مراسم به کمک خود مردم تأمین شود.
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دنیای آینده بانک های ایران چگونه 

بازار پول
است و تا چه زمانی می توانند با تکیه 
بر خدمات سنتی و نیمه الکترونیک 
خود ادامه حیات دهند؟ آیا مشتریان آنها به همین 
خدمات محدود و حداقلی رضایت می دهند؟ شاخص 
دسترسی به خدمات بانکداری نوین در ایران، به رغم 
افزایش تعداد خدمات، همچنان از یک ساختار سنتی 
مبتنی بر پرداخت، به جای اعتبار دادن به مشتریان، 
رنج می برد. دولت سیزدهم علاقه زیادی دارد تا هم 
کیفیت و هم سطح خدمات بانکی به مردم را افزایش 
دهد و آن را عادلانه سازد که مصداق علنی آن تلاش 
برای دسترسی همه مردم به اعتبارات و تسهیلات 
بانکی و جلوگیــری از تمرکز آن بــه تعداد خاص 
شهروندان است. با این حال تا زمانی که تکیه خدمات 
بانکی بر کارت های برداشت باشــد و نه کارت های 
اعتباری نمی توان انتظار داشــت که بانک ها از لایه 

سنتی خود خارج شوند.
به گزارش همشهری، تعداد کل کارت های برداشت 
بانکی براســاس آخریــن اعلام بانــک مرکزی به 
268میلیون و 249هزار و 127کارت رســیده که 
سرانه هر ایرانی 3.2کارت است. نکته جالب اینکه 
از کل تعداد کارت های برداشت بانکی 68درصد آن 
را 7بانک صادر کرده اند. سهم بانک  ملی 18درصد، 
بانک صادرات 12.7درصد، ملت 11.9درصد، سپه 
9.3درصد، کشاورزی 6.6درصد، تجارت 4.9درصد 
و مسکن 4.7درصد برآورد شده است. البته اگر سهم 
بانک های نظامی در بانک سپه ادغام شود 74درصد 
از کل کارت های برداشت در دست مردم مربوط به 

7بانک یادشده می شود.

نقص آماری
گــزارش بانک مرکــزی از شــاخص های خدمات 
پرداخــت بانکی از یــک نقص عمده رنــج می برد 
زیرا با وجود انحلال بانک ها و مؤسســات اعتباری 
نظامی شــامل بانک حکمت ایرانیان، بانک انصار، 
مؤسســه اعتباری کوثر و بانــک قوامین، همچنان 

آمار کارت های بانکی صادرشده توسط این بانک ها 
محاسبه شــده که قاعدتا باید آمار آنها را در بانک 
سپه ادغام کرد که در این صورت سهم بانک سپه از 
کارت های برداشت بانکی از 9.3درصد به 15.7درصد 

می رسد.

سهم اندک کارت های اعتباری
درحالی که بیشــتر مردم ایران در جیب شان کارت 
برداشــت یا همان کارت های نقدی بانکی را دارند، 
در دنیا، کارت های اعتباری است که بالاترین سهم را 
به خود اختصاص داده است. بانک مرکزی می گوید 
در پایان فروردین امسال فقط 7میلیون و 578هزار 
و 634کارت اعتباری در بانک ها صادر شده که سهم 
هر ایرانی به یک دهم درصد هم نمی رســد. از کل 
کارت های اعتباری صادر شده در بانک ها 44.7درصد 
در استان تهران صادر شده و 55.2درصد هم سهم 

سایر استان ها بوده است.
نکته قابل تامل اینکه بســیاری از بانک های ایران 
همچنان با در اختیــار داشــتن کارت اعتباری به 
مشتریان خود بیگانه هستند یا ترس دارند و ترجیح 
می دهند به همان کارت های برداشت نقدی اکتفا 
کننــد به گونه ای کــه از کل کارت هــای اعتباری 
صادرشده در پایان فروردین امســال 43درصد به 
بانک سامان، 17درصد به بانک ملت، 15درصد به 
بانک قرض الحسنه مهر ایران، 6درصد به بانک سپه، 
5درصد بــه بانک تجارت، 5درصد به پســت بانک 
و 4درصد به بانک پارســیان اختصاص دارد و سهم 
سایر بانک ها به 14درصد می رسد. این آمارها نشان 
می دهد بانک های ایران هنوز تا تغییر از کارت های 

نقدی به کارت های اعتباری فاصله زیادي دارند.

صدور 412میلیون کارت بانکی
ایــران را می تــوان در زمره کشــورهای پیشــتاز 
کارت های بانکی شامل کارت های نقدی، کارت های 
اعتباری و کارت های هدیه قلمــداد کرد چنان که 
در پایان فروردین امســال تعداد کارت های بانکی 

به 411میلیــون و 862هزار و 827کارت رســیده 
که 26درصد سهم اســتان تهران و 74درصد سهم 
سایر اســتان ها بوده که به صورت طبیعی بالاترین 
کارت های بانکی متعلق به بانک های دولتی یا دولتی 
خصوصی شده ملی ایران، سپه، تجارت، صادرات و 

ملت اختصاص دارد.
براســاس تازه ترین آمارهای بانک مرکزی 61هزار 
و 158دستگاه خودپرداز در کشــور فعال است که 
23درصد آن در اســتان تهران و 77درصد در سایر 
استان ها نصب شــده و تعداد پایانه های ارائه دهنده 
خدمات بانکی در شعب بانک ها هم بالغ بر 65هزار 
و 558دستگاه اعلام شــده که 20درصد در شعب 
بانک های اســتان تهران و 80درصد در شعب دیگر 

استان ها قرار دارد.

وضع تراکنش های بانکی
بانــک مرکــزی ارزش ریالی مبلــغ تراکنش های 
شــبکه بانکی در خودپردازها، در فروردین امسال 
را 3641هزار میلیارد ریــال و ارزش تراکنش های 
صورت گرفتــه در پایانه هــای شــعب بانک ها را 
2470هــزار میلیارد ریال برآورد کرده اســت. این 
گزارش نشان می دهد تعداد تراکنش های ثبت شده 
درون شبکه بانکی شــامل خودپردازها و پایانه های 
شعب در فروردین امسال به 539میلیون و 962هزار 
و 529تراکنش رسیده که بیش از 95درصد آن سهم 

خودپردازهای بانکی بوده است.

سقف کوتاه کارت اعتباری
براساس بخشــنامه بانک مرکزی سقف کارت های 
اعتباری مرابحه هم اکنون 200میلیون تومان است 
که با توجه به نرخ رشد نقدینگی و تورم، این سقف 
به نظر کوتاه است و پاسخگوی نیاز اعتباری اکثریت 
شهروندان نیســت. با این حال به دلیل محدودیت 
منابع بانک ها، افزایش این ســقف در آینده نزدیک 
محتمل به نظر نمی رسد. سهم تسهیلات بانکی در 
قالب کارت های اعتباری مرابحه در سال های اخیر از 

کل مانده تسهیلات بانک ها افزایش یافته که هدف 
آن تســهیل تامین مالی خانوارها و کسب وکارهای 
کوچک و متوسط است. البته ســقف تعیین شده 
200میلیــون تومانی کارت هــای مرابحه یا همان 
کارت های وام که به شهروندان داده می شود، در کل 
شــبکه بانکی برای هر مشتری است و یک مشتری 
نمی تواند از بانک دیگری کارت دیگری بگیرد. افزون 
بر اینکه براساس نظام اعتبارسنجی نصف و نیمه ای 
که هم اکنون مورد اســتناد بانک ها قرار می گیرد، 
شــعب بانک ها براســاس میزان اعتبار هرشخص 
تصمیم می گیرند که کارت وام با ســقف مشخص 
در اختیار متقاضیان وام قرار دهند. 6 سال از زمان 
ابلاغ دستور العمل کارت اعتباری مرابحه می گذرد 
و در این ســال ها با توجه به افزایش نرخ تورم به نظر 
می رسد که تسهیلات 200میلیون تومانی پاسخگوی 
نیاز مشتریان نباشد و بســیاری از مردم به ویژه در 
شهرهای بزرگ با مشــکلات جدی مواجه هستند 
و بانک ها هم در پرداخت این تسهیلات سختگیری 
می کنند. به گونــه ای که به میزان هــر 50میلیون 
تومان تسهیلات کارت مرابحه یک ضامن معتبر را 

طلب می کنند.
این در شرایطی اســت که در دنیای امروز، بانک ها 
به میزان اعتبار هر شهروند اقدام به پرداخت اعتبار 
می کنند و از آنجا که بازپرداخت این اعتبار شــرط 
دریافت اعتبار بعدی است، عملا بانک ها در وصول 
مطالبات خرد و متوســط خود با مشــکلات جدی 
مواجه نمی شوند چرا که شهروندان کشورهاي دیگر 
دنیا نگران خدشه به اعتبارشان نزد بانک ها هستند. 
در ایران اما همچنان ســنجش اعتبار مشــتریان 
یک حلقه مفقوده و ضعیف در پرداخت تســهیلات 
هستند و بانک ها هم ســنتی فکر می کنند و علاوه 
بر ملاک عمل قرار دادن اعتبار مشــتریان، چک یا 
سفته و ضامن معتبر را شرط پرداخت وام خرد اعلام 
می کنند که باعث می شود بســیاری از شهروندان 
و کســب وکارهای کوچک و متوسط از دریافت این 

تسهیلات خودداری کنند.

3کارت بانکی در جیب هر ایرانی
همشهری آخرین وضع جغرافیای خدمات پرداخت بانکی را رصد می کند

در 5ماه نخست سال جاری میلادی ارزش تجارت ایران و اروپا از مرز 2میلیارد یورو گذشت
نقشه تجارت ایران و اروپا در 5 ماه 2022

در ماه های سپری شده از سال میلادی، تجارت 

تجارت
ایــران و کشــورهای عضــو اتحادیــه اروپا 
12.5درصد رشــد کــرده و از 2میلیارد یورو 
گذشته است. در این میان تجارت ایران با ترکیه نیز با جهش 
مساعدی مواجه بوده و سهم این کشــور از کل ارزش تجارت 

خارجی ایران را به 11درصد رسانده است.
به گــزارش همشــهری، باوجــود تحریم هــای اقتصادی و 
محدودیت های شــدید در حوزه های بیمه، حمل ونقل و امور 
بانکی، بازیابی تجارت خارجی ایران ادامه دارد و ارزش آن در 
حال افزایش است؛ البته جهش قیمت های جهانی کامودیتی 

نیز به این امر کمک کرده است.

جهش واردات از اروپا
آمارهای منتشر شده از سوی پایگاه خبری یورو  استات حاکی 
از این است که تجارت ایران و 27کشور عضو اتحادیه اروپا در 
5ماهه 2022 نسبت به مدت مشابه سال قبل 12درصد رشد 
کرده و از یک میلیارد و 845میلیون یورو در 5ماهه سال گذشته 
میلادی به 2میلیارد و 75میلیون یورو در 5ماهه ســال جاری 
میلادی رسیده اســت. یک اتفاق قابل تأمل در تجارت ایران و 
اروپا این است که تراز تجاری ایران در این معادله به شدت منفی 
است و واردات ایران از اتحادیه اروپا و البته آلمان، یک میلیارد و 

145میلیون یورو بیش از صادرات به این کشورهاست.
البته این واردات، به واسطه سهم بالای کالاهای واسطه ای در 
این تجارت، می تواند اتفاق خوبی برای تولید و سرمایه گذاری 
داخلی باشــد. به عبارت دیگر، ایــن واردات برخلاف وارداتی 
که تولیــد داخلی را ضعیــف می کند، قادر اســت راه را برای 
ارتقای تکنولوژی، بهبود بهــره وری و افزایش کیفیت تولید 
داخلی هموار سازد. براســاس جدیدترین آمارها، در 5ماهه 
نخســت 2022 واردات اتحادیــه اروپــا از ایران بــا افزایش 
39درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به 465میلیون 
یورو رســیده و در همین بازه زمانی، صادرات 27کشور عضو 
اتحادیه اروپا به ایران 6درصد در مقایســه با مدت مشابه سال 

قبل رشد داشــته و به یک میلیارد و 610میلیون یورو رسیده 
است. براســاس این آمارها، در 5ســال جاری میلادی، آلمان 
بزرگ ترین شــریک تجاری ایران در میان کشورهای اروپایی 
امســال بوده و 37درصد از کل تجارت ایران و اتحادیه اروپا را 

به خود اختصاص داده است.

گشایش تجارت با ترکیه
طبق آمار گمرک ایران، سهم ترکیه در تجارت خارجی ایران 
به 11درصد می رسد و 2کشــور در سال گذشته 19میلیون و 
500هزار تن کالا به ارزش 11.4میلیارد دلار مبادله کرده اند که 
این رقم نسبت به ســال 1399 ازنظر وزن 73درصد و از منظر 
ارزش 64درصد رشد کرده است. بررسی آمارهای تجارت ایران 
و ترکیه به تفکیک واردات و صادرات، نشان می دهد که در سال 
گذشته قفل صادرات ایران به ترکیه باز شده و 15.7میلیون تن 
کالا به ارزش 6.1میلیارد دلار از ایران به این کشور صادر شده 
که 140درصد بیش از ســال 1399 اســت. در مقابل واردات 
ایران از ترکیــه در همین بازه زمانی 3.7میلیــون تن کالا به 
ارزش 5.3میلیارد دلار بوده که نســبت به سال 1399 حدود 
20درصد افزایش نشان می دهد و همین مسئله به مثبت شدن 
تراز تجاری ایران و ترکیه معادل 800میلیون دلار به نفع ایران 
منجر شده است. طبق آمار، بررسی وضعیت جایگاه ترکیه در 
تجارت خارجی با ایران نشان می دهد که این کشور در هر دو 
حوزه واردات و صادرات، جزو 4شریک اول ایران قرار داشته و 
در سال گذشته درمجموع 12درصد وزن و 11درصد کل ارزش 

تجارت خارجی کشورمان با ترکیه بوده است.

2گام برای کمک به نهضت ملی مسکن 
آخرین تحولات سیاستگذاری برای نهضت ملی مسکن از 

تلاش برای تعدیل قیمت نهاده های پرمصرف  و حل مشکل 
پرداخت تسهیلات در برخی بانک ها حکایت دارد 

وزارت راه و شهرســازی، پیش نویس آیین نامــه نحوه تأمین 
مصالح ساختمانی برای طرح های مسکن حمایتی را تهیه کرده 
و همزمان، عاملیت 2 بانک برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی 

مسکن نیز به بانک تخصصی مسکن انتقال یافت.
به گزارش همشهری، در قانون جهش تولید مسکن برای کمک به 
کاهش هزینه ساخت پروژه های مسکونی، تمهیداتی برای تأمین 
مصالح ساختمانی این پروژه ها با نرخ واقعی اندیشیده شده که 
تاکنون برای اجرای آن اقدامی نشده بود، اما حالا، وزارت راه و 
شهرســازی برای اجرای این بخش از قانون دست به کار شده و 
پیش نویس آیین نامه اجرایی آن را تهیه کرده است. از سوی دیگر، 
باوجود مشخص شدن ســهمیه بانک ها در پرداخت تسهیلات 
موضوع قانون جهش تولید مســکن به پروژه های نهضت ملی 
مسکن، همچنان این فرایند روی ریل درست قرار نگرفته است. 
در این شرایط عاملیت 2 بانک دولتی صنعت و معدن و توسعه 
صادرات که در حوزه های خاص فعالیت می کنند به بانک عامل 
مســکن انتقال پیدا کرده که می تواند به تسریع در تخصیص 

تسهیلات به پروژه های نهضت ملی مسکن منجر شود.

مصالح ارزان برای مسکن دولتی
در اجرای تکلیف مقرر در تبصــره یک ماده )13( قانون جهش 
تولید مســکن مبنی بر »تهیه آیین نامه مربوط به نحوه تأمین 
مصالح ســاختمانی )فولاد و ســیمان( برای طرح های مسکن 
حمایتی )با حذف واسطه ها(«، وزارت راه و شهرسازی با همکاری 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت، پیش نویس ایــن آیین نامه 
را تهیه و برای طــرح و تصویب در دولت ارائــه کرد. به گزارش 
همشــهری، براســاس ماده )13( قانون جهش تولید مسکن، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف اســت به منظور پوشش 
خطرپذیری )ریســک( ساخت مســکن، امکان پیش خرید و 
سایر ابزارهای پوشــش خطرپذیری خرید مصالح ساختمانی 
)صرفاً فولاد و ســیمان( را در بورس کالا فراهم کند. همچنین 
به  موجب تبصره یک این ماده، وزارتخانه های راه و شهرسازی 
و صنعت، معدن و تجارت مکلف انــد آیین نامه مربوط به نحوه 
تأمین مصالح ساختمانی )فولاد و ســیمان( را برای طرح های 
مسکن حمایتی )با حذف واســطه ها( تهیه کنند و به تصویب 
هیأت وزیران برســانند. هدف از این کار، تعدیل قیمت مصالح 
پرمصرف در نهضت ملی مسکن است که عملًا مانع رشد هزینه 
ساخت و فشار به متقاضیان مصرفی خواهد شد. در همین راستا، 
وزارت راه و شهرسازی پیش نویس آیین نامه »نحوه تأمین مصالح 
ساختمانی )فولاد و سیمان( برای طرح های مسکن حمایتی )با 
حذف واسطه ها(« را تدوین و برای سیر مراحل بررسی و تصویب 
در دولت، ارائه کرده است. به موجب این آیین نامه پیشنهادی، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است به منظور جلوگیری 
از هرگونه کمبود و کســری مصالح طرح های حمایتی مسکن، 
اقدامات لازم ازجملــه فعالیت کلیه تولیدکننــدگان مصالح 
ساختمانی با حداکثر ظرفیت اسمی تولید و یا افزایش ظرفیت 
براساس میزان حجم مصالح اعلامی وزارت راه و شهرسازی را 
انجام دهد. همچنین براساس آیین نامه یادشده، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موظف می شود به منظور کاهش اثر هزینه های 
حمل ونقل بر قیمت مصالح و جبران کسری احتمالی تولید در 
برخی استان ها، نسبت به تعیین استان و کارخانه های معین برای 
هر استان براساس نیازسنجی که توسط وزارت راه و شهرسازی 
برای مصالح موردنیاز طرح های مسکن حمایتی انجام می شود، 

اقدام کند.
این پیشــنهاد هم اکنون در کمیســیون زیربنایــی، صنعت و 
محیط زیست دولت توســط کارشناسان بررسی می شود و بعد 
از انجام اصلاحات احتمالی و تصویب در هیأت وزیران به عنوان 
مبنایی برای کمک به احداث نهضت ملی مسکن ابلاغ خواهد 

شد.

میان بر پرداخت تسهیلات مسکنی
همچنان مقدار تسهیلات اختصاص یافته به نهضت ملی مسکن 
در شرایطی که یک ســال از آغاز این نهضت گذشته، رقم قابل 
دفاعی نیست و بخش عمده همین تسهیلات تخصیص یافته 
نیز به بانک تخصصی حوزه مســکن اختصاص داشــته است. 
طبق گزارش وزارت راه و شهرســازی، مدیرعامل بانک مسکن 
از انعقاد قرارداد عاملیت، با 2 بانک صنعت و معدن و توســعه 
صادرات و انتقال سهم تســهیلات این دو بانک به بانک مسکن 
برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن خبر داده است. به 
گزارش همشهری، در جدول توزیع سهمیه تسهیلات نهضت 
ملی مسکن که آبان سال گذشته از سوی بانک مرکزی منتشر 
شد، ســهمیه بانک صنعت و معدن 75میلیارد تومان، سهمیه 
بانک توسعه صادرات 72میلیارد تومان و سهمیه بانک مسکن 
63هزار میلیارد تومان تعیین شــده بود که با قــرارداد انتقال 
عاملیت این دو بانک با بانک مسکن، عملًا 147میلیارد تومان 
ســهمیه این دو بانک به بانک عامل مسکن منتقل خواهد شد. 
محمود شایان، مدیرعامل بانک مسکن با اشاره به اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن و تکلیف دولت مبنی بر احداث 4میلیون 
واحد مسکونی در 4سال، از انتقال عاملیت برخی بانک ها به بانک 
مسکن خبر داد که می تواند شتاب اجرای پروژه های نهضت ملی 
مسکن را افزایش دهد. مدیرعامل بانک مسکن، با اشاره به امکان 
پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن در قالب پروژه های 
خود مالک، از استقبال بخش خصوصی از این طرح خبر داده و 
گفته است: تاکنون 560 هزار حساب در کل کشور برای پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی افتتاح شده که تأمین مالی 378 هزار واحد 
توسط بانک مسکن انجام شده اســت. شایان می گوید: قرارداد 
انتقال عاملیت پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن با 2 بانک 
صنعت و معدن و توسعه صادرات منعقد شده که در حوزه های 
تخصصی غیراز مسکن فعالیت می کنند و سهم تسهیلات این دو 
بانک برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن به بانک مسکن 
منتقل شده است. شایان همچنین با اشاره به عملکرد بانک در 
پرداخت تسهیلات مسکن مهر گفت: کل مبلغ تسهیلات مسکن 
مهر بیش از 55هزار میلیارد تومان بود که برای احداث 2میلیون 

و 300هزار واحد پرداخت شده است.
طبق اعلام وزارت راه و شهرســازی، تا تیرماه 1401 عملیات 
ســاخت یک میلیون و 3 هزار و 513واحد از مجموعه تعهدات 
نهضت ملی مســکن آغاز شــده که از این تعداد، 954هزار و 
238هزار واحد مسکونی در مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی 
و ساخت قرار دارد و تعداد 429 هزار و 275واحد نیز کلنگ زنی 

شده است.

سرمایه های ناپیدا در اقتصاد دیجیتال
ســورنا ســتاری، معاون علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری، با اشــاره بــه برخی 
مشکلات و چالش های شرکت های دانش 
بنیان، گفت: یکــی از موضوعــات مهم 
در زمینه فعالیت شــرکت های دانش بنیــان مربوط به مفهوم 
دارایی های نامشــهود این شرکت هاســت که هنوز در اقتصاد 
ایران درک کاملی از این موضوع وجود ندارد. او افزود: شــرکت 
دانش بنیانی که برای دریافت تسهیلات به بانک مراجعه می کند، 
بانک ها بدون توجه به دارایی دانشــی این شرکت ها در مقابل، 
درخواست وثیقه ملکی می کنند، در هیچ کجای دنیا یک شرکت 
دانش بنیانی امکان ارائه چنین وثیقه ای ندارد، چون دارایی این 

شرکت ها نیروهای متخصص هستند که در واقع نامشهودند.
نظام سنتی اعتباری در ایران و به ویژه در شبکه بانکی باعث شده 
تا بسیاری از کارآفرینان و ســرمایه گذاران اقتصاد دیجیتال از 
دریافت اعتبار و تسهیلات مبتنی بر سرمایه های ناپیدا یا همان 
دارایی های نامشــهود بی بهره بمانند زیرا مبنای دادن اعتبار و 
تسهیلات همچنان بر قرارداد بانکی به شیوه سنتی و به وثیقه 
گرفتن زمین و مستغلات یا دارایی های مشهود نظیر ماشین  و 
تجهیزات است. حال آنکه در دنیای امروز حتی یک نشان تجاری 
یا همان برند برای گرفتن اعتبار کفایت می کند. حالا پرسش این 
است که آیا نظام بانکی می تواند براساس دارایی های نامشهود 
اقدام به سنجش سرمایه های ناپیدای شرکت های فعال حوزه 
اقتصاد دیجیتال کند؟ البته باید نگرانی بحران اعتباری ناشی از 
فشار به بانک ها بود همچنان که در دنیا همچنین تجربه تلخی 
ثبت شده اما این تجربه تلخ جهانی باعث سد راه بر سر بازیگران 
اقتصاد دیجیتال از مســیر بانک ها و صندوق های تامین اعتبار 
نشده بلکه آنها درصدد بســتن راه های انحرافی و بازگذاشتن 

راه های بهتر برآمدند. 

آزادسازی تجارت بسته
  خبر: میرهادی سیدی، مشاور امور بین الملل 
و توافقنامه های تجاری ســازمان توســعه تجارت 
ایران می گوید: مذاکرات موافقتنامه تجارت آزاد با 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا هنوز به پایان نرسیده و 
مقرر شده است تا آماده شدن موافقتنامه تجارت آزاد 

و نهایی شدن آن، موافقتنامه ترجیحی تمدید شود.
  نقد: ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا چند سالی 
است که موافقتنامه تجارت ترجیحی را امضا کرده اند 
و پروتکل تمدید آن نیز اسفند1400 به امضا رسید. 
علاوه بر این حدود یک سال ونیم است که مذاکرات 
انعقاد موافقتنامــه تجارت آزاد با ایــن اتحادیه در 
سازمان توسعه تجارت انجام می شود. نکته قابل  توجه 
این است که موافقتنامه های تجاری، غالباً برای تقلیل 
یا حذف تعرفه های حقوق گمرکی به امضا می رسد 
و دو طرف توافق، تعرفه بخشی از کالاهای وارداتی 
خود را برای طــرف مقابل کاهش می دهند یا حتی 
حذف می کنند. جدای از اهمیت معاهدات دوجانبه 
تجارت ترجیحی و آزاد، موضوع مهم تر، امکان تبعیت 
سیستم اقتصادی و تجاری کشــور از مضامین این 
معاهده هاست که متأسفانه در ایران مشکلاتي در این 
حوزه وجود دارد. همین مسئله باعث شده آنگونه که 
می شد از فرصت تجارت ترجیحی با اتحادیه اوراسیا 
بهره مند نشــویم و این تهدید برای تجارت آزاد نیز 
محتمل است. با تبدیل موافقتنامه تجارت ترجیحی 
ایران و اتحادیه اوراســیا به موافقتنامه تجارت آزاد، 

باید تعرفه تجارت 80درصد کالاها صفر شود.

چهره روز

نقد  خبر

گزارش

 تراز تجاری
1.145.000.000- ایران و اروپا

یورو

 تجارت ایران و اروپا 
در 5ماهه 2022

2.075.000.000
یورو

تغییر نسبت به دوره 
مشابه 2021

12
درصد

صادرات ایران به اروپا

465.000.000
یورو

تغییر

39
درصد

واردات ایران از اروپا

1.610.000.000
یورو

تغییر

6
درصد

 درصد سهم بانک ها از کارت نقدی بانکی 
در پایان فروردین 1401

 درصد سهم بانک ها از کارت های اعتباری 
در پایان فروردین 1401
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  تعداد بستری های كرونا در هفته اخیر نسبت به 
هفته قبل تقریبا ۲.۵ برابر شده و درصد فوتی ها 
هم تقریبــا ۴۰ درصد افزایش یافته اســت. روز 
گذشته براساس اعلام وزارت بهداشت ۵687بیمار 
جدید شناســایی و 77۴نفر هم بستری شدند. 
مــوارد فوتی هم به 1۴نفر رســید. ایــن اعداد، 
دوشنبه گذشته برای بیماران شناسایی 1۴۵3نفر، 
برای بستری ۲۵۴نفر و برای فوت هم ۵نفر بود، 
اما حالا رشــد 3تا ۴برابری دارند. این وضعیتی 
است كه در بسیاری از استان ها حاكم شده است. 
در مازندران تعداد بســتری های روزانه 3برابر و 
3رقمی شده اســت. همینطور میزان مراجعات 
به بیمارستان امام رضای تبریز نسبت به ۲هفته 
اول تیر 6برابر شده اســت. شمار بستری شدگان 
بدحال كرونا در خراسان رضوی 9۰درصد افزایش 
پیدا كرده و در چهارمحال و بختیاری هم 3بیمار با 
شرایط وخیم در بخش مراقبت های ویژه بستری 
شــده اند. در گلســتان هم آمار بیماران نیازمند 
بستری رشــد داشته اســت. حالا علیرضا زالی، 
فرمانده عملیاتی ســتاد مقابله با كرونای استان 
تهران هم در گفت وگو با همشــهری از افزایش 
11.۵درصدی بستری در مراكز درمانی پایتخت 
خبر می دهد. اوایل هفته جاری وزیر بهداشت از 
آغاز موج هفتم در ایران خبــر داده و گفته بود: 
»آمار تلفات كرونا افزایشی است به دلیل اینكه آمار 

مراجعات و بستری ها زیاد شده است. 
هر وقت مراجعان كاهشــی باشــد، فوتی ها هم 
كاهش پیدا می كند، اما هم اكنون آمار مراجعات 
كاهشی نیست.« در كشورهای دیگر هم وضعیت 
همین است و با شیوع زیرســویه های اومیكرون 
یعنــی BA4 و BA5 نمودار ابتــلای جهانی از 

اواخر خــرداد تاكنون همچنــان صعودی مانده 
است. در ژاپن ركورد بی سابقه 11۰هزار ابتلا در 
روز ثبت شــده، در هند ابتلای روزانه به بیش از 
۲۰هزار نفر رسیده و در آمریكا هم روزانه 1۲۰هزار 
تست كرونا مثبت اعلام می شود. در كره جنوبی 
شناسایی موارد قطعی ابتلا در روز به ۲6هزار نفر 
رسیده و استرالیایی ها هم از افزایش آمار ابتلا به 
39هزار نفر در روز خبر می دهند. از مجموع بیش 
۲۲میلیون و ۵۲8 هزار و ۵6۰بیمار فعال در جهان 
هم حــال 39هزار و ۵8نفر وخیم گزارش شــده 
اســت. البته به گفته زالی، هنوز سازمان جهانی 
بهداشت درباره میزان بیماری زایی زیرسویه های 
جدید اومیكرون و مرگ ومیر ناشی از آن به اجماع 
نرسیده، اما باید جانب احتیاط را درنظر گرفت و 
تزریق واكسن و رعایت پروتكل های بهداشتی را 

در اولویت قرار داد.

BA5 قدرت سرایت به 18نفر را دارد 
در سویه ووهان كوویدـ19میزان سرایت یك به3، 
در سویه دلتا یك به ۵ و در سویه اومیكرون یك 
 BA5 و BA4 به 9 نفر اعلام شد، اما در ۲زیرسویه
هر نفر می توانــد 18 نفر را مبتلا كنــد. فرمانده 
عملیاتی ســتاد مقابله با كرونای استان تهران با 
تأیید این مطلب می گوید: »كوویدـ19بســیار 
پیچیده اســت و خاصیت و علائــم  آن می تواند 
در بســترهای مختلف بومی با توجه به سرعت و 
میزان ابتلا و همچنین احتمــال بالقوه جهش، 
تغییر كند. با توجه به این مسئله، اظهارنظر درباره 
زیرسویه های جدید بیماری در موج فعلی مشكل 
است؛ به ویژه اینكه سازمان جهانی بهداشت هم به 
اجماع درباره بحث میزان مرگ ومیر ناشی از آن 
 BA5 نرسیده است. اما نكته مشخص این است كه
نسبت به سویه های قبلی از میزان انتقال پذیری 
بیشتری برخوردار است.« زالی با بیان اینكه با رشد 
موارد بســتری در مراكز درمانی مواجه هستیم، 

ادامه می دهد:  »آمار بستری به طور متوسط و در 
مقایسه با هفته گذشته 11.۵درصد افزایش پیدا 
كرده اســت. البته به نظر نمی رسد موج بستری 
چندان عمیق باشــد؛ چرا كه پیش بینی می شود 
به دلیل بیماری زایی كمتر ســوش های جدید و 
پوشش واكسیناسیون قبلی كه در جمعیت زیادی 
انجام شده، دامنه های بیماری زایی كمتری داشته 
باشیم. با وجود این باید زمان بگذرد تا در این باره 

تحلیل دقیق تری ارائه شود.« 

آمادگی برای بازگشایی بخش های بستری 
متخصصــان می گویند در یكــی،۲ هفته آینده 
موارد ابتلا و بســتری های كرونا در كشــور روند 
افزایشی خود را حفظ خواهد كرد؛ اگرچه میزان 
مرگ ومیر زیرسویه BA5نسبت به ویروس دلتا 
خیلی كمتر است، اما باتوجه به اینكه تعداد بسیار 
بیشتری از افراد را گرفتار می كند، می تواند منجر 
به افزایش بیماران بدحال و مرگ ومیر به ویژه در 

افراد واكسینه نشده شود.
 زالی در این باره از آمادگــی مراكز درمانی برای 
توســعه  بخش هــای كرونایی خبــر می دهد و 
می گوید: »براساس میزان بســتری و مراجعات 
سرپایی كه به صورت روزانه رصد می شود نیاز به 
بازگشایی این بخش ها بررسی خواهد شد. افرادی 
كه هم اكنون به ما مراجعه می كنند تقریبا 6 ماه از 
زمان آخرین تزریق واكسن آنها گذشته و ضرورت 
دارد كه نسبت به تزریق دوز یادآور اقدام كنند. از 
سوی دیگر باید به این نكته هم توجه داشت كه 
سهم تســت ها در تهران و حتی سایر شهرها كم 
شده؛ به همین دلیل ممكن است آمار واقعی ابتلا 

را نداشته باشیم.« 
او تأكید می كند: »رعایت پروتكل های بهداشتی 
به ویژه ماســك و تزریق دوز یادآور واكسن باعث 
كاهش موارد شــدید بســتری در بیمارستان و 
مرگ ومیر می شــود. افرادی كه 6 ماه از آخرین 

تزریق واكسن شان می گذرد، باید نسبت به تزریق 
نوبت یادآور اقدام كنند.« 

برند واكسن مهم نیست
تزریق واكسن های یادآور در حالی توصیه می شود 
كه برخی متخصصان به تزریق پلتفرم های خاص 
واكسن تأكید می كنند، اما اكنون سبد واكسن ها 
در كشور تنوع چندانی ندارد و به گفته كسانی كه 
به پایگاه های واكسیناســیون مراجعه می كنند، 
تنها ۲تا 3واكســن برای تزریق موجود است كه 
برخی از آنها انتخاب اصلی شان برای تزریق دوز 
یادآور نیست. فرمانده عملیاتی ســتاد مقابله با 
كرونای استان تهران این مسئله را تأیید نمی كند 
و می گوید: »همانطور كه سازمان جهانی بهداشت 
اعلام كرده در دســترس ترین واكسن، بهترین 
واكسن اســت. سبد واكســن در ایران همچنان 
متنوع اســت، اما نوع برند واكسن خیلی اهمیت 
ندارد و بیشــتر از آن، تزریق به موقع و استفاده از 
دوز یادآور در اولویت اســت كه منجر به افزایش 
ایمنی در جامعه شود.« او تأكید می كند: »ما باید 
قبل از اســتقرار كامل بیماری، واكسیناسیون را 
به صورت كامل انجام دهیم؛ چراكه هنوز ویروس 
به طور كامل در جامعــه چرخش نكرده و فرصت 
طلایی برای انجام واكسیناســیون دوز یادآور را 
در اختیار داریم.« زالی با بیان اینكه ممكن است 
برخی افــراد حتی با وجود زدن واكســن باز هم 
كرونا بگیرند، درباره لزوم واكسیناسیون توضیح 
می دهد: »واكســن ایمنی كامل ایجاد نمی كند، 
اما در كاهش مرگ ومیر بســیار اثربخش است. 
براین اساس از همه افرادی كه فاقد علائم هستند 
درخواســت می كنیم در اســرع وقت نسبت به 
تزریق واكســن دوز یادآور اقدام كنند. اگر كسی 
۲دوز واكسن زده برای دوز سوم و اگر كسی 3دوز 
واكســن تزریق كرده برای دریافــت دوز چهارم 

اقدام كند.« 

BA5 تخت ها در اشغال كرونای
فرمانده عملیاتی ستاد مقابله با كرونای استان تهران می گوید: آمار بستری در كشور چند برابر شده  و در تهران هم 11.۵درصد افزایش داشته است

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

 توصیه هایی برای 
حفظ امنیت كاربران »شاد«

مدیر فنی شبكه شاد با اشــاره به كلاهبرداری هكرها از طریق 
اپلیكیشــن شــاد، از كاربران این پیام رســان خواست تنها به 
كاربری هایی كــه »تیك آبی« دارند توجه كنند و ســایرین را 
به عنوان پشتیبان شــاد قبول نكنند و هیچ گونه اطلاعاتی در 
اختیارشان نگذارند. علی كاظم زاده در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر نحوه شناســایی و مقابله با هكرها و كلاهبرداری در پوشش 
پشتیبان »شاد« گفت: تیم فنی و پشتیبانی شاد در هماهنگی 
كامل با پلیس فتا و نهادهای نظارتی به صورت روزانه استعلام ها 
و گزارش هایی را ردوبدل می كنند. او افزود: تمام موارد تخلف 
كه در این اپلیكیشــن رخ می دهد و احیانا كلاهبرداری هایی 
كه به اسم پشــتیبان یا ادمین شــاد و حتی دیده شده به اسم 
وزیر آموزش و پــرورش و مواردی از این دســت رخ می دهد را 
به پلیس فتا اعلام می كنیم و آنها پیگیری های لازم و اقدامات 
قضایی مربوط را انجام می دهند و به نتیجه می رسانند. مدیر فنی 
شبكه شاد با بیان اینكه روال شناسایی این افراد به این صورت 
است كه یا كاربرها گزارش می دهند و یا در سرچ ماشینی توسط 
گروه شاد مشخص می شوند، گفت: در نخستین اقدام، كاربری 
افراد مسدود می شود و اطلاعات لازم در اختیار پلیس فتا قرار 
می گیرد. كاظم زاده درباره اقدامات انجام شده پیرامون ارتقای 
امنیت شبكه شاد نیز گفت: گزینه ورود دومرحله ای به شاد را 
فعال كرده ایم و تمام كاربرها می تواننــد رمز مجددی را علاوه 
بر رمز ورود اصلی خودشان دریافت و استفاده كنند كه همانند 
تأییدهای دومرحله ای اپلیكیشن هایی نظیر تلگرام و واتساپ 
است. او افزود: علاوه بر این، بارها اعلام كرده ایم و باز هم از كاربران 
درخواست می كنیم كه تنها به كاربری هایی كه تیك آبی دارند 
توجه كنند و ســایرین را به عنوان پشتیبان شاد قبول نكنند و 
هیچ گونه اطلاعاتی در اختیارشان نگذارند. مدیر فنی شبكه شاد 
افزود: همكاران ما - درصورت نیاز- با حســاب های كاربری كه 
تیك آبی دارند به كاربرها پیام می دهند و گرنه در شرایط عادی 

هیچ نیازی به پیام دادن به كاربرها نیست.

 افزایش پذیرش 
در مقاطع دكتری و ارشد

معاون علمی و پژوهشی پردیس بین المللی كیش دانشگاه تهران 
گفت: پیشنهاد داده ایم در مقطع دكتری ظرفیت پذیرش از 7 نفر 
به 1۰ نفر و در مقطع كارشناسی ارشد از 1۵ نفر به ۲۰ نفر افزایش 
پیدا كند. رضا نوری، معاون علمی و پژوهشی پردیس بین المللی 
كیش دانشگاه تهران در گفت وگو با ایلنا در مورد افزایش ظرفیت 
رشته های این دانشگاه در ســال تحصیلی جدید توضیح داد: ما 
درصدد هستیم از طریق شورای گســترش آموزش عالی مجوز 
افزایش ظرفیت برای رشــته ها را بگیریــم. هم اكنون در مقطع 
دكتری 7 نفر در هرگرایش پذیرش می كنیم و 1۵ نفر هم در مقطع 
كارشناسی ارشــد داریم و ظرفیت پذیرش پردیس بین المللی 
كیش دانشگاه تهران در كارشناسی هم 3۰ نفر است. نوری با بیان 
اینكه دانشجویان علاقه مند به تحصیل در این دانشگاه در مقطع 
كارشناسی می توانند از طریق آزمون سراسری و از بین رشته های 
بدون آزمون در پردیس بین المللی كیش تحصیل كنند، یادآور شد: 
تحصیل در مقطع كارشناسی ارشد و دكتری دانشگاه ما از طریق 
بررسی ســوابق تحصیلی و مصاحبه تخصصی دانشجویان انجام 
می شود و پیشنهاد داده ایم برای مقطع دكتری ظرفیت پذیرش از 
7 نفر به 1۰ نفر و برای كارشناسی ارشد از 1۵ نفر به ۲۰ نفر افزایش 
پیدا كند. معاون علمی و پژوهشــی پردیــس بین المللی كیش 
دانشگاه تهران در مورد اینكه آیا این افزایش ظرفیت در رشته های 
خاصی صورت خواهد گرفت یا خیر، گفت: ما مجوز كلی از شورای 
گسترش آموزش عالی كشور داریم و این افزایش ظرفیت اگر ابلاغ 
شود برای همه رشته ها خواهد بود و محدودیتی ندارد. این مجوز 

قابل تفكیك نیست و ما نیز تابع مصوبات هستیم.

فرهاد اقطار
معاونت پیشگیری و درمان اعتیاد 

سازمان بهزیستی 
در غربالگــری معتــادان متجاهــر بایــد 
مداخــات روانشناســی انجــام شــود امــا 
این اتفــاق نمی افتــد و آنها وارد سیســتم 
غربالگــری معتــادان متجاهر بهزیســتی 
می شــوند. متأســفانه گاهی افــراد دارای 
اختــالات روان نیز بــا حکم قضایــی وارد 
برنامه غربالگری بهزیستی می شوند که 

درمان پذیر نیستند./ایرنا

یوسف نوری
وزیر آموزش و پرورش

منابــع حاصــل از فــروش امــاک مــازاد 
در کمــک بــه اجــرای طــرح ســاماندهی 
مدارس ســنگی و کانکســی به کار گرفته 
می شود. ساماندهی ۱۱۲۶ مدرسه سنگی 
و کانکسی با جمعیت بالای۱۰ دانش آموز 
آغــاز شــد. در ایــن مســیر خیریــن عرصه 
مدرسه سازی یاریگر ما خواهند بود./ایرنا

میرهاشم موسوی
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی

حــدود یــک میلیــون و ۵۰۰هــزار کارگــر 
ســاختمانی در کشــور در حــال فعالیت 
هستند، در این میان ۷۰۰هزار نفر پشت 
نوبت قــرار دارند کــه اگر اصــاح ماده۵ 
قانــون بیمه هــای کارگــران ســاختمانی 
صــورت بگیــرد، مــا تمــام کارگــران 
ساختمانی را تحت پوشش بیمه تأمین 

اجتماعی قرار می دهیم./فارس

درمــان نابــاروری در هــر ســال، قابــل 
پرداخــت بــا پوشــش بیمــه ای اســت و 
برای سال های بعدی سقفی در قانون 

گذاشته نشده است.

و ۶۰۰ هــزار تومــان بــرای هــر ســیکل 
درمــان نابــاروری در بخــش دولتــی و 
۹میلیــون و۶۰۰ هــزار تومــان در بخش 

خصوصی پرداخت می شود.

پوشش بیمه  در بخش تعرفه خدمات 
بخش خصوصی و دولتی وجــود دارد. 
در ســایر مراکــز ماننــد مراکــز درمــان 
ناباروری عمومــی غیردولتی نیز چنین 

است.

تومان نــرخ پیشــنهادی بعضــی مراکز 
درمان نابــاروری برای هر ســیکل بوده 
کــه بیمــه ســامت توانایــی پرداخــت 

۹میلیون و ۶۰۰ هزار تومان را دارد.

واحدهای مســکونی روســتایی استان 
تهران از مقاومت لازم برخوردار است. 
از مجموع ۵۳۰ آبــادی بالای ۲۰ خانوار 
۴۹۷ روســتا واجــد شــرایط تهیــه طرح 
هادی بودند که برای تمامی آنها طرح 
تهیه شده و از این تعداد در ۳۹۲ روستا 
حداقل یک فاز طرح هادی و بهســازی 

معابر اجرا شده است.
منبع خبر: ایسنا

3
سیکل

۵
میلیون

90
درصد

14
میلیون

۵4
درصد

نقل قول 

عدد خبر

میز خبر

دل
ا عا

 من
ی/

هر
مش

س: ه
عك



سه شنبه 28 تیر 61401
 شماره  8546

نانوایی گرانفروش در کمالشهر نیازمند برخورد جدی 
است

یک نانوایی سنگکی در کمالشــهر که تاکنون چندین بار 
پلمب شده ولی دوباره بازگشایی شده و به گرانفروشی خود 
ادامه داده است. هم اکنون این نانوایی به اسم نان کنجدی 
دو رو که یک رو است و مقدار کمی کنجد دارد قیمت نان 
را به 10هزار تومان رسانده است درحالی که قیمت مصوب 
نان طبق فاکتوری که خودش ارائه می دهد دو هزار تومان 
است. برای خرید سه نان سنگک 30هزار تومان پرداختم 
اما در فاکتور ارائه شده به من نوشته 15عدد نان 30هزار 
تومان. چگونه باید بــر کار این متخلفــان و تخلفات آنها 

نظارت شود؟
رضایی از کمالشهر

با مسببان آلودگی های صوتی برخورد شود
پخش آهنگ های نابهنجار یا استفاده از صدای بسیار زیاد در 
مراســم و تالارها و نیز کوی برزن در عزا و شادي سوهان روح 
شده است. چه دلیلی دارد که با هنجارشکنان برخورد نمی شود. 
گاهی تا ساعت 2 بامداد صدای شادی یا عزاداری می آید و کسی 

هم به فکر امثال من که پیر و بیمار هستیم نیست.
صولتی از تهران 

حقابه آب سیستان و بلوچستان چه شد؟
مردم سیستان و بلوچستان منتظر وفای به عهد مسئولان 
مبنی بر تامین حقابه هســتند. از مســئولان توقع داریم با 
مذاکره با دولت مستقر در افغانستان به تغییر مسیر طبیعی 
آب هیرمند به شوره زارهای گودرزه اعتراض کرده و مسیر 
آب را به ســمت ایران هدایت کنند تا مردم هر دو کشور از 

آن بهره مند شوند.
غلامرضا یزدان پناه از زابل

برای دارو سرگردان شده ایم
همســرم باردار و مادرم بیمار اســت. هر دو نیازمند دارو 
و درمان و مراقبت هســتند. در این شــرایط بد که باید به 
شغلم هم برســم تا از دســت نرود هر روز ساعات طولانی 
صرف جســت وجو در داروخانه ها برای داروهای معمولی 
می شود. نه مادرم و نه همسرم خدا را شکر بیماری خاصی 
ندارند. همسرم داروهای مجاز در بارداری و مادرم هم داروی 
کهنسالی را مصرف می کند با این حال برای یافتن داروهای 
معمولی آنها دچار مشکل شده ام. مثلا قرص فشار خون یا 
آمپول رقیق کننده خــون و امثالهم. حتی به داروخانه های 
هلال احمر،  13آبان و 29فروردین هم که می رویم کمبود 

دارو هست. چه باید کرد؟
خوشوقت از تهران

در قطارها و اتوبوس ها یک تابلو دعوت به رعایت حجاب 
نیست

بدون تردیداجرای دستورریاست محترم جمهوری پیرامون 
موضوع اجرای قانــون حجاب وعفاف ســال۸۴ برجامعه 
اسلامی اثربخش و مسبب تقویت این دستور مقدس الهی 
و قرآنی خواهد شد.در همین راستا این گلایه هست که در 
قطارهای مسافری و اتوبوس های بین شهری حتی یک تابلو 
که مســافران مرد و زن را دعوت به حفظ حجاب خودکرده 
باشــد وجود ندارد!؟ امید است مســئولان در این موضوع 

احساس مسئولیت کرده و اطلاع رسانی کنند.
رئیسی از ساری

محدودیت سرعت در بزرگراه های البرز برای چیست؟
درحالی که ســرعت مجاز در اتوبان های بین شهری 110و 
120اســت این ســرعت را در محدوده بزرگراه های البرز 
به 100و 90کاهش داده اند که خود عامل ترافیک اســت 
ضمن اینکه باعث ثبت تخلفات بیهوده می شود. زیرا اغلب 
رانندگان فراموش می کنند کــه اینجا تنها اتوبان و بزرگراه 
کشور با این سرعت است. آیا نباید برای این موضوع تدبیری 
بکنند تکلیف کســانی که اصلا کرج و محدودیت هایش را 

نمی شناسند چیست؟
رجبی از کرج

بوی بد در خیابان شهرداری جنوبی خانی آباد نو
از مســئولان شــهرداری منطقه 19تقاضا داریم نسبت به 
پاکسازی و نظافت و گندزدایی در خیابان شهرداری جنوبی 
در منطقه خانی آباد نو اقدام کنند. در همه جای این خیابان 
طولانی بوی تعفن به مشام می رسد و پشه و حشرات موذی 

غوغا کرده اند.
احمدی از خانی آبادنو

نظارتی بر اتوبوس های بی مسافر به مقصد عراق نیست
روزانه بیش از 20 اتوبوس خالی از مرز تمرچین خالی و بدون 
حتی یک مسافر به کردســتان عراق می رود و بدون مسافر 
بازمی گــردد و هر اتوبوس چند هزار لیتر ســوخت قاچاق 
می کند. فرض کنیم 20اتوبوس تا 5000 لیتر ســوخت در 
هر نوبت قاچاق کنند، خواهید دید که رقم قاچاق بســیار 
کلان می شــود. لطفا بر این روند معیوب نظــارت و با آن 

برخورد شود.
نصراللهی از پیرانشهر

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

نجات دختر 6ساله در ماشین بدون راننده 

دادسرا

تعقیب و گریز مرگبار با تبهکاران 
در کرمانشاه و گچساران

تعقیب و گریز مأموران پلیس با 2 خودرو متعلق به تبهکاران 
پایان تلخی داشــت. در نخستین حادثه ســارقان مسلح در 
کرمانشــاه هنگام فرار با کارگر شــهرداری برخورد کردند و 
موجب مرگش شدند و در دومین حادثه 3سرنشین خودرویی 
تحت تعقیب در گچساران پس از فرار به شدت با یک اتوبوس 

تصادف کردند و هر 3نفر جان شان را از دست دادند.
به گزارش همشــهری، نخســتین حادثه به تعقیب و گریز 
مأموران پلیس کرمانشاه با خودروی سارقان مسلح مربوط 
می شــود که ظهر پنجشــنبه در کمربندی غربی این شهر 
اتفاق افتاد. ماجــرا از این قرار بود که مأمــوران پلیس در 
جریان گشتزنی توانستند 3سارق مسلح تحت تعقیب را که 
سوار بر یک خودرو بودند شناسایی کنند. مأموران اطمینان 
داشتند که این 3نفر همان سارقانی هســتند که از مدتی 
قبل تحت تعقیب قرار داشتند. در این شرایط بود که ضمن 
تعقیب و مراقبت، مجوز توقف خودروی آنها را دریافت کردند 
و تعقیب و گریز آغاز شد. مأموران با نزدیک شدن به خودروی 
سارقان به آنها دستور ایست دادند ولی آنها نه تنها حاضر به 
توقف خودروی شان نشدند، بلکه شروع به تیراندازی به سوی 
پلیس کردند. در چنین شرایطی بود که مأموران نیز به ناچار 
دست به ســلاح بردند و با رعایت قانون به کارگیری سلاح، 
به سوی لاســتیک خودروی تبهکاران تیراندازی کردند. با 
وجود این آنها باز هم به فرارشــان ادامه دادند. در ادامه این 
تعقیب و گریز خودروی سارقان با ورود به شیب کمربندی 
غربی و حدفاصل پل شهدای مدافع حرم، با کارگر شهرداری 
منطقه2 کرمانشاه که مشغول کار بود برخورد کرد و جان این 
کارگر وظیفه شناس را گرفت. این کارگر شهرداری ۴0ساله 
2فرزند داشت که این حادثه آنها را یتیم کرد. تلاش ها برای 

دستگیری متهمان فراری همچنان ادامه دارد.

تصادف آتشین
دومین تعقیب و گریز مرگبار در ســاعت یک بامداد دیروز 
درگچساران واقع در استان کهگیلویه و بویراحمد اتفاق افتاد. 
مأموران پاسگاه انتظامی عبداللهی شهرستان گچساران که 
در محور دهدشــت به بهبهان به یک خودروی پژو ۴05با 
3سرنشین مشکوک شده بودند به راننده آن دستور ایست 
دادند اما راننده با بی توجهی به این دستور تلاش کرد تا فرار 
کند. به دنبال فرار این خودرو مأموران ابتدا چند تیر هوایی 
شلیک کردند و وقتی متهمان تحت تعقیب حاضر به توقف 
خودرو نشدند لاستیک خودروی شان را هدف قرار دادند. با 
این حال آنها در همین شــرایط به فرار ادامه دادند تا اینکه 
پس از مسافتی طولانی با یک دستگاه اتوبوس مسافربری که 
از سمت دهدشت به استان بوشهر در حال حرکت بود برخورد 
کردند و هر دو خودرو شعله ور شــدند. در جریان این حادثه 
با اینکه همه مسافران اتوبوس توانســتند از آن خارج شده 
و جان شــان را نجات دهند؛ اما هر 3سرنشین پژو داخل آن 
گرفتار شده و جان خود را از دست دادند. سرهنگ حمیدرضا 
اکبری، جانشــین فرماندهی انتظامی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد در این باره گفت: مأموران در بازرسی از محل یک 
قبضه کلت کمری به همراه تعدادی فشــنگ که متعلق به 
سرنشینان پژو ۴05 بود کشــف کردند و تحقیقات تکمیلی 

در این باره ادامه دارد.

غرق شدن 5نفر به خاطر شنا در 
مناطق ممنوعه

شــنا کردن در مناطق ممنوعه بار دیگر حادثه ساز شد و در 
تازه ترین حوادث جان پدر و پســری ترکیه ای را در رامسر 
گرفت و خانواده 3پسر نوجوان که در میاندوآب وارد دریاچه 

یک سد شده بودند را نیز عزادار کرد.
به گزارش همشهری، شامگاه شنبه به امدادگران هلال احمر 
رامسر خبر رسید که اعضای یک خانواده که برای شنا وارد 
ســاحل میانحاله محدوده کتالم و ساداتشهر شده بودند، 
دچار حادثه شــده اند. آنها یک خانواده 5نفری اهل کشور 
ترکیه بودند که وارد منطقه شــنا ممنوع شده بودند. وقتی 
امدادگران خودشــان را به محل حادثه رســاندند، بومیان 

منطقه حادثه دیدگان را از آب بیرون کشیده بودند.
علی محمد فاضلــی، رئیس هلال احمر رامســر در این باره 
گفت: این خانواده 5نفره به علت آشــنا نبودن به فنون شنا 
با وجود توفانی بودن با تیوپ وارد دریا شــده و مشغول شنا 
کردن بودند که دچار حادثه شده بودند. او ادامه داد: با کمک 
بومیان منطقه آنها از آب نجات بیرون کشیده شدند اما پدر 
۴۸ساله خانواده و پسر 12ســاله اش جان خود را از دست 

دادند که پیکر آنان به پزشکی قانونی منتقل شده است.
علاوه بر این حادثه تلخ، در جریان اتفاقی دیگر که در دریاچه 
سد باداملو در روستای قرمزبلاغ از توابع باروق در نزدیکی 
میاندوآب اتفاق افتاد3پسر 12، 13 و 16ساله غرق شدند. 
سامان محمدی، سرپرست آتش نشانی شهرداری  میاندوآب 
در این باره گفت: این 3نوجوان عصر یکشنبه هنگام شنا در 
دریاچه دچار حادثه شــدند که پیش از رسیدن نیروهای 
آتش نشــانی، نیروهای مردمی پیکر آنهــا را از آب بیرون 
کشیدند و توسط نیروهای آتش نشانی به سردخانه گلشن 
زهرا )س( منتقل شدند. او ادامه داد: هر سال با گرم شدن هوا 
در فصل تابستان، جوانان برای شنا کردن به رودخانه ها و یا 
سدها می روند که به دلیل عمق زیاد آب در برخی از نقاط و 
ناآشنایی کامل با فنون شنا، برخی اوقات شاهد وقوع حوادث 

تلخی هستیم.

کوتاه از حادثه

زنی جوان که از اضافه وزن رنج می برد، تصمیــم به انجام عمل زیبایی گرفت اما 
گمان نمی کرد که این تصمیم به قیمت جانش تمام شود.

به گزارش همشــهری، چند روز قبل به قاضی محمد وهابی، بازپرس ویژه قتل 
پایتخت خبر رسید که زنی ۴0ساله در یکی از کلینیک های خصوصی پایتخت 
جانش را از دست داده است. با انجام تحقیقات مشخص شد که او برای انجام عمل 
ساکشن به کلینیک رفته اما هنگام جراحی فوت شده است. به دنبال این حادثه 
خانواده این زن راهی دادسرای جنایی تهران شــدند و از پزشک و تیم جراحی 
کلینیک شــکایت کردند.  همسر این زن به بازپرس شــعبه دوم گفت: همسرم 
مدت ها بود که اضافه وزن پیدا کرده و از چاقی رنج می برد. او حدود 15کیلو اضافه 
وزن داشت و همین موجب شده بود دچار بیماری روحی شود. اگرچه سعی کرده 
بود با ورزش و رژیم درمانی،  لاغر کند اما نتوانست به وزن ایده آل برسد و به همین 
دلیل تصمیم گرفت زیر تیغ جراحی برود. وی ادامه داد: همسرم با جست و جو در 
اینستاگرام، پیج یک کلینیک خصوصی در یکی از محله های تهران را پیدا کرد که 
تبلیغات گسترده ای در زمینه کاهش وزن با عمل ساکشن و بدون بازگشت چاقی 
دوباره انجام داده بود. همسرم با دیدن فیلم و عکس های افراد از قبل و بعد عمل 
وسوسه شد و درنهایت پس از چند جلســه ویزیت و انجام آزمایش های مختلف 
به کلینیک رفت تا تحت عمل جراحی ساکشن قرار بگیرد. همسر متوفی گفت: 
روز جراحی رسید و همسرم به اتاق عمل رفت. درحالی که پشت در اتاق منتظر 
بازگشت او بودم، متوجه تلخ ترین اتفاق زندگی ام شد. آن روز به جای آنکه همسرم 
از اتاق عمل خارج شود،  پزشــکان و تیم جراحی درحالی که دستپاچه بودند از 
اتاق خارج می شدند و هرچه از آنها درباره وضعیت همسرم می پرسیدم جوابم را 
نمی دادند. تا اینکه پس از ساعتی پرس وجو درحالی که به شدت نگران بودم، به 
من گفتند که همسرم هنگام جراحی حالش بد شده و جان باخته است. شوکه 
شده بودم و باورم نمی شد. همسرم را به خاطر سهل انگاری پزشکان از دست داده ام 
و حالا من مانده ام با فرزندانم و داغ سنگین. من از مدیر کلینیک، تیم جراحی و 
پزشک معالج شکایت دارم. براساس این گزارش، با شکایت این مرد، پرونده ای در 
این باره تشکیل و در ادامه برای رسیدگی به دادسرای جرایم پزشکی فرستاده شد.

جراحی زیبایی بلای جان شد

فداکاری سرباز وظیفه شناس و مأمور کلانتری آزادگان کرمانشاه از حادثه ای هولناک جلوگیری کرد

زیرکی برادر طلافروش، نقشه گروگانگیری و سرقت را ناکام گذاشت

خودروی سمند در سراشیبی خیابان به حرکت افتاده بود 
و دختربچه 6ساله در عقب ماشین را باز کرده و از ترس 
جیغ می کشید. هیچ کس جز او داخل ماشین نبود و هر 
لحظه به سرعت ماشین افزوده می شد تا اینکه سرباز وظیفه شناس کلانتری 
با دیدن این صحنه به کمک دختربچه رفت و در آخرین ثانیه ها توانست 

با فداکاری ماشین را متوقف و از بروز حادثه ای هولناک جلوگیری کند.
به گزارش همشــهری، این اتفاق بعد از ظهر شنبه گذشــته در یکی از 
محله های خیابان آزادگان کرمانشاه رخ داد. حادثه در منطقه ای رقم خورد 
که خیابان  های آن به دلیل قرار گرفتن بر تپه ها شیب زیادی دارند و همین 

شیب زیاد می توانست باعث وقوع حادثه ای دلخراش شود.
آن روز زن جوانی به همراه 2دختر 11و 6ســاله اش ســوار بر خودروی 
سمندشان راهی خرید شده بود که در یکی از همین خیابان ها، توقف کرد 
و ترمز دستی را کشید. درحالی که ماشین روشن بود، زن جوان برای خرید 
پیاده شد و همزمان دختر 11ســاله وی نیز که روی صندلی جلو نشسته 
بود، در ماشین را باز کرد تا به همراه مادرش به مغازه برود. زن جوان فقط 
چند قدم از ماشین فاصله گرفته بود که ناگهان حادثه ای هولناک رخ داد. 
ترمز دستی به خوبی عمل نکرد و ماشین که در شیب خیابان پارک شده 
بود به سمت عقب شروع به حرکت کرد. همین باعث شد دختر 11ساله که 
در حال پیاده شدن از ماشین بود ناگهان تعادلش را از دست بدهد و روی 
زمین بیفتد. با فریاد بلند او، مادرش متوجه حادثه شــد اما دیر شده بود. 
ماشین شروع به حرکت کرده بود و این در حالی بود که دختربچه 6ساله 

خانواده هنوز روی صندلی عقب بود. دختر خردسال که به وحشت افتاد 
بود، گریه می کرد و جیغ می کشید و حتی در عقب ماشین را هم باز کرد اما 
سرعت ماشین باعث شد که جرأت نکند خودش را به بیرون پرت کند. در 
این شرایط بود که هر لحظه احتمال می رفت حادثه ای هولناک رقم بخورد.

فرشته نجات 
همزمان با این اتفاق، ســروان محمد رضازاده و ســرباز وظیفه شــهروز 
قادرپناهی سوار بر خودروی کلانتری آزادگان کرمانشاه در حال گشتزنی 
بودند که متوجه ماجرا شدند. صدای جیغ دختر 6ساله در خیابان می پیچید 
و خودروی سمند که حالا بر سرعتش افزوده شــده بود بعد از برخورد با 
جدول کنار خیابان تغییر مسیر داده و به سمت خودرویی می رفت که کمی 

جلوتر پارک بود و 2کودک خردسال داخلش بودند.
ســرباز قادرپناهی که پشت فرمان ماشــین کلانتری بود، به سرعت 
ماشین را پارک کرد و به همراه سروان رضازاده پیاده شدند. سرباز جوان 
شروع به دویدن به سمت ماشین سمندی کرد که بدون راننده در شیب 
خیابان در حرکت بود و همزمان سروان رضازاده اقدام به مسدود کردن 
مســیر کرد تا اجازه ندهد خودروی دیگری وارد خیابان شده و با این 
خودرو برخورد کند. سرباز کلانتری با همه توانی که داشت به سمت 
سمند دوید و وقتی به نزدیکی آن رسید به سمت در راننده که شیشه آن 
پایین بود رفت و با جهشی سریع خود را از پنجره به داخل ماشین پرت 
کرد و توانست ترمز دستی ماشین را بکشد و دست دیگرش را روی ترمز 

فشار دهد. همین عکس العمل او باعث شد ماشین سمند درست در 
چند قدمی خودرویی که 2کودک داخل آن بودند توقف کند و از وقوع 
حادثه ای دلخراش جلوگیری شود. به گفته سرهنگ علی رضا دلیری، 
فرمانده انتظامی شهر کرمانشاه، این 2 همکار وظیفه شناس و شجاع 
موفق شدند به هر شکل ممکن خودروی سمند را که در سراشیبی هر 
لحظه بر سرعت آن افزوده می شد متوقف و جان دختر بچه را از خطر 
حتمی نجات دهند. وی ادامه داد:  مردمی که آن روز شاهد این صحنه 
بودند با متوقف شدن ماشین برای مأموران کلانتری دست زدند و از 
آنها تشکر کردند. از سوی دیگر خانواده کودک خردسال نیز با حضور 
در کلانتری ضمن نصب بنر تقدیر و تشکر، عنوان کردند که جان دختر 

خود را مدیون شجاعت مثال زدنی مأموران پلیس هستند.

گزارش

مامور یگان تکاوری که در پســت ایست و بازرسی 
ورودی زاهدان مشغول تامین امنیت بود در هجوم 

یک خودروی پژو به شهادت رسید.
به گزارش همشهری،  شــنبه شب گذشته طرح 
کنترل مبــادی ورودی زاهدان در دســتور کار 
تکاوران پلیس اســتان سیســتان و بلوچستان 

قرار گرفت. مأموران یگان تکاوری 106 مشــغول 
کنترل خودروهای ورودی از ســمت خاش بودند 
که به  یک دستگاه ســواری پژو پارس مشکوک 
شدند. این خودرو اما با سرعتی بالا با موانع ایست 
و بازرسی برخورد کرد و در ادامه  یکی از تکاوران 
به نام استوار یکم مهدی کامور آستانه را زیر گرفت 

و فرار کرد.  شــدت این حادثه به حــدی بود که 
این مأمور وظیفه شناس در دم به شهادت رسید. 
علی رحیمی، معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی 
استان سیســتان و بلوچســتان در این باره گفت: 
به دنبال این حادثه راننده پژو که جوانی 19ساله 
بود بازداشت شــد و تحقیقات برای روشن شدن 
انگیزه این حادثه ادامه دارد. او در ادامه گفت: شهید 
کامور آستانه متولد سال 66 از آستانه  اشرفیه بود و 
پیکر وی برای تدفین به زادگاهش منتقل می شود.

ناکامی سارق طلافروشی در لحظه آخر
مجرم سابقه دار که 17بار زندان را 
تجربه کرده و تحت تعقیب پلیس 
بود، 2برادر طلافــروش تهرانی را 
شناســایی کرد و با یکی از آنها طرح دوستی ریخت 
تا در نقش مأمور و اجیرکردن دو خلافکار، دســت 
به سرقت از طلافروشــی بزند اما فکرش را نمی کرد 
که دوست طلافروشش برسد و نقشه هایش نافرجام 

باقی بماند.
به گزارش همشهری، ساعت20 شنبه گذشته مرد 
طلافروشی از مغازه اش در خیابان 17شهریور خارج 
شد تا به سمت خانه اش برود که چشمش به پژویی با 
۴سرنشین افتاد که کنار خیابان پارک شده بود. یکی 
از سرنشینان پژو که ماسک به صورت، عینک به چشم 
و اسلحه ای در دست داشت با دیدن طلافروش پیاده 
شد و با نشان دادن حکمی خود را مأمور پلیس معرفی 
کرد و از مرد طلافروش خواســت تا سوار خودروی 
پژو۴05 شــود و به اداره آگاهی برونــد. او همزمان 
دستبندی به دستان مرد طلافروش زد و به او گفت 
که چون مشکوک به فروش طلاهای قاچاق و تقلبی 
است باید حدود 2کیلو طلا با خودش به اداره آگاهی 

بیاورد تا در آنجا طلاهای مغازه اش بررسی شوند.
مرد طلافروش به مردان پژوســوار مشکوک نشد و 
گمان کرد که آنها پلیس واقعی هستند. برای همین به 
سمت مغازه بازگشت تا مقداری طلا از داخل ویترین 
بردارد که همزمان برادرکوچک ترش را دید. برادرش 
میثم در همان محدوده مغازه طلافروشی داشت و او 
هم مغازه اش را تعطیل کرده و در راه رفتن به خانه بود 
اما در بین راه یادش آمده بود که چیزی جا گذاشته 
و برای همین مجددا به مغازه برگشته بود. در همان 

لحظه بود که میثم برادرش را دستبند به دست کنار 
مردی ناشــناس دید و به ســمت آنها رفت تا ببیند 
ماجرا از چه قرار است. وقتی میثم رسید، مردی که 
مدعی بود مأمور است دســتپاچه شد و قصد داشت 
با عجله طلافروش را ســوار بر خودرو کرده و آنجا را 
ترک کنند. میثم از آنها پرســید که ماجرا چیست و 
وقتی توضیحات برادرش را شنید به ماجرا مشکوک 
شد. با دقت به چهره مردی که می گفت مأمور است 
و ماسک و عینک به صورت داشت خیره شد و ناگهان 
او را شناخت. وی سجاد نام داشت و میثم مدتی قبل 

با او وارد یک معامله کاری شده بود.
او که مطمئن شده بود کاسه ای زیر نیم کاسه است 
اجازه نداد که ســجاد برادرش را با خودش ببرد و با 
داد و فریاد از مردم کمک خواست. همین موجب شد 
3سرنشین دیگر پژو۴05 فرار کنند اما سجاد با کمک 

مردم دستگیر شد.
همزمان مأموران گشت پلیس نیز رسیدند و سجاد را 
که اسلحه و چاقو به دست داشت، بازداشت کردند. او 
پس از انتقال به اداره پلیس اعتراف کرد که در پوشش 
مأمور و جعل یک حکم ماموریت قصد داشــته مرد 
طلافروش را ربوده و پس از آن به مغازه  اش دستبرد 
بزند. به گفته سرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس 
پیشگیری تهران، در بررســی های اولیه یک قبضه 
کلت کمری به همراه 6عدد فشــنگ جنگی و یک 
قبضه سلاح سرد از متهم کشف شــده و بررسی ها 
نشان می دهد این متهم 31ســاله دارای 17سابقه 
کیفری ســرقت مســلحانه، حمل مواد و درگیری 
اســت و تحقیقات برای دســتگیری 3متهم فراری 

دیگر ادامه دارد.

بدشانسی آوردم
سجاد که نقشــه اش برای سرقت 
طلاهای مرد طلافروش ناکام ماند، 
یک مجرم سابقه دار است که پیش از دستگیری به 
اتهام درگیری تحت تعقیب پلیس یکی از شهرهای 

جنوبی کشور بوده است. گفت وگو با او را بخوانید.

طلافروش را از قبل می شناختی؟
هم او و هم برادرش را می شــناختم. مدتی قبل با 
برادرش به نام میثم طرح دوستی ریختم و معامله ای 
هم انجام دادم تا اطلاعات برادر بزرگ تر را به دست 

آورم و از او سرقت کنم.
برادر بزرگ تر، تو را نمی شناخت؟

نه او اصلا مرا ندیده بود. رابطه کاری و آشــنایی 
من بــا میثم بــرادر کوچک تر بــود. در جریان 

رفت وآمد به مغازه میثم بود که متوجه شــدم 
آنها وضع مالی خیلــی خوبی دارند. 

به همین دلیل صبــر کردم تا در 
فرصتی مناســب نقشه سرقت 

از طلافروشی را اجرا کنم. اما 
می خواستم نقشه ای متفاوت 
بکشــم، یعنی نمی خواستم 
مســلحانه از آنجا سرقت 
کنم. برای همین از چند روز 

تهیه  پلیسی  قبل تجهیزات 
کردم و به عنوان مأمور به سراغ 

برادر بزرگ تر رفتم. البته قبل از 
اجرای نقشــه، به مقابل مغازه میثم 

برادر کوچک تر رفتم و متوجه شــدم که 
او مغازه اش را تعطیل کرده و رفته اســت. بعد از 
آن حکم جعلی که از قبل تهیــه کرده بودم را به 
برادر بزرگ تر نشان دادم و به دروغ گفتم گزارش 
تخلف اعلام شده است. به این بهانه از او خواستم 
که 2کیلو طلا همراه خودش به اداره پلیس بیاورد 
و قصدم این بود به محض اینکه طلاها را به من داد 
فورا سوار ماشین شده و با همدستانم فرار کنم و 
نمی خواستم اتهام گروگانگیری در پرونده ام ثبت 
کنم امــا از بخت بد من همان لحظــه میثم برادر 
کوچک تر رسید و مرا شــناخت. من همیشه در 

زندگی بدشانسی می آورم.

گفت وگو

تحقیقات در پرونده جوان افغان که زن ایرانی را در خانه اجاره ای 
به قتل رسانده، نشــان می دهد این دومین جنایتی است که وی 

مرتکب شده است.
به گزارش همشهری، تحقیقات در این پرونده از روز بیست وهشتم 

خردادماه شروع شد. آن روز به قاضی 
محمدتقی شعبانی، بازپرس جنایی 
تهران  خبر رســید کــه زنی جوان 
در یک خانــه اجــاره ای در یکی از 
مناطق تهران به قتل رسیده است. 
صاحبخانه که با جسد مقتول مواجه 
شــده بود، می گفت روز قبل مردی 
خانه اش را به مدت 2۴ساعت اجاره 
کرده و گفته با نامزدش از شهرستان 
به تهران سفر کرده است. صاحبخانه 
که آپارتمانــش را روزانه و به صورت 
مبله اجاره می داد، وقتی برای تحویل 
خانه اش راهی آنجا شده بود با جسد 
خونین زن جوان که با ضربات چاقو 
به قتل رســیده بود مواجه شــده و 
پلیس را خبر کرده بــود. با توجه به 
فرار مردی که مدعی شده بود نامزد 
مقتول است، وی تحت تعقیب پلیس 
قرار گرفت تا اینکه در ادامه معلوم شد 

که او جوانی افغان اســت. او یک کارگر ساختمانی بود که مدتی 
بعد دستگیر و معلوم  شــد که وی خودش را ایرانی جا می زده و 
به عنوان  خواســتگار با دختران طرح دوستی می ریخته و دست 
به اخاذی از آنها می زده اســت. متهم در بازجویی ها به قتل زن 

جوان در خانه اجــاره ای اعتراف کرد و دربــاره انگیزه اش گفت: 
مدتی قبل با مقتول در فضای مجازی آشنا شدم و قرار بود با هم 
ازدواج کنیم. در این مدت حدود 100میلیون تومان از سرمایه ام 
را در اختیارش قرار دادم اما او حاضر به برگرداندن پولم نمی شد. 
به همین دلیل آپارتمانی اجاره و او را 
به آنجا کشاندم که درباره پولم حرف 
بزنم اما دعوایمان شــد و با چاقو او 
را به قتل رســاندم.  با توجه به اینکه 
احتمال می رفت متهم مرتکب جرایم 
دیگری شده باشد، تحقیقات ویژه از 
او آغاز شد تا اینکه مشخص شد قتل 
زن جوان در خانــه اجاره ای دومین 
جنایت مرد افغان اســت. او مدتی 
قبل تازه عروس خــود را در ولایت 
کاپیسای افغانستان به قتل رسانده و 
به ایران فرار کرده بود. متهم  درباره 
جزئیات قتل اول خود گفت: 6ماهی 
بود که با یکی از دختران روستایمان 
ازدواج کرده بودم اما از همان ابتدا به 
رفتارهای او مشکوک بودم. روز حادثه 
که از ســرکار به خانه آمدم احساس 
کردم همســرم در حال صحبت با 
مردی غریبه است. همین سوءظن 
باعث شد با ضربات چاقو جانش را بگیرم. او ادامه داد: بعد از جنایت، 
خانواده همسرم به خانه ام حمله کردند و آنجا را به آتش کشیدند. 
من که ترسیده بودم، فرار کردم و به ایران آمدم. با اعترافات متهم  

تحقیقات از وی ادامه دارد.

به چه اتهامی تحت تعقیب پلیس 
بودی؟

به خاطر یــک درگیــری در یکی از 
شهرهای جنوبی کشور تحت تعقیب پلیس 
بودم که از مدت ها قبل به پایتخت فرار کردم تا نقشه 
دستبرد به طلافروشی را اجرا کنم اما نشد، خودم گیر 

افتادم و همدستانم فراری شدند.
با همدستانت چطور آشنا شدی؟

من یک مجرم ســابقه دارم که بارها به زندان رفته ام؛ 
پیداکردن چند نفر که با من همکاری کنند برایم کاری 
ندارد. همدستانم را استخدام کردم که سیاهی لشکر 
باشند. به آنها گفتم از مرد طلافروش پول طلب دارم 
و از آنها خواستم با من باشــند که پولم را زنده کنم و 
دستمزدشان را بدهم. آنها هم قبول کردند. برای همین 

بود که وقتی گیر افتادم، همه آنها فرار کردند. 
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روزنامه یو اس ای تودی ]آمريكا[

عربستان، دولت منفور یا شریک صلح؟
روزنامه یواس اي تودی در گزارش اول خود از سفر اخیر جو 
بایدن به عربستان سعودی انتقاد کرده و با بیانی کنایه آمیز 
این سفر را نشانه واقع گرایی جو بایدن توصیف کرده و گفته 
است: عربســتان از یک دولت منفور به یک شریک صلح 

تبدیل شده است.

در هفته ها و ماه های پس از حمله به 
اوکراین، اروپایی ها با نمایش اتحاد 
و قاطعیت، هم ولادیمیر پوتین و هم 
خودشان را غافلگیر کردند. جوامع اروپایی خشمگین 
از حمله روســیه به اوکراین، نیروی محرکی عظیم 
برای چرخش غیرمنتظره سیاســت اروپا در قبال 
روســیه ایجاد کردند. اروپایی ها درهای خانه های 
خود را به روی میلیون ها آواره اوکراینی باز کردند، 
خواستار تحریم های شــدید اقتصادی علیه مسکو 
شدند و شرکت های غربی را مجبور به ترک روسیه 
کردند. اما اکنون با گذشــت حدود 6ماه از جنگ و 
نمایان شــدن تبعات آن برای زندگی روزمره مردم 
در اروپا، این روحیه ابرقهرمانی در میان اروپایی ها 
فروکش کرده است. نزدیک شدن به فصل زمستان 
در بحبوحه بحران انرژی اروپا می تواند به کل، نگاه 
اروپایی ها نسبت به جنگ را تغییر دهد و این سؤال را 
مطرح کند که اتحاد و یکپارچگی اروپایی در مواجهه 

با جنگ اوکراین تا چه زمانی دوام خواهد آورد؟
»شــورای روابط خارجی اروپا« برای پاســخ دادن 
به این پرســش  طی چند ماه گذشــته نظرسنجی 
گسترده ای در 10کشــور اروپایی انجام داده است. 
نظرسنجی در ماه های اردیبهشت و خرداد انجام شده 
است؛ یعنی زمانی که اثر شوک اولیه جنگ بر مردم از 
بین رفته بود. این نظرسنجی فراتر از خشم اروپایی ها 
نسبت به جنگ پوتین، میزان تاب آوری مردم اروپا را 
سنجیده و نتایج آن نشان می دهد که افکار عمومی 
از مباحثــات کلیدی درباره ماهیــت جنگ فاصله 
گرفته و به سوی پرســش هایی درباره بازنده اصلی 
جنگ، زمان و چگونگی پایــان جنگ و همچنین 
تأثیر جنگ بر زندگی مردم بیرون از مرزهای اوکراین 
چرخیده اســت. این نظرســنجی همچنین نشان 
می دهد اروپایی ها نســبت به تبعــات اقتصادی و 
اجتماعی نظیر تورم بــالا، بحران های انرژی و مواد 
غذایی جنگ آگاه تر شده اند. این آگاهی با آغاز فصل 
زمســتان، افزایش تقاضا بــرای گاز و احتمالا قطع 
کامل دسترسی اروپا به گاز روسیه دردناک تر خواهد 
شد. در این نظرسنجی بیش از 8هزار نفر از سرتاسر 
اروپا از کشورهای رومانی، لهستان، فرانسه، ایتالیا، 
آلمان، پرتغال، اســپانیا، فنلاند و سوئد و همچنین 
انگلیس شرکت کرده اند. نتایج نظرسنجی، آشکارا 
حاکی از ایجاد شکاف میان شهروندان اروپایی است 
و نشان می دهد مردم اروپا به دو دسته حامی صلح و 

حامی جنگ تقسیم شده اند.

صلح در برابر عدالت
یکی از کلیدی ترین پرسش های نظرسنجی، درباره 
شیوه پایان یافتن جنگ بوده است. اینکه آیا اروپا باید 
به هر قیمتی، حتی در ازای امتیاز دادن اوکراین به 
روسیه جنگ را به سرعت پایان بخشد؟ یا جنگ با 
هدف مجازات روســیه تحت هرشرایطی ادامه پیدا 
کند؟ پاسخ به این دو پرسش، اروپایی ها را در 2گروه 
»حامی صلــح« و »حامی ادامه جنگ و شکســت 
روسیه« تقسیم بندی کرده است و یک گروه با »آرای 
نوسانی« به عنوان گروه سوم در کنار آنها ایجاد شده 
است. اعضای گروه صلح، خواهان دستیابی سریع تر 
به صلح تحت هر شرایطی هســتند و اعضای گروه 
جنگ تنها راه رســیدن به صلح را شکست روسیه 
می دانند. از آنجایی که احتمال طولانی شدن جنگ، 
بسیار جدی است، این خط اختلاف نظر می تواند به 
مرور به شکافی عمیق در بدنه اتحاد اروپا تبدیل شود. 
نتایج نظرسنجی شورای روابط خارجی اروپا نشان 
می دهد که از میان 10کشــور، 35درصد از مردم 
خواهان صلح ســریع و 22درصد خواهان شکست 
روســیه هســتند و حدود 20درصد از مردم بدون 
داشتن موضع خاص، صرفا از اقدامات اروپا در قبال 
جنگ حمایت کرده اند. وضعیت آرای همین گروه 
نوسانی است که می تواند در تعیین گام های بعدی 
سیاستمداران اروپایی در قبال جنگ اوکراین بسیار 
حیاتی باشد. این گروه، آشــکارا با روسیه دشمنی 

می کند و حامی اعمال سیاســت های سخت علیه 
روسیه است، اما همزمان نگران طولانی شدن جنگ 

و افزایش هزینه های زندگی در اروپاست.
همچنین اگرچه بیشــتر افراد، روسیه را مقصر آغاز 
جنگ می دانند، اما آمار طرفــداران این ایده در دو 
گروه اصلی جالب توجه اســت. در گــروه حامیان 
صلح، 64درصد و در گروه حامیــان جنگ، حدود 
86درصد مردم، روسیه را مقصر آغاز جنگ می دانند. 
آرای نوسانی بیش از دو گروه دیگر روسیه را مقصر 
می دانند اما برخلاف دو گروه دیگر که روسیه را مانع 
اصلی ایجاد صلح می دانند، جمعیت افرادی که باور 
دارند آمریکا مانع اصلی ایجاد صلح اســت، در گروه 
آرای نوسانی بیشتر است. همچنین طرفداران صلح 
بیشــتر از طرفداران جنگ باور دارند که اوکراین و 
اتحادیه اروپا در جنگ بیشترین آسیب را متحمل 
خواهند شد و این اصلی ترین دلیلی است که می تواند 
به زودی منجر به طغیان افــکار عمومی علیه ایده 

تداوم جنگ شود.
میزان حمایت از واکنش سیاسی اروپا و قطع رابطه با 
روسیه هم در میان 3 گروه متفاوت است: 50درصد 
از طرفداران صلح، 83درصد از طرفداران شکســت 
روسیه و 83درصد از آرای نوسانی خواستار برخورد 
سیاسی با روســیه هســتند. در مورد قطع روابط 
دیپلماتیک با روســیه اختلاف نظر شفاف تر است، 
زیرا طرفداران صلح با این اقدام مخالفند و دو گروه 
دیگر موافق. ایجاد منطقــه پرواز ممنوع، اعزام نیرو 
به اوکراین، پیوستن اوکراین به ناتو و اتحادیه اروپا 
دیگر موضوعاتی است که اختلاف نظر میان گروه ها 
بر سر آنها شدید است و معمولا طرفداران صلح را در 
مقابل طرفداران جنگ و گروه نوسانی قرار می دهد. 
اما اختلاف نظر شدید در زمینه افزایش هزینه های 

دفاعی توسط کشــورهای اروپایی نمایان تر است. 
53درصد از طرفداران شکست روسیه موافق افزایش 
هزینه های دفاعی هستند، حتی اگر به قیمت کاهش 
بودجه در حوزه هایی مانند بهداشت، آموزش و مقابله 
با جرم باشد و 29درصد مخالفند. در میان طرفداران 
صلح اما این آرا تقریبا وارونه است: 29درصد موافق 
افزایش هزینه های دفاعــی و 51درصد مخالف آن 

هستند.

جنگ اوکراین، یک جنگ فرسایشی
کابوس بزرگ ولودیمیر زلینســکی، رئیس جمهور 
اوکراین، خسته شدن جهان از جنگ است و نتیجه 
نظرسنجی اخیر نشان می دهد این کابوس دست کم 
با طولانی تر شدن جنگ ممکن اســت به واقعیت 
تبدیل شــود. 50درصد از طرفداران صلح درحال 
حاضر باور دارند دولت آنهــا بیش از اندازه به جنگ 
اوکراین توجه نشــان می دهد. این آمــار در میان 
طرفداران شکست روســیه 38درصد است. با این  
همه، آرای نوسانی در این حوزه با طرفداران اجرای 
عدالت هم نظر هستند و می توانند فرصت بیشتری 

برای تداوم جنگ در اختیار اروپا قرار دهند.
اما فارغ از اینها، بررســی نتایج نظرسنجی  یادشده 
از کشوری به کشوری دیگر نشان می دهد که اروپا 
به زودی دچار نوعی خســتگی در همبســتگی با 
اوکراین خواهد شــد. این خســتگی از هم اکنون 
در میان شهروندان کشــورهای خط مقدم جنگ، 
یعنی لهســتان و رومانی قابل مشاهده است. بیش 
از 50درصد از مردم در این کشــورها بــاور دارند 
دولت هایشان بیش از حد بر موضوع جنگ اوکراین 
متمرکز شده اند. طولانی تر شدن جنگ می تواند این 

نارضایتی را حتی افزایش دهد.

این نظرسنجی نشان می دهد که نگرانی از آغاز جنگ 
هسته ای در اروپا،  یک نگرانی همگانی است، اما دیگر 
نگرانی ها ناشی از تبعات جنگ، از کشوری به کشور 
دیگر متفاوت اســت. مردم در کشورهای نزدیک تر 
به روسیه بیشتر نگران حمله روســیه بوده و مردم 
در کشــورهای دورتر مانند پرتغال، ایتالیا و فرانسه 
نگرانی افزایش هزینه زندگی و قیمت انرژی هستند. 
نگرانی در مورد هزینه های زندگی با نزدیک تر شدن 
فصل زمســتان، تصمیم روســیه به قطع گاز خط 
لوله نورداســتریم-1و جدی تر شدن احتمال قطع 
کامل گاز اروپا در سرمای زمستان شدید تر خواهد 
شــد. اکونومیســت به تازگی درباره احتمال ایجاد 
دودستگی شدید میان کشــورهای اروپایی بر سر 
تامین انرژی مورد نیاز در فصل زمســتان و احتکار 
انرژی توسط کشــورهایی که خط گاز از خاک آنها 
عبور می کند هشدار داده است. درصورتی که اروپا 
نتواند بحران کنونی انرژی را تا آغاز زمستان مدیریت 
کند، اروپایی ها به شــکلی جدی تر با چهره زشت 
تبعات جنگ مواجه خواهد شد. در این صورت شکاف 
اختلاف میان طرفداران صلح و جنگ عمیق تر شده و 

بر فشار اختلافات قبلی خواهد افزود.
دو همسایه اوکراین، یعنی لهستان و رومانی درحال 
حاضر برسر موضوعاتی مانند ترجیح صلح بر جنگ، 
افزایش بودجه نظامــی، قطع روابــط اقتصادی و 
سیاسی با روســیه، افزایش کمک های اقتصادی به 
اوکراین و اعزام نیرو به این کشور اختلاف نظرهای 
اساســی دارند. لهســتان در این حوزه ها بیشتر از 
رومانی طرفدار ادامه جنگ است؛ نگاهی که به نگاه 

انگلیس و آمریکا نزدیک است. 
 

کدام کشورها خواهان پایان جنگند؟
نتایج نظرســنجی جدید شــورای روابط خارجی 
اروپا نشــان می دهد 16درصــد از رای دهندگان 
لهســتانی، 52درصد از ایتالیایی هــا و 49درصد از 
آلمانی ها خواهان »صلح فوری« هستند. در مجموع 
کشورهای رومانی، فرانســه، آلمان، ایتالیا، سوئد و 
اسپانیا بیشتر به صلح تمایل دارند تا جنگ. بیش از 
80درصد مردم در لهستان، سوئد، فنلاند، پرتغال و 
انگلیس، روسیه را مقصر آغاز جنگ می دانند اما این 
آمار در ایتالیا به 56درصد، در فرانســه به 62درصد 
و در آلمان به 66درصد می رســد. همچنین اگرچه 
اکثریت کشــورها روســیه را مانع صلح می دانند، 
این آمار در ایتالیا و رومانــی کاهش می یابد و اکثر 
ایتالیایی ها آمریکا را یکی از اصلی ترین موانع رسیدن 
به صلح در بحران اوکراین می دانند. با توجه به اینکه 
بخش اعظم افکار عمومی در اروپا هم اکنون طرفدار 
پایان جنگ و رســیدن به صلح است، اینطور به نظر 
می آید که به تدریج و تا آغاز فصل زمستان، کابوس 

ولودمیر زلینسکی رنگ واقعیت بگیرد.

جنگ یا صلح؛ دودستگی اروپا بر سر اوکراین
طولانی شدن جنگ اوکراین باعث شده افکار عمومی در کشورهای اروپایی بر سر ضرورت توقف درگیری ها و رسیدن به صلح یا 

ادامه جنگ و شکست روسیه دچار اختلاف نظر شوند

جنایات انگلیس در افغانستان، زیر ذره بین 
با سپری شــدن حدود یک هفته از انتشــار 
گزارش مرتبط با جنایــات جنگی نیروهای 
ویژه ارتش انگلیس در افغانســتان، »جرمی 
کوربین«، رهبر پیشــین حزب کارگر خواستار پاسخگویی 
ارتش به این گزارش شده است. کوربین در توییتر خود نوشته 
است: با نیروهای ویژه ما باید مانند همه رفتار شود. اظهارنظر 
کوربین پس از پخــش برنامه  پانورامای بی بی ســی صورت 
می گیرد که در آن شــواهدی تکان دهنده از ارتکاب جنایات 
جنگی به دســت نیروی هوایی ویژه انگلیــس در مدت زمان 
ماموریت در افغانستان ارائه می شود. در این گزارش همچنین 
گفته شده که تلاش هایی برای پنهان کردن ابعاد این جنایت 

صورت گرفته است.

رقابت بر سر کشتار غیرنظامیان
هفته گذشته سرویس جهانی بی بی ســی اسنادی را منتشر 
کرد که خبر از ارتکاب جنایات جنگی و ضدبشــری از سوی 
نیروهای ویژه ارتش انگلیس در زمان حضور در افغانســتان 
طی سال های قبل داشت. این گزارش از کشتار غیرنظامیان 
غیرمسلح حکایت دارد و براساس آن یک واحد نظامی ارتش 
انگلیس 54نفر را در یک دوره 6ماهه کشــته  است. مدارک 
منتشرشده مربوط به ده ها عملیات نیروهای ویژه انگلیس در 
ولایت هلمند در سال های 2010 تا 2011 است، اما همزمان 
در گزارش با استناد به منابعی در پلیس سلطنتی نظامی گفته 

شده که قتل های مشکوک بسیار گسترده تر بوده اند.

افرادی که در این واحــد خدمت کرده اند ، گفته اند شــاهد 
کشته شــدن افراد غیرنظامی غیرمســلح به دست نیروهای 
انگلیســی در عملیات شــبانه بوده اند و برخی نظامیان بین 
خودشان بر سر اینکه چه کســی می تواند بیشتر آدم بکشد، 
رقابت می کرده اند. واحد نظامــی اس.ای.اس )SAS( که در 
این گزارش به عنوان واحد نظامی متهم شــده، همچنین در 
دوران حضور در افغانستان تلاش  کرده تا رکورد تعداد کشتار 
افراد را بشکند. براساس این گزارش، نظامیان انگلیسی افراد 
غیرنظامی در افغانســتان را به رگبار می بستند و سپس برای 
توجیه اقدام خود مدعی می شدند که این افراد سلاح جاسازی 
کرده بودند. این شــیوه توجیه قتل غیرنظامیان در بیشــتر 
گزارش های ارتش انگلیس دیده می شــود، اما گزارشــگری 

که برای تحقیق درباره این قتل ها به افغانستان سفر کرده در 
گفت وگو با بازماندگان این جنایت پــی برده که هیچ کدام از 
قربانیان مسلح نبوده و گزارش نیروهای وی ژه ارتش انگلیس 
با واقعیت ها متناقض اســت. با وجود افشــای اسناد، وزارت 
دفاع انگلیس اما گفته که نیروهای این کشــور »با شجاعت و 
حرفه ای گری در افغانستان خدمت کرده اند« و عملیات این 

نیروها از »بالاترین استانداردها« برخوردار بوده است.

درخواست عفو بین الملل برای تحقیقات
پس از انتشــار گزارش جنایت نیروهای ارتــش انگلیس در 
افغانســتان، ســازمان »عفو بین الملل« با انتشــار بیانیه ای 
خواســتار تحقیق فوری درباره اتهامــات جنایت جنگی این 
نیروها در افغانستان شد. »زمان ســلطانی«، کارشناس عفو 
بین الملل در امور آســیای جنوبی، یافته های بی بی ســی را 
»وحشتناک« توصیف کرده و گفته که این یافته ها به وضوح 
معافیت از مجازات و عدم  پاسخگویی ســربازان انگلیسی را 
نشان می دهد. کارشناس عفو بین الملل همچنین از انگلیس 
خواسته فوراً تحقیقات در مورد تمام اتهامات جنایات جنگی 
مربوط به نیروهای ویژه خود را آغــاز کند. عفو بین الملل در 
عین حال انگلیس را متهم کرده که در جریان بررسی جنایات 
جنگی نیروهای خود در عراق نیز موضوع را بررســی نکرده و 
گفته است که اگر لندن مایل به پیگیری این موضوع نیست، 
دیوان کیفری بین المللی وارد عمل شــده و پیگیری قضایی 

عاملان این جنایت را دنبال کند.

اروپا

گزارش

آمریکا در حمایت از اوکراین تا کجا 
پیش می رود؟

تورم، بالارفتن قیمت سوخت و اختلافات سیاسی 
تردیدها درباره ادامه حمایت دولت آمریکا از اوکراین را 

بیشتر کرده است 

رئیس جمهوری آمریکا، بارها تعهد داده که از اوکراین در جنگ 
با روسیه، هر چقدر که طول بکشد، حمایت کند. دولت جو بایدن 
اما تاکنون فقط حدود 8میلیارد دلار کمک مستقیم نظامی در 
اختیار کی یف قرار داده است. همچنین نزدیک 2ماه پیش بود 
که کنگره آمریکا با هدف کمک به اوکراین و مقابله با پیامدهای 
جهانی جنگ، بودجه تکمیلی 40میلیارد دلاری را تصویب کرد؛ 
رقمی که بیشتر از بودجه دفاعی سالانه اغلب متحدان اروپایی 
واشــنگتن بود. اما واقعیت این است که این جنگ با چشم انداز 
تیره و تارش، حتی نزدیک ترین متحدان آمریکا را نسبت به ادامه 
تعهدات واشنگتن در قبال کی یف دچار تردید کرده است. اکنون 
این پرسش مطرح است که واشنگتن با توجه به مشکلات داخلی 

و بین المللی، تا کجا در حمایت از اوکراین پیش خواهد رفت؟
میزان محبوبیت بایدن در آمریکا به طور چشــمگیری کاهش 
یافته، تورم و افزایش بهای ســوخت، قدرت خرید آمریکایی ها 
را کاهــش داده  و نظرســنجی  ها هــم حاکی از آن اســت که 
جمهوریخواهان بیشترین کرســی ها را در انتخابات پیش روی 
میان دوره ای از آن خــود خواهند کرد. آنهــا احتمالا اکثریت 
مجلس نمایندگان و حتی سنا را به دست خواهند گرفت. گفته 
شده، کمک آمریکا به اوکراین قرار است تا پایان سال مالی جاری 
)30سپتامبر( نهایی شود اما سیاستمداران انگشت شماری در 
واشنگتن نسبت به کمک های بعدی آمریکا خوش بین هستند. 
برخی معتقدند که ممکن است یکی دو بسته حمایتی دیگر تا 
پیش از انتخابات میان دوره ای تصویب شــود، اما اغلب بر این 
باورند که تصویب چنیــن طرح هایی بعد از انتخابات، بســیار 

دشوار خواهد بود.

هفته نامه اکونومیست در گزارشی نوشته که با توجه به فضای 
دو قطبی آمریکا، جای تعجبی ندارد که جمهوریخواهان نسبت 
به سرانجام جنگ نیابتی با روسیه که دولت دمکرات بایدن به 
راه انداخته تردید داشته باشند. شــمار آمریکایی هایی که در 
ابتدای جنگ حاضر بودند هزینه اقتصادی حمایت از اوکراین را 
بپردازند، چندان زیاد نبود اما حالا فشارها باعث شده تا از تعداد 
همان حامیان اندک هم کاسته شود. نظرسنجی دانشگاه مریلند 
نشان می دهد که شــکاف میان دمکرات ها و جمهوریخواهان 
درباره این مسئله در حال بیشترشــدن است. این نظرسنجی 
نشــان داده که 78درصد دمکرات ها حاضرند به خاطر اوکراین 
هزینه بیشــتری برای تهیه ســوخت بپردازند؛ این رقم درباره 
تورم 72درصد است. این در حالی اســت که تنها 43درصد از 
جمهوریخواهــان گفته اند که حاضرنــد در حمایت از اوکراین 
ســوخت گران تری بخرند و فقط 39درصد از آنان گفته اند که 

حاضرند تورم بیشتری را تحمل کنند.

دلایل کاهش احتمالی حمایت آمریکا از اوکراین
ناظران سیاسی بر این باورند که 3عامل بر میزان حمایت آمریکا 
از اوکراین تأثیر خواهد گذاشــت. نخست، ترکیب کنگره پس 
از انتخابات میان دوره ای اســت. اگــر جمهوریخواهان یکی از 
دو مجلس )نمایندگان یا ســنا( و یا هر دو را در اختیار بگیرند، 
اینکه کدام طیف از آنها دســت بالا داشــته باشند، مهم است؛ 
جمهوریخواهانی چــون میچ مک کانل، رهبر اقلیت ســنا که 
چند ماه قبــل در حمایت از ولودیمیر زلنســکی راهی کی یف 
شد یا حامیان دونالد ترامپ با شعار »اول آمریکا«. هنوز بخش 
زیادی از بدنه حزب جمهوریخواه، حامی ترامپ است. او درباره 
آخرین بسته حمایتی برای اوکراین گفته: »دمکرات ها قرار است 
40میلیارد دلار دیگر برای اوکراین بفرستند؛ آن هم در شرایطی 
که پدر و مادرهای آمریکایی نمی توانند شــکم فرزندانشان را 
سیر کنند.« موضع گیری های او علیه حمایت آمریکا از اوکراین 
احتمالا در هفته های آینــده و اعلام کاندیداتــوری اش برای 
انتخابات ریاست جمهوری 2024 تندتر هم خواهد شد. روبن 
گالگو، عضو دمکرات مجلس نماینــدگان، می گوید: »حقیقت 
این است که اگر جمهوریخواهان اکثریت کرسی های مجلس 
نمایندگان را به دســت بگیرند، حمایت واشنگتن از اوکراین را 
متوقف خواهند کرد.« گالگو پیش بینی کرده که رهبران حزب 
جمهوریخواه قادر نخواهند بود که در مقابل جریان ترامپیسم و 

مخالفت آنان با ادامه حمایت آمریکا از اوکراین را بگیرند.
دومین عاملی که بــر حمایت آمریکا از اوکرایــن تأثیر خواهد 
گذاشت، تمایل متحدان آمریکا برای ادامه کمک به اوکراین در 
مقابله با روسیه است. در اینجا پرسش مهم برای آمریکایی ها این 
است که متحدان اروپایی واشنگتن تا کجا در حمایت از اوکراین 
پیش خواهند رفت؟ مسئله این است که تهدید نظامی روسیه 
به کشــورهای اروپایی بســیار نزدیک تر از آمریکا ست و اینکه 
اغلب کشورهای اروپایی، وابسته به نفت و گاز روسیه هستند؛ 
همچنین موج  گسترده ای از آوارگان اوکراینی روانه این کشورها 
شــده اند که با ادامه وضع موجود چالش های جــدی را برای 
دولت های اروپایی به وجود خواهند آورد. اما عامل مهم دیگری 
نیز وجود دارد؛ پیشرفت در میدان جنگ. اکونومیست نوشته: 
»اگر دولت بایدن می توانست نشان دهد که اوکراینی ها به جای 
گرفتار شدن در یک جنگ بی پایان، پیشرفت هایی هم در میدان 
نبرد دارند، شاید کارش برای جلب حمایت گروه های سیاسی 
داخلی راحت تر بود.« دولت بایدن اکنون مدتی است که دیگر از 
کمک به پیروزی اوکراین حرف نمی زند، بلکه می گوید هدفش 
جلوگیری از شکست این کشــور در جنگ است. شاید نگرانی 
اصلی دولت آمریکا جلوگیری از درگیری مستقیم میان ناتو و 
روسیه هسته ای باشد اما در آمریکا طیف سیاسی وجود دارد که 
معتقد است دولت آمریکا باید حمایت ها از اوکراین برای پیروزی 
این کشور در جنگ را افزایش دهد و در مقابل گروه هایی وجود 
دارند که معتقدند این جنگ را پایانی نیست و دولت بایدن باید 
هرچه سریع تر راه حلی دیپلماتیک برای این جنگ که پیروزی 

در آن ممکن نیست پیدا کند.

ولادیمیر پوتین
رئیس جمهور روسیه

روســیه نمی تواند در انزوا و جدا از دیگر 
کشــور های جهــان توســعه و پیشــرفت 
پیدا کند. به رغم تحریم های غرب چنین 
انزوایی برای روسیه ایجاد نخواهد شد، 
چــون در جهان مــدرن غیرممکن اســت 
که بتوان با خط کشیدن دور چیزی، آن 

را محصور و منزوی کرد.)اسپوتنیک(

برنی سندرز
سناتور دمکرات آمریکایی

جو بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا 
نبایــد بــه عربســتان می رفــت و نباید به 
پادشــاهی این کشــور و رهبر واقعی آن، 
یعنی محمد بن سلمان، به دلیل سابقه 
بد حقوق بشری و قتل جمال خاشقجی، 
روزنامه نــگار واشنگتن پســت پــاداش 
می داد. در عربســتان با كســانی روبه رو 
هســتيم كــه دموکراســی را زیــر ســوال 
می برنــد، با زنــان بــه عنوان شــهروندان 
درجه ســوم رفتــار مــی کننــد و مخالفان 

خود را زندانی می کنند. )گاردین(

 پیروزی حزب عمران خان
در مجلس ایالتی پنجاب

»عمران خان«، نخست وزیر سابق پاکستان، پس 
از اینکه حزبش کنترل مجلس ایالتی در پنجاب، 
پرجمعیت ترین اســتان پاکســتان را به دست 
گرفت، خواستار برگزاری انتخابات زودهنگام و 
سراسری در کشورش شــد. خبرنگار الجزیره، از 
شــهر اصلی لاهور ایالت پنجاب گزارش داد که 
پیروزی در این انتخابات بازگشــت بزرگی برای 

عمران خان است.
در انتخابات میان دوره ای پنجــاب که به عنوان 
آزمون محبوبیت برای نخست وزیر سابق پاکستان 
نیز به شمار می رفت، حزب عمران خان توانست 
15کرسی از 20کرسی مجلس ایالتی را به دست 
آورد. حزب حاکم پاکستان در این انتخابات محلی 

فقط 4کرسی به دست آورد.

نقل قول جهان نما
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گرينويچ

سبقت بازار ساعت از خودرو

 

نیويورك: شــیوع کرونا و اين اواخر کاهش ارزش 
رمز ارز ها باعث شــده خريدار های جهــان در بازار 
معاملاتی ساب ديل به خريد ساعت های لوکس هجوم 
ببرند. به گزارش اينديپندنت، علاقه به ســاعت های 
قديمی کلکسیونی، در طول همه گیری افزايش يافت 
و خريداران پول و سرمايه شان را صرف خريد آنلاين 
ساعت های گرانبها کردند. برخی از سرمايه گذارانی که 
بازدهی عظیمی در سهام فناوری و ارزهای ديجیتال 
کسب کرده  بودند، ســاعت های دست دوم را دارايی 
سودآور بعدی به شمار آوردند. هجوم خريداران جديد 
به بازاری که با خريدهای کلکسیونرها و علاقه مندان 
به ساعت، قبلا اشباع و ساکن شده بود، قیمت برخی 
مدل ها را به بیش از دو برابر رســاند. اين امر مالکیت 
ساعت های لوکس را جلوتر از ساير سرمايه گذاری های 
دارايی جايگزين، ازجمله اتومبیل های قديمی که در 

ماه های اخیر دچار افت شديد شده اند، قرار می دهد.

علیه معلولیت 

تیوپ گردنی ممنوع
 

نیوجرسی: سازمان غذا و داروی ايالات متحده )اف دی ای( در 
مورد خطرهای بالقوه استفاده از تیوپ های گردنی نوزادان در 
اجرای آب درمانی برای کودکان هشدار داد، به ويژه اگر کودکان 
ناتوانی های خاصی داشته باشــند. متخصصان سال ها در مورد 
خطرهای اســتفاده از تیوپ های گردنی نوزاد - که اف دی ای 
آن را به عنوان حلقه های پلاســتیکی بــادی توصیف کرده که 
دور گردن می اندازند و به کودکان اجازه می دهد آزادانه در آب 
شناور شوند- هشدار داده اند. به گزارش ديلی میل، در اين بیانیه، 
آمده است: »اســتفاده از اين محصولات، به ويژه برای نوزادانی 
که دچار تأخیر در رشدند يا نیازهای ويژه ای دارند، می تواند به 
مرگ يا آسیب جدی منجر شــود«. در ادامه اين بیانیه، نوشته 
شده است: »آگاه باشید که استفاده نوزادان با نیازهای خاص از 
تیوپ های گردنی می تواند به افزايش خطر کشیدگی گردن و 
آسیب ديدگی منجر شود.« اين سازمان در مورد استفاده از اين 
وسیله برای نوزادانی که »تأخیر در رشد يا نیازهای خاصی مانند 
مهره شکاف )اسپینا بیفیدا(، آتروفی عضلانی نخاعی-اس ام ای 
)SMA( نوع يک، ســندروم داون يا فلج مغزی دارند«، هشدار 
داد. به گفته اين سازمان خطرات استفاده از تیوپ های گردنی 
نوزاد  شامل مرگ در اثر غرق شدن و خفگی، کشش گردن نوزاد 

و وارد آمدن آسیب به آن است. 

اتلاف واكسنی
 

برلین: میزان تقاضا برای تزريق واکسن کرونا در آلمان به اندازه 
برآوردهای دولت اين کشور نبوده و همین باعث شده که حدود 
4 میلیون دوز واکســن به باد برود. حزب سوسیال مســیحی، 
وزير بهداشــت آلمان را عامل اتلاف مالیات  ها می شــمارد. به 
گزارش دويچه وله، کارل لاوترباخ، وزير بهداشــت آلمان زمانی 
که جانشین ينس اشــپان، همتای سلف خود از حزب دمکرات  
مسیحی )CDU( شد به دلیل ترس از رويارويی با کمبود واکسن 
در دسامبر سال گذشته 92 میلیون دوز سفارش داد. اکثر اين 
واکسن ها از 2شــرکت آلمانی و آمريکايی بیون تک و فايزر که 
واکسن مشــترکی تولید کرده اند تقاضا شد. اما تقاضاهايی نیز 
به شرکت مدرنا ارائه شد. برای خريد اين واکسن ها کمیسیون 
بودجه مجلس اعتباری به ارزش 2میلیارد و 200 میلیون يورو 
در اختیار گذاشت. همان زمان اين رويکرد لاوترباخ، سیاستمدار 
حزب سوســیال دمکرات )SPD( از ســوی سیاســتمداران 
اپوزيسیون مورد انتقاد قرار گرفت. در عوض، نمايندگان جامعه 

پزشکی آلمان از سفارش واکسن استقبال کردند. 

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

   از شعر تا صنعت 
و چیزهای دیگر

در شــبکه های مجازی، بنده خدايی 
پست جالبی نشــر داده بود. از قول 
يک فارغ التحصیل مهندسی يا چنین 
رشته هايی، نوشته بود که مثلا امثال ما چه نیازی به ادبیات و شعر 
و اينجور چیزها داريم. اما نکته اش کجا بود؟ اينکه در 4خط پستی 
که نوشته، 7، 8، 10تا غلط به شدت فاحش وجود داشت. به عبارت 
ديگر نويسنده با زبان بی زبانی طنز، می خواست ثابت کند اينجوری 
که عامیانه بحث می شــود هم نیســت و يک مهندس و پزشک و 
فارغ التحصیل در هر رشته  فنی و تخصصی ديگری، نیازمند امور و 
دانش هايی کلی ازجمله ادبیات هم است و اگر چنین چیزهايی را 
نداند، نخستین تصويری که نسبت به او ايجاد خواهد شد، تصوير 
يک فرد بی سواد خواهد بود. لابد بهتر از من می دانید که هر غلط 
املايی، چه اعتباری از افراد زايل می کند؛ درســت مثل غلط های 
شفاهی که بر زبان شان جاری می شود و هر از چندی نقل محافل 

هم هست.
اما حالا بگذاريد و اجازه بدهید که خیلی راحت تر درباره اين  قضیه 
صحبت کنیم؛ واقعا چیزهايی مثل ادبیات به چه درد امثال فنی ها ، 
مهندسی ها و کامپیوتری ها و... می خورد؟ يادم است که جايی، نقل 
قولی از مديرعاملی خوانده بودم کــه برايم خیلی جالب بود؛ حالا 
چون مدت هاست گذشته اسم و رســم و منبع را خاطرم نیست. 
نوشــته بود که يک مدير بايد شــعر بخواند؛ تا بتواند دستورهای 
خودش را با دقت تمام و بدون اينکه ســوء تفاهمی ايجاد شود، به 
ديگران انتقال دهد. اين، شايد يکی از بديهی ترين نیازهايی است 
که به ادبیات و شعر و داستان و زبان و... داشته و داريم. ما اساسا به 
واسطه زبان با ديگران ارتباط می گیريم. هرگونه اشکال و خللی در 
اين کانال ارتباطی، می تواند ما را دچار دردسرهايی کند. خیلی ها 
هستند که واقعا نمی توانند مفهوم و معنا و غرض واقعی و نهايی شان 
را به درستی منتقل کنند. اساسا چیزی هم که قابلیت سوء تعبیر و 
سوء برداشت داشته باشد، حتما سوءبرداشت و سوءتعبیر هم خواهد 
شد. وقتی چنین احتمالی وجود دارد، پس چرا در نوشتن و حتی در 
گويش خودمان، که اساسا محل استفاده از زبان و ادبیات است، از 

کامل  ترين اسلوب ها استفاده نکنیم؟
جالب اينکه انســان حتی با خودش، غالبا به زبان کلمات صحبت 
می کند يا اينکه هر کلمــه و مفهوم و ترکیب ادبــی و زبانی، يک 
مابه ازای تصويری، بیرونی، نمادی و... هم در ذهن و مغز دارد. پس 
به اين ترتیب حتی ما در ارتباط با خودمان نیز، نیازمند استفاده از 
ادبیات و زبان هستیم؛ تا بتوانیم کامل ترين گفت وگوی درونی را 
درباره همه چیز با خودمان داشته باشیم. چه بسیار چیزهايی که 
حتی برای خودمان نامکشــوف می ماند، چراکه درست و حسابی 
درباره شان صحبت می کنیم؛ درست مثل چه بسیار زوج هايی که 
اساسا يا درگیر جدايی عاطفی و زيرپوستی هستند يا کارشان به 
طلاق و جدايی فیزيکی می انجامد، صرفا به اين دلیل که نه می توانند 
درکی از گفت وگو داشته باشند، نه درکی از ماهیت گفت وگو و نه 
اساسا کلمات، مفاهیم، ترکیب ها و نوع توصیف های هم را می فهمند 
و متوجه می شوند. نکته بعدتر اينجاست که ادبیات و شعر، هرچقدر 
بیشتر درگیرشان باشیم و بشــويم، باعث می شوند تا تداعی های 
ذهنی و ارتباطات عصبی در ذهن و مغز ما بیشــتر و بیشتر شود. 
مغزی را تصور کنید که مثلا با 2هزار کلمه انباشــته شده است و 
تمام برداشت و توصیفی که از جهان دارد، در محدوده و محدوديت 
همین 2هزار کلمه جا خوش کرده. ولی وقتی شــروع می کنید به 
جذب ادبیات و شعر، اين واژه ها بیشتر و بیشتر شده و مثلا به 3، 4 
و 5هزار و بیشتر هم می رسد. اساسا شما به اعماق چیزهايی نفوذ 
می کنید که تا پیش از آن قابل تصور هم برای تان نبود. اساسا درباره 
نیاز واقعی ما به ادبیات و زبان و شعر و... بسیار می شود گفت و نوشت. 
حالا مثل يک بچه خوب اين بحث ها را  که ادبیات و شــعر به چه 
کارمان می آيد در اين دنیای مــدرن کنار می گذاريد يا همینطور 

بحث را ادامه بدهیم؟

خیلی هــا فکر می کنند 
تابســتان فصــل دراز 
کشیدن زير کولر است. اما اصلا اينطور نیست. 
تابستان، اتفاقا فصل مناسبی برای فعالیت های 
ورزشی بیشتر است. روزها طولانی تر هستند، 
و اين يعنی شما قبل و بعد از کار، زمان زيادی 
داريد تا ورزش کنید و تا آنجا که به بحث ما در 

اين ستون مربوط است، بدويد.
با اين حال، دونده ها، چــه حرفه ای تر ها و چه 
آماتورها، بايد حواسشــان به چند نکته ساده 
اما بسیار مهم باشد. قبل از رسیدن به اين چند 
نکته، بهتر اســت اصلا بدانیم چــرا دويدن در 

تابستان و گرما می تواند چالش برانگیز باشد.
وقتی کــه در گرما می دويم، بیشــتر انرژی ای 
که برای جلو بردن خودمان تولید می کنیم به 
گرما در بدنمان تبديل می شود. تنها 20درصد 
انرژی ما برای جلو راندن ما استفاده می شود و 
حدود 80درصد بقیه به گرما تبديل می شــود. 
اين مسئله، در زمســتان خبر خوبی است. اما 
تابســتان ها، که محیط بیرون هم گرم است، 
می تواند مشکل ساز باشد. مشکل اين است که 
بدن ما در دمای درونی مشــخصی می تواند به 
فعالیت ادامه دهد. براســاس يافته های علمی، 
بدن انســان تنها تا وقتی می توانــد به فعالیت 
ادامه بدهد که دمای آن به بالای 39يا 40درجه 
نرسیده باشد. البته در دوندگان اولترا، فعالیت 
بدنی در دماهای بالاتر هم ديده و ثبت شــده 
اســت. اما آنها انســان های خاصی هستند و 

نمی شود شرايط آنها را ملاک قرار داد.
برای اينکه قادر باشیم در دماهای محیطی بالا، 
در حد دمای معمولی تابستان، به فعالیت ادامه 

بدهیم، بايد بدنمان را خنک نگه داريم.
راهکارهای بســیار زيادی وجود دارد که عمده 
آنها، بر پايه حفظ آب بدن و جلوگیری از افزايش 
شديد دمای بدن اســت. دوندگان حرفه ای تر، 
زيرنظر مربی فعالیت می کننــد و برنامه های 
مشخصی برای دويدن دارند و براساس تمريناتی 
که وضع آب و هوا معمولا در آنها لحاظ می شود 
می دوند. توصیه ها معمولا برای دوندگان آماتور 

است.
بهترين توصیه اين اســت که در تابستان، در 
خنکای صبح و يــا هنگام غروب  کــه آفتاب 
می نشــیند بدويد. اما اگر اين شــرايط فراهم 
نیست، بهتر است سرعت دويدن کمتر شود، به 

اين دلیل ساده که گرمای کمتری در بدن تولید 
می شود. شروع آرام و کم سرعت در گرما،  اين 
فرصت را به بدن می دهد که کم کم به دويدن در 
گرما عادت کند. توصیه شده که از مسافت های 
کمتر شروع کنید و فشار دويدن کم باشد تا بدن 

به آرامی به شرايط جديد عادت کند.
يک راهکار ديگر اين است که پیش از دويدن، 
بدن را خنک کنید. در اين شرايط، مدت زمان 
بیشتری طول می کشد تا دمای بدن بالا برود. 
اين کار را می توانید با اســتفاده از کیسه يخ و 
يا ايســتادن در جاهای خنک قبــل از دويدن 

انجام دهید.
بزرگ ترين خطر دويدن در تابستان، از دست 
رفتن آب بدن و گرمازدگی است. برای مقابله 
با اين شــرايط، بسیار حیاتی اســت که آب و 
مايعات کافی نوشیده باشید. از دست رفتن آب 
بدن می تواند زندگی را براي شما سخت کند و 
بســیاری به همین خاطر تجربه غش و از حال 
رفتن را هم داشته اند. مربیان باتجربه ورزشی 
می گويد تنها وقتی بايد دويدن را شروع کنید 
که مطمئن باشید بدنتان آب کافی دارد. يک 
روش بسیار ساده، مشاهده رنگ ادرار است؛ اگر 
ادرار خیلی پررنگ باشد، يعنی نبايد بدويد. بايد 
اينقدر آب خورده باشید که ادرار کمرنگ باشد. 
انواع نوشیدنی های ورزشی و الکترولیت وجود 
دارد که می توانید قبل، حیــن و بعد از دويدن 
مصرف کنید تا جلوی دهیدراته شدن را بگیريد.

دويدن در تابستان، شايد به اندازه بهار و پايیز 
فرح بخش نباشــد اما خالی از لطف نیست. به 

بهانه گرما، دويدن را تعطیل نکنید.

در خانه قديمی زن 2 تــا کاناپه روبه روی هم در 
يکی از اتاق های کوچک تر قرار داشت که دقیقا 
شبیه هم بودند. کاناپه هايی با چارچوب چوبی و پارچه ای قهوه ای رنگ 
با گل های درشــت زرد. شب که می شد دســت ماهرش اين مبل ها را 
تک تک می کشید به سمت خودش، پشتی اين مبل می خوابید و کنار 
کفی مبل تبديل می شد به يک تخت يک نفره. در فاصله 2 تخت، فقط 
اندکی فاصله برای رفتن به سمت تخت می ماند. به چشم کودکی من، 
زن جادوگری بود که مبل را به تخت تبديل می کرد. گل های زرد ناپديد 
می شدند و ملافه ای سفید و خوشبو جانشین شــان می شد. در خانه 
کوچک زن همه  چیز تا و در گوشه ای پنهان می شد. توی راهرو طولانی 
خانه اش يک فرورفتگی داشت که با پرده ای آن را پوشانده بود و يک جور 
گنجه درست کرده بود. میز کوچک که شبیه يک صفحه بود، از پشت 
اين پرده بیرون می آمد، پايه ها باز می شد و تبديل می شد به میزی که 
وسط اتاق قرار می گرفت. صندلی های تاشو دور میز چیده می شدند و 

همه دور میز می نشستند.
در خانه اش هیچ چیــزی فقط يک کاربری نداشــت. روتختی ها چین 
می خوردند و فضای زير تخت را پنهان می کردند و زير تخت دنیايی بود از 
وسايلی که مرتب در جعبه هايشان چیده شده بودند. هر کدام از قفسه ها، 
گنجه ها و کمدها تا جايی که می شد وسیله در خودشان جا داده بودند و 
خانه همیشه به نهايت مرتب بود. در خانه ای بسیار کوچک، خانواده ای 
بزرگ گرد هم می آمدند. با هم غذا می خوردند و گاهی شــب کنار هم 
می ماندند و نه جا کم می آمد، نه ظرف و ظروف و نه حتی تشک و ملافه 
و بالش. زن روی اجاقی چهار شعله که يکی از شعله ها همیشه در اشغال 
کتری بود، غذاهای رنگارنگی درست می کرد و روی میز تاشو می چید. 
شب که می شد کوه تشــک ها و بالش ها از بالای يکی از کمدها ظاهر 
می شد و بچه ها قبل از اينکه بزرگترها به آنها تشر بزنند، روی تشک های 
خنک سرســره بازی می کردند. زندگی در آن خانه آنقدر کامل و ساده 
بود که نمی شد کامل تر از آن را تصور کرد. خانه، کوچک اما کارآمد بود. 
پنجره هايی رو به خیابان که بالکن داشــت. کمدها و گنجه های بزرگ 
داشت و آنقدر روشن بود که در آن کسی از تاريکی دلگیر نمی شد. حتی 
راهرويی طولانی برای دويدن و بازی کردن با تیله ها برای بچه ها مانده بود. 
در بالکن می شد به درخت انجیر توی حیاط نگاه کرد و حتی روی نیمکت 
کوچک چرت کوتاهی زد. پنجره های دو طرف خانه را که باز می گذاشتی، 
باد آنقدر فرصت داشت که پرده ها را تا وسط اتاق بیاورد و خانه را خنک 
کند. خانه کوچک کامل ترين خانه ای بود که به عمرم ديده ام. خانه نیازی 
به ايوان، حیاط و اتاق هاي بزرگ نداشت و در کوچکی خود کامل بود و 

همه  چیزهايی را که برای يک زندگی ساده مورد نیاز بود داشت.

وقتی از دو حرف می زنیم

جواد نصرتی

شیدا اعتماد

گرماگرم دويدن...

خانه كوچک و كامل

تقويم/ سالمرگعدد خبر

 خسرو خوبان

آن صدای جادويی بی تکرار، آن مدل موهای 
لخت و پريشان و حركات ناموزون دست ها، 
از خســرو شــکیبايی بازيگری متفاوت، 
كاريزماتیک و دوست داشتنی ساخته بود. 
حتی حالا بعد از گذشت 14سال از نبودنش، 
همچنان ياد و خاطرش در سینمای ايران زنده 
اســت. هنرمندی كه ايفای نقش در 40 فیلم 
ســینمايی را در كارنامه حرفه ای خود دارد، 
صدايش با اشــعار معروف گره  خورده و برای 

بسیاری از ما خاطره ساز است.
»هامون« ســینمای ايران از نسل بازيگرانی 
اســت كه فقط و فقط، با تکیه بر توانايی ها 
و ظرفیت های فردی و هنر ذاتی شــان وارد 
اين عرصه شــدند و با همراهی دست تقدير 
يا هر تعبیر ديگری، بر صدر نشســتندو قدر 
ديدند. شکیبايی اگر چه خاك صحنه خورده 
و پیش از آشنايی با داريوش مهرجويی و خلق 
»هامون«، 7 فیلــم در كارنامه اش ثبت كرده 
بود، اما كاراكتر حمید هامون، با آن شیدايی، 
شــوريدگی و عصیان، همچون انقلابی در 
ســینمای ايران و بازی های او بود. فیلمی كه 
گويی هنوز و بی ترديد همیشــه در يادآوری 
نام شــکیبايی، با او و خاطره اش گره خورده 
و پیوندی ناگسستنی دارد. شکیبايی غیراز 
»هامون«، رُل يک كم نداشــت و هر بار يک 
غافلگیری برای لذت بردن تماشــاگرش رو 
می كرد؛ چنان كه در »كاغذ بی خط«، »اتوبوس 
شب«، »كیمیا«، »سارا« و حتی سريال های 
تلويزيونی »مــدرس«، »روزی روزگاری«، 
»تفنگ ســر پر« و »خانه ســبز«. او حتی 
در فیلم هايــی كه حضوری گــذری و كوتاه 
داشت مثل »عاشقانه«، »مزاحم«، »حکم«، 
»چه كسی امیر را كشت«، »رئیس«، »شب« 
و »دلشکسته« چنان آمده و رفته كه دقايق 
حضور ســحرانگیزش در لحظه لحظه فیلم 
متبلور و ماندگار شده است. خسروی سینمای 
ايران در 28تیرماه 1387در سن 64سالگی 
دار فانی را وداع گفت اما ســتاره بازيگری او 

همچنان در آسمان سینما درخشان است. 

حافظ

م كه خزان می فرمود آن همه ناز و تنََعُّ
عاقبت در قدمِ بادِ بهار آخر شد

تقريبا حدود 10درصد جمعیت کشور را سالمندان 
تشــکیل می دهند. شــايد 10درصــد به نظر رقم 
ناچیزی باشــد اما اگر بدانیم که اين عدد نسبت به 
40سال قبل دو برابر شده و فقط 20سال ديگر طول 
می کشــد تا اين رقم به 20درصد برسد، آن وقت 
متوجه می شويم که جمعیت کشور رو به سالمند 
شدن است. در اين شرايط ارائه خدمات پیشگیری 
بالینی جامع به ايــن جمعیت، اهمیــت دارد. به 
همین دلیل معــاون پیشــگیری از معلولیت های 
مرکز توسعه پیشگیری و درمان سازمان بهزيستی 

کشور اعلام کرده که برنامه پیشگیری از معلولیت 
در دوران سالمندی برای افراد پیش از سالمندی و 
سالمند در حال پیگیری است تا از معلولیت در اين 
دوران پیشگیری شود. در اين برنامه آموزش هايی 
مانند اصول مواجهه و پیشگیری از بیماری استئو 
آرتريت در سالمندان، پیشــگیری از بیماری های 
قلبی، سکته مغزی و پیشگیری از سقوط به عنوان 
مهم ترين تهديد ســالمندان ارائه می شود و هدف 
اصلی از اجرای اين طــرح، تغییر نگرش و افزايش 
آگاهی به میانسالان 45تا 65سال و 65تا 85سال و 
ارائه خدمت به اين افراد است. به اين ترتیب از میزان 
معلولیت ها و حتی بیماری هايی که اغلب سالمندان 
با آنها درگیرند کم خواهد شد و اين افراد می توانند 

زندگی سالم تری داشته باشند.

يکی از آســیب های روزهــای فراغت 
دانش آمــوزان، اســتفاده بی رويــه از 
رسانه های تصويری است. رســانه های تصويری شامل هر ابزاری می شوند 
که کودک در برابر آن منفعلانه فقط مصرف کننده تصاوير متحرک است؛ از 

تلويزيون و انیمیشن بگیريد تا بازی های موبايلی و کامپیوتری و....
مشــکلاتی که در پی اين زياده روی می آيند را کم و بیش، همه می دانیم. 
مهم ترين و شايع ترين آنها، غیر از معضلات رفتاری، آسیب به چشم، پرخوری 
و اختلال خواب است. برای حل يا پیشگیری از اين آسیب بايد از 2 جنبه به 
استفاده فرزندان مان از وسايل و رسانه های تصويری نگاه کنیم؛ 2 جنبه کمی 
و کیفی. يعنی از نظر کمیت، مدت، میزان و حد را نگه داريم و از نظر کیفیت، 

مراقب سطح برنامه ها باشیم و اينکه کودک بیننده صرف نباشد.
در بحث کمیت و برای کنترل زمان اســتفاده از رسانه های تصويری، چند 
راهکار استاندارد وجود دارد. مهم ترين شان اين است که پدر و مادر الگوهای 
مناسبی برای کودکان شان باشــند. يعنی از اول صبح، تلويزيون بی هدف 
روشن نباشد. پدر و مادر کل سريال های تلويزيونی را 16 بار تماشا نکنند. پدر 
و مادر اهل انتخاب فیلم خوب متناســب با سلیقه و نیازشان باشند. راهکار 
بعدی اين است که در محدوده زمانی مشخصی، تلويزيون، کامپیوتر و موبايل 
در اختیار بچه ها باشــد. مثلًا به کودک بگويیم که صبح يک ساعت و عصر 
نیم ســاعت می تواند تلويزيون ببیند و کمی قبل از تمام شدن مدت زمان، 
به کودک يادآوری کنیم که مثلًا 5 دقیقه يا به اندازه يک ســیب خوردن از 
زمانت مانده، يا وقتی اين کارتون تمام شد، وقت شما تمام می شود. راهکار 
مهم ديگر، جايگزين های مناسب هستند. اگر برای من مهم است که کودکم 
پای تلويزيون بزرگ نشود بايد وقت بگذارم و به جای برنامه های متوسط و 
تکراری، فعالیت های مشترک را تعريف کنم؛ مثل پارک رفتن، خاله بازی، 
خريد مايحتاج روزانه و.... آخرين راهکاری که برای کم کردن زمان بازديد 
از تلويزيون پیشــنهاد می کنیم، فعالیت های هیجان انگیز )از نظر کودک( 
است. هر کودکی ممکن اســت فعالیت های مشخص يا متفاوتی را دوست 
داشته باشد که خوب است در طول روز بین برنامه های مختلف گنجانده شود 
تا صدای »حوصله ام سر رفته« به طور مدام در خانه شنیده نشود و کودک 
ناخودآگاه به سمت موبايل و کامپیوتر نرود. حالا اشاره نکنیم که خیلی وقت ها 
خود ما پدر و مادرها به دلايل مختلف و از سن پايین برای اينکه به کار خودمان 
برسیم، به عنوان نخستین گزينه، تلويزيون را روشن می کنیم يا گوشی مان را 
به کودک می د هیم و اما فعالیت های هیجان انگیز، کارهايی متناسب با سن 
و شرايط کودک، از حباب بازی و رنگ انگشــتی تا آشپزی و درست کردن 
بستنی خانگی و... را انجام نمي دهیم. در آينده به چگونگی کنترل کیفیت 

برنامه های تصويری و مشارکت فعال بچه ها خواهیم پرداخت.

فراغت نامه

مان

فرشته شیخ الاسلام

دردسر مصرف تصویر

عیسی محمدی 
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

مرز باریک نیکوکاری و گداپروری
اقتصــاد، شــاخه ای از علم اســت و فرمــول دارد، 
تکدی گری )اگرچه به صورت غیرقانونی اما( بخشی 
از اقتصاد خرد اســت که میلیارد ها تومان تراکنش 
مالــی دارد؛ بنابراين تکدی گری هــم مانند اقتصاد 
فرمول دارد. يکی از واضح تريــن فرمول های اقتصاد 
که در تکدی گری هم مورد اســتفاده متکديان قرار 
می گیرد، فرمول عرضه و تقاضاســت. سرشاخه های 
متکديان درســت مانند »فاگین« سردسته گدايان 
لندن در رمان اولیورتوئیســت می دانند که کودکان 
هر قدر کم سن و ســال تر و هر قدر معصوم تر باشند، 
مردم و رهگذر ها بیشــتر به آنها کمک می کنند. به 
اين معنا کــه ما )رهگذر ها و سرنشــینان خودرو ها( 
بی آنکه به اين نکته آگاه باشــیم تقاضــا را برای به 
نمايش درآوردن کودکان متکدی و کودکان کار بالا 
می بريم. اين نمايش خیابانی تا جايی پیش رفته که 
کودکان تحت سناريوهای از پیش نوشته فاگین ها از 
رهگذر ها تقاضای اقلام خوراکی می کنند. رهگذری 

که برای کودکی يک بطری روغن يا کیســه ای برنج 
می خرد، نمی داند که در بســیاری از مــوارد همان 
بطری روغن يا کیسه برنج به همان مغازه دار با قیمتی 
پايین تر فروخته می شــود تا پول در نهايت باز هم به 
جیب آقای فاگین برود. تمام اينها يعنی کمک ما به 
فرهنگ گداپروری. حال آنکه برای نیکوکاری مثل 

هر کار درســت ديگری نیاز به تحقیق، کوشش 
و پشــتکار بیشتری هســت تا نیازمند واقعی 
شناسايی شــود و بتوان به  ســوی  او دست 
ياری دراز کرد. بنابراين برای نیکوکاری به 
جای ساده ترين راه، وقت و انرژی بیشتری 
صرف کنیم تا راه درست را بیابیم که همانا 
شناســايی نیازمندان واقعــی يا کمک 
به مؤسســه های خیريه شناخته شده 
و خوشــنام اســت؛ چراکه مرز میان 
نیکوکاری تا گداپروری مرزی بسیار 

باريک است.
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مهارت آموزی به 
زنان، رؤیای من است

از کودکی عاشق شیرینی پزی بودم. 9ساله بودم 
که برای نخستین بار به تنهایی زولبیا پختم و با 
تشــویق های پدر و مادرم، به پخت شیرینی ها 
و دســرهای دیگر ادامه دادم. بیش از 14ســال 
است در برنامه های تلویزیونی ازجمله »به خانه 
برمی گردیم« آموزش تهیه دســر و شــیرینی 
می دهم، اما هنــوز یادم نرفته کــه در کودکی 
رؤیای این را داشــتم که یک روزی در تلویزیون 
پخت کیک و شــیرینی را آموزش دهم. من به 
اغلب رویاها و آرزوهایی که برای کارآفرین شدن، 
آموزش دیدن و آموزش دادن داشتم، رسیده ام و 
حالا به عنوان یک زن کارآفرین این  رؤیا را در سرم 
دارم که چطور زنان، به خصوص زنان سرپرست 
خانوار را به یک کارآفریــن تمام و کمال تبدیل 
کنم؟ راهی کــه خودم به صــورت تجربی طی 
کرده ام و می دانم که همه شانس این را ندارند که 

از آن گذر کنند.
مدت ها پیش خانمی پیش من آمد که سرپرست 
خانواده بود و درآمدی نداشــت. با استیصال به 
من گفت: چشمه ای به من نشــان بده تا بتوانم 
از آن برای خودم درآمدی داشــته باشم. او را به 
کارگاه سوسیس و کالباس خانگی دعوت کردم 
و مدتی بعد، وقتی دیدم نخستین تولید در حجم 
زیاد خود را در فضای مجــازی تبلیغ می کند از 
شــوق گریه کردم. هرکدام از شاگردهایم در هر 
گوشــه ای از کشــور می خواهند کارگاه خود را 
افتتاح کنند، من حتما در مراسم افتتاحیه شان 
شرکت می کنم و به هنرجوهای خودم می بالم. 
زنــان و دخترانــی در هــر دوره از کلاس های 
آموزشی من شرکت می کنند که انگیزه فراوانی 
برای کار کردن و اســتقلال مالــی دارند. اغلب 
این زنان حیات اقتصادی خانــواده را زنده نگه 
داشته اند؛ درحالی که تا چند سال پیش جامعه 
انتظار کسب درآمد جدی از آنها نداشت و زندگی 
خانوادگی شــان متکی به کار کــردن آنها نبود. 
همین موضــوع فرصت جدی بــرای یادگیری 
برخی مهارت ها را از این زنان می گرفت. حالا که 
به دلایل مختلف نیاز به کسب درآمد و فعالیت 
اقتصادی دارند، خودشان بیش از هر فرد دیگری 
به جای خالی این مهارت ها واقف می شوند. وقتی 
چند دهه دیرتر از معمول سراغ یادگیری مهارتی 
می روی، احتمال دارد که اعتماد به نفس کافی 
برای شــروع کار را نداشته باشــی و بدتر از آن، 
فرصت کافی برای آزمون و خطا و اشتباه کردن 

در اختیارت نباشد.
همه اینها و ســختی هایی که خــودم با وجود 
حمایت خانواده در راه رسیدن به رویاهایم طی 
کرده ام، باعث شد تا عزمم را برای پرورش زنان 
کارآفرین آغاز کنم. از زمان آغاز به کار تا به حال 
1360نفر از هنرجوهای من توانســته اند برند 
خود را داشته باشند و کســب وکار خودشان را 
آغاز کنند و درآمد خوبی داشته باشند. ما فقط 
تولید محصول را به این افــراد آموزش ندادیم، 
بلکه آنچه برای توانمند شدن نیاز داشتند را در 
اختیارشان گذاشتیم ؛ مثل توجه به بسته بندی و 
تبلیغ کردن محصولشان در گروه های مختلف و 
اســتفاده از فضای مجازی و... ؛ مهارت هایی که 
ممکن اســت هر جایی به راحتی به آنها آموزش 
ندهند و درصورت فقدان این مهارت ها، چرخه 
کسب وکارشان هم با مشــکلات زیادی روبه رو 

 شود.
دوســت دارم همه آنچه در طول این سال ها با 
عشق و علاقه و البته تلاش زیاد به دست آورده ام 
را به دیگران آموزش بدهم. زنان زیادی به من پیام 
می دهند که از هرمزگان و بوشــهر و استان های 
دیگر پیگیر برنامه ام هستند و تنها وسیله ای که 
به آن دسترســی دارند همین برنامه تلویزیونی 
است. علاوه بر کسانی که از روی علاقه وارد این 
حوزه می شوند، من هنرجویان زیادی داشتم که 
صرفا به خاطر داشتن مهارت و کسب وکار به من 
مراجعه کرده اند. هر دو گروه وقتی عشق و علاقه 
من را دیده اند به این کار علاقه مند شده اند و در 
کارشان موفق. این بزرگ ترین دستاورد من در 

این سال ها بوده است.
وقتــی وارد ماجــرای کارآفرینــی شــدم، 
پیچیدگی های زیادی سر راهم بود که هر کدام 
به تنهایی می توانست بهانه ای برای پایان دادن 
به این ایده باشــد. یکی از مهم ترین چالش ها، 
تدریس به شاگردانی بود که از شهرهای مختلف 
به تهــران می آمدند. این افراد بــه جایی برای 
اقامت چند روزه نیاز داشتند که نزدیک کارگاه 
باشــد. من این مشــکل را با تبدیل بخشی از 
ساختمان خانه  شخصی مان به کاربری سوییت 
و خوابــگاه کارآموزان برطرف کــردم که کار 
ساده ای نبود. یا حتی نیاز داشتیم که برای کم 
شدن هزینه های آموزش، تا جای ممکن دوره ها 
را به صورت فشرده برگزار کنیم. امروز می دانم 
که انجام ایــن کارها و برداشــتن تک تک این 
قدم ها چقدر کار سختی بود و من با انگیزه و امید 
و البته همراهی خانواده ام توانستم آن را پشت 
سربگذارم. حالا این تجربه ها را با کمال میل، با 
عشق و علاقه به کارآموزها یاد می دهم و آرزو 
دارم آنها هم در ارائه ایــن تجربه ها به دیگران 

سخاوتمند باشند.
بیــش از 800برنامه زنده و تولیــدی در صدا 
و ســیما در زمینه آشــپزی و آموزش کیک و 
دســر تهیه کرده ام. با این حال هنوز هم وقتی 
در محلــه قدیمی مان قدم می زنــم یاد دوران 
کودکی و نوجوانی ام می افتم که آرزوی شرکت 
در برنامه هــای تلویزیونی را داشــتم. خیلی 
خوشحالم که هنوز هم وقتی به این دوران فکر 
می کنم همان حس در من زنده می شود و من 

همچنان عاشق این حرفه هستم.
*کارآفرین، مربی و مجری برنامه های آموزش آشپزی

یادداشت
مریم بخشی*

جایی برای کودکان نیست

کافی اســت کودک کوچک تر از 10ســال در 
خانواده و نزدیکان خود داشــته باشــید تا به 
چشــم خود، خالی بودن فضاهای فرهنگی و 
هنری و حتی تاریخی شهر از حضور کودکان را 
درک کنید؛ موزه ها، سالن های تئاتر و سینما، 
گالری های هنری و... این گــروه از مخاطبان 
را که حــدود 18درصد از جمعیــت ایران را 
تشــکیل می دهند، عملا نادیده گرفته و هیچ 
برنامه روتین و مشــخصی بــرای آنها ندارند؛ 
این در حالی اســت که بخش مهمی از ذائقه، 
مســئولیت پذیری عمومی و فرهنگ زندگی 
کودک در همین سنین شــکل می گیرد. اگر 
کودک کوچک تــر از 10ســال در خانواده و 
نزدیکان خود دارید، حتما از خود می پرســید 
که جای خالی چنین محتوا و خوراک روحی 

برای کودکان، با بزرگسالی آنها چه می کند؟
پرده نمایش پایین می آید. بچه ها سالن تئاتر 
فرهنگسرا را با هیاهو ترک می کنند؛ درحالی که 
صحنه های خنده آور نمایش را برای هم دوباره 
تعریف می کنند؛ صحنه هایی که نه از اجرای 
یک کمدی درست و درمان در ذهنشان مانده 
است، بلکه از یادآوری تمسخر گوش های دراز 
حیوان نمایش یا تمســخر لهجه و اسم دیگر 

شخصیت ها در ذهنشان حک شده است.
به جز چند موزه که تعدادشان به انگشت های 
یک دســت هم نمی رســد، محتوای تاریخی 
و معماری بناهای قدیمی و موزه های شــهر، 
هیچ حرفی برای کودکان ندارند و مجلل ترین 
کاخ موزه ها هم جایی کســالت بار و ملال آور 
برای کودکان به شــمار می رود؛ از موزه ملی 
ایران باســتان گرفته تــا کاخ ســعدآباد و... . 
مرجان احمدی، فعال حوزه آموزش کودکان 
می گوید: »برای اینکه کودکان امکان حضور 
و استفاده درست از فضاهای عمومی را داشته 
باشند باید به چند نکته مهم توجه کنیم؛ یکی 
طراحی فیزیکی این مجموعه هاســت؛ برای 
مثال گالری ای که همه تابلوهای آن در ارتفاع 
بالای150ســانتی زمین نصب شــده باشد، 
چطور می تواند برای کودکانی که متوسط قد 
آنها کمتر از 120سانت است، مناسب باشد؟ 
چیدمان و طراحی یک رویداد هنری و فرهنگی 
مخصوص کودکان، باید آنقدر تنوع و جذابیت 
بصری داشته باشد که کودک از حضور در آن 

فضا احساس خستگی نکند.«
وقتی صحبت از محتوای مناسب برای کودکان 
می شــود، او از دست کم گرفته شــدن ذائقه 
و درک کــودکان توســط بزرگ ترها و حتی 
تولیدکننــدگان آثار هنــری مختلف گلایه 
می کند و می گوید: »بســیاری از مردم تصور 
می کنند فهم یک موزه، یک موســیقی فاخر 
و در عین حال جــذاب، تئاترها و نمایش های 
درجه یک از یک کودک برنمی آید؛ درحالی که 

کاملا برعکس، کودکان این مفاهیم را به خوبی 
می فهمند و با تکرار آنها می توانند بسیاری از 
مهارت های مختلف را از زبان هنر یاد بگیرند! 
موزه ها، نمایشگاه ها، مراکز فرهنگی و هنری 
جای خوبی برای یاد دادن مهارت های انتزاعی 
به کودکان اســت؛ به شــرطی که این فضاها 

برنامه ای برای کودکان داشته باشند.«

بازی در موزه
از حدود 800موزه در ایران تعــداد اندکی از 
آنها کودکان را به عنوان بخشــی از مخاطبان 
به رســمیت شــناخته اند و برای بازدید آنها 
برنامه ریزی کرده اند. مــوزه کودکی ایرانک، 
موزه عروســک های ایرانی و عروســک های 
ملل، موزه علم و فناوری و موزه ملک ازجمله 
این مراکز هستند. محمد نوروزی، کارشناس 
موزه داری و راهنمای موزه ملی ملک اســت؛ 
یکی از موزه های تخصصی سکه و تمبر در ایران 
که شاید بازدید از آن از حوصله بزرگ ترها هم 
خارج باشد ؛ چه برســد به کودکان که چندان 
ذهنیتی از اشیای تاریخی و اهمیت نگهداری 
و مطالعه آنها ندارند. نوروزی می گوید: »موزه 
ملــک از معدود موزه هایی اســت کــه برای 
بازدیدکنندگان کم ســن و ســال برنامه های 
تعاملی ترتیب داده تا بازدید از موزه برای آنها 

کسالت بار نباشد.«
این برنامه های تعاملی بسته به شرایط بازدید 
و سن و ســال بازدیدکننده ها کمی متفاوت 
است و از کارگاه آشنایی با ضرب سکه گرفته تا 
آشنایی با ساخت قلمدان و... را شامل می شود؛ 
یعنی برنامه هایی که به نوعی با آنچه در موزه به 
نمایش درآمده مرتبط است. نوروزی می گوید: 
»کودکان در موزه ملی ملک صرفا تماشاکننده 
آثار موزه ای نیســتند. روایتگری و قصه گویی 
ویژه کودکان، کاری است که برای جلب توجه 
کودکان به آثار موزه ای انجام می دهیم. وقتی 
بچه ها سکه های خودشان را درست می کنند، 
آنها را با ســکه های موجود در موزه مقایســه 
می کنیم و داستان نقوش به کار رفته روی آنها 

را تعریف می کنم. بچه ها اینجا ساعات خوشی 
را می گذرانند و گذر زمان آنها را کسل و خسته 

نمی کند.«
تجربه بازدیدهای تعاملی کودکان در این موزه 
نشان داده کودکان نه تنها از بازدید از این موزه 
خسته نمی شوند، بلکه بعد از بیرون رفتن از این 
مجموعه تاریخی هم، بــه آنچه در اینجا دیده 
و تجربه کرده اند اهمیت بیشــتری می دهند. 
نوروزی می گوید: »راهنمای موزه بودن برای 
بچه ها با راهنمای موزه برای بزرگسالان تفاوت 
دارد. بچه ها دانش و تجربه کمتری درباره تاریخ 
و صنعت و دیگر موضوعات دارند و طبیعی است 
که باید با زبانی بسیار ساده تر قصه های موزه را 
برای آنها روایت کرد. گرچه بازدیدکنندگانی 
که سن و ســال کمی دارند، انرژی بیشتری از 
یک راهنمای موزه می گیرند، اما تجربه ما در 
موزه ملک نشان داده اثری که این برنامه ریزی 
برای کودکان به جا می گذارد، بســیار ماندگار 

است.«
در این میان حتی گاهی موزه هایی که محتوای 
مورد علاقه کودکان را هم به نمایش می گذارند، 
از انجام هرگونه تلاش برای ایجاد جذابیت برای 
بازدیدکنندگان خودداری می کنند و این گروه 
سنی به مرور از دایره مخاطبان چنین مراکزی 
حذف می شوند؛ نمونه اش موزه تاریخ سینما که 
بخشی از آن به عروسک های کارتونی مختلف 

اختصاص دارد.

حذف کودکان از دایره مخاطبان
»به عنوان یک مربی کودک که سال هاســت 
به بچه های 3تا 6ســال آمــوزش می دهم، به 
جز تجربه های انگشت شمار، هیچ برنامه ریزی 
مشــخص و مســتمری برای این گروه سنی 
در موزه هــا، ســینماها و تماشــاخانه ها به 
چشــم ندیده ام.« فرزانه حســینخانی، مربی                  
اســتعدادیابی کودک و فعال حــوزه پرورش 
کودکان می گوید: »بچه هــای امروز، آینده و 
فردا را می سازند. شــخصیت این کودکان از 
همین چیزهای کوچکی شکل می گیرد که در 

ســن کم می بینند و یاد می گیرند؛ برای مثال 
اگر همه بچه ها آموزش های درستی در حوزه 
محیط زیست ببینند، به جرأت می توان گفت 
که آینده را دگرگون می کنند، ولی ما هم اکنون 
برنامه ریزی مشــخصی برای ایــن آموزش ها 
نداریم. تئاتر، سینما، موزه، فرهنگسرا، کنسرت 
و موسیقی و... بستری است برای اینکه بتوانیم 
این آموزش ها را در بسته بندی های جذاب به 
کودکان ارائه کنیم؛ درحالی کــه طبق آنچه 
به چشــم می آید، چنین فضاها و محیط هایی 
اصلا به کودکان به عنوان مخاطبان جدی نگاه 

نمی کنند.«
وی تصور اشــتباهی که کــودکان را از درک 
هنر، تاریخ و تشخیص و چند و چون رخدادها 
عاجز می دانــد یکی از موانع مهــم در این راه 
برمی شمارد. حســینخانی می گوید: »اغلب 
بزرگ تر ها این بــاور را دارند که بچه ها متوجه 
مفاهیــم اینچنینــی ازجمله تاریــخ و هنر 
نمی شوند؛ درصورتی که این تصور کاملا اشتباه 
اســت. اگر این مفاهیم با زبانی که مخصوص 
کودکان است ساده سازی شود، اتفاقا به خوبی 
توسط آنها درک می شود. همین می تواند آنها 
را از شهروندانی منفعل به افرادی دغدغه مند 
در مسائل اجتماعی تبدیل کند؛ مثلا شاید اگر 
ما کودکی را بدون هیچ مقدمه ای به بازدید از 
یک ساختمان تاریخی ببریم چندان عظمت و 
اهمیت توجه به معماری این عمارت را درک 
نکند؛ البته که چشمش هنر به کار رفته در این 
بنا را می بیند، اما اگر قبلــش با کودک درباره 
کاشی کاری حرف زده باشــیم و در کارگاهی 
عملی، با کمک خود کودکان، تصویرســازی 
روی کاشــی یا حتی کاغــذ را امتحان کرده 
باشیم، کودک دیگر متوجه عظمت و اهمیت 
به کار رفته در آن بنا هم می شود؛ چون سختی 
ســاخت آن را درک کرده، اهمیت نگهداری و 
حفــظ آن را هم درک خواهد کــرد. بچه ها را 

دست کم نگیریم.«

آموزش غلط امروز، جامعه ناهنجار فرداست
این مربی استعدادیابی کودکان از تجربه حضور 
در نمایش ها و تئاترهایی می گوید که این روزها 

تنها انتخاب پیش رو برای کودکان هستند، اما 
قدرت آسیبی که به کودکان می زنند بیشتر از 
جنبه های آموزشی و حتی سرگرمی آنهاست: 
»برنامه سازی در هر زمینه ای برای کودکان کار 

ساده ای نیست. 
یکی از مشکلاتی که ما فعالان حوزه آموزش 
کودک با آن روبه رو هســتیم، این است که با 
فقدان هنرمندان بــزرگ در این عرصه برای 
تولید محتوای خوب، ارزشــمند و استاندارد 
روبه رو هســتیم. شــخصا تجربه های خوبی 
در سال های گذشــته از حضور در تئاترهای 
مخصوص کودکان نداشــتم؛ مثلا در یکی از 
همین موارد، وســط نمایش بچه ها را از سالن 
بیرون بردم؛ چون نمی خواستم به هر قیمتی 
بخندند. مــا هفته ها و ماه ها بــا بچه ها درباره 
رفتارهای نادرســت در جامعه حرف می زنیم 
و مســخره کردن، فحش دادن و پرخاشگری، 
قلدری و... را رفتارهای ناهنجار می شــماریم، 
اما با یک تئاتر نیم ســاعته همه این آموزش ها 
برای کودک زیر سؤال می رود و فردی که این 
رفتارهای نادرســت را از خود نشان می دهد، 

فردی بامزه و قهرمان معرفی می شود.
 کودکانی که مدام چنین محتوایی را دریافت 
می کنند وقتــی بزرگ می شــوند هم چنین 
رفتارهایــی را بــرای خود و دیگــران ارزش 
می شــمارند. این محتوا در خوش بینانه ترین 
حالت، جامعه را به افرادی سطحی نگر تبدیل 

می کند.«
خانواده و مدرســه، 2رکن اثرگذار در تربیت 
و آموزش کودکان هســتند که به گفته فرزانه 
حســینخانی، نقش مهمی برای آماده کردن 
کودکان جهت آینده دارند. او می گوید: »حتی 
در برنامه های آموزش رسمی کشور هم چنین 
دغدغه هایی برای کودکان به چشم نمی خورد؛ 
درحالی که مدرسه و خانواده، جایی است که 
کودک در آنجا بــرای آینده آمــاده و تربیت 

می شود. 
دانش آموزان خیلی باید خوش شانس باشند 
که معلمانشــان دغدغه های شــخصی ای در 
زمینه موسیقی، سینما و تئاتر، تاریخ، ادبیات 
و هنر اصیل داشته باشــند و با تکیه بر همین 
دغدغه هــا دانش آموز را با این موضوع آشــنا 
کنند؛ در غیر این صورت کودکان به ســنین 
نوجوانی و جوانی می رســند، امــا همچنان 
درک درســتی از تاریخ و لزوم حفاظت از آن، 
یا هنر و... نخواهند داشــت.« او افراد و حتی 
اینفلوئنسرهایی را مثال می زند که برای عکس 
انداختن، از منطقه حفاظت شده بناهای تاریخی 
مثل تخت جمشــید هم عبور می کنند تا روی 
دیوارهای این بنای چندهزار ســاله بنشینند 
و از خود عکــس بگیرند! بدون اینکه آســیب 
رساندن به این بناها برای آنها اهمیتی داشته 
باشد. حسینخانی معتقد اســت مطالبه گری 

از طرف خانواده هــا می تواند 
شروعی برای حرکت آموزش 
و پــرورش در این راه باشــد.

دل
ا عا

 من
ی/

هر
مش

س: ه
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بچه هــای امــروز، آینــده و فــردا را 
می ســازند. شــخصیت ایــن کــودکان 
از همیــن چیزهــای کوچکــی شــکل 
می گیــرد کــه در ســن کــم می بیننــد و 
یــاد می گیرنــد. بــرای مثــال، اگــر همــه 
بچه هــا آموزش هــای درســتی در حوزه 
محیط زیست ببینند، به جرات می توان 

گفت که آینده را دگرگون می کنند

مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

وقتی مراکز تاریخی، فرهنگی و هنری آموزش و تعامل با کم سن و سال ها را نادیده می گیرند

مهارت آموزی با زبان هنر
رضوان حکیــم زاده، معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش 
مهارت آموزی به دانش آمــوزان را اولویت اصلی ســند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش می داند و از آغــاز حرکت مدارس و آموزش عمومی به 
سمت مهارت های موردنیاز زندگی سخن می گوید. این در حالی است که یکی از مهم ترین 
و اصلی ترین راه های آموزش مهارت های مختلــف زندگی، به خصوص مهارت های انتزاعی 
مثل مطالبه گری، مراقبت از خود، ارتباط برقرار کردن با دیگران، شــاد زیستن و آموزش 
غیرمستقیم و استفاده از زبان هنر است. همچنین مراکزی مثل موزه ها و نمایشگاه ها، فرصت 
خوبی برای آشنا شدن با تفکر و فرهنگ جاری در جهان را در اختیار مخاطبان می گذارند؛ مثلا 
یک کودک با سر زدن به موزه عروسک ها و شنیدن قصه عروسک های شادی و غم می فهمد 
که در کشورهای دیگر کودکان چطور اندوه یا ترس خود را با دوخت عروسک های کوچک 
مدیریت می کنند یا دیگر احساسات حقیقی خود را به رسمیت می شناسند. این روزها که 
اغلب موزه ها حتی برای مخاطبان بزرگسال هم فضایی ساکن و دور از پویایی به نظر می رسند، 
با رسمیت دادن به همه گروه های ســنی و برنامه ریزی برای آنها می توانند به محیطی زنده 

تبدیل شوند.

نکته

خلاصه گزارش

موزه ها، سالن های 
تئاتر و سینما، 

گالری های هنری و... 
کودکان را که حدود 

18درصد از جمعیت 
ایران را تشکیل 

می دهند، عملا نادیده 
گرفته شده و هیچ برنامه 
روتین و مشخصی برای 
آنها ندارد. این در حالی 
است که بخش مهمی از 
ذائقه، مسئولیت پذیری 
عمومی و فرهنگ زندگی 

در کودک در همین 
سنین شکل می گیرد

چیدمان و طراحی یک 
رویداد هنری و فرهنگی 

مخصوص کودکان، باید 
آنقدر تنوع و جذابیت 

بصری داشته باشد 
که کودک از حضور 

در آن فضا احساس 
خستگی نکند. برای 

مثال، گالری ای که همه 
تابلوهای آن در ارتفاع 
بالای 150سانتی زمین 

نصب شده باشد، چطور 
می تواند برای کودکانی 
که متوسط قد آنها کمتر 

از 120سانت است، 
مناسب باشد؟

بسیاری از مردم تصور 
می کنند فهم یک موزه، 

یک موسیقی فاخر و 
در عین حال جذاب، 

تئاترها و نمایش های 
درجه یک، از یک کودک 

بر نمی آید. درحالیکه 
کاملا برعکس، کودکان 
این مفاهیم را به خوبی 

می فهمند و با تکرار آنها 
می توانند بسیاری از 

مهارت های مختلف را از 
زبان هنر یاد بگیرند!

از حدود 800موزه در 
ایران تعداد اندکی از 

آنها کودکان را به عنوان 
بخشی از مخاطبان به 

رسمیت شناخته  و برای 
بازدید آنها برنامه ریزی 

کرده اند. موزه 
کودکی ایرانک، موزه 
عروسک های ایرانی 
و عروسک های ملل، 
موزه علم و فناوری و 

موزه ملک از جمله این 
مراکز هستند

این روزها که اغلب 
موزه ها حتی برای 

مخاطبان بزرگسال هم 
فضایی ساکن و دور از 

پویایی به نظر می رسند، 
با رسمیت دادن به 

همه گروه های سنی و 
برنامه ریزی برای آنها 
می توانند به محیطی 

زنده تبدیل شوند

حتی در برنامه های 
آموزش رسمی کشور 

دغدغه هایی برای 
کودکان به چشم 

نمی خورد. در حالیکه 
مدرسه و خانواده، 

جایی است که کودک 
در آن برای آینده آماده 

و تربیت می شود. 
دانش آموزان خیلی 
باید خوش شانس 

باشند که معلم شان 
دغدغه های شخصی در 
زمینه موسیقی، سینما 
و تئاتر، تاریخ، ادبیات 

و هنر اصیل داشته 
باشد و با تکیه بر همین 
دغدغه ها آنها را با این 

موضوع آشنا کند

خیریه های بین المللی؛ 
بسترساز استعمار نوین

اشتغال زایی در مناطق 
محروم با واحدهای خلاق

حسابرسی شورای ششم 
از مدیریت پنجم

اغلب خیریه های بین المللی با شعار حقوق بشر تلاش 
دارند که در کشورهای درحال توسعه نفوذ کنند

در آیین نامه اجرایی توسعه زیست بوم واحدهای  بر 
فعال کردن مشاغل مبتنی بر نوآوری تأکید شده است

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه
 شورای شهر تهران خبر داد
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بین المللی بیشتر نیز خواهند شد. بخش سرمایه دار 
در جامعه غربی با فشــار بر نهادهای سیاسی زمینه 
ایجاد این نوع خیریه هــا و افزایش بودجــه آنها را 
خواستار اســت. به عنوان نمونه در چند ماه گذشته، 
خیریه های آمریکایی خواستار افزایش بودجه خود 
شده بودند. اســتدلال آنها این بوده که رشد نابرابر، 
تغییر اوضاع، عقب نشینی در حاکمیت دمکراتیک 
و درگیری هــای فزاینده، تهدیدهــای مهمی برای 
دهه های پیشرفت در اهداف کلیدی توسعه جهانی 
همسو با منافع آمریکاســت. نکته قابل توجه اینکه، 
نفوذ در کشورهای عقب مانده یا جنگ زده در پوشش 
کمک رسانی و رفع محرومیت، زمینه نوعی استعمار 
نوین را رقم زده است. نگاه کلان محور و جهانی این 
سازمان ها، مرزها را نمی شناسند و با شعار حقوق بشر 
و تنها در جهت مطامع ابرقدرت ها انجام می شوند. از 
این رو قائل به همفکری با نظام های سیاسی کشورهای 
مختلف نیستند و هر جا لازم بدانند، وارد می شوند. به 
این دلیل دامنه عضو گیری در این سازمان ها بالاست. 
شیخی معتقد است که »در قالب مؤسسات خیریه 
این امکان وجود دارد که افراد یا شبکه هایی در جهت 

نفوذ با اغراض و مطامع سیاسی دولت ها یا قدرتمندان 
وارد کشورهای عقب مانده یا نیازمند شوند. در گذشته 
نیز این رویه اثبات شده است. به این صورت که تبلیغ 
مسیحیت توسط همین نوع افراد صورت می گرفته 
است یا در مواقع جنگ، این مؤسسات یا افراد متبوع 

آنها به نوعی ستون پنجم محسوب می شدند.«

سرمایه گذاری اجتماعي
بیشتر سازمان های خیریه در کشــورهای در حال 
توســعه ای همچون عراق، افغانســتان نفوذ دارند 
و در کنار امور توانمندســازی و رفــع محرومیت، 
ممکن است سعی در نفوذ غیرمستقیم و استعماری 
داشته باشند. نفوذی که در قالب رویکردهای ترویج 
مسیحیت و به جا گذاشتن چهره مطلوبی از کشورهای 
ابرقدرت و تلاش در جهت گســترش قلمرو است. 
این خیریه های بین المللی در تــلاش برای احقاق 
پروژه های سرمایه گذاری اجتماعی و مدنی هستند 
که همپای دولت متبوع خود، جوامع در حال توسعه 
را براساس عادت تاریخی به نوعی به استثمار بکشانند. 
به باور دیگر، منافع کشــورهای ســرمایه دار هدف 

اصلی اســت و این امیدواری برای آنها هســت که 
تمدن و فرهنگ خود را بیشتر ترویج کنند. به عنوان 
مثال، برخــی خیریه ها در کشــورهای عقب مانده، 
به آســیب دیدگان پول نقد یا کوپــن می دهند؛ در 
مقابل برای آنها نمایشگاه مواد غذایی احداث کرده 
و محصولات کشــور متبوع ابرقدرت را در آنجا قرار 
می دهند تا آســیب دیدگان همــان محصولات را 
خریداری کنند. شــیوه کارکرد این خیریه هامردم 
کشــورهای بحران زده را وام دار خــود می کند. در 
واقع رشد خیریه های بین المللی شیوه ای شکیل از 
استعمار است که در نقاب حقوق بشر و با شعار کمک 
به آسیب دیدگان جهانی همراه است. شیخی معتقد 
است که »ســامانه های امنیتی کشورها باید مراقب 
باشــند که خیریه ها یا مؤسســات حقوق بشری یا 
انسان دوستانه ای که در آن کشورها وارد می شوند چه 
سمت و سویی دارند. هرچند نمی توان گفت که تمامی 
مؤسسات خیریه یا نهادهای انسان دوستانه جهانی 
چنین رویه ای در پیش می گیرنــد اما هرگونه نفود 
افکار استعماری نوین از جانب کشورهای ابرقدرت 

متبوع آنها امری بعید به حساب نمی آید.«  

خیریه های بین المللی؛ بسترساز استعمار نوین
اغلب خیریه های بین المللی با شعار حقوق بشر و کمک به محرومان تلاش دارند که در کشورهای درحال توسعه نفوذ کنند

تبدیل شورای نگهبان به نهادی 
تشریفاتي خواسته تندروها است

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: »در جلساتی که 
برای اعضای شوراهای نظارت ســخنرانی  می کنم، این جمله را 
همواره می گویم که شورای نگهبان چه دوستش داشته باشیم 
و چه دوستش نداشته باشیم، جزو 3نهاد اصلی در نظام است که 
تیرهای تهمت و دشمنی بیش از ســایر  نهادها به سویش روانه 
می شود.«  محمدحسین صفارهرندی با بیان اینکه برخی مراکز 
در کشور همواره مورد حمله دشمن قرار داشته اند، افزود: »علاوه 
بر ساحت رهبری و نهاد ولی فقیه، دو ســه نهاد در کشور مرکز 
حملات دشمن هستند. یکی از آن دو سه نهاد، شورای نگهبان 
اســت.«  وی اضافه کرد: »ماهیت ماموریتی که برعهده شورای 
نگهبان است برای مخالفان و دشــمنان نظام آزاردهنده است 
چرا که ماموریت های شــورای نگهبان در 2مقوله دسته بندی 
می شود؛ یک دسته از ماموریت ها کنترل ورودی ها و دسته دیگر 
کنترل خروجی هاســت.« وی درباره موضوع ورودی ها گفت: 
»منظور از ورودی ها کسانی هستند که قرار است متصدی امور 
شوند. داوطلبان از کانال کنترلی عبورمی کنند تا ویژگی هایشان 
با شرایط نظام تطبیق داده شود.« صفارهرندی خاطرنشان کرد: 
»در همه جای دنیــا این کار را انجام می دهنــد و این یک روال 
عقلانی است. اینگونه نیست که چون ما نظام اسلامی هستیم و 
باید اسلامیت افراد را احراز بکنیم، این کنترل فقط در ایران انجام 
 شود. در آن جاهایی هم که لائیسیته هستند، ابراز وفاداری مهم 
است. « وی افزود: »در نظام اسلامی شورای نگهبان محلی است 
که ورودی ها را کنترل می کند، اما این کنترل منطبق بر هواهای 
نفسانی و منیات نیست، بلکه براساس قواعد و چارچوب هاست. 
هرچه دقیق تر به این قواعد و چارچوب ها عمل شــود، خروجی 
قابل قبول تر و قابل دفاع تری برای مردم و جامعه خواهد داشت.« 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: »گاهی برای برخی از 
اعضای شوراهای نظارت و بدنه شورای نگهبان نیز این سؤال پیش 
می آید که چرا فلان فرد تأیید صلاحیت نشد؛ این بدان معناست 
که شورای نگهبان باید قوی تر عمل کند. البته مقدماتی فراهم 
شده است که امیدواریم موجب رفع ابهام ها بشود. من معتقدم که 
آن مقدمات، تأثیرگذار خواهد بود. البته اعضا هم باید خودشان 
و رای شان را جدی تر بگیرند.« وزیر اسبق ارشاد در ادامه با بیان 
اینکه تندروها می خواهند شورای نگهبان را به یک نهاد تشریفاتی 
تبدیل کنند به حمایت های امام)ره( از شورای نگهبان اشاره کرد 
و گفت: امام خطاب به اعضای شورای نگهبان چنین فرمودند که 
اگر همه عالم بخواهند دعوت به غیرحق بکنند، من جلویشــان 
می ایستم، شما هم همینطور باشید. وی اضافه کرد: انصافاً شورای 
نگهبان در 4دهه گذشته به خوبی توانسته است، حق حمایت های 
امام)ره( و رهبر انقلاب را ادا کند. این شــورا مردانه ایســتاده و 
می گوید فهم ما از نســخه دینی تراز که ولی امــر بر آن صحه 
گذاشته اند، این است. البته ممکن است برخی بگویند ما تفسیر 

دیگری از دین داریم که البته آن تفسیرها، مبنا نیست.«/ فارس

مجتبی شاکری
دبیرکل جمعیت

جانبازان انقلاب اسلامی
می گفتند برجام مدل موفقی اســت 
کــه بایــد آن را در برجــام موشــکی و 
حقوق بشــری هم ادامه دهیــم. این 
نشــان دهنده آن اســت کــه دیــدگاه 
دولت وقــت در برابر اســتکبار، غلط 
و نادرســت بــود و مــا را بــه ســرمنزل 

مقصود نمی رساند./مهر

عباس مقتدایی
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 

همکاری هــای 2قــدرت نوظهــور در 
منطقــه آســیا موضوعــی اســت کــه 
منفعــت 2 و چندجانبــه بــرای همــه 
کشورها دارد و دیدارهای مکرری که 
میــان مقامات ایــران و روســیه انجام 
می شــود در راســتای تامیــن صلــح، 

ثبات و امنیت منطقه است./ایرنا 

باید از برجام دل بکنیم
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: به هیچ 
وجه نســبت به نتیجه مذاکرات دوحه خوش بین 
نیستیم، چرا که سابقه بدعهدی آمریکا و کشورهای 
غربی عضو برجام بسیار طولانی است و خیانت های 

آمریکایی ها را در مذاکرات از یاد نمی بریم.
ابراهیم رضایی افزود: کشورهای غربی عضو برجام 
بارها بدعهدی کرده اند و وعده هایــی داد ه اند اما 
برخلاف آنچه نوشتند و امضا کردند، عمل کردند و 

این سبب بی اعتمادی ما به آنها شده است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اســلامی گفت: نمی گویم نباید 
مذاکره کنیم اما به مذاکرات خوش بین نیستیم و 
باید به گونه ای رفتار کنیم که اشتباهات تلخ گذشته 

دوباره تکرار نشود.
به گفته وی، مســئولان باید از برجام دل بکنند. 
مسئولان ما نه فقط در موضع گیری های خود، بلکه 
باید در عمل هم اینگونه باشند که در رویکرد دولت 

سیزدهم چنین نگاهی دیده می شود./مهر

نقل قول خبر

خبر

 خبر

با وجود آنکه بیشتر خیریه های بین المللی و نهادهای 
کمک رســان جهانی با هدف کمک به انســان های 
نیازمند و بهبود شرایط رفاهی آنها به ویژه در هنگام 
جنگ و فشار اقتصادی، تشکیل می شوند و به فعالیت 
می پردازند اما این امکان وجــود دارد که روزنه های 
نفوذ سیاست ابرقدرت ها در این خیریه ها دیده شود 
یا افرادی در قالب جاســوس، تحت لوای دولت های 
ابرقدرت در قالب این خیریه ها در کشــورهای دیگر 
فعالیت کنند. فرانسیس فوکویاما، تحلیلگر آمریکایی 
در کتاب »نظــم و زوال سیاســی« تأکید کرده که 
روش امروزی ابرقدرت های اســتعمارگر، همچون 
گذشته تصرف و لشکرکشی و بهره کشی از انسان های 
مناطق توســعه نیافته نیســت؛ بلکه بر مبنای ایده 
توسعه جماعت محور اســت؛ به این معنی که در آن 
مناطق، نهادسازی غیردولتی انجام می شود یا از مردم 
آن مناطق غیرمستقیم اســتفاده می شود؛ یکی از 
ابزارهای ایده توسعه جماعت محور، رشد خیریه های 
بین المللی است. زمانی این مســئله به وضوح دیده 
می شود که بیشتر این خیریه های بین المللی با شعار 
حقوق بشر و کمک به محرومان تلاش دارند که در 
کشورهای در حال توسعه و عقب مانده یا جنگ زده 
نفوذ کنند و به نوعی به ابزار اســتعمار و سلطه گری 

نوین تبدیل شوند.

 همه خیریه ها بد نیستند
توجه به امــور اجتماعی، کمک به توانمندســازی 
انسان ها و مدیریت بحران همواره از اصول خیریه های 
بین المللی بوده اســت؛ به عبارتــی آموزه های دین 
مسیحیت در ترویج انسان دوستی در این خیریه ها 
مؤثر بوده است. عبدالمجید شیخی، تحلیلگر سیاسی 
و استاد دانشگاه در این زمینه به همشهری می گوید: 
»در بین مسیحیان نیز افراد متدین بسیار هستند. 
در واقع آموزه های مسیحیت بســتری برای ایجاد 
صندوق های وقف یا مؤسســات خیریه ای است که 
با هدف کمک به انسان ها تشــکیل می شوند.« اما 
آنچه در این میان مهم به نظر می رسد، رشد بی اندازه 
خیریه ها و ســازمان های مردم نهاد بین المللی طی 
چندین سال اخیر است. گســتره این سازمان ها نیز 
 به تناسب تغییر پارادایم های سلطه گری در ادبیات

 صفیه رضایی  گزارش
 روزنامه نگار 

ری
شه

هم
ح: 

طر



11 سه شنبه 28 تیر 1401
 شماره  8546

ید
 کن

ال
دنب

ی 
اع

تم
اج

ی 
ها

که 
شب

در 
 را 

ی
هر

ش
هم

t
e

l
e

g
r

a
m

t
w

i
t

t
e

r
i

n
s

t
a

g
r

a
m

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

ha
m

sh
ah

rin
ew

sp
ap

er

با ابــاغ آیین نامه اجرایی توســعه زیســت بوم 
واحدهای خاق از سوی ســورنا ستاری، معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهور، باید امیدوار باشیم 
که اقتصاد دانش بنیان وارد مرحله تازه ای خواهد 
شد. به عبارت دیگر، به این ترتیب بر اهمیت ویژه 
واحدهای خاق فعال در حوزه های علوم انسانی، 
اجتماعی و صنایع فرهنگی در اقتصاد دانش بنیان 
و به منظور اجــرای ماده ۶ قانــون جهش تولید 
دانش بنیان این آیین نامه اباغ شده تا شاهد رشد 
شرکت های خاق در ابعاد کیفی و کمی باشیم. 
یکی از اهداف این آیین نامه، »فعال کردن مشاغل 
مبتنی بر نوآوری و فنــاوری در مناطق محروم 
و کم برخوردار« اســت. پیش از این، بسیاری از 
استعدادها در مناطق کمتر برخوردار به علت نبود 
ظرفیتی برای عرضه و دیده نشــدن آنها فضایی 
برای ظهور پیدا نمی کرد. برخی از این استعدادها 
هم برای به نتیجه رســیدن، راهی جز مهاجرت 
نمی یافتند و به این ترتیب، مناطق کم برخوردار 
از اشخاص مســتعد خالی می شد. با این حال، با 
این هدف گذاری و البته اجرای درست آن، اکنون 
ماندگاری اســتعدادها در این مناطق، استفاده 
از ظرفیت های خاص آن مناطق برای توســعه و 
اشــتغال زایی مبتنی بر نوآوری و فناوری دور از 

دسترس نخواهد بود.

آیین نامه ای برای توسعه
پرویــز کرمــی، رئیــس مرکــز و دبیر ســتاد 
فناوری هــای نرم و توســعه صنایــع خاق در 
گفت وگو با همشهری و در پاسخ به این پرسش 
که جزئیات این آیین نامه چگونه می تواند  منتج 
به فعال شدن مشاغل مبتنی بر نوآوری و فناوری 
در مناطق محروم و کم برخوردار و منشــأ خیر و 
برکت برای این مناطق شــود، یادآوری می کند 
که معمولا شــرکت های دانش بنیــان به لحاظ 
جغرافیایی در اطراف دانشگاه های مادر و مراکز 

علمی بزرگ شکل می گیرند.
کرمی با این حــال، تأکید می کنــد که اکنون 
و با اباغ ایــن آیین نامه، شــرکت های خاق و 
خانه های خاق و نــوآوری می توانند در مناطق 
کمتر برخوردار و محروم و البته با مشوق هایی که 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در این 
خصوص پیش بینی کرده، امکان رشــد و توسعه 

بیشتری پیدا می کنند.
به گفته او »بــرای اینکه عدالــت، غیرمتمرکز و 
عمومی باشد، باید مشوق ها و راهکارهایی برای 
شکل گیری شرکت های خاق، خانه های خاق 
و نوآوری و حتی کارخانه های نوآوری در مناطق 
کمتر برخوردار درنظر گرفته شود تا آنها بتوانند 

در مسیر رشد و توسعه گام بردارند.«

لزوم توجه به استعدادها
دبیر ستاد فناوری های نرم و توسعه صنایع خاق 
معتقد اســت که اگر قرار اســت نیروی انسانی 
خوش فکر، خاق و نــوآور در منطقه جغرافیایی 
و محل ســکونت خود استقرار داشــته باشد و 
اصطاحا مهاجــرت از مناطق کمتر برخوردار به 

مناطق برخوردار، کانشهرها یا پایتخت صورت 
نگیرد، باید به توســعه پایدار و متوازن و مفهوم 
عدم تمرکز در مناطق کمتر برخوردار بها دهیم و 

آن را تحقق ببخشیم.
کرمی بر این باور اســت که این اتفاق عملیاتی 
نخواهد شد، مگر اینکه معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری در ابتدا و همچنین سایر نهادها 
و ارگان های حاکمیتــی و دولتی به این موضوع 

توجه ویژه کنند.
او با اشاره به نامه سورنا ســتاری، معاون علمی 
و فنــاوری ریاســت جمهوری به رهبــر معظم 
انقاب درخصوص لزوم توجــه به صنایع خاق 
می گوید: »معظم لــه هم در راســتای توجه به 
صنایع خاق و فناوری های نرم به عنوان مکمل 
اقتصاد دانش بنیان، در این راستا به سران 3قوه 

تأکید کردند.«

هم افزایی همه جانبه
دبیر ستاد فناوری های نرم و توسعه صنایع خاق 
یادآوری می کند که اکنون شــاهد شکل گیری 
10خانه خاق و نوآوری در اســتان سیستان و 
بلوچستان هستیم و مســبب این اتفاق را توجه 
استاندار، مســئولان محلی و حمایت های ویژه 

معاونت علمی و فناوری در این زمینه می داند.
کرمی تأکید می کند که این آمادگی اکنون وجود 
دارد که استانداران محترم، مسئولان شهرها و 
مناطق مختلف جغرافیایی کشور و نمایندگان 
محترم مجلس دســت به دســت هم دهند تا با 
ایجاد یک هم افزایی امکان راه اندازی خانه های 
خاق و نوآوری در مناطق مختلف کشور فراهم 

شود.
به گفته او، در خانه های خاق و نوآوری جوانان 

خــاق و خوش فکر کشــور در کنــار مربیان، 
آموزش دیدگان و کسانی که در این زمینه دارای 
تبحر و تجربه و سابقه هستند، گرد هم می آیند 
و سرمایه گذارها هم حمایت می کنند. دبیر ستاد 
فناوری های نرم و توسعه صنایع خاق همچنین 
از استانداری ها، شــهرداری ها و فرمانداری ها و 
البته معاونت علمی و فنــاوری به عنوان حامیان 

سرمایه گذاران نام می برد.
کرمی نتیجه می گیرد که به این ترتیب، گروه های 
نوآوری و شکوفایی و خاقیت و فناورانه در کنار 
هم قرار می  گیرند تا مشکات و چالش ها از طریق 
ایجاد شرکت های دانش بنیان، ایجاد شرکت های 
خاق و درنهایت از طریق ایجاد شغل در مناطق 

کمتربرخوردار رفع شود.

مجوز برای واگذاری ملک
در تبصره بند »ب« مــاده ۶ قانون جهش تولید 
دانش بنیان آمده اســت: دســتگاه های اجرایی 
موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری 
»مجازند« اماک، زمین و ساختمان های خود را 
برای استقرار شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، 
پارک  هــای علم و فنــاوری، ســراهای نوآوری 
دانشگاه آزاد اســامی و واحدهای خاق، بدون 
واگذاری مالکیــت، طبق قوانیــن و مقررات در 

اختیار آنها قرار دهند.
دبیر ســتاد فناوری های نرم و توســعه صنایع 
خاق در پاسخ به این پرســش که آیا بهتر نبود 
که در این تبصره از کلمــه »موظفند« به جای 
»مجازند« استفاده شود تا نتیجه بهتری حاصل 
شود، می گوید: »در بیشــتر قوانین برای اینکه 
قانونگذار دســت مجری را نبندد و همینطور از 
آنجا که اشراف دقیقی در مورد بخشی از اماک و 

ساختمان ها وجود ندارد، در قانون به دستگاه ها 
»اجازه« امر مورد نظر را می دهد.« 

کرمی بــا تأکید بــر اینکه قانون جهــش تولید 
دانش بنیان، قانون بســیار مترقی و خوبی است، 
یــادآوری می کند که پیش از ایــن، هیچ نهاد و 
ارگان حاکمیتــی و دولتی اجازه نداشــت یکی 
از اماک خــود را به شــرکت های دانش بنیان، 
شــرکت های خاق یا خانه های خاق و نوآوری 

واگذار کند.
به گفته او »اگر به عنوان مثال، یک اســتانداری 
تصمیم می گرفت چنین کاری را انجام دهد باید 
نامه نگاری های زیادی انجــام می داد و فرایندی 
طولانــی و زمان بر را طــی می کرد تــا بتواند از 
دستگاه های مسئول مجوز بگیرد، درحالی که این 
قانون مترقی اجازه فراهم کــردن چنین امکانی 
را برای دستگاه های مشــمول قانون صادر کرده 
اســت. به این ترتیب، براساس این قانون، اکنون 
یک دســتگاه دولتی و حاکمیتی صرفه و صاح 
منطقه خود را درنظــر می گیرد و تصمیم لازم را 

اتخاذ می کند.«
دبیر ستاد فناوری های نرم و توسعه صنایع خاق 
با اشاره به اینکه پیش از این قانون، پارک های علم 
و فناوری نمی توانستند زمین خود را به نام یک 
شــرکت دانش بنیان یا یک شرکت خاق، سند 
بزنند، می گوید: »امروز این امکان فراهم شده و 
مدیر پارک، استاندار، شهردار یا مدیرکل یک اداره 
یا سازمان به این نتیجه برسد که چنین اقدامی 
به نفع کشور است، با ماحظات و طی تشریفات 

قانونی، مجاز به واگذاری زمین خواهد بود.«
به گفته کرمی »اســتفاده از واژه »مجاز« در این 
قانون اتفاق بســیار خوبی برای حرکت به سمت 

خصوصی سازی  درست است«.

اشتغال زایی در مناطق محروم با واحدهای خلاق
در آیین نامه اجرایی توسعه زیست بوم واحدهای خاق که به تازگی اباغ شده، بر »فعال کردن مشاغل مبتنی بر نوآوری و 

فناوری در مناطق محروم و کم برخوردار« تأکید شده است

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

تشکیل بزرگ ترین بزرگراه جهان 
برای پهپادها

بریتانیا در 2ســال آینده به بزرگ ترین بزرگراه پهپادهای 
خودران تبدیل می شــود. این پهپادها در پروژه 2۶3هزار 
کیلومتری Skyway که شهرها را از جمله کمبریج و راگبی 
به هم متصل می کند، استفاده خواهند شد. سایر پروژه ها 
نیز عبارتند از؛ هواپیماهای بدون سرنشین برای ارسال نامه 

به جزایر اسکیلی و دارو در سراسر اسکاتلند.
دیو پانکهورست، مدیر پهپادها در BT که یکی از شرکای 
 Skyway دخیل در این پروژه است، به بی بی سی گفت که
برای انجــام کارآزمایی های لازم روی پهپادهای سراســر 
بریتانیا اســتفاده می شــود. او گفت: این قابلیت پهپادها 
مدت زیادی است که شناسایی شده است، اما این نظر که 
تبدیل به بخشی از زندگی روتین جوامع باشد و یک برنامه 
کاربردی قابل استفاده شود، هنوز در مراحل ابتدایی قرار 
دارد. بنابراین برای ما، این به معنای برداشتن یک گام مهم 

به سمت این هدف است.
 Skyway قصد دارد تا اواسط ســال 2024فضای هوایی 
بالای ریدینگ، آکسفورد، میلتون کینز، کمبریج، کاونتری 
و راگبی را به هم متصل کند. این پروژه ها شــامل طرحی 
برای اســتفاده از هواپیماهای بدون سرنشین برای ارسال 
منظم نامه و دارو به جزایر اسکیلی و توزیع دارو در سراسر 
اسکاتلند اســت که بالقوه امکان درمان برخی از بیماران 

سرطانی را در جامعه محلی خود فراهم می کند.
 کریس فورســتر، مدیرعامل شــرکت فناوری هوانوردی
Altitude Angel، معتقد است؛ استفاده های بالقوه زیادی 
برای این بزرگــراه وجود دارد. او گفــت: از پلیس تا موارد 
پزشــکی مانند تحویل دارو، واکســن و نمونه های خون، 
نیازمند واقعی دسترسی به این حریم هوایی هستند. ما چند 
پروژه را در آفریقا انجام دادیم که زیرساخت های جاده ای 
برای وسایل نقلیه زمینی مناسب نبود و تحویل واکسن ها 

توسط پهپادهای خودران ارائه شد.

ایمنی و پذیرش
این فناوری از حســگرهای زمینی نصب شــده در امتداد 
بزرگراه استفاده می کند که دید در زمان واقعی را از مکان 
هواپیماهای بدون سرنشین در حریم هوایی ارائه می کند. 
این داده ها ســپس توسط یک سیســتم مدیریت ترافیک 
تجزیه و تحلیل می  شوند و آنها را در طول مسیرشان هدایت 
می کند تا از تصادفات احتمالی جلوگیری  کند. استیو رایت، 
دانشیار مهندسی هوافضا در UWE Bristol، می  گوید که 
بزرگ ترین نگرانی در مورد تصادف، فقــط در زمان پرواز 
پهپادها نیست، بلکه در هنگام برخاستن یا فرود آمدن آنها 
نیز ممکن است این اتفاق رخ بدهد. او گفت: بیشتر تصادفات 
در نخســتین و آخرین قســمت پرواز رخ می دهد. مشکل 
اصلــی زمانی اســت که 
پهپــاد در فاصله 3متری 
از زمین قــرار می گیرد و 
باید ببینیم در این فاصله 
چه اتفاقــی می افتد. این 
همان چیزی اســت که 
من وقتم را صرف نگرانی 
درباره آن می کنم. وقتی 
پهپاد در هواست، می دانم 
که پایدار است و به چیزی 
برخــورد نمی کند. مردم 
وقتــی منتظر رســیدن 
بسته خود هســتند آن 
را در لحظه فــرود آمدن 

دنبال می کنند.
به گفته رایت تحقیقات و 
نظرسنجی ها نشان داده 
که اگر مردم بدانند پهپاد 
واقعا خدمــات مهمی به 
آنها ارائه می کند، احتمال بیشتری دارد که آن را بپذیرند. 
سایمون جاد، استاد ارشد دانشگاه کرانفیلد، گفت: دانش و 
نگرش مردم ممکن است تغییر کند، اگر بدانند از این پهپاد 
برای چه استفاده می شــود. اگر پهپادها به ویژه از پزشکی 
اورژانســی حمایت کند، احتمال دارد مردم بیشتر از این 

وسیله حمل ونقل پر سروصدا استقبال کنند.

پهپادهای آمازون در تگزاس
پیش از ایــن، آمــازون به عنــوان بزرگ ترین شــرکت 
خرده فروشــی دنیا برای نخســتین بار تصمیم به ارسال 
بسته های سفارشی مشتریان با پهپاد را با نام پروژه پرایم ایر 
گرفت و این طرح را به صورت پایلوت در یکی از شــهرهای 
آمریکا کلید زد. به گفته مقامات این شرکت، قرار است در 
اواخر امســال نیز تگزاس به عنوان دومین مقصد این طرح 
پایلوت انتخاب شود. این دومین مکان پرایم ایر آمازون پس 
از لاکفورد در ایالت کالیفرنیاســت که در اواخر سال جاری 
خدمات تحویل ســفارش با هواپیماهای بدون سرنشین را 
دریافت خواهد کرد. آمازون در ســال 2013ایده تحویل 
سفارش با هواپیماهای بدون سرنشــین را مطرح کرد. اما 
چالش های فراوان ازجمله ایمنــی، تأیید مقررات، ناوبری 
مســتقل، آب و هوای بد، هزینه و یافتن راهی خوب برای 
تحویل بســته ها کلید خــوردن عملی این فنــاوری را به 
تعویق انداخت. اکنون تحویل سفارش با هواپیماهای بدون 
سرنشین در حال افزایش است و زمان تحویل یک ساعته 
افراد را برای چنین تجربه ای ترغیب کرده است. پهپادهای 

آمازون برد 1۵کیلومتری دارند.

  شــرکت ســونی با عقــد قــرارداد ۳.۶ 
اســتودیو  رســما  دلاری،  میلیــارد 
بازی سازی Bungie را خریداری کرد. 
این دو شرکت با انتشار پیام هایی در 
شــبکه احتماعی توییتر، این موضوع 
را تأیید کردنــد. در شــرایط این خرید 
آمده اســت که اســتودیو بازی ســازی 
Bungie، همچنــان بــر فعالیت هــای 
خود کنتــرل خواهــد داشــت و به طور 
مســتقل، روی توســعه بازی هــا کار 

خواهد کرد.
ســونی امیــدوار اســت کــه بتوانــد از 
تخصــص مهندســان و طراحــان بازی 
Bungie در ســاخت بازی هایی مانند 
Destiny برای توســعه سرویس بازی 

لایو خود استفاده کند.

 3.6
ميليارد

  براســاس گزارش های منتشر شده 
تاکنون بیش از ۹۳۰ هزار سرپرست 
خانوار برای دریافت اینترنت رایگان 
ثبت نــام کرده انــد. مهلــت ثبت نام 
در طــرح اینترنــت رایــگان برای ســه 
دهک کم درآمد تا آخــر هفته ادامه 
دارد. آخــر ایــن هفتــه ثبت نــام بــه 
پایــان می رســد و کل اطلاعــات بــه 
اپراتورها ارســال می شــود که بسته 
اینترنت را فعال کننــد. برنامه ریزی 
صــورت گرفته برای یک ســال آینده 
اســت کــه به واســطه آن هــر ۴ مــاه 
یکبار، بسته ۱۰ گیگ اینترنت فعال 

می شود.

 ۹3۰
هزار

پزشکی

عدد خبر

حمل و نقل

 خطر ویروس ماربرگ با تلفات
در غنا

مرگ2 نفــر بر اثر ابتا بــه ویروس خطرنــاک ماربرگ در غنا 
تأیید شده و همین مسئله نگرانی هایی را به دنبال داشته است. 
ماربرگ یک بیماری بسیار عفونی از خانواده ویروسی است که 
باعث بیماری ابولا می شود. گفته می شود نمونه های این بیماران 
اوایل این ماه مثبت شده بود و حالا در آزمایشگاهی در سنگال در 
حال بررسی است. به گزارش بی بی سی، مقامات بهداشتی غرب 
آفریقا می گویند 98نفر به دلیل ارتباط با مبتایان در قرنطینه 

به سرمی برند.

ماتسیشیدو موتی، مدیر بخش آفریقا سازمان بهداشت جهانی 
گفت: پاسخ آنها در مواجهه با این بیماری خیلی خوب بود. چراکه 
بدون سرعت عمل در تصمیم گیری و عملیات به موقع، ماربرگ 
می تواند به سادگی از کنترل خارج شــود. هنوز درمانی برای 
این بیماری وجود ندارد اما پزشکان می گویند نوشیدن مقدار 
زیادی آب و درمان عائم مشخص می تواند شانس نجات بیمار را 
افزایش دهد. این ویروس از خفاش میوه به افراد منتقل می شود و 
از طریق انتقال مایعات بدن بین انسان ها پخش می شود. ماربرگ 
یک بیماری شدید و اغلب کشنده با عائمی مانند سردرد، تب، 

دردهای عضانی، استفراغ خونی و خونریزی است.

نام نویسنده؛ روزنامه نگار

از پلیس تا موارد پزشکی 
دارو،  تحویــل  ماننــد 
واکســن  و نمونه هــای 
خــون، نیازمنــد واقعــی 
دسترســی  حریم هوایی 
بــرای پهپادهــا هســتند. 
اگــر مــردم بداننــد پهپاد 
واقعــا خدمــات مهمــی 
بــه آنهــا ارائــه مــی  کنــد، 
احتمــال بیشــتری دارد 

که آن را بپذیرند



سه شنبه 28 تیر 121401
 شماره  8546

پور
ناه

ر پ
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک
گزارش حسابرسی دوره پنجم 

گفت وگو
مدیریت شهری تهران آماده شده 
است؛ گزارشی که به  گفته رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
تهران، جزو وظایف مدیریت شهری پیشین بوده، 
اما تهیه و به مردم ارائه نشــده اســت. محمد 
آخوندی اعــلام می کند که چنیــن اقدامی 
درصورتی از سوی پارلمان شهری دوره گذشته 
انجام نشــده که یکــی از مهم ترین مصادیق 
شفافیت به حساب می آید و اینکه شورای پنجم 
مدعی شفافیت بوده، اما به آن عمل نکرده است، 
جای ســؤال دارد. این در حالی است که تهیه 
گزارش حسابرسی نشان می دهد مناطق 22گانه، 
معاونت ها و ســازمان ها و شــرکت های تابعه 
شهرداری دقیقا چه عملکرد مالی ای داشته اند. 
اکنون آخوندی از تهیه گزارش حسابرسی دوره 
پنجم مدیریت شهری خبر می دهد و می گوید که 
طی ماه ها کار فشرده، آن  را تهیه و آماده ارائه به 
صحن شورا کرده اند. او در گفت وگو با همشهری، 

جزئیات بیشتری از این اقدام را بیان می کند.

چرا شــورای ششم شهر 
تهران موضوع تهیه گزارش 
حسابرسی دوره پیش را در 
دســتور کار خود قرار داده 

است؟
یکی از مهم ترین مصادیق شــفافیت، ارائه گزارش 
حسابرسی مناطق، سازمان ها و واحدهای ستادی 
شهرداری به حساب می آید. از سوی دیگر براساس 
بند 30ماده 80قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات 
شوراهای اسلامی کشور، نظارت بر حسن اداره امور 
مالی شهرداری و همین طور سازمان ها و مؤسسات و 
شرکت های وابسته و نظارت بر حساب درآمد هزینه 
آنها با انتخاب حسابرس رسمی بر عهده شورای شهر 
گذاشته شده است، اما پس از آغاز به کار شورای ششم 
متأسفانه متوجه شدیم که این وظیفه قانونی شورای 
شــهر در دوره قبلی اصولا مورد توجه قرار نگرفته و 
گزارش های حسابرسی چهارساله مربوط به مدیریت 
پنجم شــهری جمع بندی، آماده و به صحن شورا 
ارائه نشده اســت. بنابراین با تأکید ریاست شورای 
اسلامی شهر تهران کمیســیون برنامه و بودجه از 
همان روزهای ابتدایی به منظور جلوگیری از تضییع 
حقــوق بیت المال تلاش کرد تا بحث حسابرســی 

4ســال مدیریت شــهری پنجم را به صورت جدی 
پیگیری کند.

می گویید گزارشــی وجود نداشته. 
بنابرایــن احتمالا اطلاعاتی هم در دســترس 
نداشته اید. با توجه به این مسئله آیا گزارش های 

تهیه شده کاملا دقیق هستند؟
بله. هیچ گزارش حسابرســی مربوط به سال های 
1396تا 1399وجود نداشت؛ بنابراین در گام اول باید 
نسبت به جمع آوری اطلاعات اقدام می شد. بر همین 
اساس جلسات متعددی با حسابرسان در حوزه های 
مختلف ازجمله مناطق، شــرکت ها، سازمان ها و... 
برگزار کردیم و براساس برنامه زمانبندی این توافق 
حاصل شد تا گزارش حسابرسان به دست ما برسد. 
بیش از 300گزارش حسابرســی مربــوط به این 
4ســال باید جمع بندی می شــد. پس از جلسات 
متعدد و بیش از 8ماه کار مداوم توسط کارشناسان 
کمیسیون برنامه و بودجه نهایتا بیشتر اطلاعات لازم 

از حسابرسان اخذ شد تا گزارش دقیقی تهیه شود.
حجم این گزارش  چقدر شده است؟

بیش از یک هزار صفحه پاورپوینــت در مورد این 
حسابرسی ها و جمع بندی آنها آماده شده است. ما 
تلاش کردیم که گزارش تجمیعی 4ساله هر بخش 
را آماده و به صحن شــورا ارائه کنیم تا از این طریق 
یک نمای کلی از عملکرد واحدها طی 4سال دیده 
شود. بیش از 3هزار نفر ساعت کار کارشناسی توسط 
نیروهای متخصص مبنی بر بررسی، تجمیع و تلفیق 
حسابرسی چهارســاله دوره پنجم مدیریت شهری 
صرف شــد. اســتخراج بندهای تکلیفی از گزارش 
حسابرس انجام شــد تا در اختیار مدیریت شهری 
قرار گیرد تا براســاس آن ایرادات و اشکالات قبلی 
را برطرف کنند و هم اینکه برای پیشــبرد اهداف 

مدیریت شهری مورد استفاده قرار بگیرد.
این گزارش چه فوایدی دارد؟

این گزارش ها می تواند در شناســایی آسیب های 

مدیریتی و سیســتمی مفید واقع شود. شورا طبق 
قانون وظیفه دارد تا مــوارد نقص و تخلف را اعلام و 
براساس مقررات قانونی پیگیری های لازم را انجام 
دهد. پس مواردی را که تخلف شده یا رعایت نشده، 

می توانیم اعلام و مورد پیگیری قرار دهیم.
شورای پیشین هیچ گزارشی آماده 

نکرده بود؟
حتی یک گزارش حسابرســی از عملکرد 4ســاله 
مدیریت شهری در صحن شورا قرائت نشده و حتی از 
آن بالاتر گزارش های حسابرسی از حسابرس اخذ و 
پیگیری نشده است. اعضای شورای پنجم شهر تهران 
باید پاسخ دهند که چرا این وظیفه اصلی و قانونی را 
انجام نداده و پیگیری درخصوص آن انجام نداده اند.

این گزارش چه زمانی در صحن قرائت 
می شود؟

ان شاءالله از امروز سه شنبه گزارش های حسابرسی در 
صحن شورا ارائه خواهد شد. تلاش کردیم به گونه ای 
برنامه ریزی کنیم که در هر جلســه شــورا بتوانیم 
گزارش چهار ساله چند منطقه یا سازمان و شرکت 
را قرائت کنیم. در این خصوص مجبوریم به صورت 
تجمیعی و با تأکید بر موارد مهم گزارش و همینطور 
تکالیفی که بر عهده شهرداری قرار داده خواهد شد 
موارد را بیان کنیم تا هم مردم از عملکرد 4ساله مطلع 
باشند و هم اینکه وظیفه قانونی شورا که در دوره قبل 

انجام نشده تعیین تکلیف شود.

حسابرسی شورای ششم از مدیریت پنجم
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران خبر داد

اجرای عدالت اجتماعی با 
مناسب سازی محیط شهری

 مناسب  سازی فضاهای شــهری و امکان 
ترددی ایمن و بی دغدغه برای شهروندان، 
ازجمله شاخص های عدالت اجتماعی در 
حوزه برنامه  ریزی و مدیریت شــهری به 

شمار می آید. 
اساسا یکی از مهم ترین معیارهای توسعه پایدار شهری، همانا 
پاسخگویی بایسته و شایسته به نیازهای تمام شهروندان فارغ از 

سن، جنسیت و یا شرایط جسمی است.
اجزا و عناصر شــهر باید به گونه ای بشــود تا تمامی ساکنان و 
شهروندان بتوانند از زندگی مستقل، ایمن، روان ودسترسی برابر 

و آسان به تمام سطوح خدمات برخوردار باشند.
به نظر می رسد فراهم کردن شــهری مناسب براي یک زندگی 
بدون استرس، نخستین گام خدمت رســانی مدیریت شهری 
به شــهروندان اعم از افراد عادی و افراد دارای شــرایط خاص 
)معلولان، بیماران، زنان، سالمندان، کودکان( محسوب می شود .
یکی از راه های مؤثر برای دســتیابی به مطالبه بحق شهروندان 
در راستای مناسب سازی، ایجاد مشارکت جمعی، همبستگی 
و مســاعدت اجتماعی در محلات و تقویت »حس تعلق خاطر 
به شهر« در جامعه اســت، چرا که به میزان افزایش مشارکت و 
مداخله شهروندان، بهره وری خدمات و کیفیت زندگی در تهران 

افزایش می یابد.
در این صورت مناسب سازی مکان های شهری مانند پیاده رو ها، 
ساختمان های اداری و وسایل حمل ونقل عمومی باید به گونه ای 
سامان داده شود که همه شهروندان با حداقل امکانات بتوانند 

استفاده مطلوب از خدمات داشته باشند.
هرچند با شــرایط ایده آل فاصله زیادی داریم اما شهرداری در 
بهسازی ها و طراحی معابر جدید به سمت وسوی مناسب سازی 
استاندارد حرکت می کند. در این میان نباید از یاد برد که مسیر 
سخت و طولانی در پیش است و به همین سبب نیاز به هماهنگی، 
تعامل و حمایت بیشتر دســتگاه های اجرایی و تلاش مدیریت 
شهری احساس می شود تا تمام شهروندان بتوانند از محیط های 

شهری استفاده کنند.
به عنوان خادمان شهروندان شریف در منطقه13 در این مدت، در 
شهرداری و با همراهی همکارانم تلاش خود را معطوف به مسئله 
مهم »مناسب سازی معابر« کردیم که ازجمله اقدامات انجام شده 

می توان به 80هزار مترمربع مناسب سازی  اشاره کرد.
همچنین ٢1هزار مترمربع تا پایان مهرماه1401 آماده سازی  
می شود. هم اکنون ٧بوســتان در منطقه مناسب سازی  شده و 

4بوستان و 8ساختمان نیز در حال آماده سازی  است.
افق روشنی را برای این منطقه درنظر گرفته ایم و در این راستا 
همت ما بر این اســت که بتوانیم با ایجاد خدمات، تسهیلات، 
امکانات بیشتر و مناسب سازی فضاهای عمومی شهری گام های 

مؤثری در جهت رفاه و آرامش شهروندان برداریم.

رضا صیادی
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران

همزمان با فرارســیدن عید ســعیدغدیر 
و بــا هــدف هویــت بخشــی بــه فضاهای 
بی دفــاع شــهری، بزرگ تریــن مســیر 
نقش و نور ایران افتتاح شــد. این مسیر 
نوری ۱۲۰۰مترمربعی یکی از جاذبه های 
گردشگری غرب تهران اســت که از نظر 

مساحت در نوع خود کم نظیر است. 

پرویز سروری 
نایب رئیس شورای شهر تهران

اگر عمــر مفیــد اتوبوس های دســت دوم 
خارجی ۱۰ســال باشــد و هم اکنون ۵سال 
سن داشته باشند، می توان به جای خرید 
هر دستگاه اتوبوس نو به مبلغ ۵میلیارد 
تومــان، ۵ دســتگاه اتوبــوس بــه مبلــغ 
یک میلیارد تومان خریداری کرد. هم اکنون 
مدیریت شهری با افزایش تقاضا و مشکل 
عرضه مواجه است که در این صورت فقط 
واردات اتوبوس های دست دوم راهگشای 

این مشکل خواهدبود.

نقل قول خبر

عدد خبر

محمدهادی علی احمدی؛ شهردار منطقه 13دسترس پذیری

شــهردار منطقه یک شــهر تهران گفت: 
»ایجــاد همبســتگی و یکپارچگــی در 
خیابــان باهنــر و اتصــال آن بــه شــکلی 
مناســب به میدان تجریــش و ۲ خیابان 
شــریعتی و ولیعصــر جــزو دغدغه هــای 
شــهرداری اســت.« حمیدرضــا حاجوی 
افــزود: »بــه همیــن خاطــر پــروژه رفیــوژ 
فضای ســبز خیابان باهنر بــا طول رفت 
و برگشــت ۳کیلومتر را برای اجرا در نظر 

گرفته ایم.«

3
کیلومتر

مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران 
با اعلام سهم اعتبار ۱۳هزار و 77۰میلیارد 
تومانــی مناطــق بــرای ســال۱۴۰۱ گفت: 
»بودجه ای برای سال آینده، ساماندهی 
ردیف کدهای اعتباری مناطق در راستای 
تســهیل فراینــد تدویــن و اجــرای بودجه 
سال۱۴۰۲ در دست اقدام است.« امیر 
شــهرابی افزود: »حــوزه برنامه ریــزی در 
شــهرداری تهران برای پیشــبرد امور باید 
براســاس دیدگاه حاکمیتی عمــل کند و 
ضمن توجه به منابع بالادستی، از خرد 
جمعی در تصمیم سازی  ها بهره گیرد.«

13770
میلیارد تومان

تهیه گزارش های به روز در این دوره
محمد آخوندی، عضو شورای شــهر تهران می گوید که علاوه بر تهیه گزارش های دوره گذشته، 
تلاش کرده اند برای 1400نیز حسابرس ها را انتخاب کنند. او همچنین می گوید: »برای سال 1401نیز 
با رعایت تشریفات قانونی پیشنهادهای مان را در مورد حسابرسان 1401از اکنون مشخص کردیم و 
درصورت تصویب طرحی که به شورا ارائه شده، حسابرسان نیز کارشان را آغاز می کنند. ما تلاش 
می کنیم گزارش های 1400را همین امسال در صحن شورا تا پایان سال قرائت کنیم و دنبال آن هستیم 

که در حسابرسی ها به روز باشیم.«

مکث
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ورزشبرایپشتمیزنشینان
دنیای امروز، دنیایی سراسر ماشینی است و این مسئله به شکلی 
فزاینده در حال رشد است. ما ســاعت ها پشت میز نشسته ایم 
و بیشــتر از 2حس بینایی و لامســه برای انجام فعالیت روزانه 
استفاده می کنیم. باید بدانید آسیب های زیادی، سلامت پشت  
میزنشین ها را تهدید می کند و نشستن طولانی مدت روی صندلی 

عوارض جبران ناپذیری دارد.
بیشتر کارمندان یک ســوم از روز خود را در محیط کار سپری 
می کنند. برای همین داشــتن تحرک و ورزش برای کارمندان 

پشت میز نشین بسیار ضروری است.
نتایج تحقیقات گسترده نشــان داده است که بیشتر کارمندان 
در درازمدت به اختلالات اســکلتی – عضلانی مبتلا می شوند. 
در نتیجه ایــن اختلالات، آســیب های متعــددی در اجزای 
تشکیل دهنده سیستم اسکلتی بدن نظیر مفاصل، استخوان ها، 
ماهیچه ها، لیگامنت هــا، اعصاب محیطــی، تاندون ها، غلاف 

تاندون ها و رگ های خونی به واسطه شغل فرد وارد می شود.
چند نمونه از کارهای ساده ای که کارفرمایان می توانند برای فعال 

نگه داشتن کارکنان انجام دهند، از این قرار است:
برنامهدویدن،پیاده روییاکوهپیماییگروهی

تشویقکارکنانبهاستفادهازدوچرخهیادویدنبرایآمدنبه
محلکار

ایجاداتاقاستراحتیااتاقورزشیااتاقبازیدرسازمان
برگزاریکلاسگروهیپیلاتس،یوگایاایروبیکدرفضایشرکت

ثبتنامدرکلاسهایتناسباندامباهزینهسازمان
طراحیدکوراسیونداخلیپویاوجذاب

اغلب فضا هــای اداری طوری طراحی می شــوند که کارمندان 
کمترین رفت وآمد را داشته باشند. ســاختار چنین فضاهایی، 
افزایش وزن را آسان می کند. نشستن پشت میز، علاوه بر افزایش 
وزن، آسیب هایی هم به ستون مهره ها، مفاصل، چشم ها و گردن 
وارد می کند. اما بیایید ببینیم چرا ورزشکاران، کارمندانی عالی 

برای یک سازمان هستند؟ زیرا:
اســتقامت بیشــتری دارند. افراد ورزشکار پشــتکار بیشتر و 
سرســختی ذهنی دارند؛ یعنی در برابر ناملایمــات، پایداری 

بهتری دارند.
دارای مهارت های نرم هستند؛ ورزشکاران چنان آموزش دیده اند 
که آنها را برای محیط شغلی بسیار مناسب می کند. سال ها تمرین 
و بازی در کنار هم تیمی هایشان آنها را منعطف کرده است. آنها 
همچنین می دانند که چگونه انگیزه دهند و چگونه یک محیط 

رقابتی سالم در محل کار ایجاد کنند.
بارها از شکست،  درس گرفته اند؛ ورزشکاران، بارها شکست را 
تجربه کرده اند. ورزشکارانی که با شکست بزرگ شده و پرورش 
یافته اند، می دانند از دســت دادن پیروزی وقتی که خیلی به آن 

نزدیک هستید به چه معناست.
گروه برایشان همه  چیز است؛ آنها تمایل بیشتری دارند که به 
همکاران کمک کنند تا گروه بالا بیایــد و در کنار تیم بمانند و 
اطمینان حاصل کنند که فقط آنها از خط پایان عبور نمی کنند 

بلکه همه افراد تیم با یکدیگر از خط پایان عبور می کنند.

لکهوایتکسرویلباستیره
گاهی مواقع هنگام کار با وایتکس قطرات آن روی لباس 
پاشیده شده و موجب تغییر رنگ و ایجاد لکه های روشن 
روی پارچه می شود. با چند راهکار خانگی به شما خواهیم 
گفت چگونه اثر این لکه ها را از روی لباس تیره کم کنید.

پاککردنباالکل:در این مورد به الکل ایزوپروپیل، نیاز 
دارید. پنبه را به الکل آغشته کرده و سپس آن را از بیرون 
لکه به داخل آن بکشید. با این کار رنگ لباس تا حدودی 
به حالت اولیه بازمی گردد.قسمتی را که الکل زده اید با آب 

پاک کرده و اجازه دهید خشک شود. 
پاککردنباجوششــیرین: مقداری جوش شیرین را با 
کمی آب مخلوط کنید تا جایی که یک خمیر درست شود.
خمیر را به آرامی روی لکــه وایتکس و به طور یکنواخت 
پخش کنید . بعد از مدتی خمیر را با کمک مســواک به 

آرامی بتراشید.
پاککردنباقهوه: مقداری قهوه را در آب جوش حل کنید 
تا به اندازه حدودا 2فنجان قهوه غلیظ به دست  آید. قهوه را 
روی لکه ریخته و مدت زمان ۸ تا ۱۰ ساعت منتظر بمانید.

سیاهمغذی
این روزها بهانه برای فشارهای بسیار به دستگاه عصبی و مغز کم 
نیست. در عین حال ما با این سبک زندگی کمتر به فکر تقویت 
اعصاب خود هستیم و به ندرت برای مغز خود غذای کاملا مناسب 
می فرستیم. یکی از بهترین تغذیه ها برای این بخش از بدن، مویز 
اســت که در درجه اول گرم و  تر قرار دارد. بســیاری می پرسند 
که کدام نوع مویز مناســب تر برای بدن است که بهترین نوع آن 
پرگوشت، بزرگ، شیرین و کم دانه اســت. این میوه خشک اما 
سرشار از مواد مغذی، موجب تقویت قلب، کبد، معده و اعصاب 
می شود و برای درمان بیماری های کلیه، مثانه، نقرس، زخم روده 
و ورم طحال بسیار مفید است. کارکرد دیگر آن، تسکین دهندگی 
سرفه با منشأ سردی اســت و مصرف آن همراه گردو، در مغز نیز 
به طور مؤثر از فراموشــی یا آلزایمر جلوگیری می کند. از سویی 
طبق کتب طب سنتی، مویز جالی است، یعنی رطوبت و ترشحات 
را تحریک کرده و آنها را از ســطح عضو و دهانه های باریک و ریز 
پوست و مخاط خارج می کند. هم اکنون داروهای جالی بسیاری 
در داروخانه ها داریم که با ارقام بسیار هنگفت به فروش می رسند و 
درصورت مصرف مکرر، پوست را شفاف و زیبا می سازند. در فصل 
تابســتان که دمای بدن بالا می رود، مویز، صفرا و حرارت بدن را 

فرو می نشاند، قلب را استحکام می بخشد و بلغم را می کاهد.

حکیم باشی

ترفند

خانه امید نوعروسان پایتختحسنموسوی؛ مربی ورزش و پژوهشگر سلامتحرکت
»اصغر عبایی کوپایی«به همراه خانواده و دوستانش تا به حال 25۰ عروس را به خانه بخت فرستاده است

آرامشی که دارم
حاجیقدردانخانوادهاشاستکههمیشههمراهشبودهاندوهیچگاهاورادستتنهانگذاشتهاند.اوتأکیدمیکند:»همسرمزنصبور
وقدردانیاست.موقعنیازپشتمبودهودستمراگرفتهاست.زمانیکهمیخواهیمارزاقرابستهبندیکنیم،دخترهاوپسرها،عروسان
ودامادهاهمهمیآیندودراینکارکمکمیکنند.دوستانمهمخوبند.یکیازدوستانمنکهدوستنداردنامیازاوببرم،هرازگاهیکه
ازبیمارستانزنگمیزنندومیگویندمریضیداریمکهدارویشمثلا۵میلیونمیشودکهتواناییپرداختآنراندارد،بیمارراازطرف
همیندوستبههلالاحمرمیفرستیمودارورامیگیرد.هلالاحمرهمصورتحسابرابرایاومیفرستدوپولراحسابمیکند.«او
میافزاید:»همهماکهاینجاجمعشدهایمشکرخداکارمانرونقداردوتأثیراتخوبیکردنرادرزندگیماندیدهایم،وقتیبااینکاربه

آرامشمیرسیم،پسچرابخشیازوقتوسرمایهمانرادراینراهوبرایخوشحالیروحوروانمانهزینهنکنیم.«

مکث

ازپادوییتاکارخانهداری
حاج اصغر عبایی کوپایی اصالتا اهل کوهپایه اصفهان است. او می گوید: 
»سال ها در بازار پادویی کردم. اینطور نبود که از اول همه  چیز داشته باشم. 
زحمت کشیدم تا به اینجا رسیدم. زود ازدواج کردم و زندگی مشترک مان 
را در یک اتاق اجاره ای آغاز کردیم. کم کم وضع  بهتر شد و صاحب کارخانه 
ریسندگی شــدم.« به شــکرانه همان لطفی که خدا در حقش کرده، 
تصمیم گرفته درصدی از درآمدش را خرج نیازمندان کند و این مقدمه 
جمع کردن گروهی از دوستان در کنار هم و تلاش برای رفع مشکل از کار 
خانواده های نیازمند می شود. حاج آقا درباره هزینه های تأمین این همه 
جهیزیه و کمک های دیگر می گوید: »وقتی خوبی کردن را شروع کنی، 
خودبه خود اسباب و مقدماتش فراهم می شود. انسان های شریف خودشان 
می آیند و می گویند که ما هم می خواهیم قدمی در این راه برداریم.« او 
درباره شرایط بهره مندی دختران دم بخت از جهیزیه هم تأکید می کند: 
»وقتی خانواده ای به ما معرفی می شود یا به اینجا مراجعه می کند، حتما 
باید عقدنامه نوعروس شان را همراه داشــته باشند. نشانی منزل آنها را 
می گیریم و یکی از افراد ما برای تحقیق به نشــانی مورد نظر می رود و با 
رعایت حرمت نفس خانواده ها، وقتی نیاز خانواده تأیید شد، عقدنامه را 

مهر می زنیم و جهیزیه به آنها تحویل داده می شود.«

سیدمحمدفخار

4-73ســالیدارد.حاجآقا
عبایــیصدایــشمیزنند.
دفترشدرخیابانشهیدمفتح،
پررفتوآمداست.خودشهم
آراموقرارندارد.پروندهعروسهایجوانرایکییکیمیخواند،
صدایشانمیزند،برگهایهمراهباهدیهکوچکیدستشانمیدهد
وباخوشروییتادمدربدرقهشانمیکند.اینبینگاهیوقتمیکند
وبهسؤالاتماهمجوابمیدهد.سالهاپیشنذرمیکندکارش
کهروبهراهشد،۲درصدازدرآمدشراخرجنیازمندانکندتااینکه
صاحبیککارخانهریسندگیمیشودووقتاداینذرمیرسد.
چهکاریبهترازاینکهبهخانوادههاییکهدرتأمینجهیزیهازدواج
دختردمبختشانبهمشکلبرخوردهاندکمککند؛همکارخیر
استهمپرازشادیوعاقبتبهخیری.حاج»اصغرعباییکوپایی«
دوستانیهمداشتهکهدراینراهرویکمکشانحسابکند؛پزشک،
کارخانهدار،بازاری؛آنهاراهمپایکارمیآورد.ازآنسالتاالانکه
۲۰سالیمیگذرد،هماندوســتانهمراهشهستند؛یکیتأمین
سالی۱۰۰جهیزیهراتقبلکرده،دیگریهزینهداروینیازمندانراو
خانوادهاشهمازهمسر،پسرانودخترها،عروسهاودامادهاگرفته
تابرادرزادهاشهمگیپایکارهستند.همهاینهادستبهدستهم
دادهاندتاالانکهتوانستههرسال۲۵۰تازهعروسرابادادنجهیزیه
آبرومندبهخانهبختبفرستد،مستمریماهانهتعدادیراتقبلکند،
درماهمبارکرمضانبستههایغذاییوارزاقرابهدرخانهنیازمندان

ببردوکارهاییازاینقبیل.

نصیبهسجادیگزارش
روزنامه نگار

برپاییجشنواهدایجهیزیه
قبل از شــیوع ویروس کرونا در یکی از طبقات خانه اش در شهرک غرب 
برای نوعروس ها مراسم می گرفت و یک روز خاطره انگیز را برای آنها رقم 
می زد. این خیّر روزهایی را به یاد می آورد که دورتادور خانه میز و صندلی 
می چیدند و از نوعروس و همراهانش دعوت می کردند. بساط شیرینی و 
شربت و شادی و سرور مهیا بود و یک نفر از آیین همسرداری می گفت و 
آن دیگری مولودی می خواند. هدایایی به رسم تبرک به عروس خانم داده 
می شد، همراه کرایه راه تا با جهیزیه اش که شــامل گاز، فرش، ماشین 
لباسشویی و... می شــد به خانه اش برگردد که عمدتاً در مناطق جنوبی 
تهران، اسلامشهر، پاکدشت، ورامین و... بود. حاج عبایی می گوید: »کرونا 
که آمد مراسم تعطیل شد، ولی رسم دادن جهیزیه همچنان برقرار است 
و گرانی و فشــارهای اقتصادی کمترین تأثیری در میــزان و اجرای آن 
نگذاشت. همچنان همان اقلام را به تازه عروس هایمان می دهیم و با همان 

پشتکار آنها را به خانه بخت می فرستیم.«

خیرخواهیمانعازهمپاشیدنیکزندگیشد
نوعروس همــراه مادرش وارد اتاق می شــود؛ ۳۰ســاله اســت 
و خوش لبــاس. مادر هم آبرومند اســت. هدیه شــان را از حاج آقا 
می گیرند. وقت رفتن که متوجه ما می شــوند، مادر چند کلمه ای 
درباره او می گوید: »اوضاع مالی خوبی داشتیم. تا اینکه چند سال 
پیش همسرم ورشکست شد. دخترم هم عقد کرده و خانه اش آماده 
بود. فقط باید جهیزیه اش را می چید. پولی نداشتیم که حتی یک 
قلم وســیله برایش بخریم. خانواده داماد هم برایشان مهم بود که 
عروس شان جهیزیه داشته باشد. 2سال صبر کردند ولی نتوانستیم 
چیزی تهیه کنیم. کار به دادگاه و جدایی کشید تا اینکه خود قاضی 
شعبه اینجا را به ما معرفی کرد.«  حاجی در تکمیل صحبت های این 
مادر می گوید: »اگر این چند سال توانسته باشم مانع از هم پاشیدن 
زندگی حتی یک زوج هم شوم برایم کافی است و همین مرا به ادامه 

راه تشویق می کند.«
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پیش از نشست هفته گذشــته  وزرای محیط زیست 
کشورهای منطقه در تهران اگرچه ناامیدی  به آینده 
محیط زیســت خاورمیانه و منطقه تداوم داشت اما 
ابتدای همیــن هفته بود که نشــانه های امیدواری و 
اثرگذاری توافقات محیط زیســتی تهران ظاهر شد. 
توافق با دولت های امارات و عراق که پیش تر هیچ گونه 
ســابقه همکاری زیســت محیطی با ایران نداشتند، 
از مهم ترین نشــانه های عزم منطقه بــرای پیگیری 
مسائلی است که ده ها ســال موجب گسترش بیابان 
و کانون های گردوغبار شــده بود. وزیران و مقامات 
ارشد محیط زیســتی ۱۱کشــور حاضر در نشست 
تهران همچنیــن، نتایج مذاکرات خــود را در قالب 
اعلامیه ای منتشــر و برای گســترش همکاری های 
منطقه ای با محور ایران اعلام آمادگی کردند. وزیران 
محیط زیســت کشــورهای آذربایجان، ارمنستان، 
ازبکستان، امارات، ایران، ترکمنستان، ترکیه، سوریه، 
عراق، عمان و قطر ۲۱ تیر برای شــرکت در نشست 
همکاری های محیط زیستی جهت آینده ای بهتر در 
تهران گردهم آمدند. هدف اصلی ارتقای همکاری های 
منطقه ای برای مقابله با چالش های محیط زیستی بود 
که جغرافیای گســترده تری از کشــورهای حاضر را 
تحت تأثیر قرار داده است. شرکت کنندگان این نشست، 
در اعلامیه ای بر لزوم اقدامات دوجانبه و چندجانبه و 
نیز برنامه های اقدام برای پیگیری اهداف تأکید کردند. 

چالشهایمنطقهای
به گزارش همشهری، گرمایش جهانی و تغییر اقلیم، 
از بین رفتن تنوع زیستی، آلودگی های محیط زیستی 
و خصوصا توفان های گردوغبار از مهم ترین مشکلات 
و چالش های محیط زیســتی در منطقه هســتند. 
در عین حال نقــش مهم همکاری هــای فرامرزی 
در مدیریت محیط زیســت منطقه، همچنین نقش 
مشــارکت عمومی، جوانان و ســمن ها در دستیابی 
به محیط زیست ســالم، با تأکید بر ضرورت مقابله با 
بیابان زایی در کشورهایی که خشکسالی یا بیابان زایی 
در حال ظهور بســیار شــدیدی را تجربه می کنند و 
تشویق به ائتلاف برای مقابله با توفان های گردوغبار 
از سوی سازمان ملل با اولویت دادن به فعالیت هایش 
در این حوزه اهمیت بالایی دارد. بنابراین برای افزایش 

مشارکت های داوطلبانه هم راســتا با قطعنامه های 
گردوغبار مجمــع عمومی ملــل متحد، بــر لزوم 
همکاری های مؤثر، تبادل تجربیات و درس آموخته ها 
ذیل برنامه ها و ابتکارات شــان برای کاهش انتشــار 
گازهای گلخانه ای، سازگاری با تغییر اقلیم و کاهش 
اثرات فرامرزی آنها میان کشــورهای منطقه تأکید 
می شود. همچنین ۱۱کشور منطقه بر اقدام آگاهانه 

برای مقابله با تغییر اقلیم، ارتقا یا درصورت لزوم ایجاد 
شبکه تبادل اطلاعات تأکید کردند و همکاری های 
نزدیک تر و عمیق تر برای بررســی اثرات تغییر اقلیم 

بر اقتصاد، اجتماع و محیط زیست را خواستار شدند.

استقبالازایدهایران
۱۱کشــور منطقه  با ابــراز نگرانی عمیــق از اینکه 

آلودگی های شیمیایی و پسماند از تهدیدهای اصلی 
معیشت و ســلامت مردم هســتند، بر این موضوع 
تأکید کردند که رویکرد یکپارچــه و هماهنگ برای 
مدیریت آلودگی های هوا و آب و خــاک راهی برای 
کاهش چالش ها و مشکلاتی است که به بخش دیگر 
محیط زیست به صورت زنجیروار انتقال می یابد. آنان 
با یادآوری قطعنامه های گردوغبار در مجمع عمومی 
ملل متحد منتهی به قطعنامه شــماره ۷۶/۲۱۱ که 
اثرات این پدیده را تهدیدی بر سلامت انسان و جوامع 
و نیز اقتصاد ایشان برشــمرده  و با خاطرنشان کردن 
اینکه اکثر کشــورهای منطقــه در کمربند جهانی 
گردوغبار قرار دارند، بر نیاز فوری برای تدوین چارچوب 
و مکانیســمی جهت همکاری های فرامرزی و برنامه 
اقداماتی ازجمله ایجاد کارگــروه فنی تأکید کردند. 
همچنین با توجه به ضرورت اقدام عملی برای مقابله 
با توفان های گردوغبار، توسعه برنامه اقدام منطقه ای 
برای حفاظت از محیط زیست مورد توجه قرار گرفت. 
ایده توســعه توافقنامه منطقه ای به منظور تقویت و 
افزایش همکاری های کشــورهای منطقه نیز که از 
سوی ایران مطرح شده بود، مورد پذیرش قرار گرفت 
و ایجاد صندوق منطقه ای برای حمایت مالی از اجرای 
پروژه های مشترک جهت مقابله با توفان های گردوغبار 

در کشورهای متبوع نیز مورد استقبال قرار گرفت. 

ضرورتهمکاریبانهادهایبینالمللی
اقدامهماهنگوزرایمحیطزیستمنطقهبرایهمگراییعلیهمشکلاتموجود،بسیارلازمو
ضروریاست.مصطفینادری،کارشناسوفعالمحیطزیستدراینبارهبههمشهریمیگوید:
کشورهایهمسایهمانندترکیه،ترکمنستان،سوریه،عراق،افغانستان،اماراتوعربستانهر
کدامباطرقمختلفکشورمارامتاثرمیسازند،درکناراینها،سدسازیهایترکیهنیزبرمساحت،
میزانوشدتاینکانونهایگردوغبارکهکلمنطقهخصوصاایرانرامتاثرمیکند،افزودهاست.
ازسویینبایدفراموشکردکهکانونهایغبارخیزخارجی۴.۵برابرشدتکانونهایداخلی
غبارخیزیدارند.درعینحال،ویسلاروغلو،وزیرآبوجنگلداریترکیهدرسال۱۳۹۶اعلام
کردهکه۷۲۷سدتاکنوندرترکیهساختهشــدهوباتکمیلسدهایدردستساخت،تعداد
آنهادر۵سالآینده)سال۱۴۰۲(به۲برابرخواهدرسید.ایندرشرایطیاستکهدرحالحاضر
سالانهمیلیاردهامترمکعبحقابهایراندرشمالغربوغربکشورنادیدهگرفتهمیشود.از
اینروهمگراییمنطقهایبرایجلوگیریازچنیناقداماتینهیکگاممفیدکهاقدامیضروری
برایپایدارماندنزندگیدرایرانومنطقهاست.بهگفتهنادری،بایدبتوانبادیپلماسیفعالو
بااستفادهازقوانینبینالمللیوهمچنینوحدتدرموضعگیریمشترکباکشورهایعراقو
سوریهدرقبالترکیهودرقالبجلسههایمشترکباحضورنمایندگانهمهاینکشورهااین
معضلرابرطرفکنیم.همچنینبرایضمانتاجراییپیداکردنایننتایجبایدازسازمانمللویا

نهادهایبینالمللیبهعنوانعضوناظردرایننشستهایچندجانبهاستفادهکنیم.

مکث

سیدمحمدفخارگزارش
روزنامه نگار

منطقهعلیهبیابانزاییبهصفشد
۱0کشور همسایه پیشنهاد ایران برای ایجاد صندوق منطقه ای جهت مقابله با توفان های گردوغبار را پذیرفتند

رفعخطرانقراضازسرگاندوها
با ورود یک شــرکت دانش بنیان به تکثیر و پرورش تمساح 
پوزه کوتاه ایرانی، خطر انقراض از ســر اینگونــه نادر رفع 
می شود. در ســال های اخیر به دلیل خشکســالی و تغییر 
شرایط اقلیمی، بسیاری از گونه های بومی جانوری کشورمان، 
در معرض آســیب و انقراض قرار گرفته اند. گاندو، تمساح 
پوزه کوتاه ایرانی یکی از این گونه هاست؛ خزنده زیبا و نادری 
که زیســتگاه اصلی آن رودخانه های ســرباز، باهوکلات و 
هوتک های دشتیاری در استان سیستان و بلوچستان است.

به گزارش خبرگزاری صداوســیما، در اســتان سیســتان 
و بلوچســتان، با هدف جلوگیری از نابودی نســل تمساح 
پوزه کوتاه، یک شرکت دانش بنیان، به حوزه تکثیر و پرورش 
این جانور ورود کرده و با فراهم کردن شــرایط نگهداری و 
تولید مثل علمی آن، جمعیت گاندو رو به افزایش گذاشته 
است. مزرعه پرورش تمساح در چابهار که نخستین زیستگاه 
مصنوعی در کشور ماست، یک بانک ژن و جمعیت پشتیبان 
مناســب برای فراوانی طبیعی گاندو در منطقه ایجاد کرده 
که سبب رفع نگرانی ها درباره انقراض این گونه شده است. 
تولید مثــل گاندو در شــرایط عــادی در طبیعت ۲درصد 
اســت اما در این مزرعه، تولید مثل گانــدو به ۱00درصد 

رسیده است.
تیر9۷ بود که روزنامه همشهری در گزارشی از خطر انقراض 
گونه ای از تمساح ها خبر داده و اعلام کرده بود خشکسالی 
بی سابقه بلوچستان مهم  ترین تهدید برای بیش از ۵00 سر 
تمساح پوزه کوتاه تالابی)گاندو( اســت که این جانور را در 
خطر انقراض در یکی از زیستگاه های اصلی خود یعنی ایران 
قرار داده است. در محدوده سواحل مکران جانوران مختلفی 
زندگی می کنند که عمده ترین آنها در منطقه حفاظت شده، 
تمساح پوزه کوتاه تالابی یا به زبان محلی گاندو است. محدوده 
حفاظت شــده گاندو بیش از ۴۶۵ هزار هکتار است و بنا به 
سرشماری های سازمان حفاظت محیط زیست علاوه  بر ۵00 
سر تمســاح گاندو در این محدوده گونه های مهم جانوری 
نظیر خرس ســیاه، کاراکال، جبیر، ســنجاب، لاک پشت 
ســبز، ســارگپه و عقاب زندگی می کردند. این محدوده از 
ســال۱۳۴9 به عنوان منطقه حفاظت  شده اعلام  شده بود. 
این منطقه در محدوده شهرستان های چابهار و سرباز شامل 
رودخانه های باهوکلات، سرباز، کاجو و برکه های پیر سهراب، 
آزادی، کلانی، درگس، گزمنزل، هوت کت و ســد پیشین 
است. از سویی ساخت ســدهای غیراصولی در این منطقه، 
انقراض گاندو را تسریع کرده بود. گاندو به خاطر تصمیمات 
غیرکارشناسی و یا قهر طبیعت در خطر انقراض قرار داشت. 
اما ورود این شرکت دانش بنیان توانست علاوه بر خارج کردن 
این گونه از فهرست در خطر انقراض، موجب عواید اقتصادی 

برای این شرکت شود.

نقل قول خبر

 چوب قاچاق در قالب یک محموله،در 
زنجان کشف و ضبط شــد. به گزارش 
همشــهری، یــگان حفاظــت منابــع 
طبیعــی کشــور بــا رهگیــری و تعقیب 
محموله های چوب، اقدام به شناسایی 
یــک محمولــه قاچــاق چــوب کــرد و بــا 
توجه بــه فاقد مجــوز بــودن چوب های 
مکشــوفه و بــا دســتور مرجــع قضایی 
2تــن چــوب قاچــاق موجــود در ایــن 

محموله توقیف شد. 

2
تن

اســتان  ملــی  اراضــی  از  هکتــار 
خراســان رضوی دارای ســند تک بــرگ 
شد و به منابع طبیعی کشور بازگشت. 
بــه گــزارش پیــام طبیعــت، ســیدرضا 
ابوترابی معاون حفاظت منابع طبیعی 
خراســان رضوی در این بــاره گفــت:  
علاوه بر این، برای مســاحت 125هزار 
هکتــار از عرصه هــای منابــع طبیعــی 
نقشــه تهیــه شــده و در آنهــا وضعیت 
اراضی ملی تعیین تکلیف شده است.

3.6
میلیون

عدد خبر

خبر روز

صادق ضیاییان
رئیس مرکز ملی پیش بینی مخاطرات 

وضع هوا
طــی روزهــای آینــده در 5اســتان کشــور 
وقوع رگبار و رعد و برق و وزش باد شــدید 
پیش بینی می شــود. این 5اســتان شامل 
سیستان و بلوچستان، کرمان، هرمزگان، 
فارس و بوشهر اســت که تا پایان هفته با 
افزایش ابر، رگبار و رعدوبرق گاهی وزش 

باد شدید موقت روبه رو خواهند شد.

عبدالحسن صمدنژاد
مدیرکل منابع طبیعی آبخیزداری 

فارس
آفــت پروانــه برگ خــوار ســفید بلــوط، 
درختان جنگلی را از بین نمی برد. تاکنون 
حــدود 6هــزار هکتــار از مناطــق جنگلــی 
درگیــر با ایــن آفــت در شهرســتان رســتم 
پایش شــده و برای کنترل این آفت حدود 
800هکتار از جنگل های دلی ســالاری که 
کانون شــکل گیری ایــن آفت هســتند، با 

مایعBT محلول پاشی شده است.
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سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

شیراز این روزها میزبان جشنواره اقوام ایران زمین 
است که با حضور نمایندگانی از استان های فارس، 
سیستان و بلوچستان، خراسان شمالی، خوزستان، 
آذربایجان شرقی، گلستان، کردستان و لرستان در 

حافظیه برپا شده است.
گرچــه ایجاد شــور و نشــاط اجتماعــی برای 
شــهروندان شــیرازی، معرفی فارس و شیراز، 
حمایت از هنرمندان صنایع دستی، معرفی اقوام 
در قالب میراث ناملموس و عرضه صنایع دستی 
از اهداف برگزاری این جشــنواره اعلام شده، اما 
آنچه این رویداد را متمایز می کند، نگاه متفاوت به 

اقتصاد صنعت گردشگری است.
نخســتین دوره جشــنواره اقوام ایران زمین که 
به مناســبت دهه کرامت برپا شــده، رویدادی 
خودگردان محسوب می شود که بیش از هر چیز 
به دنبال رونق اقتصاد گردشگری و تعریف مدلی 

برای رسیدن به این هدف است.

اولین تجربه
جشــنواره ملی اقوام ایران زمین شاید از نظر نام 
با رویدادهای مشابه گردشــگری یکسان باشد، 
اما تمایز آن را باید در پشــت پرده برگزاری دید. 
معاون هماهنگی امور گردشگری و زیارت استاندار 
فارس با بیان اینکه این جشــنواره از هیچ یک از 
دســتگاه های دولتی کمکی دریافت نکرده است 
به همشــهری می گوید:  تلاش ما این بود که این 
رویــداد در زیرمجموعه صنعت گردشــگری و 

مشخصا در قالب مدلی خودگردان برگزار شود.
محمد فرخ زاده تأکید می کنــد تجربه برگزاری 
رویداد گردشگری به صورت کاملا خودگردان و 
مستقل تجربه ای جدید است و می توان آن را یک 

تجربه مثبت، اما سخت دانست.
او البتــه بخش اقامتــی را در برگــزاری چنین 
تجربه ای ضعیف و کم تجربــه مطرح می کند که 

باید در این باره بیشتر تلاش کنند.

جوانان وارد میدان شدند
نکته دیگر جشــنواره اقوام ایران زمین که معاون 
هماهنگی امور گردشــگری و زیارت اســتاندار 
فارس به آن اشاره می کند حضور کارآفرین های 
جوان از نسل جدید است که محصولات  خود را در 

جشنواره تولید و عرضه می کنند.
فرخ زاده می گوید: یکــی از مهم ترین اهداف ما 
از برگزاری این نمایشــگاه پر کردن شــکاف و 
گسستی است که بین نســل قبل و نسل جدید 
ایجاد شده است. علاوه بر اینکه برگزاری چنین 
نمایشــگاه هایی زمینه ای را فراهم می کند تا به 

پیشینه و تاریخ غنی و مؤثر کشورمان برگردیم، 
حضور جوانــان و گاهی نوجوانــان کارآفرین و 
هنرمند و اینکــه صاحب کار و عرصه شــده اند، 

موجب خوشحالی است.

رونق اقتصاد عشایری
۱۵۰هزار نفر از عشــایر کوچ رو در فارس زندگی 
می کنند و درواقــع این اســتان ۱2.۵درصد از 
عشایر ایران یعنی بیشترین حجم این قشر را در 
خود جای داده و از این منظر رتبه نخست کشور 
را به خود اختصاص داده است. همین موضوع نیز 
موجب شده اســت اقتصاد عشایری در جشنواره 
اقوام ایران زمین مورد توجه باشــد؛ به طوری که 
معاون هماهنگی امور گردشگری و زیارت استاندار 
فارس توضیح می دهد: در سال های گذشته کمتر 
به اقتصاد عشایری توجه شده است؛ درحالی که 
این قشر، در سخت ترین شرایط اقتصاد بنیاد و پایه 
را بنا گذاشته اند و تولید  شان علاوه بر تامین نیاز در 
کشور هم عرضه  شده در دنیا به عنوان محصولات 

ارگانیک شناخته می شود.
فرخ زاده تأکید می کند بخشی از نمایشگاه اقوام 
ایران زمین به معرفی و عرضه محصولات عشایری 

و دستاوردهایشان اختصاص یافته است.
به گفته او، عشایر جمعیت قابل توجهی از جمعیت 
فارس را تشکیل می دهند و در تمام برهه ها نقش 
مثبتی در نظام ایفا کرده اند و اکنون هم حق این 
است که فضا به گونه ای ترسیم شود که امکان بروز 

توانمندی و باورها برای آنها ایجاد شود.
 فرخ زاده با بیان اینکه عشایر ذخایر کشور هستند 
و این جشنواره فرصتی برای نسل جدید است تا با 
این فرهنگ آشنا شوند، ادامه می دهد: غرفه هایی 
از شهدای عشایر و آداب و رسوم عشایر در مباحث 
دینی و مذهبی و غرفه عفاف و حجاب نیز در این 

نمایشگاه ایجاد شده است.

زنجیره ای برای درآمدزایی 
جشنواره اقوام ایران زمین 23 تیر گشایش یافت 

و به مــدت ۱۰روز ادامه دارد. مدیــرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس 
این رویداد را یک حرکت جهادی توصیف می کند 
و به همشــهری می گوید: جشنواره ها معمولا در 
قالب برنامه های رویدادمحور و خودرویداد ها نیز 
زیرمجموعه برنامه های بازاریابی و تبلیغات مطرح 
شــده اند؛ یعنی وقتی  می خواهیم گردشــگری 
داخلی یا خارجی را توسعه دهیم نیازمند تالیف 
و تعریف برنامه های بازاریابی و تبلیغات هستیم. 
با توجه به این موضوع در یــک حرکت جهادی 
و با ســرعت زیاد جشــنواره اقوام ایران زمین را 
طراحی کردیم که بتواند منجر به تحرک بخشی 

در گردشگری استان فارس شود.
سید مؤید محســن نژاد تأکید می کند وقتی یک 
رویداد برگزار می شود حلقه های به هم پیوسته ای 
از خدمات گردشگری شکل می گیرد که زنجیره 

رونق اقتصاد گردشگری را به دنبال دارند.
او بــه ذکر مثال هایــی در این بــاره می پردازد و 
می افزاید: با برگزاری چنین رویدادی، آژانس های 
گردشگری، مراکز اقامتی، بخش حمل ونقل و... 

همه رونق می گیرند.

کاهش وابستگی به دولت
محسن نژاد مهم ترین رویکرد جشنواره را از منظر 
اقتصادی و رونق صنعت گردشــگری می داند و 
می گوید: درواقع تلاش ما این بود که وابســتگی  
رویدادها به بخش دولتی کم و حتی صفر شــود 
تا فعالان این بخش بتوانند اقتصاد خود را تامین 
کنند و در کنار درآمدزایی برنامه های خوبی هم 
داشته باشــند. باید به این ســمت برویم که هر 
رویداد توجیه مناسب خود را داشته باشد و از یک 
رویداد فرمایشی صرف عبور کند و به جایی برسد 

که مردم به دلیل خود رویداد در آن حاضر شوند.
او ادامــه می دهــد: برگــزاری جشــنواره اقوام 
ایران  زمین به صورت مستقل آغازی برای چنین 
رویدادهایی در حوزه گردشــگری است و گرچه 
در نخســتین تجربه نواقصی هم داشتیم ، اما این 

نواقص شناســایی شــده تا در دوره های بعدی 
اصلاح شود. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان فارس البته تأکید می کند 
که مدل هایی از این رویداد در اســتان های دیگر 
و به ویــژه پایتخت به عنوان هفته یــا برنامه های 

فرهنگی فارس برگزار خواهد شد.
محسن نژاد در بخش دیگری از صحبت های خود 
توضیح می دهد برای رونق گردشگری و اقتصاد 
گردشگری باید به دنبال تعریف بسته های مناسب 

با اقتصاد روز کشور و درآمد مردم هم بود.
 

       
جشــنواره ملی اقوام ایرانی در شــیراز علاوه بر 
موســیقی محلی، آیین های قومــی، بازی های 
محلــی، با عرضــه محصولات صنایع دســتی و 
سیاه چادرهای عشــایری همراه و زیبایی تمدن 
ایران زمین را به نمایش گذاشته است. پخت نان و 
غذای سنتی نیز از دیگر بخش های جشنواره اقوام 
ایرانی در محور حافظیه شــیراز است که در کنار 
نمایش موسیقی، فرهنگ، هنر، صنایع دستی و 
آیین های محلی، به خوبــی هویت تمدن و تاریخ 

ایران به تصویر کشیده است.
این جشنواره در حافظیه شیراز، حدفاصل چهارراه 
ادبیات تا مجموعه فرهنگی تاریخی آرامگاه حافظ 
در حال برگزاری است و تا 3۱تیر از ساعت ۱۷ تا 

23 به علاقه مندان خدمات ارائه می دهد.

 جشنواره اقوام؛ گامی برای رونق گردشگری
نخستین دوره جشنواره اقوام ایران زمین که در شیراز برپا شده،  رویدادی خودگردان برای رونق اقتصاد گردشگری است

جشن  غدیر در استان ها
همزمان با عید سعید غدیر، جشن ها و برنامه های متفاوتی در 
سراسر کشور با حضور پر شور مردم برگزار شد. برخی استان ها 
اما با برنامه های متفاوتی امســال این جشن مذهبی را برگزار 

کردند.

پرده خوانی در ارومیه 
به گزارش همشهری، در ارومیه جشن عید غدیر در 3۰مسجد 
و حســینیه همراه با برگزاری پرده خوانی برگزار شد. برپایی 
ایستگاه های صلواتی، دیدار با خانواده سادات و تقدیم هدایای 
ســتاد مردمی نامگذاری چند مجموعه به نام غدیر، تجلیل از 
والدینی که نام امام علی)ع( بر فرزندان خود گذاشتند و حضور 
در خانه ســالمندان از دیگر برنامه های این شهرستان در روز 

عید غدیر بود.

آزادی 50زندانی در لرستان
یکی از رویدادهای قابل توجه به مناســبت عید غدیر آزادی 
زندانیان در لرســتان بود کــه به گفته مدیــرکل زندان های 
لرســتان، با همت و یاری خیران کوهدشــت و ساکن کشور 
امارات انجام شــد. عبدالمجید کشوری با بیان اینکه به همین 
مناسبت ۵۰زندانی بدهکار مالی آزاد شده اند وبه آغوش خانواده 
 بازگشــته اند، گفت: کســانی که در این راه خیرخواهانه گام

بر می دارند انسان های وارسته و با روح بزرگی هستند. در جامعه 
اسلامی افراد آن می بایست دستگیر و یاری رسان یکدیگر باشند 
و لازم است در رفع یا به حداقل رساندن مصایب به وجود آمده 

برای افراد آن جامعه نهایت تلاش را انجام داد.

توزیع نان صلواتی در همدان 
یکی از آیین های روز عید غدیر توزیع خیرات و نذری اســت. 
در همدان نیز به همین مناسبت ۱۱۰هزار نان صلواتی توسط 
نانوایی های شهر بین شهروندان توزیع شــد. از این تعداد نان 
صلواتی ۷۰هــزار قرص نان صلواتی توســط ۱۴واحد نانوایی 
ســنگکی، تافتون و لواش به نیت ۱۴معصوم و ۴۰هزار قرص 
نان صلواتی نیز توســط ســایر واحدهای نانوایی حاشیه شهر 

توزیع شد.

سفره اطعام 3کیلومتری در کرمانشاه
سفره های اطعام هم روی دیگر ادای نذر و خیرات در استان های 
مختلف است. هیئت های مذهبی کرمانشاه هم به مناسبت عید 
غدیر با راه اندازی آشــپزخانه های موقت در مسیر راهپیمایی 
روز عید غدیر، ســفره 3کیلومتری اطعام غدیــر پهن کردند. 
راهپیمایی علــوی روز عید غدیر در کرمانشــاه نیــز از بلوار 

طاق بستان تا میدان معلم کرمانشاه برگزار شد.

راهی شدن سادات البرزی به کربلا
اجتماع ۵هزار نفری ســادات به مناسبت عید غدیر درنظرآباد 
استان البرز هم یکی از جشن های ویژه این روز در استان ها بود. 
در این مراسم که با برنامه هایی شامل مداحی، اجرای سرود و 
ورزش باســتانی همراه بود، ۵نفر به قید قرعه انتخاب شدند تا 

راهی کربلای معلی شوند.

توزیع غذای نذری در مبارکه 
۱۵۰دیگ غذای نذری به مناسبت عید غدیر خم هم در آستان 
مقدس امامزاده سیدمحمد)ع(در مبارکه اصفهان بار گذاشته 
و 3۰هزار پرس غذای نذری به همت خیران بین خانواده های 

کم بضاعت توزیع شد.

نمایش غدیر در میناب 
یکی از برنامه های مورد توجه در استان های مختلف برگزاری 
نقالی و پرده خوانی است به طوری که جشــنواره پرده خوانی 
غدیر بــه همین مناســبت در دو بخش، رادیویــی و میدانی 
در میدان امام حســین)ع( تهران برگزارشــد.در همین زمان 
شهرها و اســتان های مختلف هم برنامه های متنوعی در این 
زمینه داشتند. در همین راســتا، واقعه غدیر خم با مشارکت 
3۰۰هنرمند مینابی بازســازی شــد و در ۱۵نقطه از استان 
هرمزگان به نمایش درآمد. این بازســازی برای پنجمین سال 
متوالی در هرمزگان اجرا می شود.  آیین بازسازی واقعه غدیر 
در روستای چاهشرف شهرســتان مهر در استان فارس هم با 
حضور جمعی از مسئولان و قشرهای گوناگون مردم برگزار شد.

پیاده روی بزرگ سمنانی ها
همزمان با عید بزرگ غدیر و دهــه امامت و ولایت راهپیمایی 
بزرگ غدیر با حضور اقشار مختلف مردم در سمنان برگزار شد. 
این راهپیمایی بزرگ از میدان سعدی ســمنان آغاز شد و تا 

آستان مطهر حضرت یحیی بن موسی)ع( ادامه داشت.

پرچم علوی بر فراز گنبد معصومه)س(
همزمان با عید غدیر، 2 پرچم اهدایی آســتان مقدس علوی 
به حرم حضرت فاطمه معصومه)س( برفراز گنبد حرم بانوی 
کرامت و همچنین در شبســتان امام خمینی)ره( حرم مطهر 
به اهتزاز درآمد. کاروان خودرویی جشن عید غدیر هم از بلوار 
پیامبر اعظم به ســمت مســجد مقدس جمکران و کوه خضر 
نبی در قم راه افتاد. حاضران در این کاروان خودرویی با تزیین 

ماشین های خود عید بزرگ غدیر خم را جشن گرفتند.

       
توزیع نان مهربانی، برپایی سفره های اطعام، پیاده روی و کاروان 
شــادی، اهدای جهیزیه، برگزاری جشــن های ازدواج آسان، 
ایســتگاه های صلواتی، اجتماع غدیری ها، قرائت خطبه های 
غدیر در شبستان امام خمینی)ره( حرم شاهچراغ)ع(، کنگره 
ملی شعر  »غدیر« در جهرم و... بخش دیگری از برنامه هایی بود 

که روز گذشته در شهرهای مختلف برگزار شد.

عددخبر مناسبت

مدیــرکل بهزیســتی اصفهــان گفــت: 
۹۰مرکز درمانی اقامتی با هدف بهبود 
و بازتوانی افراد با اختلال ســوءمصرف 
مواد مخــدر در ایــن اســتان فعالیــت 
می کنــد. به گــزارش تســنیم، ولی الله 
نصــر اصفهانــی افــزود: در مبــارزه بــا 
مواد مخــدر و اعتیــاد، پیشــگیری بــا 
افزایــش اطلاعــات مــردم نســبت بــه 
از  یکــی  مواد مخــدر،  پیامدهــای 

مهم ترین حوزه هاست.

90
مرکز

اصفهان

مدیــرکل بهزیســتی آذربایجــان شــرقی 
گفت: ۲۸هزار نفر از مجموع سالمندان 
بالای ۶۰سال آذربایجان شرقی در مراکز 
مختلف نگهداری تحت نظارت بهزیستی 
مراقبت و نگهداری می شوند. از جمعیت 
۴میلیــون نفــری اســتان ۵.۷۴ درصــد 
سالمند هستند. به گزارش ایسنا، فرگل 
صحــاف افــزود: روند افزایشــی جمعیت 

سالمند این استان نگران کننده است.

28000
نفر

آذربایجان شرقی

معــاون عمرانــی اســتانداری ایــلام گفــت: 
پیش بینــی می شــود ۸۰درصــد تــردد زوار 
اربعین از مرز مهران صورت گیرد. به گزارش 
مهر، ســعید هژبری ادامــه داد: بــا توجه به 
ظرفیت محــدود ورودی زوار از طرف کشــور 
عــراق، احتمــال دارد برای مدیریــت ازدحام 
جمعیــت در مــرز، زوار  پیــش از رســیدن به 
مهران در شهرســتان های مســیر پیاده روی 

اربعین اسکان داده شوند.

80
درصد

ایلام

عکس خبر

میز خبر

کرمانشاه

قلعه تاریخی زیج منیژه

بنای تاریخی زیج منیژه یا قلعه منیژه با بیش از هزار سال 
قدمت در استان کرمانشاه، شهرستان سرپل ذهاب و 

روستای پاتاق در حدود ۱۵ کیلومتری این شهرستان واقع 
شده است. این بنا با استفاده از مصالح لاشه سنگ و 

ملات گچ ساخته شده و می توان ساخت آن را به اواخر دوره 
ساسانی نسبت داد. منبع: تسنیم / عکاس: فرزاد منتی

رنا
س: ای

عک

راه اندازی دهکده سلامت در البرز 
  دهکده های ســلامت و مراکــز تخصصی نگهــداری از 
ســالمندان در البرز با اســتفاده از فرصت سرمایه گذاران 
راه  اندازی می شود. به گزارش ایرنا، اســتاندار البرز گفت: 
ضرورت دارد که مجمع خیرین بهزیستی استان راه اندازی و 
پویا باشد و از سوی دیگر بتوانیم ظرفیت مجمع های خیرین 
را در راستای رسیدگی به افراد نیازمند ساماندهی و هدایت 
کنیم. مجتبی عبداللهی افزود: مجمع های خیرین در استان 

ظرفیت های بزرگی هستند که باید به جایگاه حقیقی خود دست یابند و اقدام کنند. استاندار البرز 
ادامه داد: با توجه به اینکه استان البرز ۶۶ محله محروم دارد و بخش قابل توجهی از مردم استان را 
تشکیل می دهند، قرارگاه اجتماعی راه اندازی شد تا در محرومیت زدایی و رسیدگی به جامعه هدف، 
برنامه محور و منسجم وارد عمل شود. معتقدم اگر براساس برنامه و با اتحاد و انسجام به موضوعات 
رسیدگی کنیم، دستاوردهای بهتری خواهیم داشــت و کمک به نیازمندان حقیقی نیز با کیفیت 

بهتری صورت می گیرد.

برگزاری جشنواره شکرانه گندم در قوچان 
همزمان بــا فصل برداشــت محصول گنــدم در قوچان، 
جشنواره شکرانه گندم در این شهرستان خراسان رضوی 
برگزار شــد. به گزارش ایرنا، مدیر جهاد کشاورزی قوچان 
گفت: در ایــن جشــنواره فرهنگی، هنــری، اقتصادی و 
گردشــگری که به مدت 3روز برگزار می شود، برنامه های 
متنوعی همچون اجرای زنده موســیقی ســنتی، معرفی 
صنایع  دستی، محصولات لبنی و غذاهای سنتی و محلی به 
اجرا در می آید. مهران حیاتی افزود: این برنامه با همکاری 

شهرداری قوچان و با هدف معرفی ظرفیت های شهرستان برای مردم و گردشگران برنامه ریزی شده 
است. مدیر جهاد کشاورزی قوچان سطح زیرکشت گندم آبی و دیم را در این شهرستان بیش از 23 
هزار هکتار عنوان و بیان کرد: بارش 2۴۰ میلی متری باران، موجب رشد تولید این محصول نسبت به 
سال های گذشته شده است؛ به طوری که تاکنون ۱۸ هزار و ۵۰۰ تن محصول از کشاورزان خریداری 
 شده است. مرکز خرید شامل سیلوی شهید صیفی نیا، مرکز روستای داغیان و کارخانه آرد رضا، کار 

خرید گندم مازاد بر مصرف کشاورزان شهرستان را بر عهده  دارند. 

معــاون هماهنگــی امــور گردشــگری و 
زیارت استاندار فارس: تجربه برگزاری 
رویــداد گردشــگری به صــورت کامــا 
خودگردان و مســتقل تجربــه ای جدید 
است و می توان آن را یک تجربه مثبت، 

اما سخت دانست

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اســتان فارس: برگزاری 
جشــنواره اقــوام ایران  زمیــن به صورت 
مستقل آغازی برای چنین رویدادهایی 

در حوزه گردشگری است

البرز

خراسان رضوی
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بانک مرکزی اعلام کرد: عرضه ارز 

ارز
حاصل از صادرات با 82درصد رشد 
از ابتــدای امســال تاکنــون بــه 
13.5میلیارد دلار رسیده است. این به معنای افزایش 
جریان ورود ارز به کشور اســت که می تواند نقش 
مهمی در ایجاد قیمت تعادلی با توجه به سیاست های 
جدید بانک مرکزی داشته باشد. همزمان، مدیرعامل 
بازار متشکل ارزی نیز در خبر مهم دیگری از ایجاد 

نماد معاملاتی روبل در این بازار از امروز خبر داد.
به گزارش همشــهری، آمار ها نشان می دهد برنامه 
بانک مرکزی برای تقویت عرضــه در بازار از محل 
ارزهای حاصل از صادرات موفق بوده و این موضوع در 
عین حال اثرات مطلوبی نیز بر بازار ارز داشته است. 
بانک مرکزی چندی پیش امــکان فروش ارزهای 
صادراتی با نرخ توافقی به صرافی هــا را فراهم کرد 
و همزمان مقررات مربوط به تقاضای بازار در حوزه 

اسکناس را نیز تسهیل کرد.
رویکرد اصلی بانک مرکزی این بوده که با ساماندهی 
و عمق بخشی به بازار رسمی حواله و اسکناس، نرخ  ارز 
را به سطوح تعادلی هدایت کند و در این میان ضمن 
تقویت عرضه نیازهای واقعی ارزی را نیز تامین کند. 
با این حال اجرای موفقیت آمیز این سیاست، مستلزم 
افزایش صــادرات غیرنفتی بود که آمار ها نشــان 
می دهد سیاست های صادراتی نیز به تحقق اهداف 
دولت منجر شده اســت. طبق آمارهای موجود در 
2ماه نخست سال جاری صادرات با رشد 3۷درصدی 
نسبت به دوره مشابه سال قبل به 8.5میلیارد دلار 
رســیده و حالا آنطور که تازه ترین آمار ها نشــان 
می دهد این رقم حتی از مرز 13.5میلیارد دلار نیز 
گذرکرده و به رشــد عرضه ارز در سامانه نیما منجر 
شده است به طوری که در روزهای اخیر بازار رسمی 

حواله و اسکناس با مازاد عرضه ارز مواجه شده و همه 
نیازهای واقعی ارز در نرخ هایی به مراتب پایین تر از 
نرخ های بازار غیررسمی مبادله می شود. نکته مهم تر 
اما این است که برخی خبر ها نشان می دهد معاملات 
ارز با نرخ های توافقی نیز رونق گرفته و این موضوع 
از یک طرف به افزایش عرضه ارز در شــبکه صرافی 
منجر شده و از ســوی دیگر توانسته آثار مطلوبی بر 
بازار غیررسمی داشته باشــد چنانچه با وجود آنکه 
قیمت دلار در بازار غیررسمی با نوسان های متفاوتی 
در روز های گذشــته مواجه بوده اما این نوسان ها با 

شوک های عمیق مواجه نشده است.
تحلیلگران بر این باورند تا زمان تامین نیازهای ارزی 
خرد از طریق سیاست جدید بانک مرکزی، نرخ دلار 

آزاد، خیلی نمی تواند با نوسان افراطی مواجه شود.

فروش ارز صادراتی رکورد زد
بانک مرکزی همزمان با انتشار آمار افزایش عرضه 
ارز در سامانه نیما اعلام کرده است: طبق اطلاعات 
موجود فقط در روز یکشنبه صادرکنندگان بیش از 
1۶۷میلیون دلار ارز حاصل از صادرات شــان را در 
ســامانه نیما عرضه کرده اند که میزان عرضه حتی 
فراتر از تقاضای واردکننده ها بوده اســت در چنین 
شــرایطی که حجم عرضه ارز در این سامانه بیشتر 
از تقاضای موجود اســت انتظار می رود با مقرراتی 
که بانک مرکزی برای تسهیل تامین اسکناس های 
ارزی از طریق فروش ارزهای صادراتی با نرخ توافقی 
بین صرافی ها مهیا کرده این روند در روز های آینده 

آثارش در بازار غیررسمی نیز نمایان شود.
دبیــر کل کانــون صرافــان در همیــن رابطــه 
گفت: خوشــبختانه با توجه به افزایــش عرضه ارز 
صادرکنندگان به نرخ توافقی در صرافی های تحت 

نظارت بانک مرکزی در سراسر کشور، شاهد بوده ایم 
که قیمت ها با ثبات مواجه شود.

کامران سلطانی زاده افزود: این روند نشان می دهد 
مصوبه بانــک مرکزی و ورود صرافی های سراســر 
کشــور به چرخه عرضه و تقاضای ارز، موجب شده 
مدیریت بازار در اختیار فعالان رســمی قرار گیرد 
و فعالان غیررســمی بازار دیگر نمی توانند به دلیل 
اعلام قیمت های بالا و ایجاد هیجانــات، نرخ ارز را 
تحت تأثیر قرار دهنــد. او اضافه کرد: می توان گفت 
که نهادهای رسمی تأثیر گذار در قیمت ارز، مدیریت 
نرخ را در اختیار دارند و با توجه به افزایش صرافی های 
رسمی در سراسر کشور که کارگزار بانک مرکزی و 
بازار متشکل ارزی هســتند، این قیمت ها از طریق 
تبادلات توافقی بین صرافــی و صادرکننده ارز، به 
درستی تعیین و با نرخ مناسب در تمامی صرافی های 

رسمی سراسر کشور به هموطنان عرضه می شود.

آغاز مبادلات روبل از امروز
همزمان با افزایش عرضه ارز در ســامانه نیما دیروز 
مدیرعامل بازار متشــکل ارز ایــران از ایجاد نماد 
معاملاتی روبل در این بازار از امروز سه شــنبه خبر 
داد. این خبر در حالی منتشر شده که قرار است امروز 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه عازم تهران 
شود. پیش از این و در اواسط تیرماه امسال رئیس کل 
بانک مرکزی ایران در سفری به روسیه ضمن دیدار 
با 2معاون نخســت وزیر و رئیس کل بانک مرکزی 
تفاهمنامه های جدیدی در حوزه پولی و بانکی امضا 
کرد. این تفاهمنامه امکان تسویه مبادلات تجاری با 
روبل و ریال را به میزان سالانه 3میلیارد دلار فراهم 

می کند.
در پیمان پولی دوجانبه، تجارت با استفاده از پول های 

محلی انجام می شود؛ یعنی به جای استفاده از یک 
پول واسط مانند دلار و یورو، از پول کشورهای مبدا و 
مقصد تجارت استفاده می شود و دلار واسط تجاری 
نیست. به زعم تحلیلگران این پیمان می تواند باعث 
کاهش تقاضا برای دلار و به تبع آن کنترل نرخ دلار 

در برابر ریال در بازارهای داخلی شود.
علی صالح آبــادی، رئیس کل بانــک مرکزی بعد از 
بازگشت از روسیه با اشــاره به اراده سیاسی ایران و 
روسیه برای توسعه روابط اقتصادی گفت: استفاده 
از ارزهای غیــردلار و یورو و ســایر موضوعاتی که 
تجار و فعالان اقتصادی بتوانند از بسترهای جدید 
استفاده کنند جزو مواردی است که مورد پیگیری 
قرار گرفت و ان شاءالله باید نتایج آن را در عمل شاهد 
باشــیم. او همچنین تأکید کرد: تجار، بازرگانان و 
فعالان اقتصادی به زودی آثــار و نتایج تفاهم بین 
ایران و ورســیه را خواهند دید. حــالا اندکی بعد از 
سفر رئیس کل بانک مرکزی به روسیه، مدیرعامل 
بازار متشکل ارز گفت: با اضافه شدن نماد معاملاتی 
جدید و آغاز معاملات روبل در بازار متشکل ارزی، 
صادرکنندگان ایرانی از طریق بانک ها و صرافی های 
کارگزار بازار متشــکل معامــلات ارزی می توانند 
همانند اسکناس دلار و یورو، روبل را با نرخ توافقی در 

این بازار عرضه کنند.
امیر هامونی توضیح داد: بر این اســاس متقاضیان 
اسکناس روبل ازجمله دانشــجویان در چارچوب 
مقررات ارزی بانک مرکزی می توانند درخواســت 
خــود را در یکی از ســرفصل های مصــارف ارزی 
خدماتی)غیربازرگانــی( که بانــک مرکزی تعیین 
کرده، ثبت کنند. هامونــی ادامه داد: جزئیات نحوه 
انجام معامــلات در نماد معاملاتــی روبل به زودی 

منتشر خواهد شد.

افزایش جریان ورود ارز به اقتصاد
عرضه ارز حاصل از صادرات از ابتدای سال تاکنون و نسبت به مدت مشابه سال قبل با 82درصد رشد به 13/5میلیارد دلار رسید

مدیرعامل بورس کالا از برنامه ریزی توسعه بازار معاملات خودرو و املاک و مستغلات در بازار سرمایه خبر داد
توسعهبازارمعاملاتخودروواملاکدربورسکالا

به دنبال مصوبه تازه شورای بورس برای عرضه خودرو در 

بورس کالا
بورس کالا مدیرعامــل بورس کالا نیز از توســعه بازار 
معاملات خودرو در این بازار خبر داد و تأکید کرد: یکی 
دیگر از برنامه های بورس کالا در سال جاری توسعه بازار فروش املاک و 

مستغلات است.
به گزارش همشهری، یک ماه پیش و بعد از یک دور عرضه موفقیت آمیز 
محصولات گروه بهمن در بورس کالا، مســئولان این بورس از توافق با 
شرکت های خودرو ساز برای عرضه محصولات شان در بورس کالا خبر 
دادند اما این عرضه ها به دلیل مخالفت وزارت صنعت متوقف شد. حالا 
خبر های تازه نشان می دهد بار دیگر توافق های لازم برای عرضه خودرو 
در بورس کالا انجام شــده و حتی هفته قبل شورای بورس که با حضور 
وزیر صنعت جلسه تشکیل داده بود، با عرضه قطعی خودرو در بورس کالا 

موافقت کرده است. 
گویا مخالفت وزارت صنعت با عرضه خودرو ناظر بر سیاســت های این 
وزارتخانه برای تنظیم بازار بوده است. در واقع استدلال وزارت صنعت این 
بوده که باید محصولاتی که با مازاد عرضه مواجهند در بورس کالا عرضه 
شود و محصولاتی که با کمبود عرضه مواجهند نباید در بورس کالا عرضه 
شوند. حالا با طرحی که به شورای بورس ارائه شده اختلاف نظر ها به طور 
قطعی پایان رسیده و طبق مصوبه شورای بورس قرار شده خودروهایی 
که در مسیر خروج از قرعه کشی قرار دارند و به نوعی تولید و عرضه آنها 
بیش از میزان تقاضاســت، امکان عرضه در بورس کالا را داشته باشند. 
این طرح البته طبق گفته های سخنگوی وزارت صنعت طرحی بود که 
خود وزیر صنعت به شــورای بورس ارائه کرد تا مسیر عرضه خودرو در 

بورس باز شود.
امید قالیباف، سخنگوی وزارت صنعت چند روز پیش در همین رابطه 
گفته بود: در جلسه شورای بورس، وزیر صنعت پیشنهاد عرضه خودرو 
در بورس را ارائه کرد و این موضوع قبل از پیشنهاد وزیر، در دستورکار 
شورا نبود. به گفته او وزارت صنعت موافق عرضه خودرو در بورس است 

اما این عرضه باید با هماهنگی این وزارتخانه انجام شود.
در چنین شرایطی به نظر می رسد راه برای عرضه خودرو در بورس کالا 
هموار شده و بعید است بار دیگر عرضه خودرو در بورس کالا متوقف شود 

چراکه دغدغه های مورد نظر وزارت صنعت نیز لحاظ شده است.

معاملات خودرو 
مدیرعامل بورس کالا درباره عرضه خودرو اعلام کرد: قرار اســت بازار 
معاملات خودرو در این بورس توســعه یابد. این اظهارات بعد از مصوبه 

شورای بورس و پایان اختلاف نظر ها اعلام شد. 
طبق گفته حامد ســلطانی نژاد توســعه بازار معاملات خودرو یکی از 
برنامه های اصلی این بورس در سال جاری خواهد بود. او همچنین توضیح 
داد: ماموریت اصلی بورس کالا کشف قیمت و ارائه خدمات مبتنی بر کالا 
و اوراق بهادار کالایی، با هدف پاسخ گویی به نیازهای صاحبان صنایع، 
تجار و فعالان بازار سرمایه از طریق بستری رقابتی، منصفانه، شفاف و 
امن است. چشم انداز آینده بورس کالا تبدیل شدن به مرجع پایدار کشف 
قیمت است. امیرحمزه مالمیر، رئیس نشست مجمع عمومی صاحبان 
سهام بورس کالای ایران نیز در این باره گفت: مصوبه اخیر شورای بورس 
به بازگشت دوباره عرضه خودرو از بستر بورس کالا بسیار مبارک و میمون 
و بیانگر آن است که سیاستگذاران و تصمیم گیران اقتصادی کشور به این 
موضوع و جمع بندی رسیده اند که بهترین جایگاه برای شفافیت بازار 

کالایی کشور، بورس کالاست.

توسعه بازار املاک و مستغلات
به مــوازات تصمیم گیری دوباره بــرای عرضه خــودرو در بورس کالا 
مدیرعامل بــورس کالا همچنین از توســعه بازار معامــلات املاک و 
مســتغلات در این بورس خبر داد و گفت: یکی از برنامه های توسعه ای 
بورس کالا برای سال جاری توسعه بازار فروش املاک و مستغلات است. 
او اما اشاره ای به جزئیات و چگونگی توسعه این معاملات در بورس کالا 
نکرد. آنطور که اطلاعات موجود نشــان می دهد به دلیل اهمیت یافتن 
بورس کالا به عنوان یک بازار کارا و شفاف که قیمت ها به صورت شفاف 
کشف می شود، دولت برنامه های تازه ای برای فروش املاک مازاد خود از 
طریق بورس کالا طراحی کرده که ارزش آن طبق برخی برآورد ها بیش 
از چندین هزار میلیارد تومان است. با این حال توسعه این معاملات در 
بورس کالا نیز همانند خودرو، نیاز به هماهنگی سازمان ها و وزارتخانه های 
مختلف دارد تا مسیر فروش املاک مازاد دولت و حتی بانک ها در بورس 
فراهم شود. به زعم کارشناسان، دولت می تواند از طریق فروش املاک 
مازاد خود بخشی از کسری بودجه خویش را تامین کند و در واقع این 

بازار می تواند به ابزار مهمی برای تامین مالی دولت تبدیل شود.
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز یکشنبه
ارقام به هزار واحد

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز یكشنبه 10 هزار 
و 218 واحد، معادل 0.69  درصد نزول كرد و به یك میلیون 

و 469 هزارو 832  واحد رسید. شاخص كل هم با  
3142 واحد افت  به 402 هزار و 434  واحد رسید.

در مبادلات روز یكشنبه بازارسرمایه، قیمت سهام 
133 شركت رشد و 422 شركت كاهش یافت. 

قیمت سهام 12  شركت هم تغییر نكرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز یكشنبه سهامداران حقیقی  هزارو 798 
میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 2 هزارو 289  میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی روز یكشنبه 491 میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج كردند.

ارزش بازار سهام

ارزش كل سهام شركت های حاضر در بورس و فرابورس در 
مبادلات روز یكشــنبه، 14 هزارمیلیاردتومان نزول كرد و به 
6813 هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری كل بازار سهام 
ایران با توجه به قیمت هردلار آمریكا در روز یكشنبه در بازار 
آزاد  ،كه در محدوده 32 هزار و 150 تومان دادو ستد شد،در 

حال حاضر معادل  211 میلیارد  و 910 میلیون دلار است.

6940
6920
6900

6880
6860
6840
6820
6800
6780
6760
6740

20 تیر 21 تیر 22 تیر 25 تیر 26 تیر

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات روز یكشنبه 135 هزارو 823 میلیارد تومان 
اوراق بهــادار دربــازار ســرمایه دادو ســتد شــد كــه از این 
میزان 2 هزارو 647 میلیارد تومان به معاملات خرد سهام 
و بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
این ارقام نشان می دهدكه ارزش كل معاملات خرد در 
دادو ستد های روز یكشنبه، 244 میلیارد تومان معادل 
8.4 درصد افت كرده اســت.بخش عمده مبادلات روز 

یكشنبه به  عملیات بازار باز اختصاص یافت.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد
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نوسان اندک در قیمت آلایش ها
تغییرات قیمت آلایش های گوســفند و گوســاله در یک سال 
گذشــته در مقایســه با دیگر اقلام پروتئینی کمتر بوده است. 
مقایسه تغییرات یکساله قیمت این محصولات نشان می دهد در 
بیشتر اقلام افزایش قیمت در حد 3 تا ۴هزار تومان بوده و تنها 
جگر سیاه گوسفندی افزایش قیمتی در حد 18هزار تومان در 
هر کیلو داشته است. قیمت این اقلام در میادین 25 تا 3۰درصد 
از مغازه ها پایین تر اســت. هر دســت کله پاچه در سطح شهر 

دست کم 15۰هزار تومان قیمت دارد.

قیمت تیرماه ۱۴۰۱قیمت تیرماه ۱۴۰۰ 

کیلوگرم/ تومان

تغییرات یک ساله قیمت چیپس
چیپس سیب زمینی از محبوب ترین تنقلات در میان 
کودکان و بزرگسالان و به گفته سوپرمارکت داران 
یکــی از پرفروش هــای سوپرمارکت هاســت که 
صرف نظر از قیمت آن همیشــه مشتری  و خریدار  
خود را دارد اما در یک سال اخیر قیمت این محصول 
افزایش زیادی داشــته و بیش از دوبرابر شده است. 
پاکت های ۶۰گرمی که کوچک ترین بســته بندی 
چیپس اســت از ۶هزار تومان در ســال گذشته به 
12هزار تومان رسیده و قیمت بسته های ۴۰۰گرمی 

تا 8۰هزار تومان بالا رفته است.

میادین

بازارها

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

 مزمز، نمکی بزرگ 
 ۴۵۰گرمی

37.000
80.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

چی توز، کتل 
بالزامیک- ۱۴۵گرمی

14.000
26.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

مزمز، ماست 
موسیر- ۶۰گرمی

6.000
12.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

یامی، پذیرایی 
کلاسیک- ۹۰گرمی

24.500
32.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

 مزمز، سنتی دلمزه
 ۱۸۰گرمی

15.000
36.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

چی توز، لیمویی  
۶۰گرمی

6.000
12.000

مرداد ۱۴۰۰
تیرماه ۱۴۰۱

چی توز، ساده 
نمکی- ۴۳۰گرمی
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هر کیلو 
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  قاچاق لپ تاپ دست دوم اروپایی به ایران
محمدرضا فرجی تهرانی، رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران از 
رونق واردات غیررسمی لپ تاپ های استوک اروپایی به ایران خبر 
داد و گفت: لپ تاپ های دست دوم از اروپا به طور قاچاق و از امارات 
وارد کشور شده و بیشــتر از طریق فضای مجازی، کانال های 
تلگرامی و اینســتاگرامی به مردم فروخته می شود.به گفته او 
علت رونق قاچاق لپ تاپ دست دوم به ایران افزایش هزینه های 
حقوق گمرکی است. هزینه تمام شده واردات این مدل لپ تاپ ها 
تا 15درصد ارزان تر از کالاهایی است که تاجران به شکل رسمی 

وارد کشور می کنند.

  افزایش هزینه دریافت وام مسکن به 134میلیون تومان
در معاملات روز یکشــنبه 2۶ تیر ماه فرابــورس، قیمت اوراق 
تسهیلات مسکن به هر برگه 1۴۰هزار تومان افزایش یافت، به 
این ترتیب متقاضیان دریافت وام ۴8۰میلیون تومانی مسکن 

باید 13۴میلیون تومان برای دریافت این وام هزینه کنند.

  بخشش جرایم وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص ثالث 
بیمه مرکزی اعلام کرد: به مناسبت عید غدیر خم 1۰۰درصد 
جرایم همه وسایل نقلیه موتوری زمینی فاقد بیمه نامه از تاریخ 
2۷تیر ماه تا پایان روز 15مرداد ماه سال جاری به مدت 2۰روز 

بخشیده شد.

  احتمال بازگشایی نمادهای استقلال و پرسپولیس 
حسین امیررحیمی، سرپرست دفتر شــرکت ها و آماده سازی 
بنگاه های سازمان خصوصی سازی  از احتمال بازگشایی نمادهای 
استقلال و پرســپولیس در هفته جاری خبر داد.به گفته او، با 
فرابورس، سازمان بورس و 2 باشگاه هماهنگی های لازم انجام 
شده است. برای بازگشایی به یک سری مدارک و مستندات نیاز 
است که مهم ترین آن صورت های حسابرسی شده بوده که طبق 

آخرین اخبار، آماده نشده، اما قرار است به زودی آماده شود.

پروانه اصلانی
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 

راه و شهرسازی
 50هــزار نفــر بــرای دریافــت زمیــن 
و مســکن براســاس قانــون جوانــی 
جمعیت نام نویســی کرده انــد. پس از 
تصویــب آیین نامــه، واگــذاری زمین و 

مسکن آغاز می شود.

داوود منظور
رئیس سازمان امور مالیاتی 

3شرکت فولادی که اقدام به معاملات 
صوری کلان کــرده و مرتکــب فرار های 
مالیاتــی ســنگینی بودنــد، شناســایی 
شدند. این 3شرکت اقدام به معاملات 
صوری به طرفیت شرکت های کاغذی 
کرده بودند. با توجه به معرفی نکردن 
ذی نفعــان اصلــی شــرکت های صوری 
از طرف شــرکت های فولادی ســه گانه 
بــرای ایــن 3شــرکت پرونــده قضایــی 
تشــکیل شــده و محاســبه مالیــات و 
وصول بدهی های معوق شــرکت های 
صــوری یادشــده، از 3شــرکت فولادی 
فوق در حال اجراســت. این شرکت ها 
پــس از وصــول اصــل مالیات هــا، در 

مرحله وصول جرایم قرار دارد.



خام بودند 
پخته شدند 
نسوختند!

 فدراســیون فوتبال در حالی تصمیــم به ابقای 
دراگان اسکوچیچ گرفت که هرگز مذاکره با مربیان 
دیگر برای جانشینی او را به صورت رسمی تأیید 
نکرده بود. آنها مدعی شدند که به خاطر قرارداد 
این مربی و بــا درنظر گرفتن همه این شــرایط 
تصمیم به حفظ مرد کــروات گرفتند اما به نظر 
می رسد شنیدن پاســخ منفی از سوی 2 گزینه 
ایرانی نیمکت تیم ملی، نقش بسیار مهمی در این 
تصمیم داشته است. علی دایی اخیرا به شکل کاملا 
شفاف اعلام کرده که از فدراسیون برای هدایت تیم 
ملی پیشنهاد رسمی داشته و حاضر به قبول این 
پیشنهاد نشده است. چرا که نه زمان کافی را برای 
کار کردن در این تیم داشــته و نه موقعیت فعلی 
تیم ملی با اصولش در قامت یک مربی همخوانی 
دارد. شاید تصور کنید که شهریار با این تصمیم، 
کمک کردن به تیم ملی را رد کرده اما اتفاقا پاسخ 
منفی او، تلاشی ستایش آمیز برای کمک کردن به 
فوتبال ایران بوده است. مدیران فدراسیون فوتبال 
قصد داشــتند همه ضعف هــا، ناهماهنگی ها و 
بی تدبیری های اخیرشان را پشت اسم بزرگی مثل 
علی دایی پنهان کنند اما بهترین گلزن تاریخ تیم 
ملی چنین مجالی به آنها نداده است. »نه« گفتن 
به فرصت حضور در جام جهانی، هم هنر بزرگی 
است و هم شهامت زیادی می خواهد. شاید حتی 
اسم جام جهانی، دســت و پای خیلی از مربیان 
را سســت کند و آنها را به هر قیمتی در موقعیت 
پذیرفتن پیشنهادهای مختلف قرار بدهد اما علی 
دایی ترجیح داده که پای خودش را از این معادله 
بیرون بکشد. دایی نه به مجموعه فعلی فدراسیون 
اعتماد دارد نه علاقه ای به کنار زدن مربی فعلی 
به هر قیمتی از خودش نشــان می دهد و نه اصلا 
می خواهد که در این زمان بســیار کوتاه، چنین 
چالش بزرگی را بپذیرد. او حــالا دیگر به خوبی 
می داند که راه رســیدن به موفقیت، از دل یک 

تصمیم شتاب زده بیرون نخواهد آمد.
 بدون تردید اگر علی دایی با دانسته های امروز و 
شناخت فعلی اش از ساختار مدیریتی فوتبال ایران 
به گذشته برمی گشت، هرگز حاضر به همکاری 
با فدراســیون علی کفاشیان نمی شــد. او بعد از 
قهرمان کردن سایپا در لیگ برتر، در ابتدای مسیر 
کاری اش قرار داشت و هنوز باید چیزهای زیادی را 
در لیگ برتر تجربه می کرد اما خیلی زود پیشنهاد 
حضــور روی نیمکت تیم ملــی را پذیرفت و آن 
تصمیم، مربیگری اش را از مسیر عادی خارج کرد. 
حالا حتی چند سال دوری از فوتبال هم موجب 
نمی شود که شهریار تحت هر شرایطی خواهان 
نشستن روی نیمکت تیم ملی باشد. به نظر می رسد 
تجربه او، برای مربیان جوان تری مثل نکونام نیز 
تجربه مفیدی بوده است. نکو یکی دیگر از مربیانی 
بود که گفته شد با پیشنهاد فدراسیون روبه رو شده 
است. مردی که اواخر فصل گذشته دائما در معرض 
اتهام علاقه به جانشینی اسکوچیچ قرار داشت اما 
ظرف چند ماه، هم پیشنهاد استقلال را رد کرد و 
هم حاضر نشد روی نیمکت تیم ملی بنشیند. او 
تا امروز قدم به قدم در مربیگری پیشرفت کرده 
و نمی خواهد این توازن را با یک تصمیم انتحاری 
به هم بزند. دایی و نکو، فعلا علاقه ای ندارند که در 
اطراف تیم ملی آفتابی شوند. این اتفاق می تواند 
دیر یا زود برای آنها رخ بدهد اما پذیرفتن شرایط 
فعلی با اصول هیچ کدام از این دو مربی تطبیق پیدا 
نمی کند. جواد به ماجراجویی آســیایی با فولاد 
ادامه می دهد و شهریار هم همچنان جایگاهش 
را در بین مردم حفظ می کند. برخورد ســرد او با 
وزیر ورزش هم نشــان می دهد که دایی دیگر در 
تله هیچ سیاســتمداری قرار نمی گیرد. او دیگر 
از آن  ســال های پرماجرای دوران جوانی فاصله 
گرفته و دیگر به هیچ کــس اجازه نمی دهد که از 
شــهرت و اعتبارش برای پنهان کردن مشکلات 
بزرگ مدیریتی سوءاســتفاده کنــد. این تجربه 
برای شهریار ساده به دست نیامده و او برای قرار 
گرفتن در ایــن موقعیت، چیزهای زیــادی را از 

دست داده است.
 چهره هایی مثل علی دایی و جــواد نکونام، در 
مسیر اراده عمومی قدم برمی دارند. در این مقطع، 
جامعه فوتبال ایران به دنبال یک مربی ایرانی برای 
نیمکت تیم ملی نبود و ایــن دو مربی به خوبی 
چنین اراده ای را درک کردند. درســت برخلاف 
کمیته فنی که در حــال قدرتنمایی با کلمه ای 
مثل »صلاحیت« نظری کاملا مخالف با جامعه 
داشت. همه این ماجراها در نهایت به ایجاد تغییر 
روی نیمکت تیم ملی منجر نشدند اما بد نیست 
اگر این اتفاق، ترکیب کمیته فنی را تغییر بدهد. 
این کمیته، جای افرادی مثل علی دایی است که 
عمرشان را در تیم ملی سپری کرده اند. این کمیته 
جای آنهایی است که بدون درنظر گرفتن موانع و 
توصیه ها، صلاح فوتبال ایران را می دانند و به جز 
اعتلای تیم ملی به چیــز دیگری فکر نمی کنند. 
کمیته فنی در فوتبال ایران اما به تسخیر آنهایی 
درآمده که یک دهه از آخرین تجربه کاری شان 
در فوتبال می گذرد، افرادی که سال هاست به روز 
نشــده اند و حتی یک روز را هــم به عنوان مربی 
روی نیمکت تیم ملی ســپری نکرده اند. اگر قرار 
است این کمیته در تصمیم های بعدی هم دخیل 
باشد، یک زلزله اساسی باید در ترکیب آن اتفاق 
بیفتد. چرا که حتی هیأت رئیســه فدراســیون 
فوتبال هم مســئولیت تصمیم هــای قبلی این 
کمیته را نمی پذیرد و ناچار اســت کاملا مخالف 

آن عمل کند!
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در حسرت سکوت تو
باز هم حرف زدن مهدی طارمی جنجال آفرید! 

جملات اخیر او بازتاب های وسیعی در فضای 
فوتبال ایران داشت که عمدتا هم منفی بود
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انتقال لواندوفسکی به بارسلونا برای 
بایرن، 5باشگاه لهستانی، گنبری، 

باشگاه رن و... سود در برداشت

10مرد درستکارهمه از سفره لوا سهم بردند
با پایان تورنمنت کشتی تونس، تکلیف 

10ملی پوش اعزامی کشتی آزاد به مسابقات 
جهانی صربستان 2022مشخص شد
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هيأت رئيسه دراگان اسکوچيچ را 
روي نيمکت تيم ملي نگه داشت، اما 
هنوز ابهامات زيادي حل نشده است

تیم ملی بسکتبال بعد از 
شکست دادن ژاپن با یک 

بازی مقتدرانه، نشان داد که 
می تواند یک بار دیگر جزو 

مدعیان قهرمانی  آسیا باشد

تیــم
شدیم

ار|
هری

ن م
شکا

ها| ا
س 

  عک
   



18
2 3 0 2 3 6 0   سه شنبه   28   تیر 1401    شماره  8546  2

بیراه هم نگفت

لااقل خودت بازی نمی کردی

شما از مد افتادی

علی کفاشیان یکی از بهترین جملات 
عمرش را به زبــان آورده و گفته: 
»کسانی در انتخابات فدراسیون 
فوتبال ثبت نــام کردند که باعث 
شدند شما قدر مرا بیشتر بدانید.« 
راست می گوید بنده خدا. سال های سال 
کفاشیان نماد مدیران ناکارآمد در ورزش بود. عادل فردوسی پور 
هفتــه ای یک بــار او را روی آنتن می آورد، می شســت و کنار 
می گذاشت. خود کفاشیان هم اعتراضی نداشت و حتی مدعی 
نبود عملکردش قابل دفاع است. هر انتقاد را با یک شوخی جواب 
می داد و از انبوه طنزهایی که در موردش می نوشتند هم گلایه ای 
نداشت. امروز نمی توانیم به کارنامه کفاشیان در فوتبال نمره 
قبولی بدهیم، اما بعد از او کسانی آمدند و امروز هم کسانی برای 
ریاست فدراسیون فوتبال دورخیز کرده اند که واقعا دل مان برای 
خود کفاشیان تنگ شده است. عجب سرنوشت عجیبی داریم ما!

بخش های مختلف اظهارات مهدی 
طارمــی در گفت وگــو بــا عادل 
فردوسی پور قابلیت نقد داشت و 
مورد توجه مخاطبان قرار گرفت، 
اما یکی از آنها زیــادی جالب بود. 
در بخشــی از مصاحبه، عادل ســؤال 
کرد: »گویا بچه ها در اردوی تیم ملی تا نیمه شــب مافیا بازی 
می کردند.« طارمی هم ضمن ابراز تأســف از این موضوع آن را 
تأیید کرد و گفت: »خود من هم بازی می کردم!« حالا ما کاری به 
کادرفنی و سرپرستی تیم ملی نداریم و فرض می کنیم آنها جربزه 
و توان لازم را برای کنترل امور ندارند، اما آیا بازیکن حرفه ای در 
این شرایط باید برای شکستن نظم تیمی پیشقدم شود؟ یعنی 
حتما باید چوب بالای سر بازیکنان بین المللی تیم ملی باشد تا 
درست بخوابند و درست بیدار شوند؟ خب شما که نمی توانی 

خودت را کنترل کنی، چطور از سایرین انتقاد می کنی؟

در اوج بلاتکلیفی نیمکت تیم ملی، 
افشین قطبی هم حســابی برای 
خودش تبلیغ می کــرد و اوضاع 
عجیبــی راه انداخته بــود. او در 
صفحه اینستاگرامش تصاویری از 
دوران حضور در ایران منتشــر کرد و 
در یک مصاحبه هم صراحتا آمادگی اش را برای نشستن روی 
نیمکت تیم ملی در جام جهانی ابراز کرد. می شد حدس زد که 
پررنگ شدن سهم قطبی در فضای رسانه ای چندان تصادفی 
نیست، اما این ابراز علاقه علنی دیگر واقعا نوبر بود. کاش یک نفر 
به افشین قطبی بگوید شما دیگر از مد افتادی برادر. یک زمان 
بود که الفاظ هیجانی مورد اســتفاده ات و البته لهجه شیرین 
فارسی- انگلیسی که کمی هم تعمد در آن وجود داشت برخی 
را تحت تأثیر قرار می داد، اما حالا دیگر از این خبرها نیســت. 

کارنامه شما بعد از خروج از فوتبال ایران کاملا روشن است!

از نخســتین روزهــای نقل وانتقــالات 
تابستانی، مهدی عبدی پیشنهاد باشگاه 
چاوز پرتغال را در جیب داشت اما باشگاه 
پرسپولیس به او اجازه جدایی نداد و نهایتا 
یحیی گل محمدی رسما اعلام کرد به این مهاجم نیاز دارد. یحیی در حالی 
از نیاز به عبدی می گوید که در 2سال اخیر بارها او را نیمکت نشین کرده و 
فرصت بازی مداوم در طول فصل را به او نداده است. با وجود این عبدی در 
2فصل اخیر گلزن ترین مهاجم پرسپولیس بوده است. او در لیگ بیستم 
9گل و در لیگ بیست ویکم 7گل برای سرخپوشان به ثمر رساند و طی این 
2فصل هیچ  بازیکنی در پرسپولیس به آمار 16گل زده او در لیگ نرسیده 
است. در لیگ بیستم فقط احمد نوراللهی با 10گل بالاتر از عبدی بود که 

سال بعد به امارات رفت.

مهدی عبدی همین 3ســال قبل یعنی 
در شــهریورماه 1398با گلی که در دربی 
تهران به حسین حسینی زد شناخته شد. 
پرسپولیسِ کالدرون، آن دربی را با همان 
یک گل از استقلالِ اســتراماچونی برد اما گل به نام دروازه بان استقلال 
ثبت شــد. با وجود این عبدی جوان با همان گل شناخته شد و در ادامه 
فصل نیز طی 15بازی 3گل برای قرمزها زد که یکی از گل هایش در روز 
پیروزی 2بریک مقابل نفت مسجدسلیمان باعث قطعی شدن قهرمانی 
برای پرسپولیس شد. عبدی در فصل اول 3بار هم در جام حذفی برای 
تیمش به زمین رفت اما در این جام موفق به گلزنی نشد. با وجود این او 
طی سال های بعد 4گل در جام حذفی و 3گل هم در لیگ قهرمانان آسیا 

زد تا در مجموع تعداد گل هایش برای قرمزها به 27گل برسد.

مهدی عبدی در آخرین فصل حضورش در 
پرسپولیس، یعنی در همین لیگ گذشته 
فقط 14بار در ترکیب اصلی این تیم قرار 
گرفت. او در روزهــای ابتدای فصل گاهی 
زوج عیسی آل کثیر می شــد و گاهی از روی نیمکت شاهد بازی عیسی 
به عنوان تک مهاجم سرخپوشان بود. بعد از پارگی رباط صلیبی آل کثیر 
به نظر می رسید عبدی گزینه اول یحیی برای خط حمله باشد اما او باز 
هم بازی های زیادی را از روی نیمکت تماشا کرد و حتی نیمکت نشین 
شرزود تمیروف هم شد! عبدی طی 14بازی فیکس و 12بازی به عنوان 
یار ذخیره مجموعا 1326دقیقه بازی کرد که حاصل کارش 7گل و یک 
پاس گل بود. او با امتیاز 6.95در متریکا، رتبه یازدهم را بین پرسپولیسی ها 

به دست آورد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

بهروز رسایلی| در شرایطی که کمیته فنی فدراسیون فوتبال 
رســما و علنا صلاحیت دراگان اسکوچیچ را برای ادامه حضور 
روی نیمکت تیم ملی رد کرده بود، هیأت رئیسه همین فدراسیون 
حکم به ابقای او داد! شاید بسیاری تصور می کردند کار اسکو 
تمام است و او دیگر بختی برای بقا ندارد، اما شرایط در فوتبال 
ما طوری است که در آن هیچ غیرممکنی غیرممکن نیست! حالا 
هم دراگان مانده، اما هنوز ابهامات پرشماری پابرجاست و واقعا 

نمی توان او را سرمربی قطعی تیم ملی در جام جهانی دانست.

   ابقا تا 8شهریور یا 30آبان؟
اولین و مهم ترین ســؤال این اســت که دراگان اســکوچیچ تا چه 
زمانی روی نیمکت تیم ملی ایران ماندنی شــده است؛ تا 30آبان 
که نخستین بازی کشــورمان در قطر برگزار می شود یا 8شهریور 
که قرار است انتخابات فدراســیون فوتبال به انجام برسد؟ بسیاری 
بر این باورند که هیأت رئیســه فعلی چون تا جام جهانی سر جایش 
باقی نخواهد ماند، نخواست هزینه برکناری اسکوچیچ و نیز انتخاب 
سرمربی جدید را بپردازد. درنتیجه حدود 40روز دیگر که سیمای 
مدیران جدید فوتبال ایران مشخص شود، اسکو هم پا در هوا باقی 
خواهد ماند. چنین شرایطی، برزخ مســموم چند ماه گذشته را تا 

فاصله ای بسیار اندک نســبت به جام جهانی تداوم خواهد بخشید 
که بسیار بد است.

   بالاخره صلاحیت داشت یا نداشت؟
ابقای اسکوچیچ از سوی هیأت رئیسه در شــرایطی اتفاق می افتد 
که کمیته فنی فدراســیون فوتبال صلاحیت او را رد کرد و ابراهیم 
قاسمپور به عنوان یکی از اعضای برجسته این کمیته صراحتا آن را با 
خبرنگاران در میان گذاشت. بعدتر که انتقادات نسبت به این تصمیم 
بالا گرفت، اعضای این کمیته در دفــاع از ایده خود جزئیاتی را هم 
رسانه ای کردند که بیش از پیش اقتدار کادرفنی را زیر سؤال برد. در 
این شرایط ابقای اسکوچیچ چه معنایی می تواند داشته باشد؟ خب 
اگر کمیته فنی منصوب کردید که بایــد نظرش را قبول کنید، اگر 
هم دیدگاه آنها در این حد برای شما بی اعتبار است، اصلا چرا چنین 
کمیته ای راه انداختید؟ چرا پرونده اسکوچیچ را آنجا بردید؟ چرا با 

آبروی آدم ها بازی می کنید؟

   مربی جانشین گیر نیامد؟
بعد از ابقای دراگان اســکوچیچ، یک موضوع دیگر به طور گسترده 
در محافل فوتبالی مطرح شد مبنی بر اینکه فدراسیون قصد عبور 

از مرد کروات را داشــته، اما چون مربی جانشین پیدا نکرده ناگزیر 
به نگه داشتن اسکو شده است. به هر حال مربیان داخلی با اجماع 
 افکار عمومی همــراه نیســتند، کارلوس کی روش هم به شــدت
 دو قطبی ایجاد می کند و ســرمربی جدید خارجی نیز زمان کافی 
برای تطبیق یافتن با شرایط تیم را ندارد. با این تفاسیر ممکن است 
آقایان برخلاف میل باطنی ناچار به حفظ سرمربی شده باشند که 

این هم حالت جالبی نیست.

   حالا چطور تیم را جمع کند؟
حتی اگر بپذیریم و مطمئن باشیم که اســکوچیچ در جام جهانی 
سرمربی تیم ملی ایران اســت، او حالا کار سخت تری هم نسبت به 
گذشته خواهد شــد. به هر حال در جریان ابقای این مربی، بخش 
زیادی از شخصیت حرفه ای او خرد شد و مخصوصا برخی بازیکنان 
به طور آشکار علیه این مربی موضع گرفتند. تیم ملی دودسته شده و 
جمع کردن این شرایط برای مربیان کارنامه دار هم دشوار است، چه 
برسد به دراگان اسکوچیچ که به هر حال رزومه لاغری دارد. به طور 
کلی سوءمدیریت شدید حاکم بر فوتبال ایران این بار هم خودش 
را نشــان داد و به جرأت می توان گفت کــه بزرگ ترین کمک را به 

تیم های هم گروه ایران در جام جهانی انجام داد.
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در حسرت سکوت تو
باز هم حرف زدن مهدی طارمی جنجال آفرید!

از همان لحظه ای که اعلام شــد عادل فردوسی پور 
با مهــدی طارمی مصاحبه کرده و قرار اســت این 
گفت وگو در فضای مجازی پخش شــود، قشنگ 
معلوم بود که برخی جملات او می تواند تا مدت ها 
تبدیل به سوژه خبری و ایجاد جار و جنجال شود. هر 
چقدر فوتبال بازی کردن مهدی برای رقبا خطرناک 
اســت، حرف زدن او برای خودش ضــرر دارد! در 
این مورد هم پیش بینی ها درســت از آب در آمد و 
برخی مطالب مطرح شده از سوی طارمی، در مرکز 
توجهات، نقدها و نظــرات مختلف قرار گرفت. این 
بازیکن که از مدتی پیش در مقام سردستگی برخی 
ملی پوشــان دیگر علیه دراگان اســکوچیچ جبهه 
گرفته بود، در گفت وگو با عادل هم صلاحیت او را زیر 
سؤال برد. طارمی از خط خوردن و سپس بازگشت 
ملی پوشان استقلال به اردوی تیم ملی انتقاد کرد 
و بعد از آن مدعی شــد در یک سال گذشته شمار 
زیادی از بازیکنان فرصت پوشیدن پیراهن تیم ملی 
را به دســت آورده اند که این موضوع چندان خوب 
نیست. این جملات بازتاب های وسیعی در فضای 

فوتبال ایران داشت که عمدتا هم منفی بود.

   شما در چه جایگاهی هستی؟
شاید برخی اظهارات طارمی درست باشد و برخی 
دیگر نه؛ امــا اینجا مهم تر از محتــوای حرف، نقد 
گوینده آنهاست. اساســا هیچ بازیکنی در فوتبال 
حرفه ای جهان نباید به خودش حق بدهد که اینطور 
صریح و علنی علیه کادرفنی موضع بگیرد. اگر این 
موضوع تبدیل به یک رویه شود، دیگر سنگ روی 
سنگ بند نخواهد شد. واقعا نادر و کمیاب است که 
حتی بزرگ ترین بازیکنان شاغل در فوتبال دنیا هم 
علیه مربیان خود چنین مواضعی گرفته باشند. شما 
این رفتار را از مســی و رونالدو هم نمی بینید. مگر 
پاری سن ژرمن پرستاره کم ناکامی داشته؟ آیا هرگز 
دیده اید که کیلیان امباپه به عنوان بهترین بازیکن 
این تیم به انتقاد از ســرمربی خود پرداخته باشد؟ 
حتی اگر تلاش های طارمی برای عزل اســکوچیچ 
نتیجه می داد هم داســتان تمام نمی شد، چون در 
این صورت مربی بعدی هم برای انتخاب و بقا باید به 

تأیید ایشان می رسید. آیا این درست است؟

  دوراهی سخت اسکوچیچ
کاری که مهدی طارمی به شکل شدیدتر و علیرضا 
جهانبخش و احسان حاج صفی به طور خفیف تر انجام 
دادند، حالا دراگان اسکوچیچ را سر یک دوراهی بزرگ 
قرار داده است؛ اینکه این بازیکنان را دعوت نکند و بنیه 
تیم ملی در جام جهانی را به شکل محسوسی کاهش 
بدهد یا اینکه خودش را به ندیدن و نشنیدن بزند که 
در این صورت هم اقتدارش بیش از پیش زیر ســؤال 
خواهد رفت. همه اینها می توانست وجود نداشته باشد، 

اگر طارمی آن حرف های نالازم را نمی زد.

ابقا با اعمال شاقه
هیأت رئیسه دراگان اسکوچیچ را روی نیمکت تیم ملی نگه داشت، اما هنوز ابهامات زیادی حل نشده است

10مرد درستکار
ترکیب تیم ملی کشتی آزاد برای حضور در مسابقات جهانی صربستان مشخص شد
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با پایان تورنمنت کشــتی تونس، تکلیف 
10ملی پوش اعزامی کشتی آزاد به مسابقات جهانی 
صربستان 2022مشخص شــد. جز یونس امامی که 
کشــتی گیر برگزیده ایران در 74کیلوگرم بود، 4ایرانی 
دیگری که در تونس روی تشک رفتند مدعیان 2 وزن باقیمانده 
)57و 79کیلوگرم( بودند که برای به دست آوردن دوبنده تیم ملی 

می جنگیدند.تا نظر پژمان درستکار، سرمربی تیم را جلب کنند.

دومین حضور سرلک در مسابقات جهانی
علیرضا سرلک که سال گذشته در نروژ به مقام دوم جهان رسیده بود، 
امسال هم توانست کشتی گیر برگزیده ایران در وزن اول باشد. او که در 
جام تختی مقابل احمد محمدنژاد جوان شکست خورده بود در تورنمنت 
تونس توانست این جوان خراســانی را شکست دهد و صاحب دوبنده 
تیم ملی شود. ســرلک با حضور در جهانی بلگراد دومین حضور در 
رقابت های جهانی را تجربه خواهد کرد. توماس گیلمان آمریکایی، 
راوی کومار از هند و لهر هورس از آلمان مدعیان اصلی این وزن 

محسوب می شوند.

تلاش اطری برای مدال جهانی
رضا اطری با صعود به وزن 61کیلو توانست با شکست تمام 
مدعیان، ملی پوش این وزن شود. این چهارمین حضور اطری 
در رقابت های جهانی خواهد بود که 3حضور قبلی در وزن اول 
اتفاق افتاده است. او مدال طلای آسیا و مدال برنز بازی های 
آسیایی را در کارنامه خود دارد. 61کیلوگرم وزن غیرالمپیکی 
است که اگر نماینده روسیه را کنار بگذاریم، هارتوریان ارمنی و 

هاسه گاواي ژاپنی از مدعیان این وزن محسوب می شوند.

رحمان 1401
رحمان عموزاد نماینده وزن 65کیلوگرم با کسب مدال طلای مسابقات 
قهرمانی کشور و تکرار آن در قهرمانی آسیا به دوبنده تیم ملی در مسابقات 
جهانی صربستان رسید. عموزاد در مسابقات جهانی نروژ حذف شد و 

امسال دومین حضورش را در رقابت های جهانی تجربه می کند. رقبای 
او باجرانگ هنــدی، اوتوگوراي ژاپنی و حاجــی علی یف از جمهوری 

آذربایجان هستند.

محک جدی در وزن جدید
امیرمحمد یزدانی در 70کیلوگرم ملی پوش ایران است. او پس از تغییر 
وزن، در مســابقات قهرمانی کشور به مدال برنز رســید. پس از آن در 
یاشاردوغو تمام حریفانش را شکست داد و صاحب مدال طلا شد. یزدانی 
در جام تختی و با حضور تمام مدعیان روی سکوي نخست قرار گرفت و 

برای رقابت های جهانی انتخاب شد.

ترافیک مدعیان در 74کیلو
یونس امامی در 74کیلوگرم با حضور تمام مدعیان داخلی در مسابقات 
قهرمانی کشور به مدال طلا رسید و پس از آن با قهرمانی آسیا و کسب 
طلا در تورنمنت رنکینگ دار تونس، دوبنده تیم ملی را برای رقابت های 
جهانی به دســت آورد. او یک برنز جهانی دارد و باید دید در ســومین 
حضورش در مســابقات جهانی می تواند روی سکو قرار بگیرد یا خیر. 
سیداکوف روس، چامیزوي ایتالیایی، کایل دایک آمریکایی، سالکانوف 
از اسلواکی و گاجی ماگمدوف از بلاروس مدعیان اصلی این وزن پرمدعی 

محسوب می شوند.

گره 79کیلو در تونس باز شد 
برای انتخاب ملی پوش وزن 79کیلوگرم محمد نخودی دارنده مدال 
نقره جهان و علی سوادکوهی قهرمان آسیا به تورنمنت تونس اعزام شده 
بودند و در اتفاقی جالب طبق قرعه این 2کشتی گیر در همان دور اول 
به یکدیگر خوردند! نخودی با نتیجه5-5 در مقابل سوادکوهی شکست 
خورد ولی در ادامه سوادکوهی با شکست سنگین مقابل حریف آمریکایی 
از دور مسابقات کنار رفت. اما نخودی کشتی گیر آمریکایی را به راحتی و با 
امتیاز بالا شکست داد و در ادامه هم با شکست کشتی گیران هند، یونان 
و قزاقستان صاحب مدال طلا شد. به این ترتیب نخودی ملی پوش ایران 

در صربستان خواهد بود.

8سال بی وقفه با حسن یزدانی
حسن یزدانی که سال گذشته با شکست دیوید تیلور به مدال طلای 
جهان رسیده بود، امسال هم بدون گزندی از سوی رقبای ایرانی اش و 
با شکست علیرضا کریمی صاحب دوبنده تیم ملی شده است. یزدانی 
از سال2015صاحب دوبنده تیم ملی شده و در هر 5مسابقه جهانی که 
حضور داشته مدال گرفته است. کماکان، دیوید تیلور خطرناک ترین 

حریف حسن خواهد بود.

کامران صاحب سبک
درباره کامران قاسم پور می توان گفت او تنها کشتی گیری است که به 
سبک ایرانی اصیل کشــتی می گیرد. زیرهای بی نقصی که این روزها 
در کشتی ایران کم می بینیم او را نسبت به سایر رقبایش متمایز کرده 
است. قاسم پور که سال ها پشت سر یزدانی مانده بود در نهایت به وزن 
92کیلوگرم آمد و در نخستین حضورش قهرمان جهان شد. او امسال 
به دنبال دومین طلاست و باز هم جدی ترین حریفش جیدن کاکس 

آمریکایی خواهد بود.

بازگشت محمدیان
دوبنده تیــم ملــی در وزن 97کیلوگرم به نوبت به محمدحســین 
محمدیان و مجتبــی گلیج می رســد. در المپیک2020محمدیان 
نماینده ایران بود و حذف شد، در جهانی نروژ گلیج در این وزن برنز 
گرفت و امسال مجددا محمدیان با شکست گلیج در رقابت انتخابی 
به تیم ملی رسیده است. محمدیان یک برنز جهان دارد و این دومین 

حضورش در رقابت های جهانی است.

زارع به دنبال دبل
امیرحسین زارع، پدیده دسته فوق سنگین در نخستین حضورش در 
مسابقات جهانی صاحب مدال طلا شد. او که مدال برنز المپیک را هم در 
کارنامه خود دارد در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی امیررضا معصومی نفر 
اول جام تختی را شکست داد. جدی ترین رقبای زارع در راه دفاع از عنوان 
قهرمانی اش، طاها اکگول از ترکیه و گئو پتروشویلی از گرجستان هستند.
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ژاوی سرمربی پاریس است؟
بارسا که زمانی به لاماسیا می نازید، حالا یک مصرف کننده است

لاپورتا برای آنکه باشــگاهش بتواند در نقل وانتقالات 
به طور قانونی فعالیت داشــته باشــد، مجبور شد اهرم 
اقتصادی اول را فعال کند که شامل درآمد 200میلیون 
یورویی از محل فروش 10 درصد از حق پخش مسابقات 
این تیم در 25ســال آینده بود. فروش 10 درصد حق 
پخش تلویزیونی به شرکت sixth street تکمیل شد. 
باشــگاه به زودی اهرم دوم را هم فعال می کند و با این 
ولعی که در بازار نقل وانتقالات نشان داده، چاره ای جز 
آن ندارد. نزدیکان به باشــگاه کاتالونی ادعا کرده اند که 
پیش از آغاز فصل جدید بارسلونا اهرم سوم را هم فعال 
خواهد کرد. لاپورتا و ژاوی تا همه درآمد 25سال آینده را 
پیش خور نکنند، از خرید بازیکن دست نمی کشند. بارسا 
برای 2 تور پیش فصل، 10 میلیون یورو درآمد کسب کرده 
است. شاید اگر شما هم به باشگاه زنگ بزنید و پیشنهاد 
یک روز اقامت در شهرتان در ازای پرداخت 100هزار دلار 

را بدهید، آنها بپذیرند!
از زمان ورود لاپورتا و ژاوی به باشــگاه تاکنون بازیکنان 
زیادی خریــده یا به طــور رایــگان جذب شــده اند و 
دستمزدشان بر گردن باشــگاه افتاده است. در نیم فصل 

پیش آداما ترائــوره قرضی از ولــو آمــد، اوبامیانگ از 
آرســنال رایگان جذب شــد، فران تورس با 45میلیون 
یورو از من ســیتی خریداری شــد، اریک گارسیا هم از 
منچسترســیتی آمد و دنی آلوز به عنوان بازیکن آزاد به 
نوکمپ بازگشــت و حالا بازیکنانی مثل کریستنســن 
و فرانک کســیه به عنــوان بازیکن آزاد، لواندوفســکی 
50میلیون و رافینیا 65میلیون جذب شده اند و تلاش ها 
برای جذب بازیکنان دیگری مثل آسپلیکوئتا و مارکوس 
آلونسو از چلسی ادامه دارد و دمبله هم قراردادش را تمدید 
کرده است. یکی از خریدهای نزدیک هم ژول کنده است 
که خرید او از سه ویا بیش از 60میلیون یورو هزینه خواهد 
داشت. ژاوی اشتهای زیادی در نقل وانتقالات از خودش 
بروز داده است. این برای باشگاهی که در 2 دهه اخیر به 
محصولات آکادمی خود )لاماسیا( می نازید، اصلا وجهه 
خوبی ندارد. آنها به قدری وســواس خرید بازیکن دارند 
که از یک مهاجم در آستانه 34سالگی مثل لواندوفسکی 
هم چشم نمی پوشند و با او در این ســن قرارداد 3 ساله 
می بندند. بارسا برای رسیدن به این هدف باید بازیکنانی را 
به فروش برساند و تا 31آگوست برای این کار فرصت دارد.

پرهزینه ترین باشگاه ها؛
بارسا در صدر

بارســلونا طوری در فصل نقل وانقالات 
خریــد می کند کــه انگار یک باشــگاه 
حاشیه خلیج فارس اســت یا باشگاهی 

تحت مالکیت سرمایه داران عرب. هزینه 
پیوســتن رافینیا به بارسلونا نزدیک به 

55 میلیون یورو بود که ممکن اســت با 
بند پاداش به 65 میلیون یورو تبدیل شود. 

لوا هم با قراردادی بــه ارزش 45میلیون یورو 
با آپشن 5میلیون یورویی برای کسب سهمیه به لیگ 
قهرمانان و 10میلیون پس از نخستین فصلش. همین 
2 خرید فعلا 125میلیون یورو خرج روی دســت این 
باشگاه گذاشته. بارسا از منچسترسیتی هم فعلا بیشتر 
خرج خرید بازیکن کرده است. سیتی 108 میلیون یورو 
برای جذب ارلینگ هالنــد )60 میلیون یورو( و کالوین 
فیلیپس )48 میلیون یورو( هزینه کرد اما از محل فروش 
رحیم استرلینگ به چلسی و ژسوس به آرسنال تقریبا 
این رقم را پوشش داد. البته خریدهای دیگری هم در راه 
خواهد بود و خرید خولین آلوارس که در نیم فصل قبل 
قطعی شــده، در این گزارش مالی درنظر گرفته نشده 
است. کوکوریا از برایتون هم می تواند حدود 40میلیون 
خرج روی دست باشگاه انگلیسی بگذارد. ممکن است 
این هزینه 125میلیون یورویی بارسا با جذب ژول کنده 
و چند خرید غیرمنتظره دیگر حتی تا مبلغ 200میلیون 

یورو نیز افزایش پیدا کند.
خرج های بارســلونا حتی از لیدز هم بیشــتر اســت. 
لیدزیونایتد 105 میلیون یورو بــرای جذب 6 بازیکن 

شــامل برندن آرونســون )33 میلیون 
یورو(، لوییس سینیســترا )28 میلیون 
یورو(، تایلر آدامــز )17 میلیون یورو(، 
راســموس کریستنســن )13 میلیون 
یورو(، مارک روکا )12 میلیون یورو( و 
دارکو گیابی )6 میلیون یورو( انجام داده 
است. آنها هم با فروش رافینیا حسابرسی 
خودشان را مثبت نگه داشته اند. بارسا هنوز 
نتوانسته دی یونگ را راضی به انتقال به منچستریونایتد 
کند. اگر او راضی می شد حدود 80میلیون یورو دست 
باشــگاه را می گرفت. تا به امروز تنها 20 میلیون یورو 
از محل فــروش کوتینیو و مبلــغ 2.5 میلیون یورو از 
فروش ری مانای به دست آمده اســت. 3 میلیون هم 
قرار است اسپورتینگ برای جذب قرضی ترینکائو به 

بارسا بپردازد.
هم اکنون چلســی با 97 میلیــون یورو، آرســنال با 
94 میلیون یــورو و تاتنهام با 87 میلیــون یورو پس از 
این بارســا، ســیتی و لیدز، پرهزینه ترین ها از لحاظ 
خرید بازیکن هســتند. بروســیا دورتموند، لیورپول، 
رئال مادرید و پاری ســن ژرمن هم پس از آنها در این 
فهرســت جای گرفته اند. با این حال شــرایط بارسا از 
همه عجیب تر است. برای مثال، رئال که از شرایط مالی 
خوبی برخوردار است تنها 80 میلیون یورو برای جذب 
اورلین شوامنی هزینه کرد و آنتونیو رودیگر را به عنوان 
بازیکن آزاد به خدمت گرفتــه و چندین بازیکن را رد 

کرده تا در پرداخت دستمزدها صرفه جویی کند.

هجوم جنگلی ها
ناتینگهام فارســت برای نخستین بار در قرن 
حاضر به لیگ برتر برگشته است. این باشگاه 
که تحت مالکیت یک یونانی به نام ماریناکیس 
اســت که همزمان مالک باشگاه المپیاکوس 
در یونــان هم هســت، یکــی از فعال ترین 
باشگاه های این فصل در حوزه نقل وانتقالات 
بــوده. فعلا 7بازیکــن از تیم  هــای مختلف 

به صورت قرضی و قطعی جذب شده اند:
    تایوو آوونی.  )17.5میلیون پوند از اونیون برلین(
    نکو ویلیامز..........  )16.9میلیون پوند از لیورپول(
    موسی نیاکاته..........  )8.5میلیون پوند از مونتسا(
...........  )8.5میلیون پوند از تروا(     گیلیان بیانکون
..  )7.2میلیون پوند از بایرن مونیخ(     عمر ریچاردز
    وین هنسی...............  )قیمت اعلام  نشده از برنلی(
    دین هندرسون.........  )قرضی از منچستریونایتد(

ناتینگهام فارســت حــالا قدیمی ترین باشــگاه لیگ 
برتر اســت و این عنوان را از اســتون ویلا پس گرفته 

است. این باشگاه که در سال 1865 تاسیس 
شده، 23سال از حضور در لیگ سطح اول 
فوتبال انگلیس دور بــود. آنها 2 بار در جام 
باشــگاه های اروپا )لیــگ قهرمانان فعلی( 
و یک بار در لیــگ قهرمانی باشــگاه های 
انگلیس )لیگ برتر فعلی( قهرمان شده اند 
و با مربیگــری کوپــر می خواهند حداقل 
در این فصل دوباره به لیگ چمپیونشــیپ 
ســقوط نکنند. صعود آنها به لیگ برتــر یعنی اینکه 
می تواننــد تا 200 میلیــون یورو از لیــگ برای حق 
پخش پــول دریافــت کننــد و درصورتی که فصل 
آینده نیــز در لیگ برتــر ماندگار شــوند، این رقم تا 
350 میلیون یــورو افزایش خواهد یافــت. از آخرین 
باری که ناتینگهام فارست در لیگ برتر به میدان رفته، 
بسیاری از تیم ها از لوگوی جدید خود رونمایی نکرده 
بودند، اما حالا جنگل نشــینان ناتینگهام با قدرت به 
لیگ برتر بازگشته اند و هفتمین بازیکن جدید خود را 

نیز به خدمت گرفته اند.

همه از سفره لوا سهم بردند
انتقال لواندوفسکی به بارسلونا برای بایرن، 5باشگاه لهستانی، گنبری، باشگاه رن و... سود در برداشت

روبرت لواندوفسکی با انتقال 45+5میلیون یورویی به بارسلونا به گران ترین فروش 
تاریخ باشگاه بایرن مونیخ تبدیل شد. بایرن معمولا بازیکنان بزرگش را نمی فروشد 
و دلیل اینکه لوا با این قیمت به گران ترین بازیکن فروخته شده تاریخ باشگاه تبدیل 
شده، همین است. اگر خود لواندوفسکی پافشاری نمی کرد، این اتفاق نمی افتاد و 
همچنان رکورد گران ترین فروش در اختیار داگلاس کاستا بود که در سال2018 با 

40میلیون یورو به یوونتوس فروخته شــد. متس هوملس با 30.5میلیون یورو به 
دورتموند در سال2019 سومین فروش گران بایرن است و تونی کروس با 25میلیون 
در رده چهارم ایستاده اســت. چهارم شدن کروس در این فهرست نشان می دهد 
بایرنی ها علاقه ای به فروش ستارگان خود ندارند چون هواداران رئال مادرید انتقال 

25میلیون یورویی کروس به تیم شان را »دزدی قرن« لقب داده اند.

رقم انتقال
معامله رابرت لواندوفســکی 50میلیون یورو هزینه روی دست بارسلونا 
گذاشــت، اما قرارداد او 60میلیون یورو برای بارســلونا هزینه داشت. 
45میلیون یورو مبلغ ثابــت به علاوه 5 میلیون یــورو درصورت صعود 
بارســلونا به لیگ قهرمانان اروپا و 10میلیون وقتی نخستین فصلش را 
در بارسا به پایان می رســاند. قرارداد برای 3+1سال تنظیم شده، آن هم 
با بازیکنی که در آستانه 34ســالگی قرار دارد. باشگاه کاتالونیایی سالی 
9میلیون یورو به لوا دســتمزد خواهد داد که از نصف حقوقش در بایرن 

هم کمتر است.

فلسفه جدایی
انتقال مهاجم لهســتانی که یک فصل دیگر می توانست در بایرن بماند 
و به اندازه 2 فصل در بارســا پول درآورد، دلایل روشنی داشت. خودش 
گفته دخترش –کلارا- سال آینده باید به مدرســه برود و برای همین 
می خواست یک ســال فرصت داشته باشــد تا او را در کشوری جدید و 
زبانی جدید جا بیندازد. دلیل فوتبالی اش این بود که لوا مدت ها تصمیم 
داشت بازی در لیگی دیگر را تجربه کند چون اعتقاد داشت دلیل اینکه 
توپ طلا را به مسی واگذار کرده، حضور خودش در بوندس لیگا و حضور 
مسی در لالیگا بوده است. لوا ســال ها آرزوی بازی در رئال مادرید را در 
سر می  پروراند اما نمی خواست ذخیره کریم بنزما باشد. حالا این دو در 
فصل آینده رقابتی سخت با هم خواهند داشت، شاید برای توپ طلای 

سال2023 یا همین امسال.

سود لهستانی ها
جدا از بایرن مونیخ، 5 باشگاه لهستانی از انتقال لواندوفسکی به بارسلونا 
ســود بردند. 5 باشــگاه قبلی لوا یعنی لژیا ورشــو، لــچ پوزنان، زنیش 
پروژکوف، دلتا ورشو و وارسوویا ورشو در لهستان در مجموع 2 میلیون 
یورو بابت انتقال او از بایرن به بارسلونا به خاطر حق رشد، سود خواهند 
برد. باشگاه ورشوویا ورشو که لواندوفسکی بین سال های 1997 تا 2004 
عضو آکادمی این باشگاه بود و در رشد او نقش پررنگی داشت، به تنهایی 
625 هزار یورو بابت حق رشد این بازیکن نصیبش خواهد شد. این مهاجم 
لهستانی در ســال 2010 از تیم لچ پوزنان جدا و در ازای 4.75 میلیون 
یورو به بوروسیا دورتموند پیوست. او در ادامه در سال 2014 راهی بایرن 
مونیخ شد و ضمن به ثمر رساندن 344 گل در 374 بازی، به این تیم برای 
کسب 19 جام مختلف ازجمله 8 قهرمانی در بوندس لیگا و یک قهرمانی 

در لیگ قهرمانان اروپا کمک کرد.

عملکرد در آلمان 
لواندوفســکی تنها بازیکن بوندس لیگا ســت کــه 41 گل در یک فصل 
زده، 128 گل خارج از خانه به ثمر رســانده، در کمتــر از 9دقیقه 5 گل 
زده )8:59( و 5 فصل متوالی آقای گل شــده اســت. آمــار و افتخارات 
لواندوفســکی در بایرن مونیخ؛ 375 بازی، 344 گل زده، 54 پاس گل، 
8 قهرمانی بوندس لیگا، 7 عنوان آقای گلی بوندس لیگا، 5 سوپرجام آلمان، 
3 جام حذفی آلمان، 2 کفش طلای اروپا، یک لیگ قهرمانان اروپا، یک جام 

جهانی باشگاه ها و یک سوپرجام اروپا.

   ناگلزمــان هم مثــل اولیــور کان و صالح 
حمیجیچ، 2 مدیر باشگاه شایعه خرید کریستیانو 
رونالدو را برای جانشینی لواندوفسکی رد کرد. 
او درباره این پست فلسفه جدیدی دارد: »این 
امکان وجود دارد که بایرنی بســازیم که بدون 
یک مهاجم کلاســیک توانایی به ثمر رساندن 
40گل را داشته باشد. این یک ماموریت جذاب 
برای من و کادرفنی اســت. با وجود ســادیو 
مانه، ما بازیکنی داریم که فصل گذشته مدت 
زیادی به عنــوان مهاجم نوک بــرای لیورپول 
بازی کرده و سبک بازی متفاوتی نسبت به لوا 
دارد و یک مهاجم کلاسیک نیست. اما قابلیت 

بازی کردن با 2 مهاجم را هم داریم.«
   کارشناســان فوتبال در آلمان معتقدند که 
ناگلزمان سبک تیم را تغییر خواهد داد و برای 
همین از حالا در حال برنامه ریزی برای استفاده 
از سیستم 2-5-3 است که سادیو مانه و سرژ 
گنبری در خط حمله بازی کنند. این سیستم 
در آخرین جلسه تمرینی پیش از سفر به آمریکا 
مورد استفاده قرار گرفت. سرژ گنبری در 6 فصل 
اخیر بوندس  لیگا موفق شــده حداقل 10 گل 
به ثمر برساند؛ او و لواندوفسکی تنها بازیکنانی اند 

که در این بازه زمانی چنین رکوردی داشتند.
   از طرفی مدیران باشــگاه در حال بررسی 
گزینه های بازار برای پســت مهاجم شماره9 
هستند. ماتیس تل، مهاجم 17 ساله فرانسوی 
رن یکی از این اهداف است و به این بازیکن قول 
داده شده که دست کم 20بازی در طول فصل 
به او برسد. بایرن برای خرید تل، 25میلیون به 
باشگاه فرانسوی پیشنهاد خواهد داد. تیم های 
رن و فرایبورگ در آلمان یک بازی دوســتانه 
برگزار کردند که ماتیس تــل همراه با تیمش 
به آلمان ســفر نکرد. مقامات رســمی باشگاه 
رن می گویند علت غیبت این مهاجم مستعد 
17 ســاله، بیماری اســت اما در آلمان گفته 
می شــود او کم کم برای انتقال به بایرن مونیخ 

آماده خواهد شد.

جانشین لوا

تیم بدون لوا
توافق با یوونتوس بر سر خرید ماتیاس دلیخت با رقم 70+10میلیون 
یورو انجام شده اســت و به زودی این انتقال رسمی می شود. با ورود 
مدافع هلندی، زوج خط دفاعی را او و لوکاس ارناندس تشکیل خواهند 
داد. از بین اوپامکانو و پاوار، یک بازیکن در لیست فروش قرار می گیرد. 
بایرن پیش از این، انتقــال نصیر مزروعی، مدافع راســت آژاکس را 
به عنوان بازیکن آزاد قطعی کرده و گراون برخ را هم با 17میلیون یورو 
از همین باشگاه خریده است. سادیو مانه هم مدتی پیش از لیورپول 
جذب شد. باشگاه برای خرید بازیکنان دیگری نظیر ماتیس تل از رن 
برای پست مهاجم نوک، کنارد لایمر از لایپزیش برای هافبک میانی و 

بورنا سوسا یا داویو رائوم برای پست دفاع چپ تلاش می کند.

اولدترافورد هلندی می شود
به نظر می رســد دیگر جایی برای ادامه فعالیت کریستیانو رونالدو در 
لیگ قهرمانان فصل آینده اروپا وجود ندارد. همه تیم هایی که شایعه 
شــده بود او را می خواهند پا پس کشیدند و خودش خبر اسپورتینگ 
لیسبون را رد کرده. با عملکردی که اریک تن هاخ در تور پیش فصل بر 
جای گذاشته و لیورپول را با 4گل در هم کوبیده، شاید رونالدو متقاعد 
شــود که برای اولین بار پس از ســال2002می تواند در تیمی حضور 
داشته باشــد که در لیگ اروپا به میدان می رود. تن هاخ همچنان به 
هلندی و آژاکسی کردن منچستریونایتد ادامه می دهد و چندبار گفته 
که رونالدو را هم برای پیشبرد برنامه هایش می خواهد. اگر دی یونگ 
سرانجام به خروج از بارسلونا رضایت دهد، هم دستمزد خودش بیشتر 
می شود و هم بار دیگر می تواند زیرنظر تن هاخ پیشرفت کند. سرمربی 
هلندی پیش تر دونی فان دبیک را که نیم فصل قرض داده شده بود و در 
من یونایتد حضور نداشت، به تیم برگردانده بود. این دو با هم در آژاکس 
کار می کردند. سرمربی ســابق آژاکس یک مدافع چپ را هم از هلند 
خریده، در پستی که لوک شو و الکس تلس را در اختیار دارد. او تایرل 
مالاسیا را از فاینورد خریده است. کریستین اریکسن هم توافق کرده از 
برنتفورد در ازای قراردادی آزاد و به مدت 3 فصل به اولدترافورد بیاید. 
این هافبک دانمارکی هم محصول باشگاه آژاکس است. از سویی خرید 
لیساندرو مارتینس از آژاکس برای پســت مدافع میانی ثابت کرد که 

تن هاخ به مدافعان پراشتباهش شامل مگوایر، لیندلوف، واران و اریک 
بایی اعتمادی ندارد و می خواهد ســتون خط دفاعی اش را براساس 
توانایی های شاگرد سابقش در آژاکس و مدافع ملی پوش آرژانتینی بنا 
کند. لیساندرو مارتینس مدافع میانی 24 ساله و آرژانتینی آژاکس با 
قراردادی 5 ساله به ارزش اولیه 46.8 میلیون پوند به منچستریونایتد 
پیوسته. در این قرارداد، 8.5 میلیون پوند افزونه نیز گنجانده شده است. 
او سومین خرید تابســتانی یونایتد پس از مالاسیا و اریکسن است. او 
تابستان 2019 از دفنسا به آژاکس آمد و در این مدت، طی 120 بازی 

در همه رقابت ها 6 بار موفق به گلزنی شد.
تن هاخ همچنان اصرار دارد آنتونی را برای پست وینگر از آژاکس بخرد. 
سرمربی هلندی در این روزها توانسته مارسیال را هم که یک نیم فصل 
به والنسیا قرض داده شــده بود، احیا کند. این بازیکن فرانسوی در هر 
2 بازی منچســتر موفق به گلزنی شده اســت. آخرین بار مارسیال در 
منچســتر زیرنظر لوییس فان خال هلندی عملکردی موفق داشــت و 
توانســت در طول یک فصل 17گل برای یونایتد بزند و بهترین گلزن 
فصل باشگاه لقب بگیرد. تن هاخ در حال هلندی و آژاکسی کردن باشگاه 
منچستریونایتد اســت. اگر فرنکی دی یونگ به انتقال به من یو رضایت 
دهد، به نظر می رسد با خرید او و آنتونی پرونده نقل وانتقالات منچستر 

زودتر از موعد بسته شود.
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فوتبال  ایران

يک بازی تا قهرمانی 
تيم  ملی فوتبال زنان ایران با 3پيروزي به بازي آخر خود در تورنمنت 
كافا رسيد. شاگردان مریم آزمون كه تاجيكستان و قرقيزستان را در 
بازي هاي قبلي شكست داده بودند، در بازي سوم تركمنستان را هم 
بردند. ایران با گل هاي هستي فروزنده، مليكا متولي، افسانه چترنور 
و محدثه زلفي 4 بر صفر برنده این بازي از مســابقات آسياي مركزي 
بود. در پایان بازي چترنور به عنوان بهترین بازیكن انتخاب شد. ایران 
در آخرین بازي، چهارشنبه این هفته با ازبكستان بازي مي كند. بازي 
با ازبكستان مهم ترین و ســخت ترین بازي ایران است و آزمون گفته 
تيمش براي پيروزي به زمين مي رود: »بچه ها روز به روز بهتر مي شوند. 
براي بازي آخر هم ازبكستان را آناليز كرده ایم و براي شكست دادن این 

تيم برنامه داریم. ما فقط براي پيروزي بازي مي كنيم.« 

حالا تیم شدیم
تيم ملی بسكتبال بعد از شكست دادن ژاپن با یک بازی مقتدرانه، نشان داد كه می تواند یک بار دیگر جزو مدعيان قهرمانی  آسيا باشد

ایران به هدفی كه می خواست رسيد؛ بازی نكردن با استراليا 
تا قبل از فينال. اما آیا تيم می تواند به فينال برسد؟ برخلاف 
پنجره های انتخابی جام جهانی 2023كــه انتقادات زیادی 
متوجه تيــم ملی بســكتبال و كيفيت بازی  هایــش بود، در 
كاپ آسيا تيم بازی های قابل قبول و حتی درخشانی داشت، 
به خصوص در بازی آخــر گروهی مقابل ژاپن. نمی شــود با 
اطمينان از حضور تيم در فينال صحبت كرد اما اتفاقی كه بعد 
از 3بازی گروهی افتاد، رضایت از تيم ملی بود. هم بازیكنان و 
هم كادر فنی نه تنها هواداران كه حتی منتقدان را هم راضی 
كرده  اند. بيراه نيست اگر گفته شود این شایسته تحسين است.

شكست دادن سوریه كار سختی به نظر نمی رسيد اما قزاقستان 
و ژاپن ســد بزرگی برای صعود ایران به عنوان تيم اول بودند. 
پيروزی مقابل سوریه هم دليل نشد نگرانی ها كم شود. بازی 
پرنوسان و نيمكتی كه با نفرات اصلی فاصله داشت، دلشوره به 
جان هواداران انداخته بود. بعد از شكست دادن قزاقستان هم 
گفته شد كه این تيم ضعيف شده و معيار خوبی برای سنجش 
نيســت. هم ژاپن و هم ایران با اختلاف سوریه و قزاقستان را 
شكست داده بودند و البته ژاپن با امتيازات 3 رقمی. با توجه به 
پرتاب های 3امتيازی ژاپن و دفاع نامطمئن ایران، بازی سختی 
برای تيم ما پيش بينی می شد. ظهر یكشنبه بازی پایاپای ایران 

و ژاپن دلگرم كننده بود با این حــال خيلی ها نگران بودند از 
كوارتر دوم به بعد مشكلات تيم خودنمایی كند اما همه  چيز 

خلاف انتظار اتفاق افتاد.
ایران كوارتــر اول را 27-24برد. همانطــور كه انتظار می رفت 
بيشتر امتيازات ژاپن از پرتاب های 3امتيازی به دست آمد. آنها از 
10پرتاب 3امتيازی، 6پرتاب موفق داشتند. اگر این روند پيش 
می رفت، چيزی جز شكســت عاید ایران نمی شد اما در كوارتر 
دوم ایران 21-10به پيروزی رسيد و در كوارتر سوم 20-12.در 
كوارتر سوم تا 3دقيقه مانده به پایان، ژاپن فقط 3امتياز گرفته 
بود. این اتفاق نتيجه دفاع خوب و تنوع حملات ایران بود. زوج 
حامد حدادی و بهنام یخچالی صحنه های جذابی را به نمایش 
گذاشــتند و امتيازات تيمی را بالا بردند. در كنار این دو، بقيه 
بازیكنان هم روز خوبی داشتند. محمد جمشيدی با پرتاب ها، 
ارسلان كاظمی با توپ ربایی ها و ریباندهایش بيشتر از بقيه به 
تيم كمک كردند. هر بازیكنی هم به جای آنها آمد، جنگنده ظاهر 
شد؛ چه جوان و چه باتجربه. در این بازی عملكرد سعيد ارمغانی، 
سرمربی تيم كه به شناخت كافی از بازیكنانش رسيده بود نيز با 
تأیيد همراه بود. برخلاف تيم های قبلی كه گفته می شد نشاندن 
بعضی از بازیكنان بزرگ روی نيمكت كار راحتی برای مربيان 
ملی نبود، ارمغانی هر وقت كه خواست بازیكنان را تعویض كرد، 

چه نامی و چه غيرنامی. در كنار این تعویض ها او در هيجان دادن 
به بازیكنان و انگيزه دادن به آنها موفق عمل كرد. حتی در كوارتر 
چهارم با اینكه ژاپن اختلاف 22امتيازی را كم كرد و توانســت 
كوارتر را 30-20بــه پایان ببرد ولی ارمغانی بــا گرفتن تایم و 
تعویض ها توانست برتری تيم را حفظ كند و تيمش 88-76برنده 
باشد. اتفاق مهم برای ایران، تيمی بازی كردن بود. اگر پيش از 
این تيم بيشتر متكی به كارهای انفرادی بود، این بار با كار تيمی 

امتياز گرفت.

   بازی راحت با اردن؟
ایــران به عنوان صدرنشــين گروه صعــود كرد. اســتراليا، 
كره جنوبی و لبنان 3تيم دیگری هستند كه مستقيم به مرحله  
یک چهارم نهایی رســيده اند و منتظرند با برگزاری مسابقات 
حذفی بين تيم های دوم وســوم گروه ها، 4تيم دیگر معرفی 
شود. ایران باید با برنده تيم های اردن و چين تایپه بازی كند 
و اگر به پيروزی برســد می تواند راهی نيمه نهایی شود. اردن 
و چين تایپه شاید نام های بزرگی در حد دیگر تيم های آسيا 
نباشند اما نمی شود آنها را حریف راحتی دانست. عصر دیروز 
در لحظه های آخر اردن 97-96 چين تایپه را شكست داد و 

حریف ایران شد.

   خوش شانس
روند بازی های ایران از پنجره سوم انتخابی جام جهانی تا بازی 
آخر مرحله گروهی كاپ آسيا 2موضوع را تأیيد می كند؛ اینكه 
سرمربی تيم ملی شناخت كافی از بازیكنان داشت و تيم بيش 
از هر چيزی به بازی تداركاتی نياز داشــت. از بعد بازی های 
المپيک توكيــو، تيم ملی فقط در پنجره هــای انتخابی بازی 
كرده بود و به جز بازی با یكی از تيم های باشگاهی صربستان 
قبل از پنجره سوم هيچ بازی تداركاتی دیگری نداشت. شاید 
دليل اصلی شكست های تيم در پنجره ها همين موضوع باشد. 
ایران خوش شــانس بود كه در كاپ آسيا ابتدا با سوریه، بعد با 
قزاقســتان و ژاپن بازی كرد. اگر ترتيب بازی ها برعكس بود 
شــاید این نتایج به دست نمی آمد. ســعيد ارمغانی هم بعد از 
بازی با ژاپن به بهتر شــدن كيفيت بازی تيمش اشــاره كرد: 
»خيلی خوب توانستيم دفاع  و ژاپن را كنترل كنيم. در حمله 
هم 90درصد كارهایی كه می خواستيم انجام دادیم. همانطور 
كه روز اول گفتم بازی به بازی تيم بهتر می شود و بچه ها بهتر 
همدیگر را پيدا می كننــد. اميدوارم كه بتوانيــم این روال را 

ادامه بدهيم.«
اگر ایران بتواند در 2بازی بعدی به روند خوبش ادامه بدهد، 

می تواند یک پای فينال باشد.
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افت حریفان تکراری

بسكتبال ایران در 6ماه گذشته از بس با سوریه و قزاقستان بازی كرد 
)با هر تيم 3بار(، معيار ارزیابی خيلی ها رویارویی مستقيم ایران با این 
دو تيم شده بود. سوری ها و قزاق ها تيم های درجه 2و 3آسيا به شمار 
می روند كه قزاقستان را باید با ارفاق جزو 10تيم آسيا برشمرد. این 
تيم ها از اسفند پارسال كه در پنجره دوم جام جهانی 2023در تهران 
بازی كردند، روزبه روز ضعيف تر شدند تا جایی كه هنوز دومين باخت 
تيم ملی به قزاق ها در پنجره سوم برای بسياری تعجب برانگيز است. 
سوریه و قزاقستان طی این مدت بازیكنان تبعه خود را از دست دادند 
و عملكرد ضعيفی داشتند به ویژه قزاق ها كه در كاپ آسيا به سوریه 

باختند و كنار رفتند.

حمایت، حمایت

ایران با مثلث حدادی، یخچالی و جمشيدی كه روی هم 62امتياز 
از 88امتياز مقابل ژاپن را به دست آوردند، در كاپ آسيا تيم همدل 
و منســجم و باتجربه ای دارد. ارسلان كاظمی سد محكم دفاعی 
ساخت و هر یک از بازیكنان مثل مشایخی و پذیرفته وظایف شان را 
به خوبی انجام دادند اما مهم ترین شاخصه بازی تيم ملی بسكتبال 
حمایت بود. بازیكنی مانند محمد یوســف وند كــه كمتر بازی 
می كند، روی نيمكت با فریادها و تشــویق های بی امانش به تيم 
انرژی داد. سایر نفرات هم همينطور. چه داخل زمين چه بيرون و 
از روی نيمكت بازیكنان حامی هم بودند. این همبستگی در ادامه 
بازی ها به كار تيم مان می آید و از نفرات مان مجموعه ای هماهنگ 

و یكدل می سازد كه لازمه یک تيم است.

تيــم ملــی بســكتبال در كاپ آســيا 2022، كامل ترین و 
باتجربه ترین تيم در بين سایر رقبای آسيا – اقيانوسيه است. 
ایران با ميانگين سنی 28ســال در جاكارتاست درحالی كه 
نيوزلند و استراليا با ميانگين سنی 23و 24سال در رقابت ها 
حاضر شــده اند. چين با 7بازیكن مطرح، تركيب آشناتری به 
نسبت ژاپن دارد كه از تيم المپيک توكيو 3بازیكن را در تركيب 
خود قرار داده اســت. تيم های اردن و لبنــان كه در یک دهه 
گذشــته به ایران باختند، تغيير چندانی نكرده اند هر چند از 
یوسف خياط 19ساله در تيم لبنان باید به عنوان پدیده نوظهور 
نام برد. در مجموع كاپ آسيا چون مثل گذشته انتخابی جام 
جهانی یا المپيک نيست محل كشف جوان ترهای تيم هاست.

کشف جوانان

زیرحلقه
افشین رضاپور | كارشناس بسكتبال
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افقی:
 1- صبــح- خبــر خوش- 

بازیكن جلوی دروازه بان
2- شهری در یونان- شيوه و 
روش- بيان نيكی های كسی 

در غياب او
3- جــدول محاســــبات 
نجومــی- آلبومی بــا آواز 
شــهرام ناظری- ميدانی در 

تهران
4- از پيامبران بنی اسرائيل- 

پایتخت آلبانی
5- صــادق و صميمــی- از 

مصالح ساختمانی- لوچ
6- روز گذشــته- شرمنده- 

نوعی بيماری پوستی
7- نظر بــرای انجام دادن یا 
ندادن كاری- دارای ظاهری 

آراسته
8- نيكو- گروهی از جانوران 

بی مهره- الفت
9- اولویت عبور- سرافراز

10- هرگوشه زمين فوتبال- 
شمار- شعر گفتن

11- روزانــه- لغــو- بعضی 
اوقات

12- نامادری- بخش پایانی 
مقاله

13- پيشــوندی در دستگاه 
یكاهای بين المللی به معنی 
ميليــون- اخــلال- تمركز 

حواس
14- دستگاهی برای انجام 
واكنش هــای هســته ای- 
نيایــش كردن- نخســتين 
كتابی كه ابن سينا تأليف كرد
15- طرف- ظرف نگهداری 
گل- اندامــی در گياهــان 

بی گل
  

عمودی:
1- دیدار كــردن از جایی- 
مقابل دریا- شهری معروف 

در تركمنستان
2- آینده- پایتخت اكوادور- 

زمانه
3- نمایشــنامه ای نوشــته 

مرحوم اكبر رادی
4- اندازه صدای هر سيستم 

صوتی- نزدیک- دویدن
5- معــروف- زیور و پيرایه- 

مرگ موش
6- تاج- آلبوم خط یا نقاشی- 

ناخوشایند
7- هدر دادن- یاری كننده

8- مانــدگاری- عمــارت- 
وســترنی اصيل و رمانتيک 

ساخته جورج استيونس
9- نــام ماندگار موســيقی 

آلمان- پوشاک دست
10- زبان تركی- نوشيدنی- 

فرسوده و قراضه

11- شكستنش افتخار است- دم 
و بازدم- پرنده سخنگو

12- نشانه صفت تفضيلی- تأیيد 
خارجی- سرزنده و شاداب

13- فيلمی درام بــه كارگردانی 
توماس آندرســون با بازی دنيل 

دی لویيس
14- حس باصره- تارمی- پشــت 

سر
15- پشــم نرم بدن جانوران- نام 

15مادر امام زمان)عج(- نيزار

زاسونكخرچدعجم
اونتنتياهارجام

باهوميرمتامم
لسسماراتاييم

ينتنياخلبودس
اهتشادنمكرمت
رننونلاوذلوبق
نايوروببماداب
جورعكانتشهدلل

يراعافدكانمغ
دقلمتهتسجههد
هتروبعلپرامر
يدزديراييلزا

دشرايسانشراكوپ
يهانسنويهساره

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4255
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

683157249
295843167
174296583
531468972
869572314
742931658
918624735
457319826
326785491

متوسط

8  2 6     3
6      4 9  
 7  1   2   
     5 8   
 2      5  
  1 7      
  7   4  6  
 9 3      4
4     7 1  8985421736

462357891
713986452
238714965
547692183
196538247
621843579
354179628
879265314

ساده

متوسط

812649573
635872491
974153286
349265817
728431659
561798342
287314965
193586724
456927138

سخت

  3 1      
 9       7
 7    6 5   
5    6  9   
 6      1  
  2  3    8
  8 6    3  
4       2  
     5 4   

ساده

  5 4 2    6
     7 8 9 1
7 1  9    5  
 3   1  9  5
 4  6  2  8  
1  6  3   4  
 2    3  7 9
3 5 4 1      
8    6 5 3   



نمایش  
خانگی

فهیمهپناهآذر
روزنامه نگار

شبیهخوانی
نیازبهحامیدارد

خیزجدیدکرونا
درسینماوتئاترآمریکا

داوود فتحعلی بیگــی، هنرمنــد باســابقه 
نمایش های ایرانی، درباره  اینکه چرا مجالس 
تعزیه شاد همچون تعزیه عید غدیر خم کمتر 
اجرا می شوند، توضیح می دهد: »برای عید غدیر 
خم هم چند تعزیه داریم که امسال در بعضی 
مناطق کشور اجرا می شوند، اما نکته اینجاست 
که در گذشــته بانیان، تعزیه خوانان را دعوت 
می کردند ولی تعدادی تعزیه داریم که عموما 
بانی ندارند؛ مانند تعزیه ســلیمان و بلقیس و 

طبیعتا کمتر اجرا می شوند.«
وی ادامــه می دهــد: »بعــد از مدتــی که 
تعزیه خوانان حرفه ای بیشــتری فعال شدند، 
برخــی بانیــان ثروتمند که مجالــس تعزیه 
داشــتند، برای پرهیز از تکراری شدن بعضی 
مضامین، در زمان هایی به جز ایام شهادت هم 
تعزیه هایی برگزار می کردنــد؛ مانند مجالس 
غریب تعزیه که هم برای مردم جالب بود و هم 
سبب می شد از تکرار مجالس قبلی دور شویم.«
فتحعلی بیگی اضافه می کند:»در گذشته نیز 
تعزیه خوانــان با الهام از وضعیــت اجتماعی، 
مجالــس تعزیــه را می نوشــتند؛ همچون 
نمایشنامه نویسانی که با درنظر گرفتن شرایط 
روز، نمایشــنامه هایی با موضوعات اجتماعی 
می نویســند. اینگونه مجالس عموما به سمت 
شبیه خوانی می رفت و بیشــتر نمایش هایی 
برای یــادآوری و پند و اندرز بــود، ولی نکته 
اینجاســت که معمولا کســی بــرای اجرای 
اینگونه مجالس نذر نمی کند و به همین دلیل 
کمتر اجرا می شــوند.« این کارگردان توضیح 
می دهد:»لازم اســت برای اجــرای مجالس 
غریب یا مجالسی مانند شبیه خوانی عید غدیر 
خم، مرکزی آیینی فعال شود که این مجالس 
به صورت رپرتواری اجرا شــوند. اگر این اتفاق 
رخ بدهد، برای اجرای همــه مجالس، حدود 
2ســال زمان نیاز داریم چراکه تنوع مجالس 

بسیار زیاد است.«
فتحعلی بیگی معتقد اســت: در این مجالس، 
تعزیه به معنای عزاداری نیســت بلکه بیشتر 
به سمت شــبیه خوانی میل می کند. یکی از 
این مجالس شــبیه خوانی، نمایش »مجلس 
شبیه خوانی نسوان« به کارگردانی نسیم مقدم 
و ارغوان راستی است که در کارگاه نمایش تئاتر 
شهر به صحنه می رود. این شبیه خوانی ساعت 
20به  مدت یک ســاعت روی صحنه است و 
شادی دهقان، ارغوان راستی، آیدا رضایی، تیام 
کریمائی و نســیم مقدم در آن بازی می کنند. 
 این نمایش بــا قیمت بلیت 50هــزار تومان

اجرا  می شود.

انجمن های ســینمایی و تئاتر آمریکا با توجه 
به افزایش آمار شــیوع کرونا و جهش جدید 
این ویروس، ضمــن تمدید شــیوه نامه های 
بهداشتی کووید- ۱۹ تا پاییز امسال از بازگشت 
اجباری شدن ماسک زدن در سالن ها درصورت 
استمرار شیب صعودی شیوع تا 2 هفته آینده 
خبر دادنــد. به گزارش ورایتــی، انجمن های 
تهیه کنندگان، کارگردانان و بازیگران سینمای 
آمریکا و همچنین اتحادیه بین المللی بازیگران 
تئاتر این کشور با توجه به موج جدید شیوع این 
ویروس و افزایش آمار ابتلا، بیانیه های جداگانه 
اما مشــترکی را درباره تمدید شیوه نامه های 
بهداشتی مرتبط با این ویروس در سالن های 
سینما و تئاتر، سرویس های رفت وآمد عمومی 
و همچنین ســرویس های غذاخــوری اعلام 
کردند. بر این اساس اعلام شده است: توافقنامه 
حفظ شیوه نامه ها و حفاظت در محیط کار در 
برابر کرونا، امکان ادامه پایدار و موفقیت آمیز 
کار و در عیــن حال انعطاف پذیــری لازم در 
برابر ماهیت متغیر ویروس را فراهم می کند. از 
مواردی که در آن تغییر داده شده مسئله مربوط 
به استفاده از سرویس غذاخوری کارکنان است 
که تأکید شده در سلف ســرویس استفاده از 
ظروف مشترک برای افرادی که به طور کامل 
واکسینه نشده اند، مجاز نخواهد بود. در زمینه 
ســرویس های رفت وآمد نیز تغییراتی ایجاد 
شــده و درحالی که گفته شده وســایل نقلیه 
که می توانستند تنها با ۷5درصد ظرفیت کار 
کنند، می توانند با ظرفیت کامل کار کنند، اما 
باید همه ماسک داشته باشند. در همین حال 
گفته شده با توجه به اینکه کووید دارد به سطح 
بالای شیوع برمی گردد، اگر این روند تا 2 هفته 
دیگر ادامه یابد، دســتور استفاده از ماسک در 
فضاهای داخلی دوباره بازمی گردد. توافقنامه 
جدید بازگشت به کار 2۱ سپتامبر 202۱ وضع 
شد و تا ۳0 سپتامبر )۸ مهر ماه( امسال باید دید 
شرایط تا چه اندازه تغییر می کند. موج ابتلای 
بازیگران و هنرمندان سینما در آمریکا بار دیگر 
خبر ساز شده و در آخرین مورد دنزل واشنگتن 
جدیدترین چهره ای بود که به کووید مبتلا شد 
و نتوانست در برنامه کاخ سفید برای دریافت 

مدال شرکت کند.

خبر

222324
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سینمابایدبهسمتهویتملیبرود
رئیس سازمان سینمایی در افتتاحیه جشنواره فیلم شهر :

قصه ساترا و شبکه نمایش خانگی وارد مراحل جدیدی در هفته 
اخیر شده است؛ قصه پیچیده ای که با نامه نگاری ها و تصمیمات 
تندتری مواجه شده؛ تا جایی که ســاترا برای تعلیق برخی از 
پلتفرم ها اقداماتی را انجام داده و در مقابل مجلس هم به این 

موضوع ورود کرده و به رئیس رسانه ملی هشدار داده است.

نامه12بندیبهرئیسصداوسیما
چند روز پیش بود که در نامه ای گزارش گونه از سعید مقیسه، 
رئیس ساترا به رئیس رســانه ملی بندهایی از مصوبه شورای 
فضای مجازی صدا و ســیما برای برخــورد و تعلیق برخی از 
پلتفرم ها منتشر شــد. نامه ای در ۱2بند که اقدامات ساترا را 
برای مقابله و اخطار به پلتفرم هــا آورده بود. با این نامه تقابل 
ساترا و شــبکه نمایش خانگی وارد مرحله تازه ای شد. در این 
نامه اقدامات ساترا ازجمله عدم ارائه خدمات، عدم همکاری با 
پلتفرم ها و در نهایت مهلت یک هفته ای برای پلتفرم ها که از 
قانون ساترا تبعیت کنند، آورده شد. با این نامه نگاری ها زمزمه 
تعلیق برخی از پلتفرم ها به گوش رســید؛ تعلیقی که به نظر 
بســیاری از تهیه کنندگان و فعالان در حوزه شــبکه نمایش 
خانگی نوعی اشــتباه مدیریتی از سوی رسانه ملی به حساب 
می آید؛ اینکه ساترا به عنوان یک سازمان نظارتی باید در این 
حوزه بی طرف باشــد و در نهایت این حوزه نیاز به رگولاتوری 

دارد و نباید دچار تضاد منافع باشد.

واکنشنمایندهمجلسبهساترا
بعد از نامه نگاری مدیر ســاترا به رئیس صدا و سیما، مجتبی 

توانگر، رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس 
طی نامه رسمی بابت تعطیلی شــبکه های نمایش خانگی به 
رئیس سازمان صدا و سیما هشدار داد. توانگر در نامه ای عنوان 
کرد: »همانطــور که در نامه اینجانب بــه محضر جناب آقای 
دکتر رئیسی، ریاســت محترم جمهور و رئیس شورای عالی 
فضای مجازی نیز بیان شــده اگر پیش تر مســئولین امر -از 
جمله دولت محترم و شــورای عالی فضای مجازی- در عمل 
به وظایف خود، تکالیف قانونی ســاترا و چارچوب فعالیت آن 
را معین می ساختند، امروز شــاهد آن نبودیم که رئیس این 
مجموعه به خود جــرأت داده و نماینــدگان محترم مجلس 
شورای اسلامی و کمیسیون های آن را عامل پیگیری اعمال 
غیرقانونی و بی مبنای خود قلمداد کــرده و جهت ایراد نطق 
پیش از دســتور و ایراد تذکر بــرای آن تعیین تکلیف کند.«  
در بخش دیگری از نامه آمده اســت: »مطابق بررســی های 
کارشناســی صورت گرفته در مراجع مختلف ازجمله مرکز 
ملی فضای مجازی اساســا اینکه صنعت نمایش ســینمای 
خانگی مشــمول تعریف صوت و تصویر فراگیر باشد یا خیر، 
محل بحث اســت و در آن صورت تنظیم گــری این حوزه بر 
عهده آن سازمان محترم نیست. « او در بخش دیگری از نامه 
خود آورده است:» افزایش فشــار بر شرکت های دانش بنیان 
داخلی که در حوزه تولید و نشــر محتوای ســینمای خانگی 
مشــغولند جز ریختن آب به آسیاب دشــمن نیست؛ چراکه 
مخاطب این پلتفرم هــا درصورت محرومیــت از این محتوا 
یقینا به سوی صدا و ســیما چرخش نخواهند نمود و در میانه 
جنگ فرهنگی نظام با رقبا و دشمنان منطقه ای و بین المللی، 

این کار معنی ای جز خلع ســلاح کردن نظــام از ابزارهایش 
ندارد؛ هــر چند ضروری  اســت تمام ســرویس های پخش 
آنلاین فیلم)VODها(توجه دقیق تــری به فرهنگ و آداب 
 مردم عزیزمان داشته باشــند.« توانگر  در ادامه نوشته است:
» که در آشفتگی ناشی از عملکرد بی قانون ساترا در این حوزه 
و با لحاظ ابهامات فوق الذکر، مجلس شورای اسلامی که عطف 
به فرموده حضرت امام)ره( و تأکیدات مقام معظم رهبری در 
رأس همه امور کشور است، موظف به انجام اقدامات لازم جهت 
تدوین، تنظیم و تصویب قوانین مــورد نیاز در زمینه صوت و 
تصویر فراگیر اســت که با همکاری همه ارکان تصمیم ساز و 
تصمیم گیر این حوزه در نظام این مهم به انجام خواهد رسید.«

چرامشکلحلنمیشود؟
فیلیمو هم به عنوان یکی از پلتفرم ها، دربــاره اظهارات اخیر 
رئیس ســاترا چند ســؤال را مطرح کرد که در بخشی از این 
سؤالات آمده اســت: »ایجاد هر ســاختاری در سطح ملی و 
فرادســتگاهی مانند ســاترا، نیازمند قانون تاسیس یا قانون 
تشــکیلات با وظایف و اختیارت روشن اســت. لطفا در این 
خصوص شفاف سازی شود که کدام مرجع قانونگذاری یا تدوین 
مقررات در کشور به این مهم اهتمام ورزیده و سند موردنظر 

برای اطلاع عموم رونمایی شود.« 
همچنین این ســؤال را مطرح کــرده؛» آیا منطقی اســت 
که ســاختاری منقبض، کند و ایســتا، خود قوانیــن و اقلیم 
حکمرانی اش را تعریف کند، خود اجرا کند و خود هنگام مناقشه 
و اختلاف، مرجع رسیدگی به تخلفات باشد؟ بخش خصوصی 

چگونه می تواند با چنین تنظیم گــر ذینفعی رابطه منطقی و 
حرفه ای داشته باشد؟« مدیران این پلتفرم همچنین عنوان 
کرده اند: »از تنظیم گری منصفانــه و نظارت دغدغه مندانه بر 
مبنای ضوابطی شفاف و روشن استقبال می کنیم ولیکن انسداد 
ایجادشده را محصول عملکرد بی ضابطه ساترا و عدم تمایل این 
مجموعه به قانونمند شدن توسط مراجع ذیصلاح می دانیم.« 

بازهمفرصتیکهفتهای
بعد از کش وقوس های فراوان این بار معاون پایش و نظارت ساترا 
در واکنش به همه اظهارنظرها عنوان کرده که اکثر رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر، ارتباط ســازنده و رو به تعالی با ســاترا 
دارند.  محمد حسام پور درباره پلتفرم فیلیمو توضیح می دهد: 
»متأســفانه رســانه فیلیمو با انجام اقدامــات قانون گریزانه، 
عدم تمکین به مقررات، تولید و انتشــار را ســرلوحه کار خود 
قرار داده و فرایندهای قانونی را در انتشــار محتوا نقض کرده 
است . این رسانه، با وجود تذکرهای مکرر ساترا مبنی بر رعایت 
قانون، توجهی به این امر نکرده و همانطور که رئیس ساترا در 
مصاحبه ای اعلام کرد، مهلتی به این رسانه برای رعایت قانون 
و مقررات داده شــده که امیدواریم این رسانه مسیر احترام به 
قانون را اجرا کند؛ در غیراین صورت درخصوص فیلیمو اقدام 
لازم قانونی انجام خواهد شــد.«  با همه کنش ها و واکنش ها 
هنوز مشکلات ساترا و پلتفرم ها به خصوص در تولید و پخش 
سریال های نمایش خانگی وجود دارد؛ چرا که ساترا همچنان 
معتقد است که پلتفرم ها از دستورات سر باز می زنند و مدیران 
شبکه نمایش خانگی هم از تصمیم های سلیقه ای مدیران ساترا 
و ممیزی غیرمنصفانه انتقاد می کنند. البته سعید مقیسه هم 

عنوان می کند که برای توسعه صوت و تصویر 
فراگیــر کارهای زیادی شــده و از پلتفرم ها 

به خوبی حمایت می شود.
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واستعدادنداشتیم.«

مراسم افتتاحیه هشتمین جشنواره 

بین المللــی فیلم شــهر شــامگاه جشنواره
یکشنبه 26 تیرماه با حضور اهالی 
ســینما و رئیس ســازمان ســینمایی در پردیس 
سینمایی ملت برگزار شد. در ابتدای این مراسم مجید 
اکبرشاهی، دبیر این رویداد در سخنانی گفت: هرچه 
از تعــداد دوره های جشــنواره می گــذرد، متوجه 
می شویم جشنواره نیاز به حمایت دارد و امیدوارم با 
حمایت همه جانبه مدیــران و اصحاب رســانه به 
بالندگی برســد و به مرور زمــان در حوزه مدیریت 
شهری قد بلند کند. البته طبق قاعده، هشتمین دوره 
باید سال گذشته برگزار می شد، ولی به دلیل کرونا 
برگزاری آن به تعویق افتــاد. در این دوران کرونایی 
عزیزانی را از دســت دادیم که برای آنها غفران الهی 
آرزو می کنم. به گفته وی، این دوره با شعار شهرداری 
تهران مبنی بر »کلانشهر تهران الگوی جهان اسلام« 

کار خود را آغاز کرده است.

هنرمندانمدیریتشهریرایاریکنند
در ادامــه، امیــن توکلــی زاده، معــاون اجتماعی 
فرهنگی شهرداری تهران با اشــاره به تغییراتی که 
در این چندوقته در کالبد شــهر رخ داده، گفت: در 
این موقعیت شــهری یکی از نکاتی که بر آن تأکید 

می شود، این اســت که در کنار کالبد شهر به روح 
آن هم توجه کنیــم. به نظر می رســد در این حوزه 
کم کاری کرده ایم. توجهی ویژه به هویت شــهر نیاز 
اســت که برگرفته از تمدن، انقلاب و دین ماست. 
اگر توجه درســتی به هویت ملی، شهری و انقلابی 
شود، بســیاری از آســیب های ما در شهر برطرف 
می شود. وی در ادامه صحبت هایش افزود: در ذیل 
این موضوع سبک زندگی خانوادگی و شهری وجود 
دارد که باید به آن توجه کرد و در این حوزه دستمان 
را به سمت سرمایه های شهر دراز می کنیم که همان 
مردم هستند. برای اینکه بتوانیم یک هویت درست و 
سرزنده را ترویج بدهیم و شهری زیست پذیر داشته 
باشیم، نیاز داریم هنرمندان را دریابیم. رخدادهای 
فرهنگی می توانــد باعث جلب توجه مــا به برخی 
موضوعات شود. هنرمندان می توانند در شناسایی 
آســیب ها و رهیافت ها کمک کنند. گرچه آسیب 
داریم، اما ظرفیت هم داریم که هنرمندان می توانند 
آنها را معرفی کنند. این تمنــا را دارم که مدیریت 
شهری را یاری کنید که هم مسائل شهر را بشناسند و 
هم به رهیافت های درست برسند و هم ظرفیت های 
شهر را به درستی معرفی کنیم. اینها همه در کنار هم 
می توانند مجموعه درســتی بین مدیریت شهری و 

ظرفیت های بزرگ انسانی شکل بدهند.

دلخوریجعفردهقانازجشنوارهفجر
بخشی از این مراســم به بزرگداشت جعفر دهقان، 
بازیگر کهنه کار سینما و تلویزیون اختصاص داشت. 
پس از پخش کلیپــی از این هنرمند، ســیدجواد 
هاشــمی در پیامی ویدئویی گفت: بی شک جعفر 
دهقان یکی از مربیان خوب من در دوره اولیه بازی 
در فیلم های دفاع مقدس بوده است. در »پرواز شب« 
درحالی که من ۱۹ساله بودم از او خیلی یاد گرفتم. 
تقدیر از او وظیفه همه ماست. امیدوارم سالیان سال 
عزتمند زندگی کند و بــرای او آرزوی بهترین ها را 
دارم. سپس محسن محسنی نسب، کارگردان سینما 
روی صحنه آمد و گفت: معمــولا کارگردانان وقتی 
برای فیلم های خود شــخصیتی انتخاب می کنند، 
کارشان سخت است، اما جعفر به خوبی در نقش ها 
می نشــیند؛ انگار که فیلمنامه را برای او نوشته اند. 
وقتی در فیلم های رزمی بــا هم کار می کردیم، فکر 
می کردم اگر قهرمان جهان هم می آمد، نمی توانست 
به خوبی او بازی کند. همیشــه خاطرات شیرین از 
جعفر دهقان داشــته ایم. جعفر دهقان هم که گویا 
از بی توجهی جشنواره فیلم فجر به نقش آفرینی ها و 
سال ها حضورش در سینما دلگیر بود، با کنایه گفت: 
این مراسم باید در جشنواره فجر برگزار می شد، اما 

جشنواره شهر آنها را خجالت زده کرد.

کمکاریسینمادرمعرفیدستاوردها
محمد خزاعی، رئیس ســازمان ســینمایی آخرین 
سخنران این مراســم بود که ضمن تقدیر از خانواده 
فیلم شهر با اشاره به ســفرهای استانی اش گفت: ما 
در این مدت به سفرهای مختلف استانی رفتیم. شاید 
چنین حرکتی از طرف سازمان سینمایی بی سابقه 
بوده است. البته خود مدیران سینمایی شهرستانی 
می گویند که بی سابقه بوده است که در این 40سال 
مدیران بیایند و مشکلات را بشنوند. برای من جالب 
بود که در یکی از سفرها، مدیران استانی می گفتند 
چرا تصویرسازی از شــهر ما در آثار باعث شده شهر 
ما بزهکار دیده شــود و ما باید با این پدیده شوم در 
معرفی غلط شهر خود چه کنیم؟ یا دیگری می گفت 
به نحوی شهر ما را در آثار نشان داده اند که انگار همه 
قاچاقی ها اینجا هستند. در پاسخ گفتم تجسس کنید 
در تصویری که از شهر شما ارائه و خبرهایی که از شهر 
شما مخابره شده است، وقتی تصور غلطی درباره شهر 
شــما وجود دارد و چنین تصویری به تهران می رود 
این باعث می شود گردشگران برای ورود به شهر شما 
نگران شوند. پس سعی کنید تصویرسازی خوبی از 
شهرتان ارائه شود و هنرمندان همه فضاهای شهری 
شما را ببینند. خیلی وقت ها شما در خارج از کشور 
درباره دستاوردهای جمهوری اسلامی، شهر تهران و 

آداب و رسوم سخن می گویید و این موضوعات برای 
خارجی ها جالب است؛ چون سینمای ما در معرفی 
دستاوردها و آیین و رسوم ما کم کاری کرده و تصویری 
که از ما در آن سوی مرزها مخابره شده غلط بوده؛ این 
حاصل تصور ذهنی یک کارگردان یا نویسنده بوده 
است. وی ســخنانش را اینگونه ادامه داد: عزیزان در 
تبیین واقعیت کشور و جایگاه این مردم باید تلاش 
کنیم به فکر تأثیرگذاری باشیم. خیلی وقت ها اهالی 
شهرســتان ها می گویند چرا فقط فیلم های تهرانی 
دیده می شود؟ که حرفشان درست است. ۸0درصد 
فیلم ها درباره تهران و به ویژه آسیب های اجتماعی آن 
است؛ به نحوی که وقتی کسی از شهرستان به تهران 
می آید، با تصویر دیگری مواجه می شــود. سؤال این 
است که آیا شــهر و مملکت ما زیبایی دیگری ندارد 
تا به تصویر بکشیم؟ آیا نگاه آسیب های اجتماعی با 
رویکرد سیاه نمایی و لاینحل بودن مسائل می تواند 
جایگاهی برای ســینمای ما در تصویرسازی دیگر 
ایجاد کند؟ پس دست به دست هم بدهیم و تصویری 
دیگر از دســتاوردها و آیین و رســوم ارائه بدهیم تا 
این تصاویر ثبت و ضبط شــود. سینما باید به سمت 

هویت ملی برود؛ نه هویت میلی! 
برخی سینماگران میل خود را ارائه 
می دهند. اینها با هم تفاوت دارند.

مشکلات حل نشده
تقابل میان ساترا و پلتفرم ها وارد فاز تازه ای شده است 
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اگر فلزیاب را به تو نزدیک کنند، صدایش درمی آید. 
آرزو می کرد هیچ کشوری شــاهد جنگ نباشد، اما 
می گفت اگر دشمن بخواهد دوباره ایران را تهدید کند، 

با جان ودل می روم و کارم را انجام می دهم.« 

شبی که به معراج رفت
جواد شریفی راد بعد از جنگ تحمیلی، مدیر جلوه های 
ویژه چند فیلم و ســریال تلویزیونی شد.  جلوه هاي 
ویژه میداني »محمد رســول الله«، »حمله به اچ 3«، 
»دایره ســرخ«، »عبور از خط ســرخ«، »خلبان«، 
»شــمارش معکوس«، »موج مرده«، »دختری در 
قفس«، »خداحافظ رفیق«، »شــاه خاموش«، »به 
رنگ ارغوان«، »جنگ کودکان«، »یک تکه نان«، »به 
نام« و »اخراجی های یک و دو« از فیلم هایی سینمایی 
است که جواد شریفی راد در آنها حضور داشت. آخرین 
فیلمش معراجی ها بود. همسرش برایمان از خوابی 
می گوید که او را آشفته و نگران کرده بود: »در تدارک 
مراسم عروسی پسر بزرگمان بودیم. یک شب خواب 
دیدم در منزلمان صندلی چیده شده  و مهمان ها به 
خانه ما آمده بودند. من و جواد هم ردیف اول نشسته 
بودیم. به جواد گفتم عروسی پیمان که قرار نیست در 
خانه ما برگزار  شود. جواد دستم را گرفت و گفت: »برای 
عروسی پیمان نیامده اند. برای من آمده اند.« خوابم را 
برای او تعریف کرده و از او خواستم بهانه بیاورد و نرود 
اما اصرارهای من فایده ای نداشت. چند روز بعد در اثر 
انفجار در پشت صحنه فیلم معراجی ها، او همراه 4نفر 
دیگر جانشان را از دست دادند. باورم نمی شد، جواد 
که سابقه خنثی سازی  5هزار بمب و موشک را داشت، 
بر اثر انفجار پشت صحنه فیلم جانش را از دست بدهد. 
او در قطعه هنرمندان خاکسپاری شد. حرف جواد یادم 
افتاد که می گفت هیچ برگی بی اذن خدا نمی افتد... .«

مردی که 5هزار بمب را خنثی کرد
»ژیلا آرشی«، همسر زنده یاد شریفی راد، برایمان از کسی می گوید که در روزهای جنگ، ناجی مردم شهرها بود

گفت وگو با مرتضی قاضی، نویسنده کتاب »حرفه ای« 
که خاطرات یک خنثی کننده بمب را روایت می کند

 خاطرات یک ارتشی گمنام از روزهای جنگ

تیر ماه سال 1389با آقای شــریفی راد در مؤسسه روایت فتح دیدار 
کردم. نخستین باری که او را دیدم، لحن صحبت و تیپش برایم عجیب 
و تازه بود. من بیشتر از 10سال در مورد دفاع مقدس تحقیق کرده و 
با افراد مختلفی در ارتباط بوده ام، اما جواد شریفی راد با همه افرادی 
که دیده بودم فرق داشت. با ریتم تند صحبت می کرد. اعتماد به نفس 
فوق العاده ای داشت. به حرفه اش مسلط بود. یک آدم کاملا حرفه ای 
بود. خاطراتی از جنگ تعریف می کرد که پیش از آن نشــنیده بودم. 
گفت وگوی ما در حیاط مؤسسه روایت فتح 5ساعت طول کشید و من 
بخش هایی از صحبت های او را برای مستند »جنگ شهرها در تهران« 
استفاده کردم. تابستان سال 1392یعنی 5 ماه پیش از حادثه ای که 
در فیلمبرداری سریال »معراجی ها« رخ داد، من برای پروژه ای دیگر 
با جناب شریفی راد تماس گرفتم و برای دیدن او که سر فیلمبرداری 
بخش های پایانی فیلم »محمد رسول)ص(« ساخته مجید مجیدی 

بود، رفتم.

ناگفته های بسیاری از دفاع مقدس داشت
 18دی ماه سال 1392وقتی خبر درگذشت شــریفی راد در اثر 

انفجار سر فیلمبرداری سریال معراجی ها ساخته مسعود ده نمکی 
را شنیدم، شوکه شدم و به یاد صحبت های او افتادم که برای من از 
خطرات کارش گفته بود. او به دلیل فعالیت تخصصی اش در جنگ 
بسیار ویژه و خاص بود و ناگفته های بسیاری از دفاع مقدس داشت. 
من فقط 5ساعت با او مصاحبه کرده بودم که بخشی از آن در مستند 
مربوط به جنگ شهرها استفاده شــده بود، اما در صحبت هایش 
خاطرات بســیاری گفته بود که ثبت آنها می توانست گوشه ای 
از فعالیت های شــریفی راد در دفاع مقدس را نشان بدهد. مدتی 
بعد از درگذشت او شروع به بازنویسی خاطراتش کردم. فعالیت 
پرخطر و نقش مؤثر بچه های خنثی سازی  نیروی هوایی در جنگ 
شهرها دیده نشده بود و امیدوار بودم با این کتاب بتوانم گوشه ای 
از نقش آنها را که در گمنامی بودند به ثبت برسانم. در این کتاب 
از خاطرات مرحوم شریفی راد درباره خنثی سازی موشک و بمب 
در تهران استفاده شد و برای تکمیل خاطرات سراغ کتاب »جنگ 
شهرها و دفاع موشکی« نوشته محمود محمدحسین پیکانی که 
نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آن را منتشر کرده، 

همچنین روزنامه های آن دوره نیز رفتم.

راوی خاطراتی متفاوت 
در روز رونمایی کتاب، واکنش خانواده مرحوم شــریفی راد که برای 
نخستین بار از چاپ چنین کتابی مطلع شده بودند برایم جالب بود. آنها 
می گفتند این کتاب را که می خوانیم، انگار پدرمان دوباره زنده شده 
است. از زمان انفجار و درگذشت پدرشان فشار زیادی را متحمل شده 
بودند، اما با انتشار این کتاب بغض 2ساله آنها از بین رفت و خوشحال 
بودند که نقش جواد شریفی راد در دفاع مقدس ثبت شده و مخاطبان با 
مهارت و تخصص او آشنا شده اند. در این کتاب سعی کردم توضیحات 
فنی شــریفی راد در مورد خنثی ســازی  بمب و موشک و همچنین 
تحلیل هایش در مورد دفاع مقدس را با همان تعابیری که خودش در 
مصاحبه برایم نقل کرده بود بیاورم. حتی لحن بیان او را نیز تغییر ندادم 
تا مخاطب بهتر بتواند شخصیت او را از لابه لای گفته هایشان درک 
کند. اما حسرت اصلی من برای از دست دادن یک آدم ویژه و حرفه ای 
مثل شریفی راد با آن همه تجربه و دانش بود و اینکه چرا خاطراتش 

به صورت کامل ثبت نشد.

همیشه بی ادعا بود
 ابراهیم حاتمی کیا، کارگردان نام آشنا در مراسم رونمایی کتاب حرفه ای درباره شریفی راد به 
خاطر ه اي اشاره کرده و گفت: »جواد را در خیلی از فیلم ها دیدم. بارها در وسط برخی از کارها 
خاطراتی را برایم جسته و گریخته گفته بود. البته هیچ وقت به قیافه اش نمی خورد که اینقدر 
حرف برای گفتن داشته باشد، ولی همیشه بی ادعا بود. روزی از جواد خواستم که با هم حرف 
بزنیم. خاطراتش را برایم گفت، از دوران قبل از انقلاب و بعد از انقلاب. ساده، بی پیرایه و راحت 
صحبت کرد...تعریف می کرد در روزهای ابتدای جنگ برای محافظت از گرمای هواپیماهای نظامی 
چادری رو سرش انداخته بود و کنار باند پرواز آنها بمب ها و راکت های عمل نکرده عراقی را خنثی 
می کرد. وقتی این را برای من می گفت مو بر تنم سیخ می شد. این صحنه ها بسیار سینمایی است. 

حتی یک خاطره اش را می شود دستمایه یک فیلم کامل قرار داد.«
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دیدبان تاریخ
مروری بر یک کتاب که مستندی روایی 

از زندگی شهید محمد اسحاقی است

ثبت رویدادهای صحنه جنگ، تصمیم های مهم فرماندهان 
در جلسات، زمان و تاریخ عملیات ها و... برای انتقال تجربه 
به آیندگان از موضوعات مهم در یک جنگ به شمار می آید 
که در سال های دفاع مقدس توســط راویان انجام می شده 
اســت. راویان افرادی بودند که به جای اسلحه، قلم به دست 
می گرفتند و با حمل ضبط صوت، تــلاش می کردند تمام 
وقایع جنگ را ثبت و ضبط کنند. شهید سیدمحمد اسحاقی، 
یکی از روایانی بود که در دفتر سیاســی ســپاه پاسداران و 
همزمان در دفتر روزنامه فعالیت می کرد. او که در رشــته 
تاریخ دانشگاه شــهید بهشــتی تحصیل می کرد، با شروع 
جنگ تحمیلی به عنــوان راوی به مناطــق عملیاتی اعزام 
شــد و در کنار فرماندهان برای ثبت وقایع و رویدادها قرار 
گرفت. همراهی با فرماند هــان و راوی گری حین عملیات، 
دنیای جدیدی را پیش چشــمان ســیدمحمد اســحاق 
گشــود. او با نگاه عمیق و همه جانبه بــه ثبت لحظات ناب 
عملیات والفجرمقدماتی، رمضــان، کربلای 3، کربلای 4و 
کربلای 5پرداخت. حضور مداومش در کنار فرمانده لشکر، 
ضبط کامل جریان عملیات و نوشــتن دفتــر راوی، برگ 
زرینی از فعالیت های او در دفاع مقدس به حســاب می آید. 
ســیدمحمد در تاریخ 29دی 1365در جریــان عملیات 
کربلای 5درحالی که راوی حاج حســین خــرازی بود، در 
منطقه شلمچه بر اثر بمباران دشمن بعثی به شهادت رسید. 
کتاب »دید بان تاریخ« مســتندی روایی از زندگی شــهید 
محمد اسحاقی است که به قلم مرضیه نظرلو نوشته شده و 
انتشارات مرز و بوم چاپ کرده است. گفتنی است نشر مرز 
و بوم از سال 1387با رویکردی تخصصی در حوزه پژوهش، 
مستند نگاری و ترجمه، آثاری فاخر در حوزه ادبیات و تاریخ 

پایداری و دفاع مقدس پدید آورده است.

در بخش هایی از این کتاب می خوانیم: 
 نیروهــای لشــکر 5نصر 
در منطقــه عمومــی فکه 
مستقر هستند. سیدمحمد 
دفترچه اش را دست گرفته 
و ضبط ســونی کوچکی را 
در کیــف چرمــی اش جا 
داده. معمــول اســت که 
دفتــر سیاســی 2راوی به 
یگان اعزام می کند. یکی با 
فرماندهی اســت و دیگری 
به عقبه لشــکر مــی رود تا 

قبل  از عملیات با فرمانده گردان ها و محورها و مســئولان 
یگان گفت وگو کند. یدالله ایزدی زودتر آمده. لشکر 5نصر 
خراسان را می شناسد. زمان زیادی به شروع عملیات نمانده. 
سیدمحمد که به لشکر می آید، دستش را می گیرد. نسبت به 
عملیات و کارهایی که باید انجام دهد توجیهش می کند. او 
را به آقای حمیدی نیا، فرمانده لشکر 5نصر خراسان معرفی 
می کند. کالک و نقشه و محدوده جغرافیایی منطقه را برایش 
می گوید. کارهــا را بین خودش با او تقســیم می کند. قرار 
شده ســیدمحمد، مدتی در کنار فرمانده باشد و مدتی هم 
به عقب برود. سیدمحمد که قبلًا تجربه حضور در تیپ امام 
حسین)ع( را داشــته از ایزدی می پرسد: »آقای ایزدی این 
لشکر چطوره؟ با راویا همکاری می کنن؟« ایزدی می گوید: 
»ببین ســیدمحمد الان که تو اومدی وضــع خیلی خوب 
شده. نخســتین باری که بچه های دفتر رفتن واسه ضبط، 
سروصدای همه فرمانده ها دراومد که اینا چه کارن اومدن 
اینجا از جلسات ما نوار پر می کنند! دعوا بالا گرفت و کشیده 
شــد به تهران. تااینکه آقا محســن، خودش جلسه گرفت. 
محمدزاده را هم به عنوان مســئول دفتر سیاسی صدا کرد 
و گفت آقا رشید و حسن باقری هم بیان. نشستند و به این 
نتیجه رسیدند که ضرورت دارد سپاه، این اطلاعات رو جمع 
کنه، اما بعد از عملیات.« ســیدمحمد به شوخی می گوید: 
»پس من بعد از دعواها رســیدم. اما چرا بعــد از عملیات؟ 
الانم که ما داریم 2هفته قبــل از عملیات می آییم.« ایزدی 
می گوید:»آره. تو همون جلسه  یکی از همین آقایان گفت که 
اگر شما این بچه ها رو قبول دارین، چرا قبل  از عملیات نیان؟ 
محمدزاده هم از اعتماد به نیروهاش می گه و آقا محسن هم 
قبول می کنه که ما قبل از عملیات تا بعدش توی منطقه و 
کنار فرمانده باشیم. نخســتین عملیات فتح المبین بود که 
دفتر سیاسی رسماً نیرو فرستاد، اما خب هنوز کارا رو روال 
نیفتاده بود. دفترامون از این دفترهــای 60 برگ معمولی 
بود و بعد هم یه ضبط بزرگ 2کاســته انداخته بودیم روی 
کلولمون توی خط این ور اون ور می دویدیم، زیر اون آتیش 

واقعاً اوضاعی شده بود.«

 راوی لشکر، نوار خام هدایت عملیات را در ضبط می گذارد. 
منتظر است. باید همه مکالمات را ضبط کند. نباید چیزی 
از دســت برود. مخصوصاً دقایق نفس گیری که فرماندهان 
گردان و گروهان که شاید تا ســاعاتی دیگر نباشند، پشت 
بی ســیم گفت وگو می کنند. چند روز است که سیدمحمد 
خودش را برای امشب آماده کرده. در کنار برادر حسین در 
اتاق عملیات نشسته است. حواسش کاملًا جمع است. اتاق 
عملیات شلوغ اســت. آدم ها می روند و می آیند. بعضی ها را 
نمی شناسد. یادداشت می کند تا بعد نامشان را بپرسد. هر 
کس مشغول کاری اســت. فرمانده توپخانه لشکر، مسئول 
ادوات، مسئول اطلاعات و مسئول عملیات. همه نشسته اند. 
چشم به برادر حســین و به ســیم ها دوخته اند. محصول 
تلاش چند ماه امشب مشخص می شود. با هر پیام، لحظه ای 
مضطرب و نگران می شــوند، لحظه ای دیگــر می خندند. 
همانطور کــه نوار در ضبــط می چرخد، ســیدمحمد هم 

یادداشت می کند...
»دیدبــان تاریخ« حاصل 30ســاعت مصاحبــه حضوری 
نویسنده، با خانواده و دوستان شــهید در تهران، اصفهان 
و گیلان اســت. شــیوه نگارش این کتاب برگرفته از دفتر 
راوی مرکز مطالعات جنگ در سال های دفاع مقدس است 
تا مخاطب ضمن آشنایی با شــهید اسحاقی با نگارش دفتر 

راوی نیز تا حدودی آشنا شود.

بررسی وضعیت مصدومان 
شیمیایی روستای »قلعه جی«

مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران استان 
کردستان از تشــکیل کمیسیون پزشکی برای 
بررسی مدعیان مصدومان شیمیایی روستای 
مــرزی قلعه جی در پی دســتور رئیس جمهور 
خبر داد. علیرضا شهسواری با اعلام اینکه در پی 
دستور آیت الله سیدابراهیم رئیسی در سفر به 
این منطقه وضعیت مردم این روستا را به صورت 
میدانی بررسی خواهد کرد، گفت: »برخی افراد 
فاقد مدارک لازم و قانونی مانند صورت سانحه 
و مدارک بالینی برای احراز جانبازی هســتند 
ضمن اینکه برخی آزمایش ها نیز اثبات کننده 
ضایعات شــیمیایی اســت که مطابق مقررات 
نتیجه مثبــت آنها ضروری اســت و باید حتماً 

مدنظر قرار گیرد.«
گفتنی است این روستا در ماه های پایانی دوران 
دفاع مقدس چندین بار و در مجموع با 11 بمب 
هدف حمله شیمیایی رژیم بعث عراق قرار گرفت 
که باعث شهادت بیش از 25 نفر و جانبازی حدود 
300نفر شــد. علاوه بر آثار و جراحات جانبازان 
حملات سال های 66 و 67، وجود آثار این حملات 
در جای جای روستا همچنان باعث بروز مشکلات 
پوستی و تنفسی برای مردم این روستا و مناطق 
اطراف می شود که به شکلی گســترده از سوی 
نیروهای رژیم بعث عراق مورد حمله شیمیایی 

قرار گرفته بود.

برادرم اکبر
مستند »برادرم اکبر« 
پیرامــون شــخصیت 
شهید اکبر چهرقانی، 
محافظ ویژه و همرزم 
شهید مصطفی چمران 
است. شهید چهرقانی 
بعد از گذراندن تحصیلات متوســطه در یکی از دانشــگاه های 
انگلیس در رشته پزشکی پذیرفته شــد. برنامه ریزی لازم را هم 
برای این کار کرده بود به طوری که منزلی را در انگلیس اجاره کرد 
و اجاره بهای آن را هم از قبل پرداخت کرد. همین که خود را برای 
رفتن آماده می کرد، حرکت های انقلابی مردم علیه رژیم پهلوی 
شروع و اوج گرفت و او را در آخرین لحظات از رفتن منصرف کرد. 
پس از پیروزی انقلاب جزو نخستین گروهی بود که به عضویت 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درآمد و پس از طی تعلیمات خاص 
نظامی زیرنظر شهید چمران، وارد نیروی ویژه نخست وزیری شد 
و از آن طریق در اغلب جنگ های کردستان به همراه دکتر چمران 
شرکت کرد. وقتی جنگ تحمیلی آغاز شد اکبر روز 7 مهر 1359 
به همراه شهید دکتر چمران به خوزستان)اهواز( رفت و رزمش را 
با دشمن در ستاد جنگ های نامنظم آغاز کرد. هنگامی که دکتر 
چمران به دستور امام )ره( سپاه را تشکیل داد، اکبر در نخستین 
دوره  جوانان حضور داشــت. اکبر چهرقانی شیفته  دکتر چمران 
بود به همین دلیل پیشنهاد فرماندهی را نپذیرفت و محافظ ویژه  
دکتر شد. در آخرین حضور در حمله نیروهای اسلام برای شکست 
محاصره سوسنگرد به همراه دکتر »چمران« در پرخطرترین محور 
درحالی که در محاصره تانک های دشمن قرار گرفته بودند و دکتر 
چمران از ناحیه پا مجروح شــده بود، در دفاعی دلیرانه در مقابل 
دشمن ایستاد و از ناحیه سر مورد اصابت گلوله قرار گرفت و شب 
تاسوعای حسینی )26 آبان( سال 59 به شهادت رسید. این مستند 

به تهیه کنندگی و کارگردانی مجید یوسفی ساخته شده است.

عاشق ها ایستاده می میرند
فیلم »عاشق ها ایستاده 
می میرند« کاری است 
از شهرام مسلخی که 
در واقع نخستین تجربه 
کارگردانی او به شمار 
می آید. مســلخی این 
فیلــم را بــا محوریت 
دفاع مقدس ساخته اما 
سعی کرده در دل آن 
تضادهــای اجتماعی 
را بیان کنــد. او خیلی 
خوب توانسته به 3مقوله عشق، خیانت و دوستی بپردازد. اما 
ماجرای فیلم از آنجا شروع می شود که یک خبرنگار به اسم 
رضا حین کار، فیلم مستندی مربوط  به دوران  دفاع مقدس را 
از تلویزیون تماشا می کند. رضا که خود از رزمنده های جنگ 
تحمیلی بوده در این فیلم هیوا را می بیند؛ سربازی عراقی که 
حین درگیری بین ایران و ارتش عراق او را نجات داده است. 
سؤالات زیادی در ذهن این خبرنگار جوان شکل می گیرد که 
برای یافتنش به کردستان عراق می رود. تا هم رازهای پنهان 
را کشف کند و هم خبری از ناجی عراقی خود بگیرد. مسلخی 
در واقع با برداشــتی آزاد از یک داســتان واقعی این فیلم را 
ساخته است. فیلم »عاشق ها ایســتاده می میرند« علاوه بر 
اکران در ایران در جشنواره فیلم بغداد هم به نمایش درآمده 
است. سروش صحت، پوریا پورسرخ، لعیا زنگنه و شوان عطف 
از هنرمندانی هستند که در این فیلم ایفای نقش کرده اند. اگر 
علاقه مند به تماشای این فیلم هستید پیشنهاد می کنیم از 
یکی از پلتفرم های نمایش آنلاین فیلم، به همراه خانواده این 

روایت جذاب از دفاع مقدس را تماشا کنید.

معرفی مستند 

معرفی فیلم

 خبر

آزاده سلطانی؛ روزنامه نگاریـاد

زندگی با نظامیان آنهم در شــرایطی که دشمن 
شهرها و مرزهای کشور را با حملات وحشیانه خود 
نشانه گرفته، انتخاب آسانی نیست. مرور زندگی 
ایثارگران، فرماندهان نظامی، شــهدا و آزادگان 
نشان می دهد که بار اصلی مسئولیت زندگی در 
نبودن آنها بر دوش همسرانشان بوده است. صبر 
و همراهی زنان ایثارگر یکی از برگ های زرین در 
تاریخ دفاع مقدس به شــمار می آید اما زندگی با 
کسی که سر و کارش خنثی سازی  بمب و موشک 
اســت، خالی از اســترس و نگرانی نیست. ژیلا 
آرشی برایمان از شروع زندگی با جواد شریفی راد 
می گوید: »20ساله بودم که با جواد ازدواج کردم. 
قبل از ازدواج، توضیح مختصــری درباره کارش 
داد. گفت که در تیم تخریب است. بعد از ازدواج 
با من صحبت کرد که تیم خنثی ســازی خیلی 
تخصصی تر و بهتر است و اگر در این شاخه فعالیت 
کند می تواند برای نجات جــان مردم به صورت 
حرفه ای تر وارد عمل شــود. برایم گفت که بمب 
ممکن است داخل شهرها یا هر جایی بیفتد و عمل 
نکند، با خنثی ســازی  و دورکردن آن از منطقه 

مسکونی، می توان جان مردم را نجات داد.«
با شروع جنگ تحمیلی و بمباران شهرها، فعالیت 
گروه هایی کــه وظیفه خنثی ســازی  بمب ها و 
موشک های عمل نشده را بر عهده داشتند بیشتر 
شد: »شرایط ســختی بود. یکی از خاطرات تلخ 
من از آن روزها از دست دادن فرزند اولم به دلیل 
زایمــان زودرس بود. ماجرای ایــن اتفاق هم به 
انفجاری کــه در پادگان و محــل کار جواد روی 
داده بود مربوط می شــد. یکی از دوســتانش به 
وضع سخت و دردناکی شهید شده بود و آقا جواد 
سراسیمه به خانه آمد. آن روز دچار استرس زیادی 
شدم، بچه اولم نارس به دنیا آمد و بعد ازیک هفته 

در بیمارستان فوت کرد.«

تصور کنید در حالی که خانه ای بر اثر بمب ویران شده، ساکنانی که زخمی و هراسان میان آوار گرفتار 
آمده اند، در مقابل خود بمب یا موشکی عمل نکرده مشاهده کنند. درک این تصویر شاید برای ما دور 
از ذهن و غیرملموس به نظر بیاید اما برای مردمان شهرهایی که 8سال درگیر جنگی تحمیلی بودند این 
اتفاق بارها تکرار شده است. بعد از هر بمباران، گروه های خنثی کننده بمب، بلافاصله در محل بمباران حضور می یافتند و با جانفشانی خود برای خنثی کردن 
بمب ها وارد عمل می شدند. زنده یاد جواد شریفی راد، معلم و سرتیم خنثی سازی  نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی یکی از زبده  ترین آنها بود که در 
۱74۲ماموریت، بیش  از 5هزار بمب و موشک خنثی کرد. او که مسئول جلوه های ویژه بیش از ۳۰ فیلم سینمایی بوده، سرانجام در سال۱۳۹۲ در اثر انفجار 
خودروی حامل مواد منفجره در پشت صحنه فیلم سینمایی »معراجی ها« همراه 4نفر دیگر جان خود را از دست داد. با ژیلا آرشی، همسر جواد شریفی راد 

گفت وگو کرده ایم تا برایمان از زندگی با مردی بگوید که در دوران دفاع مقدس نقش مهمی در نجات جان مردم داشت.

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

رفته بودیم، اعلام کردند که خرمشهر آزاد شده. فردا 
شب هم که عقد کردم رفتم منطقه.« 

عاشق کارش بود
دلهره و ترس از شــغلی که  با بمب و موشک سر و کار 
داشت، طبیعی بود. همسر زنده یاد شریفی راد هم از 
این اضطراب و نگرانی ها دور نبوده اســت: »با وجود 
اینکه با خطرات کارش تا حدودی آشنا بودم، اما گاهی 
هم پیش می آمد که می گفتم این چه شغلی است تو 
داری؟ اوایل ازدواجمان بود و مدام دلهره داشتم. گاهی 
به او می گفتم نمی شود شغلت را عوض کنی؟ می گفت: 
»هیچ برگی از درخت بی اذن خــدا نمی افتد. نگران 
نباش!« خستگی برایش معنی نداشت. یک بار بعد از 
خنثی سازی  به خانه آمد. تمام لباس ها و سر و صورتش 
از فاضلاب پر شده بود. بلافاصه به حمام رفت، اما همان 
موقع به او بیسیم زدند که باید خودت را برسانی. آنقدر با 
عجله از حمام بیرون آمد و آماده رفتن شد که پیراهن و 
پوتینش را در راه پله پوشید. بارها زخمی شد و در بدنش 
ترکش بود. یک بار در ســال80، آنقدر سر و صورتش 
آسیب دید که وقتی به بیمارستان رفتم او را نشناختم. 
خواست خدا و مهارت آقای دکتر محمد حسین لشکری 
بود که جواد زنده مانــد. می خندیدم و به او می گفتم 

نگران ما و نجات جان مردم بود
بمباران شهرها که شــروع شــد، فعالیت تیم های 
خنثی سازی  هم بیشتر شد. آرشی از نگرانی های خود 
و همسرش برایمان می گوید: »روزهای پرالتهاب جنگ 
شروع شده بود و همه مردم برای دفاع از کشورشان 
همــکاری می کردند. نظامیان هــم به دلیل مهارت 
و تخصصی که داشــتند احســاس وظیفه  بیشتری 
می کردند. سال63بمباران هوایی تهران شروع شده 
بود. یک روز بعد از به صدا درآمدن آژیر قرمز، جواد برای 
ماموریت از خانه بیرون رفت. همسایه ها از ساختمان 
بیرون و به ســمت پناهگاه رفتند. من باردار بودم و 
در خانه ماندم. بعد از چنــد دقیقه، یکی از خانم های 
همسایه به خانه ما آمد و گفت آقای شریفی راد را دم 
ساختمان دیده و به آنها گفته همسرم در خانه تنهاست 
و هوای او را داشته باشید. ماموریت های آقا جواد، گاهی 
چندین روز طول می کشید. او در خاطراتش در کتاب 
»حرفه ای« به تولد پسرمان اشاره کرده است: »اتفاق 
شیرین و مهم که  ماه رمضان سال 1364برای من افتاد 
تولد پسرم بود. نخستین پسرم وقتی به دنیا آمد من 
توی چاله داشتم بمب خنثی می کردم. متوجه نشدم 
که خانمم را برده اند بیمارستان. وقتی کارم تمام شد 
از توی حفره ای که بمب ایجاد کرده بود بیرون آمدم. 
رئیسم بهم گفت: »لباس مرتب بپوش می خوام ببرمت 
یه جایی.« معمولاً بمب ها به خاطــر اینکه در عمق 
زیادی می نشینند به آب می رسند و من پر از گِل بودم. 
لباسم را عوض کردم. بعد به اتفاق رئیس راه افتادیم. 
فکر می کردم به محل کارمــان می رویم، ولی رفتیم 
سمت بیمارستانی که خانمم وضع حمل کرده بود. 
دیدم پسرم پیمان به دنیا آمده. درواقع موقع تولدش 
من نبودم. بعد از به دنیا آمدنش من رفتم و دیدمش. 
آن زمان جنگ بود. شوخی نداشت. هر لحظه ما درگیر 
کار بودیم. من حتی مراســم عقدم هم سوم خرداد 
61شب آزادسازی خرمشهر بود. وقتی برای خرید عقد 

گپ

سال ۱۳8۹مؤسسه فرهنگی روایت فتح تصمیم گرفت مجموعه تلویزیونی 8قسمتی اي در مورد جنگ شهرها در 
تهران با موضوع بمباران و موشکباران تهیه کند. قاسم بخشی، کارگردان این مجموعه که از اعضای قدیمی گروه 
روایت فتح و همکار شهید مرتضی آوینی در دوران جنگ بود، تحقیق و نویسندگی این مجموعه را به مرتضی قاضی، 
سپرد. بعد از تحقیقات اولیه، نیروی هوایی، جواد شریفی راد را به عنوان یکی از سرتیم های خنثی سازی  خود معرفی کرد. خاطراتی 
که او در 5ساعت مصاحبه برای مرتضی قاضی تعریف کرد، خیلی بیشتر از توضیحات لازم در مورد فیلم های آرشیوی روایت فتح 
و مستند ۳۰دقیقه ای بود. این خاطرات بعد از درگذشت او، به صورت مکتوب و در کتابی با نام »حرفه ای« از سوی انتشارات رسانه 
مهر منتشر شد. حرفه ای بعد از کتاب »اسارت در هور« و »اولین روزهای مقاومت« سومین کتاب مرتضی قاضی، درباره خاطرات 

نیروهای رزمنده ارتش در دفاع مقدس است. قاضی ماجرای نوشتن کتاب  حرفه ای و بازخورد آن را برایمان توضیح داده است.
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تاریخ ادبیات

ویکنت دو نیم شده 
 رمــان »ویکنت دو نیم 
شــده« نوشــته ایتالو 
کالوینــو را غلامرضــا 
امامــی بــه فارســی 
برگردانــده و به تازگی 
از سوی انتشارات هوپا 

منتشر شده است.
در این رمان خواندنی و 
البته موجــز، در جنگی 
تاریخــی بــا ترک ها، 
»ویکنــت مــداردو« از 
زادگاهــش »ترابلا« در 

مســیر یک توپ قرار می گیــرد و گلوله توپ بــه او اصابت 
می کند و ویکنت دو نیم می شود. او به انسان تبدیل می شود. 
نیمی خیر و نیمی شــر. نیمه  شــر او پیدا می شود و توسط 
پزشکان درمان می شود و با یک چشــم و یک سوراخ بینی 
مجزا به املاک فئودالی خود برمی گردد اما این نیمه زندگی 
شیطانی ای را در پیش می گیرد و به هر چیز می رسد آن را به 
دو نیم تقسیم می کند. در این بین گروهی از راهبان نیمه خیر 
او را در میان تلی از اجساد پیدا می کنند و به زودی نیمه  دیگر 
فضیلت مند او در »ترابلا« ظاهر می شود. حالا دو ویکنت در 
این شهر وجود دارد. نیمه  شر در قصر زندگی می کند و نیمه  
خیر در مزرعه. نیمه  شر درد به بار می آورد و نیمه  خیر نیکی. 
سپس این دو نیمه برای به دست آوردن یک عشق به رقیب 

یکدیگر تبدیل می شوند و...
ایتالو کالوینو، نویســنده نامــدار ایتالیایــی در این رمان 
136صفحه ای مخاطب را از نخســتین سطرها تا پایان اثر با 
خود همراه می کند. نشــر هوپا این کتاب را به بهای86هزار 

تومان منتشر کرده است.

جنبش دانشجویی 1960
کتاب »جنبش دانشجویی 
1960« نوشته »الکساندر 
کرودن« که سومین کتاب 
از مجموعه چشم اندازهایی 
از تاریخ معاصر جهان است، 
به تازگی بــا ترجمه فاطمه 
شاداب از ســوی انتشارات 

ققنوس منتشر شد.
در دهه 1960 دانشجویانی 

در سراسر جهان که از دیدن ریاکاری و بی عدالتی 
در دانشــگاه و نیز در بقیه دنیا به تنگ آمده بودند 
نه تنها از جنبش هــای قدرتمندی که نظم جهانی 
را به چالش می کشیدند حمایت کردند بلکه خود 
رهبری آن را به دست گرفتند. در سراسر این دهه 
دانشجویان برای حمایت از حقوق بشر، صلح، آزادی 
و اصلاحات آموزشی و همچنین علیه کاستی هایی 
که حاصــل اقدامات بزرگ ترهایشــان بود مبارزه 

کردند.
کتــاب چشــم اندازهایی از تاریــخ معاصر جهان: 
جنبش دانشــجویی دهه 1960، بــه اعتراضات 
و تحولاتــی که از پــی این جنبش شــکل گرفت 
می پردازد. این کتاب شرح فردگرایی خارق العاده 
کنشــگران جوانی اســت که خود را به ایجاد نوع 
جدیدی از آزادی و آزادیخواهی متعهد می دانستند.

کتــاب »جنبــش دانشــجویی1960« نوشــته 
»الکساندر کرودن« در 152صفحه با قطع وزیری 

و به بهای 65هزار تومان منتشر شده است.

داشــتند، طمع مامورین و کارپردازان اداره املاک 
شاهی را برمی انگیختند و از دست آنها خارج می شد! 
در این موارد، ســلب مالکیت با حوادث رقت باری از 
قبیل آزار و شــکنجه، قتل و آوارگی زنان و کودکان 
توأم بود. علاوه بــر رؤســای ادارات املاک خالصه، 
شــهربانی و پلیس نیز از دوران ریاســت درگاهی تا 
واپســین ماه های سقوط رضاشــاه -که مختاری بر 
شــهربانی حکومت می کــرد- در راه غصب املاک 
و زمین ها برای رضاشــاه، از هیچ کوششی مضایقه 
نمی کردند! در این میان نقش سرلشکر محمدحسین 
آیرم، بیش از ســایر رؤسای شــهربانی بارز بود. وی 
در زندان قصر قسمتی داشــت که اتاق قباله نامیده 
می شــد و هرگاه زمین داران  یا زندانیانی که مالک 
املاکی بودند که مورد توجه رضاشــاه و کارپردازان 
اداره امــلاک اختصاصی قرار می گرفــت و حاضر به 
تقدیم آنها به رضاشاه نبودند، در آن بخش محبوس 
می شدند و در نهایت زیر شکنجه های مفصلی که از 
سوی شکنجه گران شهربانی از آن به عمل می آمد، 
قباله از پیش تنظیم شده را با رغبت تمام به نام رضاشاه 
امضا می کردند! علاوه بر آنچه گفته شد، لازم است به 
عملکرد خدایارخان که در مقام امیرلشکری حکومت 
رضاشــاه و مشــاور او در غصب و تصاحب زمین ها و 
املاک مرغوب به وی کمک می کرد، اشــاره کرد. او 
می کوشید به زمین داران و مالکان تلقین کند که برای 

تقرب به رضاشاه، ملکی را به او پیشکش کنند!
علاوه بر نیروهای شهربانی و کارگزارانی که در اداره 
املاک شاهی می کوشیدند املاک و مستغلات مرغوب 
نواحی مختلف ایران و خصوصاً مازندران را ضمیمه 
املاک شــاه کنند، داور و وزرای عدلیه بعدی نه تنها 
در جهت جلوگیری از وقوع این اقدامات کاری انجام 

نمی دادند، بلکه شــرایط را هم برای تصاحب املاک 
توسط کارگزاران شاه هموار می کردند. عمیدی نوری 
در یادداشت های خود، به نمونه ای از این اقدامات که در 
دوران وزارت داور بر عدلیه، خود شاهد آن بوده، اشاره 
دارد و می نویسد در برهه ای که وکالت شخصی به نام 
امیراسعد را بر عهده داشت و تلاش می کرد از انتقال 
50رقبه امیراسعد در کجور و تنکابن به املاک رضاشاه 
جلوگیری کند، داور آن پرونده را به بن بست کشاند: 
»به داور فشار آورده و او هم که دید نمی شود این دعوا 
را در محکمه رد نمود، پرونده را از دســترس دادگاه 
خارج نموده، نزد خود نگاه داشت و من برای علاج کار 
ناچار به ملاقات داور شدم، ولی او مدتی از پذیرفتن 
من خودداری نمود. عاقبت در نتیجه فشار من، چند 
دقیقه ای مرا پذیرفت، ولی مثل آدم های شــرمنده 
سرش را پایین انداخته. بدون اینکه چشمش به چشم 
من بخورد گفت: می دانم برای چه اصرار داری ملاقاتم 
کنی، این است پرونده ای که دنبال آن هستی، ولی من 
از شما خواهش می کنم از این وکالت صرف نظر نموده، 
این محاکمه را تعقیب نکنــی، که هم برای من و هم 
برای خودت اسباب زحمت می شود. ]بدین ترتیب[ 
بصیرالدوله هروی نیز به امر مشــارالملک، مقدمات 
انتقال پنجاه پارچه املاک امیراســعد را به رضاشاه 
فراهم ســاخت و در مدت کوتاهی سند آن تنظیم 

گردید...«.

کلام آخر
در واقع براساس آنچه در بالا بدان اشاره شد، می توان 
نتیجه گرفت که ســلب ابتدایی ترین و حیاتی ترین 
حقوق و آزادی های مردم ایران در این دوره توســط 
رضاشــاه و ســکوت عدلیه در مقابل اعمالی چون 
بازداشــت و حبس غیرقانونی، شکنجه و آزار و اذیت 
افراد، سلب مالکیت و غصب املاک مردم و از بین بردن 
مخالفین با شیوه های ناجوانمردانه، همگی نشانگر 
ضعف عملکرد و انحطاط دستگاه قضایی دوره رضاشاه 
بود که حاصل آن مفقود شــدن حدود24هزار نفر و 
غصب میلیون ها تومان دارایی مــردم ایران در این 
دوره بوده اســت. در دوره 20ساله حکومت رضاشاه، 
عدلیه ضابط شهربانی بود و دادگستری برای تأمین 
قدرت و نفوذ شهربانی فعالیت می کرد و نظمیه ایران 
هم شخص رضاشاه بود. هنگامی که وزیر دادگستری 
جرأت می کرد جعلی بودن پرونده ای را که به دست 
شهربانی ساخته شده بود و یا بی گناهی متهمی را به 
عرض برساند و یا از قانون سخنی به میان آورد، رضاشاه 
با تغیر می گفت:» قانون را به رخ من می کشی؟ نظمیه 

یعنی من و من یعنی نظمیه«.
البته مشهور اســت که بعدها داور هم از عدلیه ای 
که بنا نهاده بود خشنود نبود. ابراهیم خواجه نوری 
در این باره از زبان داور می نویسد: »من یک عمارت 
کهنه کثیف بی سروتهی را در عدلیه خراب کردم که 
روی آن یک بنای سنگی محکم عدل و داد بسازم، 
ولی در موقع ساختن عده ای از اشخاص بانفوذ سر 
رســیدند و هر یک به اصرار خشت یا آجری بدون 
تناسب در وسط ساختمان گذاشتند. حالا که تمام 
شده، خودم می بینم در میان نمای سنگی عمارت 
چند آجر و چند خشت سســت و زشت گذاشته 
شده و بنای محکم را هم از ترکیب انداخته، هم از 
استحکام...«. این سخن اگر از زبان داور نقل شده 
باشد، در واقع اعتراف و اذعان صریح او بر ناکار آمدی 
و ضعف عدلیه ای است که خود ساخته بود، اما از 
آنجا که در مورد اندیشه ها و منظومه فکری داور، 
نکاتی صریح در تاریخ نقل شــده که داور هر چه 
می کرده، براســاس دیدگاه های خود در تقویت 
راس هرم قدرت بوده و به زعم خود برای پیشبرد 
تجدد در ایــران این اقدامات را صــورت می داده 
است، دیگر چنین سخنی از او پذیرفته نیست؛ چرا 
که او عامداً به تحولی در عدلیه دست زده بود تا با 
خلع قدرت های رقیب، زمینه صعود رضاشاه به قله 
قدرت و جباریت را به منصه ظهور برساند. در واقع 
شاید بتوان گفت با وجود اقدامات صورت گرفته در 
عدلیه، بیش از آنکه روح عدل و دادگستری از عدلیه 
نوین استشمام شود، از این نهاد قضایی بوی تقویت 

دستگاه استبدادی به مشام جامعه می رسید.

پیامدهای حضور علی اکبر داور، در دادگستری و اقتصاد

عدلیه پرونده ساز و مالیه تمرکزگرا
عملکرد علی اکبر داور، از فعالان نیل رضاخان به سریر سلطنت و 
کارگزاران شاخص حکومت او، بیشتر از طریق ارزیابی دو سمت 
شاخص او در وزارتخانه های عدلیه و مالیه، قابل ارزیابی است. او 
در به اصطلاح تاسیس »دادگستری نوین«، به گونه ای تام و تمام، 
جانب تعدیات رضاخان به حقوق اساسی ملت را گرفت و در کنار 
وی ایستاد. به عبارت دیگر او به تمامی مظالم قزاق، صورتی رسمی 
و قانونی بخشید و حتی در یک مورد هم، او را در جایگاه پاسخگویی 
قرار نداد. محمدرضا چیت سازیان، پژوهشگر تاریخ معاصر ایران، 
در این باره معتقد است: »نظام قضایی در دوران سلطنت رضاشاه 
همانند سایر وجوه سیاســی، اجتماعی و اقتصادی کشور، تحت 
نفوذ و سیطره شخص شاه و نهاد سلطنت قرار داشت و در موارد 
بسیاری، ابزاری برای از میان به در کردن مخالفان سلطنت پهلوی و 
شخص رضاشاه بود. بدین  صورت که از طریق دستگاه عدلیه، برای 
افراد مخالف و منتقد نظام، سندسازی و پرونده سازی می شد و به 
اتهام های مختلف ازجمله فساد اقتصادی، مالی و حتی به دلایل 
سیاسی، آنان را از کار و موقعیت اجتماعی شان برکنار می کردند و 
درصورت احساس خطر، به زندان می انداختند. این برخوردها تا 
آنجا پیش می رفت که در مواردی که دولت نیاز می دید، حتی طرف 
مقابل را از سر راه برمی داشت و آن را نه تنها از صحنه سیاسی حذف 
می کرد بلکه جان وی را می گرفت و به زندگی اش پایان می داد! 
این سرنوشت حتی در مورد بنیانگذار این نظام قضایی، به حقیقت 
پیوست و دامان شخص علی اکبر داور را نیز گرفت. وی که به شدت 
درگیر امور مربوط به اداره کشور بود، با شخص شاه دچار اختلاف 
نظر شد، مورد غضب وی قرار گرفت و ترجیح داد به جای اینکه 
دستگاه سلطنت کار وی را تمام کند، خود پیشقدم شود و کار خود 
را یکسره کند! درنتیجه با تهیه مقداری مواد مخدر و ترکیب آن، 

دست به خودکشی زد و به عمر خود پایان داد...«.

علی اکبر داور در مقام ریاست عدلیه، آنچنان حفظ منافع رضاخان 
را در صدر تلاش ها و رویه سازی  های خویش قرار داد که قزاق را به 
صرافت انداخت تا در وزارت مالیه نیز او را به چنین رویه ای بگمارد. 
کارنامه داور در این مسند نیز نشان می داد که با دولتی کردن اقتصاد، 
شیب منافع آن را به سمت رضاخان قرار داده است! شاید بتوان گفت 
که پایه های اقتصاد زیانبار و فاسد دولتی در ایران معاصر، به دست 
وی نهاده شد. سیدمرتضی حافظی، پژوهشگر تاریخ معاصر ایران، 
اینگونه به تحلیل ماوقع پرداخته است: »ازآنجا که داور معتقد بود 
مردم ایران اصلاح پذیر نیســتند و تنها با شلاق باید آنها را تربیت 
کرد، در زمینه اقتصاد از انقلاب کارخانه ها به دست دولت مرکزی 
دفاع و در نوشته های خود، بر آن تأکید می کرد. اولویت یافتن دولت 
در اندیشه داور موجب شد تا وی در زمینه اصلاح اقتصادی نیز بر 
نقش مرکزی دولت تأکید کند و هنگامی که به وزارت مالیه رسید، 
پایه گذار اقتصاد دولتی در ایران شد. داور در مقاله ای با عنوان بحران  
که در سال 1305در نشریه آینده منتشــر شد، این ایده را مطرح 
کرد که دولت باید پیشتاز فعالیت های اقتصادی باشد. از منظر او 
عامل بحران ایران، اقتصاد است و هر مســئله دیگری از آن تأثیر 
می پذیرد. داور بر پایه این ایده ها، از بحران اقتصادی پیش رو صحبت 
به میان می آورد. شایان ذکر اســت که علی اکبر داور در سال های 
قبل از عهده داری وزارت مالیه، در مقــام وزیر عدلیه، بدون توجه 
به زمینه های اجتماعی کشــور، به اصلاحات عمیق و گسترده ای 
در مجموعه قوانین و دســتگاه عدلیه )قضایی( دســت زد که در 
حوزه اقتصادی نیز اهمیت داشــت. مجموعه قوانینی که در دوره 
تصدی او بر وزارت عدلیه تدوین شد، ازجمله قانون مدنی و قانون 
تجارت، رضاشاه را وسوسه کرد تا برای تحقق بخشیدن به اهداف 
اقتصادی اش، به او متوسل شــود. داور، زمانی که بر مسند وزارت 
مالیه نشست، براساس اندیشــه های اقتصادی خود، شرکت های 
دولتی بسیاری را به صورت شرکت سهامی، در حوزه های مختلف 
تأسیس کرد. در پی اصلاحات انجام شده، از آغاز دهه 1310، مداخله 
دولت در تجارت خارجی بیشتر از عرصه های دیگر افزایش یافت و با 
تصویب قانون انحصار تجارت خارجی، کل تجارت خارجی ایران به 
کنترل دولت درآمد. تصور عمومی رایج در آن زمان این بود که قدرت 
اقتصادی کشورهایی مانند آلمان، ایتالیا و به ویژه روسیه از نقش 
پررنگ دولت در اداره امور اقتصادی ناشی شده است، ازاین رو و به 
 اشتباه، استفاده از چنین الگویی برای ایران، طرفداران بسیاری پیدا 
کرده بود. در پی این اشتباه، رضاشاه توانست در نیمه دوم سلطنت 
خود، زمانی که خیالــش از بابت امنیت داخلی و ثبات سیاســی 
حکومت تا حدود زیادی آسوده شده بود، جاه طلبی هایش را به حوزه 
اقتصادی نیز بگستراند. در این دوره بود که دیگر مرد آزادی که داور 
در سال های ابتدایی دهه 1300از آن سخن می گفت، به طور کامل 

در اسارت استبداد قرار گرفته بود...«.
• مستندات این یادداشت
 از تارنمای پژوهشکده تاریخ معاصر ایران اخذ شده است.

احمد سینایی؛ تاریخ پژوهنگاه

علی اکبر داور در لباس سلام دربار

علی اکبــر داور در مقــام ریاســت عدلیــه، آنچنــان 

حفــظ منافــع رضاخــان را در صــدر تلاش هــا و 

رویه ســازی  های خویــش قــرار داد کــه قــزاق را بــه 

صرافت انداخت تا در وزارت مالیه نیز او را به چنین 

رویه ای بگمارد. کارنامه داور در این مسند نیز نشان 

می داد که با دولتی کردن اقتصاد، شــیب منافع آن 

را به ســمت رضاخان قرار داده اســت! شاید بتوان 

گفت که پایه های اقتصاد زیانبار و فاسد دولتی در 

ایران معاصر، به دست وی نهاده شد.

جواد عربانی
تاریخ پژوه گزارش

اگر ماموریت اصلی دســتگاه قضایی، ستاندن 
حقوق فرودستان از فرادستان باشد، بی تردید 
باید عملکرد علی اکبر داور در دوره تصدی ریاست 
عدلیه را در مواجهه با دست اندازی های متنوع و 
همه جانبه رضاخان، به حقوق اساسی مردم ارزیابی 
کرد. مقال پی آمده درصدد بوده است که بی توجه 
به تحسین های کلیشه ای نویسندگان پهلوی است 
و اقمار آنان، به ارزیابی کارنامه داور از این جنبه 

بپردازد. امید آنکه مفید افتد.

داعیه تحول نظام قضایی، در دوران حاکمیت 
رضاخان

تحول نظام قضایی ایران در دوره پهلوی اول، یکی از 
موضوعات مهم و تأثیرگذار در تاریخ معاصر ایران به 
شمار می رود. این تحول که به اذعان علی اکبر داور، 
وزیر وقت عدلیه، برای رسیدن به »محکمه دنیاپسند« 
در خلال ســال های1306-1305ش در سیســتم 
قضایی کشــور پدید آمد، در ابتدا با شــعار برقراری 
عدالت و رفع ظلم و تبعیض، حرکت خود را آغاز کرد و 
با روندی پرشتاب، با تدوین قوانین جدید و با تضعیف 
نقش محاکم شرع، به سوی نظام تازه و منطبق با قوانین 
عرف به پیش رفت. برخی از پژوهشگران تاریخ معاصر، 
فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته در زمینه تحول در 
نظام حقوقی و دادرســی در این دوره را سنگ بنای 
دادگستری نوین در کشور دانسته و آن را دستاوردی 
بزرگ در جهت تحقق عدالت قلمداد کرده اند و برخی 
دیگر با استناد به انفعال دستگاه قضا در این دوره در 
مقابل مطلق العنانی رضاشاه، کارنامه عدلیه را با توجه 
به تغییرات بنیادین، بسیار ضعیف ارزیابی می کنند. 
در واقع می توان گفت با وجود اینکه حکومت مطلقه 
رضاشاه در پرتو شکل گیری و بسط نهادهایی چون 
دربار، بوروکراســی اداری و ارتش مدرن نضج یافت 
اما یکی از وسایل بسیار مهم در اقتدار رضاشاهی، با 
برقراری قوانین و مقرارت جدید که حاصل جد و جهد 
شخصیت هایی چون داور و... در دادگستری نوین بود، 
شکل گرفت؛ قوانینی که تنها برای مردم ایران وضع 
شده بود و شخص شــاه، هیچ گاه خود را در برابر آن 
پاسخگو نمی دید. فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته در 
عدلیه نوین، ازجمله خلع روحانیون از محاکم قضایی 
و تحدید قوانین شرعی، بیشــتر در جهت کاستن از 
قدرت رقبای سنتی رضاشاه)روحانیون و علما( تدارک 
یافت و پس از کاستن از قدرت آنها، به تدریج زمینه های 
تحکیم قدرت مطلقه رضاشاه در کشور ایجاد شد. برای 
رضاشاه سرکوب عشایر و ایلات و مطیع کردن اشراف 
با قوه نظامی ای که او از آن برخوردار بود، دشوار نبود 
اما از بین بردن نفوذ معنوی و غیرمحسوس روحانیان 
و علما که رضاشاه بارها به اهمیت و تأثیر آن پی برده 
بود، کار آسانی نبود، لذا با فعالیت های داور در عدلیه، 
تا حدود زیادی این خواسته محقق شد. داور همچنین 
در دورانی که ســکان دار عدلیه بود، با نادیده گرفتن 
ظلم هایی که به رعیت در زمینه غصب املاک و اموال 
آنها  یا جلوگیری از مفتوح شدن شکایات آنها می شد، 
فضای مناسبی برای کسب منابع مالی برای حکومت 
مطلقه رضاشاه ایجاد کرد. بدین ســان اصلاح نظام 
قضایی در کشــور تنها در حد حرف، ساخت بناهای 
باشــکوه و تصویب قوانین مدنی و عرفی باقی ماند 
و میدانی برای عمل نیافــت. در واقع باید گفت داور 
به بهانه ایجاد اصلاحات در عدلیه، دســتگاه قضایی 
ایران را مطیع رضاشاه کرد و بدین ترتیب روزبه روز بر 

مطلق العنانی او افزود.

بسترسازی برای زمین خواری گسترده رضاخان
یکی از بزرگ ترین تضییقاتی که در دوران سلطنت 
رضاشــاه در حق مردم ایران صــورت گرفت، غصب 
گســترده اموال و املاک بســیاری از مردم نواحی 
مختلف، به خصوص بزرگ مالکان مناطق شــمالی 
کشور بود. رضاشاه ظرف21ســال حضور در سپهر 
سیاست ایران، به بزرگ ترین مالک کشور تبدیل شد. 

موضوع جالب توجه در این باره آن بود که غصب اموال 
و املاک در دورانی به انجام می رسید که عدلیه نوین 
با تبلیغات گسترده، به ظاهر در جهت اجرای عدالت 
در کشور گام برمی داشت! رضاشــاه در طول دوران 
ســلطنتش و به طرق مختلف ازجمله غصب املاک 
بزرگ مالکان در مناطق مختلف کشور به بهانه های 
گوناگون، خرید املاک خالصجات)اراضي خالص یا 
زمین ها و مراتع حکومتي(، تصرف املاک موقوفه و 
همچنین سیاست تعویض علاقجات، زمین ها و املاک 
بسیاری را در سراسر ایران برای خود کرد. از مهم ترین 
املاکی که رضاشــاه در این دوران در نواحی شمالی 
ایران و خصوصــاً مازندران به تصرف خــود درآورد، 
املاک و زمین های سپهدار تنکابنی بود. سپهدار یکی 
از 2فاتح تهران در جریان مشروطه بود و جزو خوانین 
تنکابن به شمار می آمد. به خاطر اهمیت زمین های 
سپهدار، رضاشــاه تصمیم به تصاحب اموال او کرد؛ 
اقدامی که می توانست مالکیت بسیاری از زمین های 
منطقه مازندران را به نام رضاشاه کند. رضاشاه توانست 
بهانه ای برای تصاحب املاک و زمین های ســپهدار 
تنکابنی داشته باشد و به بهانه مطالبه بدهی او به بانک 
کشــاورزی، درصدد تصرف اموال او برآمد. بر اثر این 
اتفاق سپهدار دست به خودکشی زد و پس از این ماجرا، 
املاک سپهدار به سرعت صورت برداری و توقیف شد و 
در دفتر اسناد رسمی، سند انتقال املاک از طرف ورثه 
او به بانک تنظیم شد و بانک هم طبق سند، در مقام 

انتقال املاک سپهدار به رضاشاه برآمد.

ثبت اسناد برای رضاخان؛ از دستاوردهای عدلیه 
نوین

رضاشاه همچنین در این دوره کوشید با وضع قوانین 
ثبت اســناد -که آن هم یکی از دستاوردهای عدلیه 
نوین در دوره داور به حســاب می آمد- به تهیه اسناد 
برای املاک ضبط شده خود همت گمارد و بدین سان، 
نوعی پوشش قانونی برای ادعای مالکیت اموال پدید 
آورد. باید توجه داشت که گستره املاکی که رضاشاه 
مالکیت ظاهری آن را به دســت آورده بــود، از نظر 
وسعت، تفاوت هایی با یکدیگر داشتند، به گونه ای که 
گاهی یک قریه و روستا به طور کامل در تملک شخص 
رضاشاه قرار می گرفت! به عنوان مثال در کلارستاق، 
134پارچه دهات و منطقه سیاه دهن در34کیلومتری 
شهر قزوین، به طور کامل در تملک رضاشاه قرار داشت. 
همچنین تعداد املاک رضاشاه در مازندران، به499و 
تعداد مراتع به1132، املاک و مراتع کجور به 678، 
املاک و مراتع تنکابن به1560، املاک و مراتع آمل 
به438، املاک و مراتع نور بــه177، املاک و مراتع 
اشرف به260، املاک و مراتع غرب به533، املاک و 
مراتع گرگان به548، املاک و مراتع خراسان به38، 
املاک و مراتع فرح آباد به یک، املاک و مراتع ورامین 
به30، امــلاک و مراتع زنجان به5، امــلاک و مراتع 
دماوند به14، امــلاک و مراتع قزوین به19، املاک و 
مراتع ساوجبلاغ به9و تعداد املاک و مراتع بجنورد 
به185مورد می رسید. علاوه بر این فهرست، رضاشاه 
در آذربایجان غربی355پارچه، در تهران428پارچه، 
در فارس19پارچه و در کرمان191پارچه روســتا را 
به تملک خویش درآورده بود. این وســعت از املاک 
و اراضی مرتبط با رضاشــاه، تا بدانجا بــود که برای 
اداره آنها، اداره املاک ســلطنتی تأسیس شد! مؤید 
احمدی که در طول دوره حکومت رضاشاه عضو فعال 
کمیسیون دادگســتری بود، بعد از سقوط رضاخان، 
در12بهمن1320، درباره غصب اموال مردم توسط 
رضاشاه گفته بود: »شاه سابق17سال در این مملکت 
حکومت کرد و این را تقسیم به روز که بکنیم، تقریباً 
می شود 6 هزار روز و ایشان 44 هزار سند مالکیت صادر 
کرده اند، تقسیم به روز بکنیم، روزی 7سند مالکیت را 

ایشان گرفته اند...«.

کارپردازان رسمی قزاق، برای غصب املاک مردم
رضاشــاه کار غصــب امــوال و امــلاک را از طریق 
کارپردازان و مأموران اداره املاک شــاهی به پیش 
می برد و این موضوع، تنها شــامل حــال متمولین، 
ملاکین، رؤسای عشایر و ایلات نبود بلکه حتی افراد 
معمولی که فقط قطعه کوچکی زمین خرم و سرسبز 

یکی از وسایل بســیار مهم در اقتدار 
رضاشــاهی، بــا برقــراری قوانیــن و 
مقررات جدید که حاصــل جد و جهد 
شــخصیت هایی چــون داور و... در 
دادگســتری نوین بود، شکل گرفت؛ 
قوانینــی کــه تنهــا بــرای مــردم ایــران 
وضــع شــده بــود و شــخص شــاه، 
هیچ گاه خــود را در برابر آن پاســخگو 
نمی دیــد. فعالیت هــا و اقدامــات 
صورت گرفته در عدلیه نوین، ازجمله 
خلــع روحانیــون از محاکــم قضایــی 
و تحدیــد قوانیــن شــرعی، بیشــتر در 
جهت کاســتن از قدرت رقبای سنتی 
رضاشــاه)روحانیان و علمــا( تــدارک 
یافت و پس از کاستن از قدرت آنها، 
به تدریــج زمینه هــای تحکیــم قــدرت 
مطلقه رضاشاه در کشور ایجاد شد.
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تاریخ جهان

تام پین
 »تام پین« نوشته »مارک 
فیلــپ« را محمــد قائد به 
فارسی برگردانده و به تازگی 
از سوی نشر نو منتشر شده 
اســت. تام پین، نخستین 
انقلابــی بین المللــی بود. 
در ربع آخر قــرن هجدهم، 
ابتدا در آمریکا و ســرانجام 
در بریتانیــا و فرانســه، به 
رد حکومت هــای شــاهان 
و اشــراف پرداخت و برای 

جایگزین کردن شان با نهادهای دمکراسی نماینده عامه به  نبرد 
برخاســت. او که در اصل صنعتگر بود، دمکراتی نمونه به  شمار 
می آمد، بیزار از شیادی و فســاد و نابرابری های غیرطبیعی که 
با نظام امتیازهای موروثی ترویج می شــد و به سائقه این ایمان 
قلبی پیش می رفت که مردان و زنان معمولی قادرند بر خویشتن 
به گونه ای حکومت کنند که حافــظ آزادی و امنیت برای همه 
باشــد. در عصری که بازیگران سینما رئیس جمهور می شوند و 
بنگاه های تبلیغاتی می کوشــند برای سیاستمداران جایگاهی 
همانند »ستاره ها« فراهم کنند، شاید از قابلیت یک فرد برای 
ایجاد ارتباط با مخاطبانی انبوه به گونه ای که روحیه سیاسی آنها 
را فراچنگ آورد، بدان شکل بدهد و آن را بیان کند کمی دلزده 
شده باشیم. این بیانگر توانایی های پین است که یک و نیم قرن 

پیش از تکامل رسانه های گروهی جدید از عهده این کار برآمد.
او بر ســر اصول و عقایدش هزینه بسیار داد؛ در بریتانیا یاغی اش 
شمردند، در فرانسه بختیار بود که از اعدام گریخت و در بازگشت به 
آمریکا آتئیست و ژاکوبنش خواندند و بدنامش کردند. نشر نو این 

اثر 168 صفحه ای را به بهای 100هزار تومان منتشر کرده است.

تاریخ جهان

»داور«، بستر ساز صعود قزاق به قله جباریت
عدلیه رضاخانی و غصب بی حد و حصر املاک مردم
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باشگاه های کشتی شــمال پیدا کرده بود و بازیگر 
جنوب را من در کوچه پســکوچه های کیش حین 
بازی فوتبال. هر کدام برای بازی گرفتن راهکارهای 
خودشان را داشــتند. با بازیگر اول می شد با زبان 
بازیگری روی جزئیات نقــش کار کرد. بازیگر دوم 

حین اجرا باید شکار لحظه ها می شد.
موقعیت شرط بندی که تم داستان 
اول اســت چطور به ذهن تان رسید؟ مابازای 

چنین موقعیتی را در دنیای واقعی دیده بودید؟
ایــن از اول در فیلمنامــه کوتاه آقــای جامی بود. 
واقعیت این است که ســر چیزهای مختلفی مانند 
کشــتی، شــرط بندی صورت می گیرد و کشتی 
کودکان هم از این قاعده مستثنی نیست. اما اینکه 
این موقعیت حاصل پژوهشی در زمینه شرط بندی 

باشد خیر.
با توجــه به ویژگی های داســتان، 
شکل گیری یک زوج شــخصیت )در نیمه اول 
مرد و کودک و در نیمــه دوم زن و کودک( در 
فیلم اهمیتی ویژه داشــته. بــرای اینکه این 
بده بستان دو نفره ســر صحنه در نقطه تعادل 
بایستد و پرداخت درستی داشته باشد تمرین یا 

کارگروهی ویژه ای انجام دادید؟
واقعیت اینجاست که هر دو کودک نابازیگر بودند 
و تمرین و کار کارگاهی برای کســانی است که با 
بازیگری آشنا باشند یا در مسیر بازیگری قرار داشته 
باشند. برای کســی که نخستین  بار جلوی دوربین 
آمده و معلوم هم نیست که دوباره چنین تجربه ای 
پیدا کند یا نه، شاید بهتر باشــد برای هر سکانس 

جداگانه با آنها تمرین و سپس فیلمبرداری کنیم.
فیلــم در هــر نیمه یــک مدیر 
فیلمبــرداری دارد. در نیمــه اول دینامیک 
دوربین سیال تر اســت و با توجه به تم داستان 
حرکت بیشــتری دارد. در نیمه دوم هم بیشتر 
با کادرهای ثابت و نماهای بــاز طرفیم که باز 

متناســب با داستان اســت. کار با هر کدام از 
مدیران فیلمبرداری )حســین جامی و علی 
تقدسی( چطور بود و چگونه به دینامیک دوربین 

در هر فصل رسیدید؟
چون جغرافیای جنوب و شمال کاملًا با هم در تضاد 
اســت، تصمیم گرفتیم فیلمبردارهــای متفاوتی 
داشته باشیم تا جلوه بصری دو نیمه فیلم هم مثل 
فضای داستان متفاوت باشد. طبعاً تفاوت نگاه ما به 
فیلم و قصه منجر شده به جنس متفاوتی از قاب ها 

در دو تکه.
خانم فرجاد از کجا به پروژه پیوستند؟

تا یک جایی قــرار بود کاراکتری که ایشــان بازی 
می کنند ناشــنوا و فاقد قدرت تکلم و نقشی بدون 
دیالوگ باشــد. آن زمان به خانم فرجاد فکر کرده 
بودم. بعداً به دلایلی فیلمنامه تغییر کرد و بنا شــد 
این نقش دیالوگ داشته باشد. برای حفظ رئالیسم 
در بیان دیالوگ ها، تصمیم گرفتم از بازیگری آشنا 
با زبان و لهجه اســتفاده کنم. اما آن بازیگر به دلیل 
مشکلات کرونایی، چند روز مانده به فیلمبرداری 
انصراف داد و مــا دوباره به خانم فرجاد پیشــنهاد 

دادیم.
از شــرایط اکران فیلــم، کیفیت 

سانس ها، تبلیغات و... راضی بودید؟
خیلی دیر و چند روز مانده به اکران به ما گفتند که 
قرار است فیلم اکران شود. البته این موقعیتی بود که 
می خواستیم از آن استفاده کنیم، چرا که مشخص 
نبود امکان اکران بهتری داشته باشیم. برایمان مهم 
این بود که فیلم اکران شود، اما به هر حال اکران با 
عجله امکان تبلیغات بهتر را سلب می کند. فروش 
فیلم ها در این دوره چندان خوب نبود و فیلم ما هم 
که با بودجه محدودی ساخته شده و برای گیشه هم 
نیست طبعاً فروش کمتری داشته. اما فکر می کنم 
در ادامه با حضور در سامانه های VOD بتواند دخل 

و خرجش را درآورد.

یک سرزمین، دو دریا
گفت وگو با افشین هاشمی، کارگردان »پسران دریا«

گفت وگو با مونا فرجاد، بازیگر »پسران دریا«

حتی راه رفتنم را هم تمرین کردم! 
مونا فرجاد با حضور متفاوتش در فیلمی که لوکیشن 
و فضاهایی متنوع دارد توانایی اش را در بازآفرینی 
لهجه و تسلط روی کنش های طبیعی یک زن جوان 
بومی نشان داده اســت. هرچند فیلم با توجه به بودجه محدود و 
تبلیغات اندکش شاید چندان دیده نشده باشد اما این نقش در کارنامه 
بازیگری مونا فرجاد یک اتفاق مثبت است و برای او قدمی رو به جلو 

محسوب می شود.

فیلم »پســران دریا« در 2لوکیشن متفاوت در شمال و 
جنوب ایران می گذرد ولی تصویر آشنایی نیست که از شمال و جنوب 
کشورمان می شناســیم و از این جهت خیلی جذاب است. یکی از 
چیزهایی که جزیره کیش را در این فیلم جذاب کرده این است که 
برخلاف انتظار، پاساژ و برج نمی بینیم بلکه طبیعت بکر آن منطقه را 
شاهد هستیم و از کلیشه های توریستی فاصله گرفته اید. رابطه شما 

با آن پسر نوجوان هم خیلی خوب درآمده است.
این شخصیت ابتدا دختری ناشنوا بود که قدرت صحبت کردن نداشت. 
بعد به دلیل شباهت با فیلمنامه ای که آقای هاشمی بعد از نوشتن فیلمنامه 
خودشان خواندند، این را حذف کردند چون به نظرشان اخلاقی نبود. این را 
در فیلمنامه عوض کردند اما به من گفتند این فیلمنامه کم دیالوگ است. 
چیزی که برایم مهم است عاطفه ای است که باید درصورت و نگاه جریان 
داشته باشد. چندبار به من تأکید کردند که اگر لهجه را خوب درنیاوری 
همه چیز خراب می شــود. خانم زارعــی، مادر دختربچــه ای که نقش 

خواهرزاده من را بازی می کند، با من تمرین لهجه کرد.
قبل از شروع فیلمبرداری چه تمرین هایی داشتید؟ 

در تهران با بازیگر کودک دیگری دورخوانی داشتیم اما به دلایلی نشد بازی 
کند و بعد آقای هاشمی منیب را آن جا پیدا کردند که خانواده اش اصالتا 
بلوچی هستند اما در جزیره کیش زندگی می کنند. البته دورخوانی هایمان 
با لهجه نبود و فارسی حرف می زدم. بعد از کار با خانم زارعی تمام مدت 
تمرین می کردم که لهجه ام درســت دربیاید. گویشی که با آن صحبت 
می کنم مال میناب است. خوشبختانه من می توانم سریع لهجه ها را یاد 
بگیرم. به خاطر دارم که در شهر میناب خیلی ســریع و تقریبا در نصف 
روز لهجه را یاد گرفتم. بعد از آن بیشتر گوش می دادم و تمرین مي کردم 
تا اعراب گذاری را بهتر انجام دهم و خوشبختانه خیلی زود به آن مسلط 
شدم، به گونه ای که برخی محلی ها تشخیص نمی دادند که از اهالی این 
شهر نیستم. یک بار رفتم برای خودم چای بخرم که با همان گویش مینابی 

تقاضای چای کردم. پسری که چای می فروخت با همان لهجه گفت من 
قبلا شما را این جا ندیده بودم چون جزیره کوچک است و همشهری ها 
همدیگر را می شناســند. گفتم من تهرانی ام و دارم این لهجه را تمرین 
می کنم. 3-2 تا از دوستانی که به این لهجه اشراف دارند گفتند که کاملا 
درست صحبت می کنم. در کل رعایت لهجه خیلی کار سختی بود چون 
همان چیزی را که حفظ کرده بودم عینا باید می گفتم و اصلا نمی توانستم 
از هیچ کلمه اضافه دیگری استفاده کنم. ضمن اینکه باید لهجه را رعایت 
می کردم، میمیک صورتم را هم باید حفظ می کردم. حتی راه رفتنم را هم 
تمرین کردم چون وقتی دقت کردم متوجه شدم زنان جنوبی به واسطه 

پوششی که دارند نوع راه رفتن شان کمی با ما متفاوت است.
لهجه بازیگران به خصوص در اپیــزود دوم به طور کامل 
قابل فهم نیســت و برای مخاطب اصلی یعنی کودکان و نوجوانانی 
که درکی از زبان و گویش مینابی و جنوبی ندارند شاید فهم برخی از 

دیالوگ ها سخت باشد.
اتفاقا در فرایند تولید در این باره و استفاده از زیرنویس هم صحبت شد اما 
اگر زیرنویس در فیلم گذاشته شود بیننده و مخاطب فیلم برای دقت کردن 
کلمه به کلمه زیرنویس ها چشم و توجهشــان از فیلم دزدیده می شود و 
طبیعتا قسمتی از اتفاقی که در تصویر در حال رخ دادن است را از دست 
می دهد. اما اگر دید کلی تری به آنچه در حال اتفاق افتادن اســت داشته 
باشیم، داستان و دیالوگ ها تا حد زیادی مفهوم و قابل درک است و نیازی 

نیست مخاطب الزاما تک تک کلمات را متوجه شود.
کار کردن با بازیگران کــودک و نوجوان برایتان چگونه 

تجربه ای بود؟ از بچه ها تست گرفتند؟
من قبلا هم تجربه کار با بازیگران کم سن وسال را داشته ام و باید بگویم این 
نسل خیلی باهوش و مسلط هستند. درباره این فیلم، تا جایی که اطلاع 
دارم، قبلا به کیش رفته بودند و چند پسربچه را دیده بودند. گویا منیب را 
هم دیده بودند اما خودش خیلی تمایل نداشته بازی کند. پسربچه ای را 
انتخاب کردند که خیلی پسر باهوشی بود و بازی خوبی هم داشت. اما به 
دلایلی نشد که در جنوب بازی کند و به تهران برگشت. برای پیدا کردن 
پسربچه دوباره جست وجو کردند و باز به منیب رسیدند. منیب در عین 
اینکه بچه بسیار شیطانی است، کودکانگی و معصومیتی هم در چشمانش 

وجود دارد.
در عین حال نوجوان عاشــقی هم هست و رابطه اش از 
جهاتی یادآور رابطه پسربچه با الناز شاکردوست در فیلم اول روح الله 

حجازی )»در میان ابرها«( است. خیلی ها را هم یاد مالنا می اندازد.

دقیقا. فکر می کنم این اتفاق عمدی بوده چون همه تا جایی از فیلم فکر 
می کنند که می خواهد از من خواستگاری کند. بعد می بینیم این کودک در 
عین معصومیت به دنبال خانواده و جایگزین کردن کسی برای مادر است. 

دنبال این است که پدرش سروسامان بگیرد.
چون تنها به واسطه این راه است که می تواند حضور این 

زن را در کنارش داشته باشد.
او می خواهد مادر داشتن را احساس کند. این جمله منگوش در فیلم را 
خیلی دوســت دارم که جایی راجع به دخترعموهایش می گوید دوست 
ندارم پیش آنها بروم چون عموهایم ناراحت می شوند و به پدرم حسادت 
می کنند. امروز شاید موضوع هایی مثل تفاوت دختر و پسر رنگ باخته باشد 
اما در دورانی پسر داشتن رجحان داشت. این را که زنان و دختران چقدر 
تأثیرگذارند نباید فراموش کنیم. برایم خیلی جذاب بود که این جمله را از 

زبان یک کودک بشنویم.
نخستین باری که فیلم را دیدید احساس تان چه بود؟ 

در کل خیلی خوشحال هستم که در این فیلم بازی کردم. مادر من 2بار 
کرونا گرفت و بار دوم خیلی شدید بود و در آی سی یو بستری شد. بعد از 
مرخص شدن از بیمارستان عوارض کرونا خیلی مادرم را ضعیف کرد. 
بعد از تمام شدن فیلم، چون خیلی دوست داشتم مادرم فیلم را ببیند، 
آقای هاشمی لطف کردند و هارد فیلم را به من دادند. با اینکه کار بسیار 
خطرناکی است و اصولا نباید این کار را می کردند. اما قول دادم مثل 
جانم از آن محافظت کنم. نخستین بار فیلم را با مادر و پدرم در خانه 
دیدیم. الان خیلی خوشحالم که برای بار اول فیلم را همراه مادرم دیدم. 
درست است که پدرها و مادرها اصولا از فرزندشان تعریف می کنند اما 
هر دو فیلم را خیلی دوست داشتند. درآوردن این لهجه و کارهایی که 
در فیلم می کنم برای پدرم خیلی عجیب بود. در طول فیلم کار من نان 
پختن است و من پختن این نان مخصوص را یاد گرفتم. آقای هاشمی 
می گفتند بدون اینکه به آن سینی مخصوص پختن نان نگاه کنی باید 
نان بپزی؛ درست مثل زنان محلی. به خاطر همین هم یک بار دستم را 

با تنور داغ سوزاندم.

گپ

نگاهی به فیلم »زالاوا«  
بزنگاه تاریک عشق و ترس

ارســلان امیری با ســابقه فراوان مستندســازی و تدوین و 
فیلمنامه نویسی، برای ساخت نخستین فیلم بلند سینمایی اش 
به سراغ مضمونی جذاب و کمتر کارشده رفته که البته تولید 
سنگین و دشواری می طلبد. بازسازی پرجزئیات فضای نیم قرن 
پیش فقط یکی از چالش های سازندگان »زالاوا« بوده که در 
قدم دوم با دشــواری های فرامتنــی در پرداخت قصه همراه 
می شود. استفاده داستانی از پدیده هایی مثل »جن« که در مرز 
خرافه و باورهای مذهبی ایستاده اند کار هرکسی نیست و نیاز 
به ورزیدگی فیلمنامه نویس دارد تا با پروراندن داستانک های 
موازی مؤثر، از محوریت عمــده آن بکاهد و بدون آنکه به دام 
پرسش های ماهوی از چیستی عامل ترس بیفتد، هوشمندانه 
آن را در حد یک »مک گافین« به کار ببرد و چاشنی پیشبرد 

حوادث کند.
امیری با تأسی از فیلمسازان بزرگ کلاسیک نظیر هیچکاک یا 
نسل هاي بعدي مانند پولانسکی، توانسته داستانش را تقریباً بر 
مبنای »هیچ« بنا کند، شکل دهد و جلو ببرد. همان هیچی که در 
تیزر فیلم هم به صورت »یکه به دوی« کلامی میان استوار و جن گیر 
معرفی می شود که بر سر محتوای یک ظرف ظاهراً خالی جدل 
می کنند و در طول فیلم هم بارها با تأکید بر همین شیشه دربسته 
در موقعیت های مختلف به رخ کشیده می شود. در واقع مهم ترین 
چالشی که امیری در مقام خالق اثر با آن روبه رو بوده، برپا کردن 
ساختمان دراماتیک فیلمش روی یک نا بنیان است؛ یعنی بنیانی 
که نه شخصیت های اصلی فیلم و نه مخاطبان، نمی توانند آن را 
به عنوان یک فکت مسلم بپذیرند. فیلم از طرفی اعتقاد روستاییان 
به هجوم اجنه را باوری موهوم و خرافی معرفی می کند و از طرف 
دیگر با فضاسازی و طرح ابهاماتی در حاشیه داستان اصلی، در میانه 
کار قهرمانش را نیزدر این باره به تردید می اندازد و اطمینانش به 
پوچ بودن عملیات جن گیری را اسیر شک می کند. بنابراین شاید 
مهم ترین دستاورد »زالاوا« به عنوان یک فیلم ترسناک آن باشد 
که وحشت آفرینی را نه به واسطه »هیولا«ی ناپیدا، بلکه از همراهی 
تماشاگر با تردید و تزلزل قهرمان نسبت به وجود هیولا استخراج 
می کند و با توسعه گام به گام آن تا رسیدن به تراژدی نهایی چنان 
سامانی به آن می بخشد که مخاطب فیلم را تا مدتی پس از پایان 
همراهی خواهدکرد. نمونه ای دیگر از توفیق در بنا کردن داستان 

بر مبنای هیچ.
فیلمنامه  و داســتان زالاوا با حوصله و دقت طراحی شده اند و با 
وجود صحنه های جلوه گرانه نظیر فاجعه های آغازین و انتهایی، 
سکانس های جن گیری، عملیات پاسگاه ژاندارمری و موارد دیگر، 
انرژی اصلی خود را از پردازش جزئیاتی می گیرد که به شــکل 
موزائیک های ریز و چشم نواز در جاهای درست توزیع شده اند و 
به تماشاگران مختلف در سطوح گوناگون دریافت، امکان می دهد 
که از زوایای مختلف درگیر داســتان شوند و با آن همراه بمانند. 
مثلًا نوشته ابتدای فیلم با ادعای اینکه زالاوایی ها یک قوم مهاجر 
هستند، به باورهای خرافی آنها سویه ای غیربومی می دهد و در 
طول فیلم نیز با جلوه مکرر عناصر دیــداری همچون داس ها و 
آهن پاره های نوک تیز آویخته در کوچه ها، تفنگ های روستاییان 
و چاقو های آماده دریــدن، روی ماهیت تهاجمی و مرگ آور این 
خرافه ها تأکید می شــود. همین بسترسازی هوشمندانه فضای 
مناسبی برای بســط پیرنگ اصلی و خرده پیرنگ های داستانی 
فراهم می کند که حکایت 2عشق پنهان و آشکار فیلم )عشق سرباز 
به دختر نوجوان روستایی و عشق میان خانم دکتر و استوار فرمانده 
پاسگاه( از آن جمله اند. همچنین فیلم با شروع هول انگیزش علاوه 
بر آنکه قواعد داســتانی را بنا می کند و مسیر ورود را به تماشاگر 
نشان می دهد، به نوعی فرجام شخصیت ها را هم علامت می زند. 
دخترجوان در آغاز فیلم گرچه به ظاهر فقط یکی از قربانیان تهاجم 
نیروی اهریمنی شمرده می شــود که سرنوشت شومی می یابد 
ولی ضمنا حامل هشداری است به خطر پنهانی که دیگر قهرمان 

هم جنس اش در فیلم را تهدید می کند.
از طرف دیگر استوار مســعود در میان انبوه مردانی احاطه شده 
که یا به خرافات باور دارند و یا از بسط آن سود می برند )جن گیر 
و گروهبانی که قراراست جانشــین او در پاسگاه شود( استوار در 
وقوع هر دو ضربه درام در آغاز و انجام فیلم دخالت مستقیم دارد: 
جمع آوری تفنگ های دهاتی ها و ســمبه زدن لوله های تفنگ 
سبب ســاز هردو رویداد تعیین کننده ابتدا و انتهاســت. در این 
میان انگیزه های چندلایه ای که بــرای رفتن یک تنه او به جنگ 
خرافات زالاوایی ها طراحی شده اند هم قابل توجهند: او اول ادعا 
می کند که هدفش حمایت از قربانیــان باورهای خرافی یعنی 
روستاییانی است که در فرایند جن گیری باید هدف گلوله واقع 
شوند. بعدتر در پاسگاه به جانشین اش اخطار می دهد که داستان 
اجنه و شیاطین برای ترساندن ژاندارم ها از گشت زنی در منطقه و 
آزادی عمل شکارچیان غیرمجاز است و تفنگ ها برای همین باید 
جمع  شوند ولی در نهایت در خلوت شبانه اش با دکتر روستا به او 
اعتراف می کند که در تمام اعمالش از انگیزه ای شخصی پیروی 
کرده که مبتنی بر نفرت از آدم هــای خرافاتی و به قصد انتقام از 
آنهاست. این همان انگیزه ای است که در طول فیلم به درستی با 
نشانه های خودمداری و قلدرمآبی در رفتار بیرونی او تزئین شده و 
به نحوی سرنوشت اشخاص بازی فیلمنامه را در نهایت رقم می زند. 
در واقع فیلمساز نمی خواهد مقابله استوار با جن گیر را نمونه ای از 
مبارزه مدرنیزم با سنت یا حتی منطق با نادانی جلوه  دهد بلکه این 
نمودی کامل از جنگ خودمداری با جهل است؛ جنگی بی حاصل 
و ویرانگر که سرانجامی جز بر باد رفتن آرزوهای دیکتاتور خیرخواه 
ندارد و تبعیدش با جشن و  ساز و دهل جاهلان بر سر نعش دانایی 

همراه خواهد بود.
تولید جدی و سخت گیرانه  فیلم و اســتفاده درست فیلمساز از 
کلیشه های ژانر ترسناک )مثل موســیقی وهم انگیز و پرحجم، 
حضور گربه ســیاه، قطع ناگهانی برق، و عبور پرهیب نامشخص 
از پس زمینه آدم های وحشت زده( به خوبی در اجرای صحنه ها 
جا افتاده. اما بزرگ ترین دستاورد ارسلان امیری را همچنان باید 
توفیقش در بنانهادن داستانش بر »هیچ« و پیش راندن ماجراها با 
استفاده از ایماژهای سینمایی دانست. امیری هیچ  جای داستان 
مستقیماً درخصوص راست یا دروغ بودن ادعاهای خرافی موضع 
نمی گیرد و حتی از آوردن شخصیت منفی برای داستان پرهیز 
می کند. تنها شخصیت منفی داســتان همان ظرف شیشه ای 
دربسته خالی است که در 2نمای هوایی سرازیر در ابتدای پرده دوم 
و اواسط پرده آخر به داستان وارد و خارج می شود؛ وگرنه با وجود 
بارها شیاد خوانده شدن جن گیر توسط استوار، فیلمساز نشانه ای 
دیداری برای آن ارائه نمی کند، برعکس با انتخاب زوایای درست 
دوربین و بازی کنترل شده بازیگر )پوریا رحیمی سام( به او موقعیتی 
برابر با استوار می بخشد تا تماشاگر در اتخاذ موضع سرراست بین 

این دو سرگردان بماند.

مادری در رم 
»تصویر مادر در قاب جوانی« 
نوشــته فردریش کریستیان 
دلیوس را محمود حدادی به 
فارســی برگردانده و به تازگی 
از سوی نشر افق منتشر شده 
اســت. کتاب، رمان کوتاهی 
درباره یک زن جوان آلمانی در 

طول جنگ جهانی دوم است که در رم زندگی می کند، 
درحالی که شوهرش در ارتش نازی در شمال آفریقا 
مشغول خدمت است. او قرار اســت به زودی زایمان 
کند و جدا از رمی ها زندگی ای منزوی و محدود داشته 
باشد تا زمانی که متوجه می شــود شوهرش ممکن 
است هرگز بازنگردد. زن به دنبال آشنایی و اختلاط با 
رمی ها نیست و آرام آرام به جدایی خود پی می برد، به 
فاصله ای که عمیقا در درونش احساس می کند و این 
حس شروع زیر ســؤال بردن جنگ، موضع آلمان در 
جنگ، رفتار آلماني ها با یهودیــان و ایتالیایی ها و در 
نهایت باورهای نازی هاست. این رمان کوتاه که استادانه 
نوشته شده همزمان شهر رم و حظ درونی زنی پا به ماه 
در شــهری غریب را توصیف می کند؛ شهری که هم 
شیفته آن است و هم از آن وحشت دارد. تصویر مادر در 
قاب جوانی، برنده جایزه معتبر گئورگ بوشنر، با وجود 
عنوان جیمز جویسی، در سبک نوشتاری روان، شاعرانه 
و به سادگی قابل دریافت است و در محتوا بیانگر یک 
تصویر روانشناختی مســحورکننده از نیاز انسان به 
محافظت از معصومیت و صداقت به هر قیمتی است، 
حتی به قیمت حذف واقعیت. این رمان 104صفحه ای 

به بهای 50هزار تومان منتشر شده است.

ارادت همینگوی به استاین 
کتاب »نامه های پاپــا« با زیرعنوان 
»مخلــص گرتــرود اســتاین هم 
هســتیم!« با ترجمه و تالیف سعید 
کمالی دهقان به تازگی از سوی نشر 
افق منتشر شده اســت. این کتاب، 
نامه نگاری های ارنست همینگوی و 
چند شخصیت برجسته زمانه اوست. 

نامه نوشــتن برای همینگوی، تفریحی لذتبخش بود. هم 
می توانست بی پروا هرآنچه را در داستان هایش ناگفته مانده 
بیان کند و هم کمی شیطنت کرده و از لاک نویسندگی اش 
بیرون بیاید، غیبت کند، بد و بیراه بگوید، شتاب زده قضاوت 
کند و برای نوشتن یک داستان دیگر آماده شود.در بخشی از 
یکی از نامه ها نوشته شده: » لطفا صحبت هایمان را به گوش 
فاکنر نرســان. حوصله جر و بحث ندارم. اگر بعد از خواندن 
کتاب حاضر بود نقدش کند، هیچ مشــکلی نبود. اما اینکه 
نخوانده قضــاوت کند، خیلی بزدلانه اســت. حوصله بحث 
ندارم. برایش آرزوی موفقیت می کنــم...«. نامه نگاری های 
ارنســت همینگوی با ویلیام فاکنر، جان دوس پاســوس، 
اســکات فیتز جرالد، شروود اندرسون، مکســول پرکینز و 
نقدی از ماریو بارگاس یوسا بر پیرمرد و دریا بخش های این 
کتاب را شکل می دهند. ارنســت همینگوی، از نویسندگان 
صاحب سبک و شناخته شــده جهان، در 21 ژوئیه 1۸۹۹ 
متولد شد. همینگوی بیشتر عمرش سرگرم ماجراجویی بود؛ 
از زخمی شدن در ایتالیا بر اثر اصابت 200 تکه ترکش گلوله 
نیروهای اتریشی در جنگ جهانی اول تا شرکت در خط مقدم 
جبهه های جنگ داخلی اسپانیا یا ســفرهای توریستی به 

حیات وحش آفریقا و... .
نشر افق این کتاب 112صفحه ای را به بهای 50هزار تومان 

منتشر کرده است.

فرایند یادگیری کودکان
کتاب »یادگیری آزاد« نوشته پیتر گری 
با ترجمه مهدی غلامی به تازگی از سوی 
نشر نو منتشــر شده اســت. کودکان با 
اشتیاق شدید به یادگیری متولد می شوند 
و از نظر ژنتیک با قابلیت شگفت انگیزی 
برای یادگیــری برنامه ریزی شــده اند. 
آنهــا در واقــع ماشــین های یادگیری 

کوچک اند. بچه ها تا حدود 4ســالگی حجمــی باورنکردنی از 
اطلاعات و مهارت ها را بدون هیچ آموزشــی فرامی گیرند: آنها 
راه رفتن، دویدن، پریدن و بالا رفتــن را یاد می گیرند؛ فهمیدن 
و صحبت کردن به زبان فرهنگی را که در آن متولد شده اند یاد 
می گیرند و خواســته ها و تمایلات خود را با آن بیان می کنند. 
وقتی کودکان 5یا 6 ساله می شوند، این طبیعت نیست که میل 
و قابلیت فراوان برای یادگیری را در کودک فرومی کاهد، بلکه 
ماییم که آن را به واسطه سیستم آموزش اجباری کنار می زنیم. 
بازی خودانگیخته و بدون نظــارت به یادگیری خودانگیخته و 
اعتمادبه نفس کودکان کمک می کند. این همان نتیجه لذتبخش 
و قانع کننده ای اســت که پیتر گری در کتاب یادگیری آزاد با 
استفاده از تحقیقات علمی اش در حوزه زیست شناسی تکاملی 

نشان می دهد.
 او فرایند طبیعی و نشانه های یادگیری خودانگیخته در اجتماع 
را بررسی می کند، از ارزش اجتماعی و جسمی و اخلاقی »بازی« 
می گوید که مادام العمر اســت و ریشــه ها و پیامدهای کمتر 
بازی کردن در دهه های اخیر را نقد می کند. گری، بینشی عمیق 
و علمی درباره آزادی و یادگیری و بازی به ما می بخشد. یادگیری 
آزاد، کتابی است که مشــتاقانه خواهید خواند و در زمینه های 
مختلف مربوط به آموزش، الهام بخش تان خواهد شــد. نشر نو 
یادگیری آزاد را در 3۸2 صفحه به بهای 1۹0هزار تومان منتشر 

کرده است.

نامه نگاری

مهارت

رمان

پیمان شوقی؛ روزنامه نگاریادداشت

افشین هاشمی، نویسنده و کارگردان باتجربه 
تئاتر که برای مخاطب عام بیشــتر به عنوان 
بازیگر شناخته می شــود چند سالی ا ست که 
کارگردانی و نوشتن را جدی تر از بازیگری دنبال می کند و امسال هم فیلم مستقل و جمع وجور 
»پسران دریا« را در اکران عمومی داشت که با وجود تبلیغ محدودش دست کم از سوی منتقدان 
و مخاطبان جدی تر سینما با واکنش هایی نســبتاً مثبت مواجه شد. با افشین هاشمی و بازیگر 

نقش اصلی فیلمش، مونا فرجاد، به همین بهانه گپ زده ایم.

ایده ساخت پسران دریا از کجا آمد؟
از طرف حسین جامی فیلم کوتاهی برای بازی به من 
پیشنهاد شد که به نظرم می توانستم بسطش دهم. 
به او پیشنهاد دادم به جای فیلم کوتاه به فیلم بلندی 
فکر کنیم که جغرافیای داستانی وسیع تری داشته 
باشد. ایشان استقبال کردند و من فیلمنامه تکه اول 
را حین فیلمبرداری بازنویسی کردم و بعد از پایان 
تدوین تکه اول، بخش دوم را هم نوشــتم و سپس 
ساختم. دو ســر این سرزمین دریاســت و پسران 
دریا راجع به این سرزمین اســت؛ با دو نوجوان از 

دو سوی ایران.
گویا قرار بوده فیلم در شمال، جنوب و 
مرکز ایران قصه هایش را روایت کند و در نهایت 
به روایت داستان در شــمال و جنوب بسنده 

کردید.
فکر کردم بــا روایت قصه در نقــاط مختلف ایران، 
مضمــون عشــق و همراهــی را در جغرافیــای 
گســترده تری نمایش دهیم. به همیــن دلیل به 
شمال، مرکز و جنوب فکر کردیم. اما پس از مونتاژ 
قصه شمال احساس کردم نیازی به داستانی در مرکز 
نیست و شمال و جنوب به تنهایی، بهتر مضمونی را 
که مدنظر بود می رســاند، چون آب های دو سوی 

ایران بخشی از هویت سرزمین ماست.
با توجه به اینکه 2لوکیشن و 2قصه 
مجزا داشــتید، در پیش تولیــد و تولید با چه 

چالش هایی روبه رو بودید؟

به هر حــال این یک فیلم کم هزینه بود و شــرایط 
به گونــه ای نبود کــه بتوانیم زمــان زیادی صرف 
پیش تولید کنیــم و همه  چیز ســاده  پیش رفت. 
چالش هایی داشتیم اما همه  چیز به خوبی انجام شد.
در نیمه اول یکی دو تمهید کوچک برای 
ایجاد تعلیق داشتید. مثل خلاص شدن ماشین... 
اینها از آن دســته ایده هایی بود که در اجرا به 

ذهن تان رسید یا در فیلمنامه وجود داشت؟
موردی که اشاره کردید واقعاً سر صحنه اتفاق افتاد 
و من پیشــنهاد دادم برای فیلمبرداری آن اتفاق را 

ایجاد کنیم و به نظرم کارکرد خوبی هم داشت.
در نیمه دوم، عنصر تعلیق در ماجرای 
خواستگاری پســر برای پدرش نمود دارد. این 
یکی به نظر می رسد از زمان نگارش فیلمنامه در 

ذهن تان بوده.
در زمان نوشــتن، یکی بحث تکنیک نوشتن است 
و دیگری بحث های احساســی و عاطفی نگارش. 
گاهی ابتدا ســاختمان کلی قصه را می ســازیم و 
سپس جزئیات آن را شــکل می دهیم. اما مسئله 
خواســتگاری از همــان ابتــدا در ذهنــم بود و 
می خواستم به همان شــکلی که در فیلم می بینیم 

برگزار شود.
2 بازیگــر کودک فیلــم را چگونه 
انتخاب کردید و هر کدام  هنگام فیلمبرداری 

اصطلاحاً چه قلق هایی داشتند؟
بازیگر بخــش شــمال را آقای جامــی در یکی از 

محسن خادمیگفت وگو
روزنامه نگار
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